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ZAENKRAT $OV IZDELA VI SAMO NA5RTI

$ENCNE IN SONNE STRANI ZAMISU
O RAZVOJU TURIZMA NA MATAJURJU
Prebivalei Matajuija zahtevajo, da se vzporedno $ turLticnimi gradijo
tudi kornunatne naprave in obnavijo hik - Kaj sodijo v petru in v Tot

minu - Ponovitev Kanina v manjsem cbsegu
Turistini razvoj Matajurja je

e nekaj casa predinet razprav in
tudi deeIa je v svojem razvoj
nem nartu namenila temu turi
sidno prihodnost, hribu, Id se raz
prostira nad nadikimi dolinami.
S tem ciljern so e pred leti na
mstili na liribu dve vlenici. ki
sta v casu veikega vzpona zim
sega turizrna privab1a1i sinu
‘ predvsern iz blinje okolice.

—oda Matajur, postavljen na me
io med Italijo in Jugoslavijo, u
tégne postati turistini kra3, kj bi
v skrornnejem obsegu elel po
snemati Kanin, kjer bodo — kot
emo — s povezavo dveh sisteniov
icnic ustvarili prvo mednarodno
smtniice med Italijo in Jugo
lavijo.

O tej tno2nosti so se pogovariali
turistiéni delavci jz petra in bl
mina. Pregledali so terene in u
gotovili, da bi tela takna pove
zava celo zelo priporodljiva, za
kaj sneina odeja je na jugoslo
val)Ski strani. ki- je sevema stran
Matajurja, debelejìa in tudi vet
èasa traja. Uresnicitev taIdne
zanisli pa nima sarno gospodar
skih, arnpak tudi po1itine cilje in
se povsem sk]ada z dobrososed
skinti odnosi in ieljami po sode
lotanju.

Italijanska stran je zainisel pri
uresnlievati na nepravern

1% ,u. Tisti. ki so pobudili to za
mise!, se niso ozirali na dorna
fine. Sploh se jim ni zdelo vred
no. da bi jih vpraiali za mne
nje, da bi kot lastniki zemlje,
kjer bodo zgradili ceste, 2inice in
poslopja. povedali svoje. Ne me
nec se zatije so izdelali narte.
ob tem pa trdijo. da ljudje nima
jo razlogov, da protestirajo. To-
da raziogi so in domaini povsem
uravteeno to tudi javno povedo.
Ta’zole je svojias pravil upnik
v Matajurju Pasquale Gujon:

Gujon:
Ii so mimo nas

ne vemo nte, nato niso nid
poeedali, kaj nameravaiO naredi
ti na Matajurju. Zato smo se u
prI! taIdnernu nainu in smo to
povedali v peticiji, ki so io pod
pi’ali vsi natI 18 Iet stari prebi
valci. Podpisa!i bi jo tucli prebi
valci drugih vasi, ki imaio zem
Io na Matajurju. Sai- vklite, ka
ko si v sedanji krizi vsakdo eli
itneti ped zemlje, da bì kaj pri
delaL Na Mataiuriu pa so seno
eti, je paa,» je poveda! upnik
Gujon. Doctal ie, da ie deiela na
menila za izgradnjo dveh sedeliuic

..k;..1r+.-..- l-,frr,nih p.t

Chiuch:
ivinoreja propoda

Giuseppe Chiuch, predsedmk
gorske skupnosti nadikih dolin,
doma iz ent Lenarda v Beneiji,
gleda na izgradnjo zùnskega re
kreaciiskega centra na Matajuriu
z drugega zornega kota. Fo nie
gcvem mneniu prebivalci Mata
iuria slabo skrbuio za ìivinorejo,
ker zanje ta kmetiiska panoga
ne predstav!ja ivlienjske nue.
Fo niegovih trditvah senoeti ni
so pokcene, v hlevih pa redijo
vsega skupai 28 odraslih goved in
devet tele. Poveini se domaèini
preiivljajo pokojninami.

- «Sicer pa sploh ni res. da ho&
mo delati mimo domainov. Lani
smo ustanovili zadrugo sestavlie
no samo iz domainov, Id je u
prav!jala kniei. Zas!uili so 25
milijonov lir, ki so si jih pridra
li. Na takien nain si ie zagoto
vite zasluek 8 do 10 1iudi, ie po
iasnjeval predsednik gorske skup
fosti. Povedal ie. da nairt
za raziiritev centra z izgradnjo
dveh sedenic e ni izdelan. Sicer
pa razvijanje zimskega iporta ni
edini namen, ampak ie predvide
na sanaciia biS, razviianje kme
kega turizma.

6Lastniki terenov, kjer bomo
zgradili napravo, bodo ime!i pred
nost pri zaposlitvi». ie Se pove
da! predsednik Cliluch.

Tosolini:
birokratski pristop
Arhitekt Walter Tosolini, ki io

kot strokovnjak gorske skupnosti
zadoIen za izdelavo naértov in
za upnitevanie de1elnega naérta
za proizvodne naloThe (P]P). je
dejal, da je ta natrt kot rnozaik,
ki ga sestavlja to!iko maniiih
nartov za posamezne sektorje:
za razvoj kmetiistva. za obnovo
vasi itd.

«Izdelatj moramo podh’obni na
v katerem bo izgradnja iinic

potekala vzporedno s sanaciio va
si Matajur.» io dejal Tosolini. Po
njegovcm mneniu so z biro!:rat
skirn pristopom k izclelavi hartov
zares pozabili vpraìati za mnenie
zemliiSke lastnike in prebivalstvo
neposredno zainteresiranega kraja.

Rejec: sedàj
ko le Kanin «shodiI»..
Zì nusel o izgradnji zùreko—

ipottnega srediS?a na Matajurju
io ze precei stara. Porodila se je
—— T_lfI__ T_. _...

tajurja lepi tereni z obilico snega,
ki traia do poi leta. Do liviikih
vasi so speljane asfaltne ceste,
tereni pa so takSni, da omogoa
lo vse alpske discipline (smuk,
veleslalom in slalom), pa Se te
:ke povrhu. Na Mataiuriu naj bi
smuaIi enodnevni izletnild, na
Kaninu pa bi goiffi stacionarni
turizem.

Vse kaSe, da botte v ra2dobiu
d leta 1985 pripravili vso po
trebno dokumentacijo. Letos je v
izdelavj analiza terena.

Lucijan Rejec je poveda], da
je pobuda za skupno na&tovanje
smuiS priSla pred tremi feti
z italijanske strani. Od takrat
dalie je telo veè sestankov, na
katerih ie bila z obeh strani irra
Sena Selja po povezavi inic in
je bil s tem v zvezi doseSen do
got-or o sodelovanju.

Kako je deia] Lucijan Reiec,
vsebuje na&t ve ci!jev. PretI
vsem gre za politini interes, ki
oarekuie povezovanje ob meji, p0-
tem pa gTe tudi za gospodarske
koristi in Se za momnosti devizne
ga zaslodka, kadar bodo idnice
stekle.

Sredstva za nartovane bodo
zagotovljena v srednjerodnem na
&tu, z dell pa bi zaeli postopno

zaenSi na Livku, od koder bi
smuarske naprave gradui vedno
bolj proti zapadu, kjer so smuéi
Sa nailepSa.

Skupno smuie
no Matajurju
Iz razgovorov z upnikom Gu

joiiom, ki v prostem dasu meri
padavine, torei tudi sneg, in ki ie
bil v mladffi letih sani smuar,
smo izvedeli, da je sneg, na ita
liianski strani, ki je iuno pobo
je Mataiuria, pogostoma juSen,
ker ga takSnega naredijo tople
zraine gmote, kj priiaiaio od
morja in udarjaio naravnost ob
Mataiur. Ponoèi sneg zmrzne in
se na njem naredi skorja, ki za
smuko ni primerna.

Na iugoslovanski strani je sne
na odeja debelejSa, mani izpo
stavliena soncu, zato ostaia na ti
stem pobodju prSi. Thdi sneina
plast je debe!ejSa, zadriuje pa se
do pomiadi.

Kakor vse kaze, bo po vzgledu
Kanina tudi Mataiur postal skup
no smuiSe. Tudi za Mataiur ìe
sedaj razmiSljajo, da bedo na
kraju, kjer se bodo ziénice sti
kale, odprli takien meini prehod,
kot ie predviden na Prevali na
Kaninu.

Zaenkrat so to le dobre za
misI, zakaj denaria za njibovo
uresniiltev zaenkrat ni dovoli.
Potreben ie za druge, nujneiSe
stvari. Toda zamisel je vendarle
tu in tudi nekai temelinih kamnov
so Se pololili.

(gv)
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msel, se niso ozirali na dorna

fine. Spioli se jim ni zdelo vred

no, da Si jih vpraa1i za mue

n,je, da bi kot lastniki zemlje,

kjer bodo zgradili ceste, inice in

poslopja. povedail svoje. Ne me

ne se zanje so izdelali narte.

ob tem pa trdijo. da l.judje nima

jo razlogov, da protestirajo. To-

da raziogi so in domaini povsem

tioravReno to tudi javno povedo.

Tal:ole •je svojas nravil upnik

v Matajurju Pasciuale Guon:
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h so mimo nas

ne vemo nli, nam niso nid

povedali, kaj nameravajo naredi

ti na Matajurju. Zato smo se u

pili tak.nernu nainu in smo to

poedali v peticiji, ki so io pod

pi-’a[i si nad 18 let staii piebi

vaki. Poclpisali bi io tucli prebi

valci drugih vasi, ki imaio zem
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ko si v sedanji krizi vsakdo zei
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boij nazorno povedal, kaj misS o
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zgradili napravo, bodo imeli preti

nost pri zaposlitvi, ie e pove

dal predsedn& Chiuch.

Tosolini:

birokrotski pristop

Arhitekt Walter Tosolini, ki je

kot strokovnjak gorskc stcupnosti

zadolien za izdelavo nartov in

za upoitevanie deelnega naérta

za proizvodne naloThe (FTP), je

dejal, da je ta na&t kot mozaik,

Id ga sestavlja toliko maniib

nartov za posamezne sektorje:

za razvoj kmetiistva, za obnovo

vasi itd. .
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«Izdclati moramo podroboi na-

rt, v katerem bo izgradnia inic

potekala vzporedno s sanacijO va

si Matajur. je dejal Tosolini. Po

njegovem mnenju so z birorat

skim pnistopom k izdelavi hartov

zares pozabili vpralati za mnenie

zemtigke tastnike in prebivalstvo

neposredno zainteresiranega kraja.

Relec: sedai -

ko le Kanin tshodil»..

Zamisel o izgradnii zimako

sporinega sredisa na Matajuriu

ie ze pr-ecej stara. Porodi]a se

nekoliko v éasu, ko so kobarSki

liubitelii smuéania zgradili na

Livku prve inice. O tern nani

je predsednik proiektnega sveta

za izgradnio inie na Matajurju

Lucijan Rejec, sicer direktor poci

i jetja AET Tolmin (Tskra), pove

dal, da se je o Mataiurju za

nin «stiodul». e dolgo je zn’no,

cia so na severnih pobojih Ma-

&tu, z cieli pa Si zaeli postopuo

zaceni na Livku, od koder bi

smuarske naprave gradDi vedno

bolj proti zapadu, kjer so smui

sa najlepa.

rotrenen je
stvari. Toda zamisel je vendani

tu in tudi nekaj temeljnih kamno

so .e polalifi.
(gv)

Sestanek v Matalurlu

Na podiagi peticiie. ki je imela

&kajno odmevnost v videmski

pokrajini. so preinji teden v Ma

tajurju sklh ali sestanek domai

nov. na katerem so upan oboine

Sovodule. predsecÌnik gurske skup

nosti, de’lni zastopnik in arhi

tekt povedali. v kakni fazi e iz

delava nartov in kai je e p0-

trebno. da jili clokon(alo. Prizuali

so. da so pogreili. ker doma(i

nani niso osvetlili svolih predio

gov. da so s tem povzroliui nji

hov otipor in iezo Ziasti so mo

rali pritegniti njihovemu neza

dovoljstvu. ker toliko tet po iz

gradnji turistine ceste do Polo

ga za taz1aeiìo zemtjo niso e

preleli odikodnine. Zastopniki ob

lasti so dotnainom marsikaj oli

ljubili. Preclvsein so zagotovili.

da boilo poskrbeli za sanaciio po

slopij, za izgradnjo komunalnih

‘snrav. skratka za t.isti del sp1o-

%2/k.S. 2__



Otroci iz BeneSkc Slovenijc
na poéitnicah v Ankaranu

Objavljamo, ècprav z zamudo, posnetka naega sodelavea v koloniji
v Ankaranu, kjer je v veselju pretivljalo 1etonje poéitnice lepo

teviJo otrok iz Beneke Slovenije

/

j



c

Fotern ko so dostej piati pubtikacije o
Rezij-i v glaenern lujci, je iokral knjigo «Do-
Una Rezije in njeni prebivatci iiapisat prist

ni Rezijan, Aldo Madotto a1carin. Knjigo,
ki Una 160 strani, lrastio 7flnne érnobele
Jotografije. va barcastih ptatnicah pa je tep
razgled Ravence. s Kaninom v ozadju Knji
a irna enajst poglavij, zaòenja pa se s
Jrai1dm uvodom, najprej v itatijandini, no
to v rezijanTini s pesnii1im posvetilom re
zijanski zemtji. Posamezua pogtavja, z do
brim poznavanjem svovi, ohrauvarajo zgo
ene anse kraer in zgodoninske do’odke
do potreson tela 1976. Id so predstartjati 20

to tiudstvo pravo katastrofo in trapedijo. Dru

i ga za drugo so nanizane ‘kuttztrne tradi
cije in nacade Rozijanov, v zaktjuLlcu pa
e doclanu vrs1a informaczj in podatkoe o za
niinivostih. dogodlldh, osebnostih, s krafTo
naeedbo bodoih moiwsti za razeoj Rezijc.

Madotto v svojem delu, ob upotevanju
rodni zemtji le ob fiovunja in ljubezni, zia-
sii do 1utturnih tradicij tega ljudstva, am
palc je Indi neusalitjiv vir poznanstev, pu
datkov,’ dalnmov. spominov, dugodkav. Vse
io pnispeva k baruitosti in plastidnosti opisov
tega deta scela, ki vai bi bit tajinsften in
zato nerazumljiv. vendar pa v njem tiri
slupnijst s samoniktimi znaìitnostmi. $ po
sebnim u itkwn beremo podatke zgodovinske
90 ziuiaja, ki so tem botj dragoceni, ker
so bili doslej e veobjavtjeni in dajejo Ma
c1ttovi kn Pg i vrednost veroclostojnega pri
Ceronja. NoI Olflelflflto sarno izobdenje pre
bivatcev casi V Bili. katere so kasneje o
prostiti zaradi, «recimo», nizlce storflnosti. Tu
pa je tudi telo prilcljndifve k Italiji in pie
biscila.

Zakaj se je zgodito, da so bili e Reziji
indi pnista.i Avstrije? «. . bali so se. da

ne bodo imeti vc pravice se izseljerati na
ozc7nhje Avstroogrsie, 1amor so odhajati Re
zijani v velikem itevilu tot lrotnjarji, biij
sadi, potujai stel:Ìarji, prodajalci sadja. tIa
nin, elezniue ati pa Indi kot naracini de
lavci . .

Madotto e seojem delu, ob upoiteeanju
sivarnih teav, navaja indi mo±nosti za raz
coi te doUne. deprue niso ramo ro nate, sto
nijo pa predvsem no zavzetostì Redianov

- samih in va nantih iavnih upravitelei-.
Zoklju1ek knjige pa je talc: «Rezijani sicer
ivijo va neugodnem in zoosialem podrodju
ter nosijo tudi ese postedice tega dejstt-a.
im-ajo pa vsekalccr praeico, da preivijo, se
razv-ijajo in ohranijo svoje narodnostve zna
j1nosti Ler dragoceno kulturno b-gastvo.»

S to dvtorjevo trditvijo se moro ma cse
k&cor strinjati, knjigo samo pa je credito
tirati.

//
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Knjigu o Reiiji in njenih prebivukTh
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Slovenci v Kanalski dolini ivijo v

dveh obinah, v trbiki in naborjeki,
veliko jih ivi tudi v Trbiu in v Na
borjetu. Profesor Salvatore Venosi,
vi ste eden izmed buditeljev stoven
ske narodnostne skupnosti v Kanal
ski dolini. Kaken je trenutui potoaj
Slovencev v teh krajih in kakne so
petspektive razvoja slovenske skup
fosti?

»Ja, trenutni po1oaj Slovencev ni
posebno dober. Mi posku&amo na
najbotj.i nain urejevati tiso kar
imamo. Mtadini poskufamo nuditi
najosnovnej.fo izobrazbo. Posku
amo tudi, kotikor fe v danih pogojih
mogot’e, organizirati koncerte in
talo!ne prireditve, ki bi ljudem lahko
povedate kaj pomembnega. Potem
posktdamo organizirari teìuj stoven
skega jezika. Imamo tudi fotkloro v
Ukvah in glasbeno .olo. .

Kaken pa je obisk?
»Ohiskjeprihlrino vedno enak. Na

teaj se jih vpi’e itirideser, te&j pa
obiskuje od trideser do dvainrrideset
otrok.e

lo ste povedali o dejavnosti Slo
vencev v Kanatski dolini. Kakni pa
Sc) na primer odnosi s Slovenci v tra
ki in goriki pokrajini, pa tudi s Sto
venci v videmski pokrajini? Kakni
so odnosi s Slovenci, ki ivijo v ma
tieni domovini?

» Vi veste, da smo precej date od
Stovencev v Beneiji, Gorici in Trstu.
Do Trsta le skoral 200 kitometrov.
Zato pa smo toitko botj navezani na
Gorenjsko in na koro.ke Sto vence, z
njimi se tudi boije razumemo. Z njimi
imamo vetiko skupnega. Tudi nareé
je, na primer. «

Mogoèe tudi kakne stike9
»Tudi nekaj stikov imamo, saj oni

gosrujejo pri nas, mi pa pri njih. Na
primer z Gorenjske, iz jesenLtke obi
ne, dobivamo strokovno pomo: za
giasbeno oio, za fotktoro. Mistim da
je to kar v redu in nam zelo pomaga. «

Kakne pa so po vaem mnenju
perspektive razvoja Slovencev v tem
detu videmske pokrajine, sai vemo
da Slovenci tu sploh nimajo pravic?

»Na.i razvoj fe reak, potn ovir. A
vendar fe bito od vsega za&tka med
tjudmi vetiko navdtdenja. Seveda ni
bito stoodstotne udetebe vseh Sto
vencev, aktivnih fe mogole okrog
osemdeset odsrorkov. Prav zato mo
ramo Je naprej detriti in se bonn za
nate narodnostne pravice. «

Na koncu pa le vpralenje o zakonu
o celoviti zaiti Slovencev v Italiji...

V Kanalski dolini z lastnimi moèmi
O tem, kako se Slovenci v Kanalski dolini borijo za svoj narodnostni obstoj in razvoj, smo se pgovarjatis profesoqem Salvatorjem Venosijem

Nov opornik razvoju
Za kmetijsko zadrugo Ta Rozna dolyna in za celotno skupnost dolmeKezljeje bila pretekla sobota iixednea pomena. Pod vmozjem Kaninain ostalih stnnlh vrhov, ki obboajo Re7ijo, v vasi Solbka so odprli sodobni ìivinorejsld center, ki v sklopu lirlega na&ta za gospodarski razvoj doline predstavtja pm konkretni korak v uresnlbevanju druibeno-gospodarskega preporoda ter samozavesinega ovrednotenja Iastnihkulturnih in narodnostnih korenin. Nova struktura, ki je grajena v pnjetnem gorskem slogu, vkljuàije ltlev za 50 glav goveda in ostala gospodarska poslopja 1cr je opremljena z najsodobnejso tehnologijo zasusenje in spravo sena, vzdrzevanje higiene in pnmerne stopnje viage intemperature ter za lzkorilanje odpadkov. Investiaja, kl io je s piispevki in kredili kiila dezeina uprava Furtamje-Julijske krajine, znasaskoraj 500 milijonov lir,

I

»Mistim, da si ta zakon lahko le
sami priborimo. Prizadevati si mo
ramo, da ohranimo nai jezik, naiò
kulturo.Misiim, da zakon sam zas4
ne ho veliko opravii, e ne bomo sami
imeti iivtjenjske sue za osveanj
sebe in na.iih rojakov. «

ANI)REJ .WMENJAK
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Razprava
o razvoju
gorske skupnosti
Nadiskih dolin
PETER SLOVEXOV — Gorska

skupuost Nadikih dolin je na skup

sini sklepala o nekaterffi uprav

nih pristojnostih v zvezi z javni

mi razpisi in razpravljala o iz
rednib progi’amih dela v obdobju

1979 do 1982.
Posebno ivahna je bila razpra

va o prediogu uprav nega odbora

noi bi obinam namenih okrog

639 milijonov lir kat prispevek za

stroke za olske prevoze in za

zem1jia za industrijske in ljud

ske stanovanjske gradnje.

In. Fabio Bonini za skupino ne

odvisnih in odvetnik Giovanni Bat

tocletti za komunistin0 skupino

sta bila kriUna bodisi do zamud,

s katerimj se izvajajo ti izredni

posegi, kot do dejstva, da ne ob

staja sploni nart, ki bi jih tiskla

jeval. Tn. Bonini je posebej pod

rtal, da se vse premalo skrbi

pusvea ustanavljanju novih de

iovnTh mest. medtem ko je Batto

detti opozoril na pomanjkljivo na

rtovanje, zmninjavo pri doloda

nju posegov in pri izbiri nataod

no dolodenih prednostnih nalog.

Nadalje je oznanil. da ni bìlo ni

kakrnega posega v prid ovred

notenja krajevne kulture in po

bud. ki so na toni podrodju 2e oh-

sta jale, kot tudi ne zavzetosti, cia

bi uresnhiui konzorcijsko urejeno

sinibo za zbiranje odpadkov. Opo

zoril e tudi iia pomanjkanje p0-

bud, s katerimj bi lahko na kra

jevni ravni uresnievali gospodar

ska dolodula osimskili sporazumov.

Na istem zasedanju je skupci

na sprejela resolucijo, s katero

je obsodila izraelski vojaski p0-

seg v Libanonu in izrazila e

ljo, da bi bile konino spnitova

ne neodtuljix e pravice palestin

skega in libanonskega ljudstva.

Na sejì so tudi izrazili ogorèenje

nad umorom palermskega pre

fekta, generala Dalla Chiese.

L’(L 0LiJ
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POGOVOR Z RENATOM QUAGLIO. ROJAKOM IZ REZIJE

«Rezijuni pripadumo ziovenzkemu narodu
in moramo zuto pizali p0 ziovensko»

Cuti se Pesnik, a ukvarja se s kmetijsko politiko - Zapustilje tipnijo v Villi Santini in odeI delat v livarno v Videm
Prvi sem ga sredal pred dve

ma letorna na Ravanci, kjer je
tekla razprava o nadnu risana re
zijandine. Slioda se je ude1eilo
lepo tevi1o poklicanib, ki so tja
pri1i z vseh vetrov prii m’ecb.vat
in uit. Tja je priel tudi un. O
glasil se je mcd zadnjimi.

Meni se vidi, da marsikateri
dcsedanji razpravljalec ninia raz
ienega osnovnega pojma. Ne
ve, ali pa node ‘edcti, kdo sino.
In vendar je prav od nae isto
vetnosti odvisna nata oÌlci:itev.
kako bomo pisali rezijanino. ]az
nravim, da pripadamo slovenske
nu narodu in da moramo zato pi

sati P0 slovensko. Ne samo tu.
Potruditi se moramo, da bomo
spet rabili lepe slovenske bese
de. ki jih miadina porablja.»

Renato Quaglia, ki je takoie
govoril, je bi] prepri1jiv za ljudi,
ker je bi] Wdi sani preprian v
tu. kar je govoril. Xi uporblaJ
poioviniii trditev. iii govoril za
vito. da bi si pridobil nallonenot
posluaicev. da bi sintetizira] in
na tej osnovi ustvaril n&:o enot
nost. Ni tega. Puvedal je svo
je, pa e je bilo komu prav ah ne.

Pr&nii dan seni ga obishal na
njegovem domu v Vidmu. llcke)
je: «Tisti shod v Reiiji ne bo re
il vpraanja, zaradi ate,ega so
ga sk’icali. Lahko je bil za lo
ga. morda tudi za”. riionust,
da je stupii mi oder in se p0-
kazal. toda z vsebinske plati ai
smo nanravili nohenega napred
ka. Pri1azovanje nae istoveino
ti in razvijare kulture nasega

ddstva potrebue vse dru eatiili
suodbud. nredvsem na preuenih
in tenieFiih gosnodarskih pose
gov, ki naj pokaelo neposrednc
uinke.

Kdo je Renato Quaglia, èipvek.
ko sem ga drugi videl v Kultur
iii hii v Reziji Iebruarja letos.
kjer je prebral svojo pesem na
prireditvi s listim lcpim naslovom
iz pesmi Siiane Paletti: ‘Rezija
ma, ti Si makoj ma» (Rezija mo
ja, ti si samo moja)? Kdo je ta
tihi lovek asketske zunanjosti, od
leden v staliih. toda mehak po
dud? Kclo je lovek, ki me je
spreel v dnevni sobi naoolnieni
s slikarni, knjigami in gramofon
skimi p1oami. kjer se je v pod
tonu sIiela kiasli’iia giasba? Kaj
s’se se skriva ‘pod njegovim zu
nanjirn naslovoni podpredsednika
Dee1nega zd’uena zveze kmeto
valcev, demokrathne stanovske
organizacije?

«Kaj te oredu.le. kam te srce
vlede?» sem dregni) naravnost v
sr njegove notranjosti, da bi do
bil enotaven odgovor. Od same
ga zedetka sva vzpostavila nepo
sreden in pristen stik.

dCje naj zanem, ali naj pose
em daled v preteldost, ali pa naj
se omejim na zadnje case?» je
vpraal bolj samega sebe kot me-

ne, zleknjen v uaslonja, edituo
uWujen od dolgega delovnega dne
in od pogajanj ne kmetijskeni
nadzornigtvu v Vidmu o zadoiifl
navodilii Evrupske gc-spodarske
skupnosti o kmelijski pdiUtd.

Renato ima sedaj 41 let in jc
edeta izgubil mc1 vojuc, ko so ga
nacisti odpeljali v nc.nko koncen
tracijsko taborbee. i-Iama je po
slala o[roke v zavod in jib pre.iv
ljala z zaslu2koui kot gospodinj
.ska pc1ncnica v Gcno.’i in v dru
gili italijanskTh mestih. Fant je -
deansko ziyel ob starein edetu.
Njego fvljeiikr pot je tako
sojska. da mu je ni para v naiii
deei.

«Preden si se zaposlil pri za
druni zvczi. kaj si dclal. si bil
profcsor ali kaj,» seni silil vani,
da bi predri njegev oklep in da
bi razjasnil dvome, kam naj ga
postavìm. kcr sem o njem pre
malo vedel. kar pa seni vedel.
mi je daaio izkrivljeno ali vsaj
nel:opono po&bo o njem.

Pted tem sem delal pri Mes
sag’eru Veneu,» je odgovuril.

«Torei, mcj koleua.» ..ern z za
dovoljstvom cigotovii.

«Ne, ra»nra1 sem asupise,» je
dejal pesmeldjivo.

A. tako,» sem se zacudil.
«Da, e pred tein pa seni bii

zavarovalni uslubenec. se pcp;ej
li arski dela cc v tovarni. vanjo
pa sem prie] z univerze. .

V sporninu je prehodil ct-ape
svoega iiv]jenja od rane miado
sti dalje, etape bistrega fanta, Id
je preiiveJ ne nirna estdcsela le
ta. kot jih ai prerivel nibee v
nai deejj, in mIo kdo ali celo
nibee v Italiji. N:egov iskateljski
duh ga je vodil iz metafizike v
najholj trdi vsakclrn. Iz duhovni
ka je postal mezdni ‘elavec. Iz
pred oltarja in s prinice se je
preselil v livarno, na najteije de
lorno mesto. Vse tu z enini samim
nainenom: zavestno izpiti ao iv
tjenja do Una. postati bogat na
spoznaniin in izku’njali, dosedi
notranjo pomfritev in s tem tei
ko dosegljivo bogastvo.

Niio ga k taknim izbirarn go
file razmere, pa pa ga je mi
te pot pripeljala nolranja potre
ba, ki jj jc moral zadostiti. e
je hotel biti sprav1iv sam s se
bol in e je hotel dckoedno spo
znati. kje le v teni nemirnem in
protis)ovnem svetu njegovo pra
vo mesto.

Po opravPenem semeniu v
Vidmu in oii v Veroni. kjer so
ga usposobili sa duhovniki po
klic v Juni Amer&i. je eI za
tr lea maevat v Ville Sandno
v Karriijo.

Kako. ali te dobro razumem,
bil si upnik, si maeval, skrat
ka. . .» sem ponavla1 sa njim,
kot da svojim uiiesom ne morem
verjeti. koga iniam pred seboj.
«Da. da. prav tako je -bilo,» je

odgovoril z nasmekom, ki ga je
na njegovem suhljatem obrazu iz
zvalo moje zaudenje.

«Moral bi udii v Juino Ame•
riko, vndar seni -v druibi svo
jili kolegov prav vedkrat zaie
njal preuevati drubene procese
in seni mise] ne potovanje na ze
feni kontiuent opustil. Pad pa seni
s tipendijo odtel v Belgijo, ker
seni diplomiral iz sociologije. Po
vrnitvi so ma poslali pouevat v
Pontafelj. kjer o se mi p0 treti
mcsccih zahvalili in me odslcvili.

da seni pre’red naprcclen.w
est ticeaecev seni odI k patru
Turoldu ekumesko srcdie v -

Bergamo.» ‘ -
Quaglia se je po teli izkuin,jah.

obogaten s poznavan’e’u drube
nih z&wnitostih. rni1 v Videm.
in veste. kj si je poirkal za
po»litev? V livarni, kot disto na
-aden delavee. Hitro je postal sin
dikalist, ob nerlel5ah pa jc liedi)
po cerkvah maevat.

«Torcj, duhovnik dalavec’?> sem
ga prckinil.

Da, prav tako, morda prvi, ne.
za’otavo prvi v Furlaniji,» je
potrdil.

«In si e vedno duhovnild,’> seni
nadaleval. - -

cPrav tako je.» je odgosoril.
Te niso razreiili? seni rado

vedno sul vatii.
«Ne. lii tudi -potein. ko setn se

porodil, me niso.» je odgovoril ob
mcii naraajodi osuplosti. «Naj
br seni edini porodeni duhovnik
v Italiji, ki mu niso odvzeli ma
nc5kega posvedenja .» je pristavil
v smetmu. kot da so nanj poza
bili, jaz pa tudi nisem mogel ved
razumeti. kako je tu mogode. Tu-
di zaradi tega ie bile moje za
udenje to1ikno. ker sem prav
te dni v dniku prebral Humarjevo
in Jaaorkovo knjigo o Primolu
Thibarju in seni e ves pcd vti
soni hudih cerkvenih bojev papel
nikov proti protestantoni v naiti
krajih prav o [eh vprnianjii.
Tu pred sehoj pa imam dloveka,
ki mi s tolikno mil’nostjo in pre
prcstostjo raziaga svoj polo2aj,
zaradi katei’ega bi ga i srednjem
veku postavili na grmado. mu s
smolo namazali brado, da bi bolje
gorela. pod poleni pa podkurili
ogenj.

Jn tvoje politidtw udestvova
nie?» seni ga vprnial, da bi po
govor skrenil na drugi tir.

«e fai po pravici povem, fi
seni bil nikoii poliik ali partii
ski zagnanec. Bil sem ekstrapar
lamentarec, 1an stranke Lotta
continua in seni v njej delal do
nienega razpusta. Potem seni pre
stupii v secia1istino stranko, kjer
mislim, da ne potrebujemo pridig
o socializmu, ampak njegovo ures
ni&vanie z Ueianii.» ie pojasml.
Sicer pa njegova pesnRka duia
ne prenese utesnievanj. Angaira
ne polittena opredelitev in zao
varianie neke ideje do skrajnosti
bi mu iznicili fantazijo in ustvar
jalnost dulia.

Po svojem bistvu ie Quaglia
pesnik, tudi njegova g]asna raz
miiliania so po]na pesnildh pri
spodob ni izrazov. Poveda’ seni
msi, da sem ga - posifial na re
zijanskem dnevu in ga popoinoma -
razumel, razumel ne le zaradi je
zika, ampak tedi zaradi sporfii
la. ki so - ga vsebov,ale njegove
pesmi.

«Doslej seni 5ih napisal kaknih

50, vendar jih, z izjemo dveh, treh,
nisem e obiavi]. Ne utim se e
za talden korak. Poleg tega ni
sani podicni pesnik. Piem, ka
dar imam navdih. To pa se lah
ko zgodi eikrat na leto. Takrat
napRem 10 — 12 peanii v petTh,
estiii dneh.z. je povedal, k temo
pa dodal. da je lansko leto izda]
dvojezino knjigo o Reziji in v
niai obiavil vellko koristnih po
datkov gosncdarskega, zgodovin
skega. emujepisnega in socioledke
ga zafiaja

GORAZD VESEL

(Nadaljeva nje vsoboto)
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(Nadatjeeanje
iz tetrIcove tevitke)

Mncgostranost interesov Rena
ta Quaglie se zaenja oblikavati
veliko éasa pred tistim prelcm
nim letom, ki je bilo leto 19J.
Naibri so se negove notranje
stiske pojavile e takrat, ko e
spoznal razkorak med evangelij
sko in vsakodnevno resnico. V
katoliki srenji ni bil edini, ki

je znaet v precepu. Bil na
ien izmed redkih v Furlani

ji. ki je spoznat, da je moeoè
boj za pravlinost samo z jasno
izbfro, s tem, da se pota-i na
stran interesov preprostih ljudi.
j poznai je kot vulkan uda
rilo iz nega ob potresu.

«?otres ni podri samo hi, am
pak je imel sposobnost obniiti
tedi zavest. Ko se je v Reziji
vse zruio, sem bil sposoben vi
deti in sliati to, za kar sem
bil poprej siep in nera. Potres je
bil zame kot zrcalo, v katerem
sem prepoznal samega sebe iii
ves moj rojstni kraj. Zavedel sem
se. da so moje korenine v Re
ziji in da lahko samo takno spo
znanje osmisli mole iv1jenje,» mi
je pHpoeda1. Prejna leta se je
udejstvoval v ekstraparlamentar
nih skupinah in iskal iv1ienjski
model, ki bi ga ogrevala èlove
ka toplina.

V drubi razpaseno lakomno po
anje 0 gmotnih dobrinah mu
,ito tuje. celo sovrail a je.

saj ai dajalo nobenega zadovolj
stva, potnilo ga je s prazmno, ga
teralo v obup.

ePo potresu sem se vrnfl v Re
zijo, toda drugaée kot pred leti,
ko sem odhajal tja na poditnice
ali na obiske, ko sem tja pri
hajal kot tuec, ki ai util veé
pristnega ivljenjskega utripa svo
jih ljudi, je Quaglia nadaljeval
svoje razmiljanje in se povrnil
k osnovni temi, lti io je razvijal

v vsem svojem pogovoru.
rPo petresu sem prislulinil be

sedam mojih lindi in zael opa
zovati njihov nafn zivljenia. Fo
lastila se me je nezmerl!a e
lja. da poienem korenine globoko
v to zemljo in zaiiem dibati i

maiimi ljudmi. Tako sem odkril
njihovo ncizmerno bogastvo dou
mcl sem ivljenjsko fiozofijo sta
rejih in njihove nauke, ki so
zme bili eksistenén’ga poincn.
Quaglia, ta iivljenjski preohrat
opia1 v pesmi la zadna mloka
Sartawa — Zadnjj Saitow iavir
(Sart je imc hriba v Reziji).

«Spoznal sem,»
•

nadaljeval.
«da ljudje samo zahtevajo in da
e vedno samo dajes, se nekega
dne znajdel praznih rok. ‘Takrat
je najteije, takra je proces isto
vetnosti v zagati. Iz takirje za
gate mi je pomagal Sartow iz

vir, ki pravi, da ne smem obu
pati. Tudi Sartow izvir je libek,
kot da bo zdaj zdaj usahnil, pa
nikoli ne usahne. Zato, prwi iz
vii’ pesmku, se nikar ne boj, ker
se bol pri meni lahko vedno od
ejal. To je osnomi e1emnt, ki
me je neminljivo in do kraja nF
vezal na Rezijo.» Quaglia pravi,
da ai lei po potresu v Rezijo
iskat svojega osebnega zadolae
uja, ugleda, javnega uvei ;avl,ja
na. Ni vaega tega Z Rezjo je
vzpostavfl zaupno zvezo. ki mu

dala mot. da se le z veliko
“ilito lotil obnovitve porulene do

lime. Tja je odiel kot animatnr,
nabit z energijo in voijo, da spre
meni stvari iii odfiose. - V Sòlici
je ustanovil odbor za obnovo, ki
se je imenoval odbor za bo Ne
gova prvcnstvena naloga jC bila
prepreiti uvé1javite mo&la ob
nove flezije. ki so ga izde}aU na
vrhu in ki ai upoltevai ne os
podarskih, ne zgodovinskih ne kul
turnih danosti. Nairtmvalcem ni
bilo do tega. da bi preprei-ili od
hajanje domaèinòv. montaine hi
le so postavifi na najbolj plodno
zemljo. Nepopravljivo so bili u
dareni s slepoto, Odbor za be.j
je nastopil z javnim v rezijan
lini pisanim in v rdaii ba’vi
tiskanim -rnanifestom. prvim ma
nifestom odledne in napredne na
ravnanosti z naslovom «Dolo par
kje od - Rezije» (Dol. parkl.ie od
Rezije) e- liodemo ìivcti na
svoji zemlji, io moramo branitì».

Ker z vrha vsUjenl nairt ai
ustrezal interesom doline in ker
s samo demagogijo ne bi napra
vili ni koristnega, so se lotili
izdelave krajevnim :azmeram pri
Iagojenega na&ta. Ustanovili - so
zadrugo «Ta roiina dolina» v Sol
vici, zbfrali dommiine na sestan
kih in jim pojasnjevali predlog,
da bi vso zemilo v nekdanji ob
ini Solvica zdraiili. Izvedli so
temeljite analize lastninskoposest
nilkih odnosov in naleteli na u
goden sprejem pri ljudeh. tako
da se je Itevio zadrainikov v pe
tih, lestih mesecih od zaòetnega
ltevila 16 povzpelo ra 70.

Kai io ta zadmga pravzaprav
botola dosei?

Kot je povedal Quaglia, so na
rtovali obtiovo starih oblik kme
tijstva, ld so le v petdesetilì in
lestdesetili - letili dajale domauii
nom mainost praiivljanja. Obno
viti so hoteli senaieti, erediti pa
lnike, ovrednotiti gozdove in zgra
diti hlev, da bi imeli govetio, po
zneje pa sii’ za prodajo na tr±i
lcu. Strokoviijaki so izdelali p0-
samezne fase uresnièevanja tesa
naérta, pri emer so se-poslaiuli
solidarnostnih nrispevkov, ki so
jih prejeli od furlanskili emigran

-

.. tv - in od bolonjske kurlje.
V tem delu pogovora nisem imei

ve pred seboj zasanjanega pesai
ka, ki je brskal po svojih òustvih,
ampak pragmatika (socializma ne
borno gradili s pridigami, mi je
rekel mio poprej), ki je uspeval
v svojih namenih zato, ker je sr
ce in dulo viodil v prizadevanja
za obnovo svoje doline.

Z dena.rno pomoéjo smo izbolj
lali komasirana zemijila in jib
posejali s travo. Poskulali sino te
di z zeienjavo, vendar smo sp>
znali, da bi te prillo v poltev kdaj
kasneje. Sedaj

,
potrebno obno

viti livinorejo, ker le ivijo ge
neracije, ki jim je bila zemlja
vii’ za prelivljanje. Pognojii smo
trav’nike in zaeli s kolnjo. Zgra
diii - smo hlev za 52 krav, Id sino
ga odprli ered nekaj tedni.» je po
jasnjeval nart, ki naj pripomore
k gaspodarskemu dvigu. Za dose
go toga dia so se lotlii tedi u
rejevanja gozdnih poli. Ne mor
da zato, da bi se z avtom peljali
na visdogorsko ravnico Pusti
gozd, ampak zato, da bi se doma

ini na nov nain sprijaznffi z
gozdcm, spoznali njegove koristi
in zaieli izkorilati njegovo bo
gastvo.

«S pomoc’jo teh co--t se bGmo
blU urejevanja visokc-gorskih pal
nikov, tistib, do katerih stroj ne
meLe, da bi se iotili reje drob
nice, zlasti koz, ki jili e 57 pre
teklosti v velikem Itevilu redila
vsaka rerianska druiina,» je pii
povedoval Renato, pri tein pa ai
iz nega gveri1a samo neguva

- soeioloika znanest, ampak tudi
pristna rezijanska, lahko bi rekel
celo malce ponoena narav. pG:Os

na na vse. kar so postonili in kar
le bodo.

«Lindi moramo stro’oveo pri
pravili za nove nalege, zemlo mo
ramo erediti in zgradih c5ckte.
Financiranje vsega tega je zad
nje oiravilo, ki mi povzrca nai
rnanjle skrbi,» je optimistino pri
stavi.

«Moramo biti preudarni in se
ras’nati po naicltt dobrea gospo
darenia. T(o smo pripravili palui
ke in senceti. skbno vzredili i
vno, zaieii z molinjo krav v hle
vUi in koz na plmiini. bomo iz
mleka obeh red izdelovali ti-i
zirani rezijanski sir hs ga preda
jali. 5 tem bomo sklenili proizvo
dno verlio.» je opisoval ambicicz
ai in deino e uresnheni nart.

Na tem mestu se je zaustavil in
se spomnii na teme, obdelane na
zaietku pogovora,

Gospc-darska osnova pogoi
za preporod kuiturnega iivljenja
v Reziji. Branili se bomo zaino s
samostojnim gospodarstvom, z raz
vijaniom tistib proizvodnii oblik,
ki so porodile nalo kulturo. Ne
smemo ostajati na folklorni ravni.
ustvarjalno moramo oblikovati nal
kulturni utrip. V prejlnjih asih
je nastajal v intimnem stiku lju
di z naravo. Obneviti moramo ta
stik in ga tako ovred’sotiti. da ho
mo prekosili razdohje bajk, tra
dicionalne glasbe itd. in nale no
tranje potrebe prilagoditi novùn
asom, ki sterili ne 1)0(10 pozabili
ali jih zatajili. Vidii. zakaj dvo
mira v uspeli takne konference
o pisanju rezijanline, kakrlno so
priredili lani. Reiitev ai v pisa
nju, ampak v obnavljanju stika
med ljudmi in z vsem, kar jih ob
daja, v sposobnosti pogovarjanja.
v iskanju slovenskih izrazov za
nove odnose in stvari, da se nani
ne ho potrebno izrazov sposojati
pri FurlanTh ali pri Angleih. Sta
cliii besedam moram0 nanizati no
ve besede, ki jib v nalem dubu
oblikuje iivijenjski vsakdan.» Ta
ko bogkno in tako preprosto je tc
povedal, da sem ga moral opezo -

riti na njegov poziv ne «rkarski
pravdb, da bi morali spet zaet
uporabljati tiste lepe sloverske be
sede v rezijanskem narod.ju, ki iii
pri miadini s’se pogosteje nado
melajo italijanske spakedranke

Tele se je najin pogovor iztekel
e sedaj se spoznnim, kako j
mcd naju padel molk. On me j<
giedal iz svojih modrih odi. ja’
pa sem me prikimaval in ponav
ljal, pa ne vem zakaj: ja, jv
ja. .. In ton molega g]asu ci
vsakem «jajui’ postajal ndji

Ni bilo vcd kaj dodati. niti ka,
vpralati, ée ne po sliki. Da jc
objavimo — ne za tiste, ki so ape
sobni loveka spoznati po opisu
niagove notranjosti — ampak za
one, ki jili je nala, na sliki te
meljcda civilizacija tako spreme
nila, da je postala podoba nujne
spremlvalka njihove zaznav
nosli.

cMalo sem se slikai, mi ai do te
ga,» je govoril in brskal po skrom
nern slikovnem gradivu. Medten
pa se iz kuhinje, skupno s kla
siano glasbo, prie1 liriti vonj- pc
pravkar pripravljeni voderji, znak -

da je skrajni as za slovo.
GORAZD VESEL

POGOVOR Z RENATOM QUAGLIO, ROJAKOM IZ REZIJE (2)

Zmanifes(om «Doloparkje odRezije»
so se za dotino zcueli novi èasi

Ustanovitev zadruge «Ta rozina dolina» ima za namen obnovo zivinoreje in pridelovanie
tipiziranega sira - Jezik v Reziji Iahko reti samo trdno, na tradicijah obnovljeno gospodarstvo

Renato Quaglia
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BENEKt DNEVNJK ‘1

KPI o Matajurju
sPETER — Na zadnji seji KPI Nadikih dolin je bil govor o turi

stinem naitu za razvoj Matajurja. Sestanka sta se udeleila tudi de

elni svetovalec Eligio Simsig in pokrajinski svetovalee Paolo Petricig.

Vsi udeleenci so pohvalihi akcijo prebivalcev Matajurja. ki so se za

TzeIi za svoje interese in so ocllono zahtevali. da se tudi njibovo mne

nje upoteva v .kakrnemkoli nartu za razvoj tega podrÒja. Komu

nisti menijo kot natolcevanje izjave KD, da kcilturno drutvo «Stu

denci, duhovnihi in slovenski tisk niso izt’azili podpore ljudem, temve

so izkoriali njihovo nesogiasje. Obsodili so tudi gorsko skupnost, de

lovanje katre poteka, ne da bi bile z njim seznanjene drubene. pro

duktivne in upravne sue, kljub velikim naIobam, ki jih novi zakcn

za obnovo in razvoj predvideva. Tak nain upravljanja je prie1 do

izraza tutti v tem primeru.
KPI Nadikih dolin zahteva. da se upotcvajo e1je in prediogi

ljudi in poudarja. da rnorajo biti Matajur in sosednje vasi sredie

vsakega nairta predvsem glede nalob za turistini razvoj in za obno

vo stanovanjskih poslopij. «Pi’izadevati se je treba tudi za varstvo o

kol,ja. ki je bilo zadnje ase mono prizadeto,» je bilo poudarjeno. Ko

munisti menhjo. da bi bila gradnja ceste preko prehoda Hlevica zelo

koristna za Marsin, Matajut’ in za Nadjke dolin sploh. V zvezi s

tern je bila podértana tudi potreba po veéjem sodelovanju s sosednjo

obino Tolmin glec]e skupnih naporov za razvoj Matajurja. Sestanck

so sklenili z razpravo o smuarskih napravah na Matajurju. Sveto

valci KPI zahtevajo ve’ podatkov o upravtjanju naptav. ekonumino

sti in o davnih bremenih, ki jih bado morale nositi javne ustano e.

Kaj pravijo Marsiùci
MARSIN — Na tem mestu smo ze ve(ki’at pisali o staIiih prebi

valcev Matajurja glede natta za turistini in portni razvoj lega pod

roja. Kaj menijo o tem pa Marsinci. ki Evijo na drugi strani briba?

Marsin jo sestavljen iz zaselkov Jmeug, Marsin, Pocére. Obale, Na

Bardu in Jerep, ki se zdruujejo ‘ dye vasi: Gornji in Spodnji Marsin.

Obe vasi imata cerkcv z upniem. Ker trenutuo ni iipnika. pribaja

sem duhovnik iz Laz. Osnovno oJo obiskuje sedem citrok in samo Uva

hodita v vrtec. Tudi v Marsinu je izseljevanje mono spemenilo de

mografsko slil<o, saJ so se ljudje takoj po drugi svetox iii vojni razpr

Mli po vsem svetu.
Razvojni naért za Matajur zadeva tudi Gornji Mar-in, kjer se je

skozì stoletja razvila sezonska paga in to prav za vrhom Matajurja,

v dolinici «Za babo». Tukaj, po sledeh starih planincev. je doktor Re

nato Qualizza, preuredil staro stavbo, ki e ta1o postala za ljubitelje

planin zanimiva turistiéna toka. Ohraniìo se je tudi staro ime: Mar

sinska planina. Po ustanovitvi konzorcija se je paa e boIj iazvila

in danes predstavlja najpomemhnejo dejavnost v marsinskem gospo

darstvu. V Evinoreji so se Marsinci odloi1i za molznice. torta v vasi

ni nobene mlekarne in mleko morjo vsak dan odpeljati v Alo. ivi

noreja je izredno razvita tudi v rnem Vrhu in Podbonesec se lahko

pohvail z najvejim tevilom govedi med vsemi sosednjimi oboinami,

«Marsin e ni turistino srede.» pravi Luciano Zorza. bivM ob

inski svetovalec, duìia zadruge in Evinorejske dejavnosti in ki nada

ljuje delo oeta Gilda. Tukaj se sliM samo odmev polemik, ki razbur

jajo dubove na drugi strani Matajurja. Prevladuje mnenje, da morajo

Matajurci sami najti pot iz teav. Zaniina pa jili nart gradnje ceste,

ki naj bi. preko prehoda Rievica. povezala Marsin z Matajurjem in

ki bi imela velil pomen v razvoju gospodarstva tega podroja. Seveda

bi bilo treba urediti tudi cesle. ki peljejo v dotino. Marsin se ne stne

zapirati. nasprotno. mora se aktivno vkljuèiti v drubeno ivljenje in

tako ititi tudi svoje interese. V dolini pa je treba poskrbeti za noa

delovna mesta z razvojem male industrije in obrtnitva.



OBISK SLOVENSKIH

IN HRVAKIH
PRAVNIKOV
V BENECIJI

Konec preteklega meseca je
obiskalo Beneko Slovenijo okoli
sto slovenskih in hrvakih pravni
kov, in to iz Maribora, Ljubljane

in Reke. Organizator tega obiska
sta bili Drutvi pravnikov v gos
podarstvu iz Maribora in Ljub
ljane, namen obiska pa je bil

poblie spoznati ta del slovenske
zemlje in se na mestu samem sez
naniti s problemi naih ljudi.

Obiskovalce je sprejel predstav
nik slovenskega drutva «Pravnik»
iz Trsta Ur. france kerlj, v
Cedadu pa prof. erno. Razum
ljivoje, da so njegova pojasnila ter
oris poloaja stovenskega ivlja v
teh krajih, ki so bila tako
preprièljiva, da ni bilo potrebno
nobeno vpraanje, imela velik vtis
na obiskovalce, posebno tiste iz
Hrvake, ki jim vse, kar se tu do

gaia, ni tako blizu.
Po ogledu nekaterih zanimi

vosti tako v Vidmu kot edadu in
P0 prejnjem polaganju vencev na
grobove internirancev iz Gonarsa

in Visca, so se obiskovalci vrniji
dornov pomi novih vtisov in zado
voljnt, da so se na mestu samem
seznanjlj s teayamj naih ljudi v
Beneskj Sloveniji in Italiji spiofi.
Od1ocenoje bilo, da bo ta organi
zacua prek svoje zveze organi
zirala nov obisk posveéen samo
ogledu Beneke Slovenije.
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L’ta 1&G8 ie izla v sloveniini
knia Jozka Osnjalca ‘L-od Ma
t ,m . Sedaj se knzz lahko
p, ibla siri kroq braicee, sa
le j,ed kralkjrn izet sudi ituti
;anskz precod (sani le poskrbel
11 a 11cr Zumparutli) z naslaeom

e la sua •qente Knj
cci ; (,prelntjena S StiiC1flii in
zemevicJi. OIuir dela, ki ‘le vre
tc:no ivtobiografsko, so vojna
tela fr predvsem osvoL?odltna voi
nc. KnJija e zanirniva ne te za
1’, lcer io le napisal eden d noi
bolj izpostacienih Bepeèanov v
titern abdobu. temuec tudi sa
ta. kcr ‘;e O.i,talc delansko bit
4-nO cIruqi stranii’, a arìmer javi
s listimi, kj so do ,sedaj qovorili
in pisali.

,!o1co O.injak se le rodit in i
vet e Onjem (Se. Lenart). Mcd
ramo, se le kot podastnitc al
pluceo ltalilan.ke nojslce, opre
detit za slarenske partizane. Ve
Wco naporov le vtott tudi e to.
da bi se imt’eé mtadih voj&ou
tako od!oèilo in da bi tjudle ra
Zu7neìi in spreleli talco izbtro.

Jo±ko, kot lahko potrdi vsakdo.
ki qa e e Lakrat puznat, se le
uriele±il osrobodilne vojne z qto
bokirn preprianiem, s poqumoin
in odloènostlo. Tuk se nam kae
tt(Cli e svoik spominih.

Zpodovinska deistva so vsem
2nczna, iievrav skozi fitter poli
tne.qa tot7nacenia. Ka le padei
fa5izern tudi ne oùnwc.u, 1cl ie
tela 1918 bilo prikiueno ltatiji,
da ne qovoTiiflO o tistih vrectelih,
ici so pre,ili pod Itatijo vo okupa
cii, le bito e nekcl doso izred
7W aktieno slavensico parti.canska
giban.ie. Nekalere partizanske e
note so se ìe veclc;’at poiavite i,’

Th’nedili,

Fo 8. septembru 7943. tela, ko
se le Itatia vdata zai’enikoiit»,
katerim le tela 1940 napovedata
rono, so se slcupine mtncUh in
ilaiicnstcih rojakov, rojenih a
Naciislcih in Terskih doÌinab 1cr
i’ Rezifl, p’rìktzidite stocenskemu
partizanskemu qibaulu in ustano
cie, pcid vodstcom izlcaenih u
qr,slncanskili dastnikor. svole

Fnofe so bfle poinenm’ane no
1:rclih, no katerih so bile usfa
iìricne. Priklluòene «Bri.ko-be
neìllceinu ociredu» IX, korpusa. so:
bile e se’il: meri zdru±ene v «Be-
,?:‘i bataulon». Pt)civoz’etinilc
Bene1cegà baIa! io1za. ]OiZO O

n a. podrobno e a san i
1niqi vspehe in neuspebe. zniuqe
n poraZi’ teli enOt. i sa se alc
IL’flo i’Ict;ucite e racplet coiaSkiti
doaodflcov, inoni pci e zaptetene
ralitidne clog’jdl:e tisth tal, e Ica
teìe b2 apletene rcleste. tP

grajskim doovorom mcd zmaa
volai, ki so ustanociti «razmejit
vena dria’ med okupatarjeuimi
sitami. JoSko in nievovi so mo
rali iti éez t1rto, 1cl le tela 1915
oznaòei’a1a melo, medtem ko so
v Nadilo’cili dotineh sproSiti pra
to conio proti partizanom in Sto
vencem. Podpirati ;o io zavezni
ki, ki so Seteti prenwkniti mejo
dimboti proti vzlwdni.

Mirovna poodba leta 1947 le
nelcako reSita epraSanie mete, ki
50 00 potem do Osimslceqa spo
razuma vedkrat posIciviti.
e teta 1945 so blU partizani

BencSke éete obtoSenl ne le za
radi deamtjivih akcij. 1cl liii tu
di OSujak obsoja v scaii lcnlb-ji,
teint’ed tijdi zaradi nlihove - no
rodnostne• opredelitee. Na zatoS
ni !clopì so sedeU zaràdi «izdaie>),
ker so bili vkltuèeni i, tuo, de
prav zacezniSko, cojsko.

Vrnimo se k kn.111lt. ki io tooto
priporodamo bralcem. Gre za pri
decanfa dloveka, kakor le rede
no, ki la no svoli koi prelivel
izbire, bitke in doodke tisteqa

VÌlO priDani!Cov in bO?teV tW

tec tistih. 1cl so liii podpirali. -iv
bi’o ocvzsno ad poteka come No
vsak ,iain le sloceiislco parti
ZU7lSkO qibanie obstatata. to pci

tr’uie zqodanina. òcprae so ne
lcatcri raclicneoa muenia. Obmo
i’e. Icier tivFo Sloienci. le bita,
èeVl’aV ne istodasuo. pd nodz.r
slvaiTh par1ianat’. Nemci. Kcìzaici
in foSisi so pracirti soma. de sa
napeli ase sva’e sfle in navali11

z ftredvim nasillem.
Fo oscobodilci so slorenske e

no1e ble talcoi v srecttsCu mcd
naror’ne poaTflflS1. NeclvomilO so
-pr?’e’ 0stbcidi1c ta obmn?e (saI
le lo ra cTn7nainn! ) Prabtem le

bit reSen Se lzilila leia 1945 z ben-

asa. Avtor sain provi, da iii ne
pristraneki (in kako bi mogel?)
in da ni n-iegov ciii podati ce- Ilotno analizo -in sodbo o doqod
kih. V svoi knjigi vabi tudi osta-
le borce, noi napLiefrj svoje spo
mine. Na tel osrw,vi bo potem
zqodovinar poskrbel sa celotnn
slikr, tisteqa obdobja, od leta 1943
do leta 1945, ki le bilo talco dra
matidno in le imelo totiko -
sledic.

Za preprosteqa L’ralca bo Se
nalbotl zanimiv p-rvz del ‘cnhiqe,
kjer OSnjok prcdstatt.a svolo va
Osnme, ljudi in njiho-co livtlen,ie,
stik otrok kmeèkili dn,±in s Solo
in mìodik z coiaSkim ,iictjenlem
in z vomo. Zanimete qa bodo In
di anekdote, slike in opi.si do
godkov, ki so 11k •bralec ati nje
govi sorodniki qotovo’ doiiveti.

Drugi del kniige pi bo vzùudil
raspravo- in zanimanie «cciii in
drugubi’, ki so steli no nasprot
nih brego-rih in 1cl so odgovorni
za tLqto zqodovin-slco nasr,rotie,
1cl se e ustearilo e NaclLlkuh do
linaii. PAVEL PETRIiIc

Onjakova knjiga «Pod Matajurjem»
izIa tudi - v ital ijanskem prevodu

Za prevod poskrbel Va1ter Zam.partitll - Knjiga govori o udekThi
beiiekih $loveneev v NOR iii opisnj svojo rojstno vas Oflj l:
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Zdruenfe slar.ev svetoivan,ske
osflovne gote «O. upanàié le
nedeljo orijanizirato iztet na Ma
tajur. Vodla izteta e bit znani
trialki planinec proj. Pino Ru
deL lzpied svetoicunske cerkve
sino se odpeliali v ztiodniih ju
tranlih urah. Fo k?’a1j voiji se
le avtobns z veselo druzbo star
,iev in otrok zael vzpeniati no
sii mi, a izredno razijiedni cesti
iz $ovodenj inimo CepIeli, sko
zj Maere do vasi Matalur. Tam
smo se udeleili slovenske mae
in talco imeli prvi stik s vred
savniki tamkalnle mawj.line. Fa
7nai nas le upwk Guion sezua
nil s problematiko tistih krajev:
zman1ane Ilevita prebivaisiva
zaiadi izsetieeanla, tezlc ivIienl
ski voqoli, pomanikanie zadovo
tvrih ekonoms?cih struklur, ki bi
nuclite monostj zapostitve. Mc
tuatnj probtem le tudi preclvide
na raztastitee preceinia ozem
tla na Ma1aluru v smuèarslce
namene. Domaim so sicoral v ce
loti pi-oli tem raztasttvam, ki bi
pnvzroita izredno sitodo naran
nim lepotam Mafalurla in ne bi
prinesle skoraj nobeacqa dobika
kraievnemu prebivalsivu.

Fo tem kral,em razqovoru smo
se prisrtno postoi ti od q Gu
lona in z avtobus rn nadallevali
poI do planinske koe poel Ma
talurlem. Vreme le bito sicer pre
cel nestatno, a nasi otrvci so se
pos7umlzo lotiti sii-mine in vo eno
urni boia si-cOno pripeti no vi-li
Matalurla (1640 in). Tam so se
“si vpisati v spominlco (cii iqo in
se razoledati P0 okob.?nlt nij
nali, vrhovi Kanina, Krna in ce
totneqa Triqlavskeco poranria na
so bili zastrti v znttØlein moclu
oblakov. ,

vi-ha Matalurja so iaa,la olro
lahko qtedati ‘t otino z

‘modi-o iioo, vas Vi-suo, rojstni
kral Simona Greqorri&z. vso Be
neOiio in del furlansice nilane.

Z vi’ha nas ie eodi Pino vodil
no morki rapi stezi sliozi leno.
loda e zapu,iéeno claiamo proti
vasi Mersin. Fo vsem Matalurlo
sino sta?no sre&avali tovce in e
poqovoru sino zvedeh. da le osa
tovs fra’ druina obOine Podbone
sec, okoti 100 lovcee, daaaes na
tovu vo lem .irokem ohmo&iu
Med poto nas le zaotfl dei, kar
va iii ‘asi”Iavilo vnqumne hoie
iw.ih mtadih ‘lanincev. SreOno
sino vsi orisopihati do koOe Ma
taltar, (dei- nam ie erOtazoi os(cr
bnik Renato Maera pripravit o
kusno patauto.

Popoidanki vroaram le vi-ed
videvat e oqied Trmkoveqa d
nia in qroba v vasi TrOmun, a
nas le creme prisililo, da smo se
spravili v rcs zanimivo Ltindar
sko lama blizu PotThonesca. To
lamo so vozuali e ii dalinii pi-e
teklcsti: znanstrenilc so e nlei
odkrili oslanke iamskeqa medve
da in predmete iz predzqodovin
ske dobe. Jama le siuila sudi i;
zqodnlem srednlem reku kot za
veti,ice ubezni(com in lcot bicati
,Oe samotarskmm redovnikom. V
vhodni iamslci eotliit le indi nre
cei stai- umetni.ico azdeaan ottar
notronjost lame va se vile no
dotqih i-ovili, (ci lih le izdothla
coda. Mali izletniki so prrhoditi
pribuino 300 metrov te lame. ki
le sicer dotqa slcoral 2400 me
trov. Fo ohisku lame sino se od
nel lati domov,

Svetoivunski folur/i mi Mutulurju

oIarji se vrallajo z vrha Matajurja



Po1itkna usmeritev pri sredìn
sko-konservativiilh silah. ki obrav
navajo problem slovenske narod

nostne skupnosti v videtnski po—
krajini, se je spremenila v toli
ko, da je preIa od popoJnega ne
priznanja do sprejctja elernentov,

po katerih se beneki Slc,venci
raz]ikujejo od Furlanov. Prizna se

neki odnos do slovenskega vpra
ianja, toda ostaja nespremeniena
ohravnava stvarnega ivljenja in
vpreanj Slovencev v Beoeeiji,
Reziji in Kana]ski dolini. Torej
veinskj politini dejavniki in Urti

gi konservativni krogi ohranjajo

C nesprotoranje do prL’navanja ne-
ciunaine osebnosti Slovencev v Vi

deznski pokrajini. Opnrekejo poi
movane narodnostne manisine 111

ne prfznavajo nai skupnosti ko
Iektivne subjektivne pravice.

Pri tem razvijajo teze KD, PRI
in drugih sii, na podÌagi kateriti
uvrajo Slovence v videmski po
krajini mcd vetje ttevi1o jezikov

no-etninih skupin. mcd seboj lo
eni1i na razue govorice. od pia

slovanskih, slovenskih, romansko

slovenskih in meanih •jezikovnTh
skvpin, ki se med seboj razliku

jejo in ne razumejo. Odrekajo

nani torej enako ravnanje kot Slo

‘encern v Trstu in Gotici, ki so
priznana manjlinska skupnost. U
veljavlja se sta1iée, da so Slo
i-enei v vidcmski pokralini le po—

sebne kulturne in etnìéne skupine,
ki pa se razgiaao zveste itali

jansh o in se odrekajo zakonski

zaiti. Kot dokaz teli trditev pri

nanjo vekrat na dan zbrarte

podpise za znitni reterendum pro-

ti narodnostni identifilaciji.
Vse to pomeni, da prihaja na

diii polltina orientacija, ki stre
mi sa sprejem nekega posebnega

kulttirnega obt’leja, ki posveia

vejo lX)zOrIa)St neki ekolc)ki sa
iti teritorija, ne tei pa k ovred

notenju drubenopo1ititnih specifik
nianjiue. Ta politina situacija
dejaitsko ne dopuPa pravega
vzdcja il) ne nstvarja klime
vrednotenja, temve poiv1ja tiste
cile, ki so vecino ele1e izbrisati

tudj nareno kulturo in zgodovin
ska prkevanja, v katerih je jas
no zapisana slovenska ilentiteta.

Vrednoti se neka superiornist ali
prezir do nezae1enega sosecl
stva s skupnostjo na enakoprav
tieni polo2aju. kar opravicuje tu-
di neko inkoinpetibilnost do vi
lame ljudske kulttire. ki io Be
neani realno tttijo kot sestavi

no napredka in demokratit’nih

vrcdnot. Zato te nani nenak1one-

ne cile minimizirajo ohseg do
venskega vpraanja in daejo po
udarek raznolikostim krajevnega
znaaja. Te sile skrbijo za oltra
njevanje obstojeih raztner in na
sprotUjcjo novini pogojetn, ki ì)i

dall monost vsrstranskega razvo-
ja nalirn dolinem.

Take politine izhire imajo do
1oen vpliv na nekatere o1ske,
kulturne in tudi upravne dejav

nike, ki se izmikajo svo.Ìim od
guvorncstim in ne prsnavnjo pra
vie nai skupnosti. Ti krogi na
spi otujejo tudi izvedbi n etne

ga natetaja «Moja vas» v olskih
prutoriIt mcd rednim poukom in

s tem prept’céujejo, da bi se o
svetlil problein t-odne kultui-e.

V Beiieiji jc danes prisotna

te2nja vkljuBti Slovence iz vidern

ke pokrajine v okvirni zakon za

kraiene kulture in nareja. S ta
kim ravnanem bi izvajali gro

ho diskriminacijo in razdeiili Slo

ret1ce v Italiji na v& zemljepis

nili kategorii. Pri tetri se ne upo

tevajo posebuosti naih zahtev. Id
jib redno in znanstveno po1 avlja—

io slovenske organizacije. Kran

ska demokracija prediaga za nas

neko didaktiéno eksperìmentacijo,

v okviru katere bi se pouievala
tudi slovcnlna, ne glede na to,

da e o1ski proh1ìeni odloki

predvidevajo veeziaw izobraz
ho. V olskili prcgramih je pred

videna in zaelena tudi izobraz

ba v krajevnem nareju. torej
skrb za oliranjevanje slovenske

kulture in jezika, eprav ti pro
grani nimajo ne pravne ne ore

rativne veljave v olaIi v Bene
èiji. Ker ustara sama po sebi ne

zagotavlia nobenih konkretnih pra
vie, S]ovenci v videm-ki pokraji
ni. kot nenriznana rnaniiua, ne

ulivajo nobenega narodnostnega

varstva. Prizna se jmrn le neka

folkloristb’:na posebnost. ki je raz
Iicna od doline do doline in ne

upolteva eventualnih putreb in
zahtev prehivalstva. KD, ki mia

v naem prostoru zelo tnoan

vpliv, meni’t1lira izbire in nad

wrnje polithiio dinamfl(o, ker se
zavada. da nibe noce bit.j na
slabem samo zato. ker pripada

manini. la stranka ne sprejema

obektivne in zgodovinske renice
temveé zagovaria svo,ia sta]ia

po subie!:titmi psiholoiki in lodi

politini izbiri narodnosti.

Sedanje stanje ie e veduo po

gojeno od zgodovine in protislo
vii, ki omejuejo politiéno demo

kracijo. Stild z napreduimi strati

kamj in z detnokratinimi dejav

niki, ki so ntm naklonjeni, so de
segli vzpodbudno in zadovoljivo

stopnjo razvoja, eprav je e

vedno premalo otipljivih znekov,

(la bi se pooaj prernaknìl iz mrt

ve toke. Te napredne sile res

upotevajo izraze nae narodnost

ne identitete, vendar ne utegne

io bistveno vplivaU, da se v tem

trenutku pravice Slovencev v vi

demski pokrajini izenaiIo s pra

vicami Slovencev na Goriikem in

TraIkem.

.&3 -io.z
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VILJEM - CElINO, ?REDSEDNIK TO ZA VIDEMSKO ?OKRAJINO

Poudarjene tenje po izk!juevanjii I

bene*kih S1ovencev iz globaine zaite
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Ostre polemike zàradi
zakona o nabiranju gcb

sPETER — Pod pokroviteljstvom obine peter Slovenov iii gor

ske skupnosti je bila v Spetrski obinski dvoranf razstava gob. Raz

stavljenih je bilo ve kot 170 vrst, ki so jih strokovnjaki Furlanske

ga mikolokega ccntra razvrstili v skupine. Animator pobude je bil

dr. Renato Qualizza, odbornik obine, ki je s skupirrn prostovoljcev’

poskrbel za nabiranje in pripravo razstave. Kljub slabeinu vremenu

je pobuda doivela velìk uspeh tudi zaradi de1elnega zakona, ki je’

letos stopil v veljavo in ki omejuje nabiranc. Ljubitelji gob morajo

odslej irneti izkaznico in zanjo plaati 20 tìso lir mcseno oziroma

10.000 lir letno, e so domaani. Lahko pa jih naberejo do 2 kilograma.

O zakonu, ki je zbudil ostre polemike tudi v Nadikih dolinah, sai

so na sejah gorske skupnosU dolgo razpravljali, preden so odobrili

pravilnik, je spregovoril dr. Bianchi. strokovnjak Furlanskega miko

1oke’a centra, na okrogli mizi, ki so io organizirali v okviru razsta

ve. Poudaril je, da je zakonodaialee pazil na posamezne aspekte te

ga vpraanja. ne pa na celotni problem. Opozoril je tucli na viogo,

ki io imajo gobe v ekololkem ravnoteiu in pozval nabiralce naj ne

uniujejo neznanih ali strupenih vrst. Nato je podpredsedlilk gorske

skupnosti Salvagno predstavil Vrtnarsko zdrulenje in niegovega pred

sednika Andrea Visentinija iz Mle. K zdrulenju, ki ie pTed kratkim

dobilo status zaclruge, ie pristopilo e ve kmetovalcev, ki se tako

lahko udele2ijo razstavi in prodaji ter 1itijo svoje pridelke. Lani ko

so pivié organizirali prodajo, je bilo prodanih 230 stotov kostanja. Le

tos bodo kupci irnei na izbiro tudi iabolke, krompfr in 1enike. Pou

darjeno ie bilo, da ima prodaia gotovo trgovski zna0aj, istoasno pa

2elijo rganizatorji opraviti tudi «izobraeva1noz’ vlogo, predaem y

zvezi s turisti’ ki prihajajo v Nadiike doline ob praznikih.

(

Danes v Vidmu
razprava o dee1nem
razvojiiem nartu

VIDEM — Videmski pokrajinski

svet bo na danainjem izrednern za

sedanju obravnaval vpraanje p0-

krajinskega programa za uskladitev

de.elnega razvojnega narta 1983-

85. Po vrsti posvetovani, o katerih

je tisk 1e 0t)fb’fl0 poroca1, e p0-

krajina predstavila koncno vsehino

svojih predÌogov. Gre za pomemben

program, 83 te%i k raciona]izaciji

posegov in investicii, s posebnim

poudarkom pcemagovanju ozemeli

skih neravnovesij, industriji, obrtni

tvu, kmetijstvu, turizmu, zaiti

okolja in prometnim zvezam. Te

meljna toka razprave pa bo brlko

ne vpraanje administrativne decen

tra]izaciie, ki o predvideva delclni

zakon tev. 7. Razpravljali bodo tu

di o novem zakonu za obnovo in

razvai FurJanie, ki predvidc’va za

3 tiso milijarcl lir investici,j. Zalon. i

ki ga bodo v kratkein odobrili tudi

v senatu, predvideva izdatek 200 mi

lijard lir za razvoj gorskih podrocMj,

v isti rarnen pa bodo verjetno po

troii1i e 500 mi)iard lir iz spbmne

ga sklada za obnovo potresnega rio

c1roia. Dodatnii 300 milijard lir je

i enjen za razvoj kriznih obmodij

i ‘ potresnega podrodja.
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Un progetto di sviluppo

Per la VaI di Resia
Un vivace e interessante convegno si è tenuto il pomeriggio dell’i I

settembre alla Casa di Cultura di Prato di Resia, sul tema “Vai di Resia —

Progetto integrato di sviluppo”. Non è stata una fredda passerella di personaggi
di grido ma un ricco dibattito permeato da un intenso spirito/volontà di vivere e
di valorizzare la propria identità etnico-culturale.

Un progetto di sviluppo il più possibile aderente al territorio, al modo di
vivere delle genti, e in cui sia la gente stessa protagonista dello sviluppo, è stata
l’idea centrale del convegno, esposta in termini estremamente chuari dalla
relazione di Renato Quaglia, presidente della cooperativa agricola “Ta Rozina
Dolina”. La forza del suo intervento che ha magnetizzato l’attenzione dell’as
semblea, è stato si il linguaggio ricco e poetico, ma soprattutto la forza della
realtà, la forza delle cose già realizzate. In mattinata, infatti, era stata
inaugurata la nuova stalla sociale di Stolvizza, primo grosso traguardo della
cooperativa agricola, frutto non di una potenza economica bensì della volontà
della popolazione. Continuare in questa direzione è l’intenzione del progetto di
sviluppo, progetto in cui tutti gli interventi mirino al recupero e alla valorizza
zione di tutte le risorse dell’ambiente: innanzitutto lo sviluppo dellle attività
agricole, della zootecnia, mediante il recupero degli stavofi in cui sia effettuata
anche la vendita diretta dei prodotti, con il conseguente innesco di un turismo
che si inserisca nell’immenso patrimonio ambientale della vallata; la diffusione
della coltura dei piccoli frutti, attività che può diventare tutt’ altro che marginale
(le esperienze del Trentino e del Piemonte insegnano); lo sfruttamento del
bosco (oltre 5.000 Ha) e il potenziamento delle attività ad esso collegate; lo
sviluppo di attività artigianali, il tutto gestito il più possibile nella forma
cooperativa, fino ad arrivare a trasformare il villaggio intero in azienda
economica ed il tutto sempre gestito in prima persona dalla gente del posto,
perché, si è detto, “...la terra appartiene a chi la vive tutto l’anno”.

Chiaro è il rifiuto di altri tipi di sviluppo i cui esempi si possono osservare
nelle vicinanze (Sella Nevea, Zoncolan) incui è ben evidente il contrasto sia
ambientale (grandi parallelepipedi di cemento armato hanno distrutto le vere

bellezze del luogo) sia nei rapporti fra l’utente e l’ambiente (il cittadino viene

unicamente a scaricare le proprie tensioni e frustrazioni accumulate nella
metropoli), sir economico (capitali venuti da fuori i cui profitti sono pure
destinati altrove).

Lo svilupp3 integrato, l’economia del villaggio inserita in una fitta rete di
piccole economie non è, d’altronde, una novità assoluta. Tale tipo di sviluppo è
estraneo sì all’occidente industrializzato, ma esiste e con esempi già consolidati
nel resto del mondo, soprattutto nei Paesi in via di sviluppo, e a questo proposito
sono state riportate delle esperienze veramente interessanti che danno fiducia
alle possibilità di realizzazione di uno sviluppo integrato nel proprio contesto
sociale e culturale in particolare nelle zone rimaste lungamente trascurate dal
capitale.

Erano pure presenti i politici, un po’ di tutti i colori, amici della Vai 1i Resia

(si è detto), ma soprattutto alcuni di loro, si sono sentiti un p0’ spaesati inun
contesto tale, ed i loro interventi d’obbligo, freddi e dai toni burocratici,
costituiti per lo più da promesse di contributi (ora si demonizza tutto con
l’aspersorio della 546 bis) sono passati in secondo piano rispetto al calore delle
esperienze e delle proposte.

E’ stato un convegno ricco e informale dal quale si può trarre una
conclusione concreta in montagna si può vivere perché ci sono risorse spesso
trascurate (l’esempio dell’acquisto della malga di Ligosullo da parte della
società Genagricola ci può far meditare sulla redditività della montagna); il tipo

di sviluppo non deve essere alieno dal contesto socio-culturale ma in esso si
devono inserire, si è detto, anche “...spazio e tempo, spazi aperti e tempo
libero”; e, infine, è risultato evidente che il vero protagonista dello sviluppo è la
volontà delle genti di montagna, la volontà di continuare a vivere (e non a
sopravvivere) delle risorse della loro montagna, con la loro cultura ed in modo
pienamente umano.

Bepo Vanone



Narnen Prazniiuih dni slovenske fol
klore je vestranski: pdreditve naj bi bile
uvod v kuiturni dei turistine selone na
nai obali; s svojo intirnnejo vsebino naj
bi pritegnile domaine, hkrati pa naj bi
bile prcgled dosekov naili folklornih
skupin ali vseh, Id se ukvaijajo kakorkoii
I ljudsko umetiioStjo. SO PraLnifli
Unevi slovenske folklore bili doslej P0

vsebinski strani uspcni, pa ne moremo
reM tega za njihov zunanji okvir: okoije
nae portorotke obale. Io doslej z njlrnl
c ni za2:ivelo, prazninega vzduja ob
njih e nikoli ni pokazalo, nitì se ni
kdovekaj potruclilo ustvarìti ga. Ob
stoje ca mai a sku pina organizatOrjeV b o
tam lahko le nialo naredila, e ne boclo
tisti, kì krojijo turistino ivljenje na
obalì, sprevideli, cia so jim take priredite

potrebne kot soi.
Letonji Prazni in i dne vi slovenske fol

klore so bili programnsko iiekoliko okrnje
ni. ker je odpadia predvidena etnoioski
raistava jedil n tn)sudla slovenskega istr
skega obinoja. Uveiiel ih je vecer sto
vnskiIi ljudskl)i pCSPii na PtV0111aISkefl

ttgu. ki so ga 111)010111 pevel mi i)raiiwij iii

okoìice tet a Bizeijskega, pa pevki Roza
lija Ofì in Slavica Krstii. Obe moki
skupini sta peli triglasju, ki je znailno
za veino slovenskega otemlja, le skupina
z Bizeljskega je nekatere pela tiriglasno
in v ,.stopniasti” intonaciji, tako da so
vsako naslednjo kitico zae1i vije. Izre
dcii sprejem sta doiveli obe pevkì; ljudje
so a veliko zbranostjo posluali stare
pnpovedne in obredne pesmi. Vecr si

se udele)ili vecinoma domaini in slo
venski gostje. Io se je pokazalo predvsem
pri zadni pesmi Pezirni pa roiice ne
cvcto, ki io je s pevci vred navdueno
prepevalo vse nat’zoe ob iflStvo.

Drugi veer v fiesi, pred clornom
velenjskih ruclarjev, e bil sicer nwnenjen
sre can] 11 vseh liaStOpajf)1li, vendar so ti
e prei del svoega programna prikatali
gostom pocittiiskega domna.

Tretji ve e r je mie] nasios Pese in (la
naniega trenutka in ie itelel predstaviti
sedanjo ustvarjalnost, ki una a osnuvu in
iLhodie ljudsko i/ roilo. c;tt)pali SU
itrtrtiineiitalistm in neka kupiiie Istra
not a iz Kopra ter htata t’liinese mi
Istra iioa e v Zaflhmuìmvil) jiteclh,iIi iii

ljudskimnf instrumnenti vseii vrst flidi i

ist rskimni sopelwni. predstasila ljudsko
glashe fl() il fC)il0 Ist re. in sice r slo ensko,
italijansko in lirvako. Odziv nasduenega
ohinstva je dukazal, da je njihova pot
pravilna. Presenetljivo ii.povednust peSmfli

Rina Chineseja siovenska publika e p0-
ma, na tern veeru se mu e z dvema
lastnima pesmima pridru;il brat Zven.
Kot zaninis ost naj Omnenimnu, cia je na
Pramni(nih dnevih pred dvemna ]etoma
nastopila tudi njuna mati. Id ie imvrstna
pevka in pravijiatLa.

skega plesncga raipoloenja je pokazal
skupina iz Zg. Korene, vsi njihovi gib
eprav na videz okorni, so izpriceva
ivljenjsko rado.ivost in pristnost. Fo:
klorna skupina ,,Tine Rotane” ie seved
izstopaia po plesnosti, odrski uglaenost
in kulturi, v kateri paje bilo ve zunanje
ga bleska kot pravega Uoivljanja. To n
siahost samno tblklorne skupine ,.Tin
Ro1anc”, arnpak vseh skupin, ki stremo
p0 tehnitni popoinosti in katerih c1an
izha1a1o predvseni iz mneStnega okolja

Dobro so zaplesali in zapeli tudi 8cm
kranjci, c posebno so se odrezali
izvcdbo met1ìkega koia, ki bì bilo zarad
izk1june pevske spremilave ma vsakC
skupino trd oreh. Razoarali pa so mia
Rezijani. od katerih smo pricakovaii naj

ve. Njmhova izvedba domaih piesnv ji
bila izumetniena. biecla, brez ivijnja li
dale od izroila, ki je prav v Rezji
vedito )ivo.

\“si sodelujoi so v okvmru PrazmmimnF
dni si’venskc folklore nastopali e p
hotelih in v Dekanih. veiidat so njihos
nastopi marsikdaj Ostali brei pravegi
odnsesa niti orgamutacmjsko muso bili club
ro pripravljew. Praznìmm dnevi s!uvetiskc
folklore so vsebm nsko hogat a iii iep

pn red i te v, vp raanje pa je . koiiko si io in

naSi ob ali resn1riu ele. C’e si jo. murajt
tanjo 1 atediti e k t cluslej -

I I i .I
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— I
«j; II

Zadnji. etrti veiem, je bil posveen
ijudskcmu plesu; prireditcvje bila znotraj
pred polnim avditorijem. Nastopile so
stiri skupine: folklorna skupimia ..l’ine
Ro?Lanc” iz Ljuhljane i notramsjskimi.
prekmnurskimi in gorenjskimi plesi, fol
klorna skupina ,.Ionek Bremnar” ii Zg.
Kurcne s tajerskiini plesi in pesmniini,

fo[kloma skupina ,,Ivan NavratiP a belo
kranjskimi plesi in folkiorna sktmpina
..Val Resia” iz Rezije z domaimi plesi.

Slavica Krsti Najve neposrednosti in pravega ljud

Folklorna skupina
,,Val Resia”

Brata Chinese iz Rezije
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A Taipana domenica 19 settembre
è stata scoperta una lapide affissa
sulla facciata del Municipio, in me
moria dei Caduti nella guerra di li
berazione e nella deportazione nei
lager nazisti, ma anche in onore
della popolazione che sorresse i com
battenti della libertà e che nel set
tembre ‘44 accolse gli scampati alt’
offensiva tedesca contro la Zona Li
bera del Friuli Orientale. Un migliaio
di ex partigiani garibaldini ed osova
ni con 25 bandiere delle sezioni del
I’ANPI si sono dati convegno sulla
piazza del paese assieme alla popo
lazione e ai Sindaci della zona.
Dopo la Messa celebrata da Don
Totis, il corteo, con gonfaloni comu
nali, bandiere, autorità, rappresen
tanze militari del presidio di Tar
cento ed ex combattenti, si è porta
to davanti alla sede municipale dove
si è svolta la cerimonia.

\... Dopo il saluto rivolto a tutti i pre

quota 1.770 sull’Appennino
d
ciA SAN FERMO DI V

UN CIPPO IN ONORE
di DELLA M.O. EZIO LU
si
d

______

st Domenica pomeriggio, 29 agosto, in
Pi una giornata di splendido sole, Arri

ci go Boidrini Bulow . è intervenuto,

m alla manifestazione che si è svolta;

ci a San Fermo di Vobbia, a 1170 me

co tn sul confine appenninico tra le

fin province di Alessandria e di Geno

so va, per lo scoprimento di un monu

tal mento in onore del partigiano Ezio

co Lucarno, caduto a 18 anni, il 27 noi

de vembre 1944, decorato di Medagliaj
po d’Oro al Valor Militare.

Ha Attorno ai familiari di Cialacche «

rio si sono ritrovati partigiani, giovani
de autorità, sindaci, rappresentanti d
chi enti partiti, associazioni ma soprat
esi tutto le popolazioni che nella zona
tur dettero un contributo determinante
gic alla guerra di Liberazione.
div Il monumento è stato scoperto dal-
POI la sorella del Caduto, Vincenza Lu
la carno. La sezione ANPI di Genova
gei Staglieno, promotrice dell’iniziativa
es ha ringraziato tutti coloro che hannq

contribuito alla manifestazione; da
mt Giorgio Gimelli che ha dettato l’epil
tOf grafe incisa sul monumento, ai par.
toi tigiani Giuseppe Garella e Cesare
rei Tonelli di Carrara che hanno offertc
ba il marmo, da don Pietro Lupo, parto
ne co di Vallenzona che lo ha bene
na detto alla Presidenza delI’Aziendt
ce Municipalizzata Trasporti il padre
pr del Caduto era stato un dipendentE

dell’Azienda); dal Comando dei Vii
gui del Fuoco di Genova (e in pai

e ,,.,,...... , .....i

non rinasca il torbido antisemitismo
condannato definitivamente dalla
storia. Erano inoltre presenti il mag
giore Giovanni Laghezza, comandan
te del 28 Gruppo di Artiglieria

Livorno che guidava una qualifi
cata rappresentanza militare di uf
ficiali, sottufficiali e soldati, e per
l’Arma dei C.C., il cap. Paschetto, il
magistrato dott. Pispisa, pretore di
Tarcento e il dott. Carlo Volpe della
presidenza onoraria dell’ANPI.

t. ‘÷_1

_____
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A TAIPANA, PER LA PRIMA VOLTA,
INCONTRO DI POPOLAZIONE
E DI EX COMBATTENTI DELLA LIBERTA’
Una lapide scoperta sulla tacciata del municipio

AiLJ— —---‘.,

I
i

senti dal presidente provinciale del
l’ANPI Federico Vincenti e dopo lo
scoprimento e la benedizione della
lapide e il cordiale benvenuto del
Sindaco di Taipana, Balloch che haNelle foto, in alto: la cerimonia del

l’inaugurazione della lapide, bilingue, comunicato anche l’adesione del

memoria dei Caduti. In basso, parla il Sottosegretario della Difesa on. Sco
Presidente del Consiglio della Regio. I vacricchi e del Presidente della
ne Autonoma Friuli.Venezia Giulia, Ma. I Giunta Regionale avv. Comelli, ha
rio Colli. (Foto Claudio Vincenti) parlato l’Assessore alla Cultura Elio

lt-’-b
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Navduujo& «Beneka veera»
za nase izseljence v Svici

Ku!turne skupine iz Eeneske Sloveni7e so nustopile v Zurichu in v Lugmw,
ZCRICH, LUGANO — so be

nekj veèeri, ki jih e krajih, ker
ivi vee .tevilo Beneanov prire
a.jo kraevne sekcie Zveze bene
.1cilz izsetencev, predvsem priela&
ni za izsetlence in nihove druine.
so pra, qotovo zanmv tudi za
tLste Beneèane, ki pridejo za krateic

e goste.
Tudj Ben eéani namreé, ziasi

rnlai in tisti, ki ‘jih je dea naténo
vpra,ianje emigracie samo oplazil’,,
ne poznaio stearnosti bene.ilcih iz
seteìieev in izselieniui,ea na svl
‘zo. Istoéasno pa Beneani, ‘c so
zelo doiqo zdoma, ne more io slediti
dooaan’iu vo rodnih dotinah..

To so nuine uuodne p’enise tu-
di za kratek zvpis o nedavnem
Qjstovanu BeneT:e fotklorne sku -

pine, ansambia Bene.ikih fantov u
mkxdeqa. vevsko-qtasbeneac clua
Ctauctie iv Fabrizio v Die(liJonu or
Zifrjchu m v Marogi pTi Luqanu.

$obotni veèer za ziirilco podrve
in nedetjsko za laqansico sta bili
po’sem oruqaée zasnovam, cU-de
pai no razlkine poirebe m 2ahtev’
tamia’jinih dru.itee. V obéinski
deorani e Diettilconu so vrpravii
l-ovesne1tj veer. lcar ie o.tala e
vsal:otetva tradicija Zueze bene i?c
izsetencev. Tradiciopoino te tudi
sodetovante z Ziezo Slovencee, c
so zapostenj e vici. V ku!turnem
proqramu ie to sodetotan le vrito

tLL1

2o,iL t4.fZ

do izraza z nastopom moikQa nec
sieaa seslava «Soéa’ tz Schauffha
usna, olxrnstvo va te pozdravil tudi
genera lui konzut SF1-J v Ziiricht
Gustav Kranjc.

V imenv. prireditetev va so qo
vorili predsednik kra ;eve sc1ciie
Zveze Danilo Cliiacu. vredseclnflc
Zueze benekiFs izselencev Ferruc
cio Ctav9ra in va ocqovorni ured
nik I\Toveqa Mata,ura Izdor Pre
dan. Govorili so se veda vredvsem
o vpra.ianiih., $ katerimi se moraTh
spopritemati izseiencr iz dueva v
dan in va o wjinostik vocratfra
e Beneéiio. O tem so se vredvsew
pogovarjo!i ocThorniki Zveze, ki so
se sestali s kratevnimi odbori, s
kateri-rni so precludo r&.i Ico’ilcrelnu
rnonosti sa eventvalne vovratke do
mov in pa rame wkonske predpise
in suore bitne ala iave.

Nedetski popoidan na e boil
sproen. e prostorih zavoda Co
leqio Don Bosco v Marogai sto
,?c’rnrec cdbora luqunse sekci le
Zveze benetkih isseltencev in «Fo
qolar furlan» priredita praznik ko
•stcnia V kulturnem svoredu te vo
leq e omentenih bene.i?cils skupin
nastopil e ineiani pevski zoor fur
tanskeqa du.itva. v katerern sera-
da poeio tucli Beneéani.

Prugram, ki so ga zvaate bene
ke skuptne v .eici, je teko za’jeti
pcd isti klobuk, va éeprav te bit t

zasnovi vedno «ùenetki». Ansambel
Beneli1j fantov te nasnrec grat
zabavnonaroclno qlasbo sa vles.
slada Claudia te irata sia kitart)
lhidske pesmi in indi pela, Fabr;
zio pa te iprat na harmoniko. e
nabolt zaokroen te bit nastop
Bene,ike fotlctorne skup-ine, ki e
lcratkm spietu bene.ulcih vesmi in
plesov slm.ia prikazati kako so ne1
tlat v Beneàiii veli in vlesaU (il)

raznih vesele;,iih prilo±nosti. (bipi
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Benoikim Stovencem je Ireha omogofti

da bodo suini nosilci svojegu razvoja
Podatki zadiìjeg& popisa pordiIi padec tevi1a slovenskih prebivalcev — NadaIjet’ai z tiari ìz Pas

sariana - V.podbndeiì primer zadruge Emigran( - Potreba po iiovem nainu skupnega dela III prizadevanj

OLijava prviic statis
ticnih podatkov 1.) ptoiineja ld
s/Qa ,itetja ponu;a prctiki.i za ne
cc1tc,c u,iot :ie o priuounosu be

ne,kih Swvencev. Dvrscìwst
vitk pukct kaj malo prOstira za
oloti,lauje. zacelo se e l’ditiii
ol)t13b ie ie du1o tra aiuceQa zn’o
cesa nazadovania. zrjrlnie u
fizinega 1rèeizja sIovensie naro’i
ic’ inan iue e nidemslz oki’a lui

ne ot1uvoìiiosti so noia
znaue in itinici mii ista, a li i ru z

ijlulHati o zt’oclili. &i so
pustopelc odstraiuecttita ssi’ainot

ne prisvtnosti tujcev». Ze zdavnui
sino ac’au mentirano clokuzutz. dci
va adoranie oli inoéi . na Izulerili
zriio Siocenei v viciemski no/c’ra
ini, ni le postedicc irer,a oroce
sa sptcvlnea itazadovan la irioi’i
Inc predeiov, tentveé v dobri mci’

7•c_ uttat zaiesttt iii iiotitiin iii i:I)lr.

li’ 1)roJra ,nsFi1t iiartiii nademo

prei srecistio za odpraro vo.e
slupfloti. kot pa ltiizlcretno una u le
za nien preporod iii liO(lOCì raz’co

Mafrj W0 je Slotenski ra:lik;
t’aliti in5titut v Passarictuu in’ip’i’a
nt sintpozij, na kaleì’ent ;e bht
zaértanc celorita stralemut za al
Iernatit’eic muclel ravoia. 1cl ‘mole

1111110 tcnzelliti tia etitii:Sìti fjO(ìl(l(J1

I en citj je bit, (la Stovenci
i’iciemske polcrajiiuc ponovno prido

liTio zatipan le o tòstne site. 1ml vr

‘°,, dostolanstvo in ‘t’ui se aiuti
Jstvi sa razeol astcuilt noten

ciatnfli inoznostj, t,zeia OSltOVlid2

eterne ntov take,qa preporttda le

prcflslct c’i lato tuanrtota71 e vruuitcc
d’)loceflefla ,teri1a rn?adf li lindi iz
emioraci;e. Naèrtno ‘le Ic ternu c’
]!)T0. leta pnistopita Zceza sloten
5/ci/i emirantov FJK. poselino mo’
an pa e bit porratelc vo nolre

silz 1067, talco da ‘le tctkrat te no
ae pasta! celo histren in sestavm
del popotresne olìnoz’e. Miopo ‘le
hulo takrat nareleneqa — prectiem

s,wtra.i stocenslceria qiban ‘la —

nilcarianie Siu’okeqa kroqa lecite

ne rnnen la, 1cl lii bit naktqnjen talci

n.srneritvi.
Danes sino v ta.tce,n polo1aju, da

le nuino potremo ,cadat lei.’a/i r
ptti, 1cl sino io za/rtati v Passa
nano, predvsem zata, 1cm’ le tisto.
kar s’ma iam zastat’ili — priteqmn
lei’ t’seh za’interesiranmlz k ra-,,o
la, ker so orav od prtogoni.ti

danes pri mis uaSto urto l,,onl:rct

no ures’nic3ite’v. Gce za ustanovitee
zadrnje 1mì,qrant, 1cl lima dum’z
11 èlano’e. od katerih ilh dcccl Sr
ivi e tu iini in 1cl so c’si pnierut

tieni nepo,redno, e orvi ascii clic

ti.vno sodetorati pri nasco io aule
skunosti. Zculrnqa lSm.igrunt a

talco lcupda teì’en e obt.uii li.itteì’
Stovenoc in nedaeno le njen oli
éivslci scet odobril naèrt lolizacile.
Na teici eiinoSlui se io lattico oca;
ta.niio do 150 oseb. od lcalenih hmtr’

rnnoae lalulco iz’ral,iite nqot.iiioiti sa
kona Stei’. 63. Di’upa faza, 1cl le
e i, telcu, zadeva rnaterialno iz
tedio injrastrtuicturni.w del. ‘izq’a:
no stanovani itd,. v sictcpn mccl
nostj olcroc, 1500 mililonov tir. I:
vrr’ianie det so v celoti orevzet
obrtn’iki - iÌa’ui sadru0e. 1cl so se
orqanizirati -e konzorcii iv mccl Ica
tenni se bado innoai prati salo nr
miti iz tujine. Itii’estiisjslca si’ectstt O

so lilla Orer vsa1ce jnrnroci z&iana

z delorn in Srtcarni samii étanov.
To pa io oèiten dolcaz, da le. dcc
nes s pravituo zasta’vilenim probte—
mom raz t’o a Se vedito mop..ce m’i

tefiniti ‘najSivahneilc s’ite )LaC

skupnust’c. Prav lo de-is/vo le bita
e sadnjitz Sei/itt te/itt pozaiuienci

ali zanemar letto. tako da e bit
prepulden prostur tu/cento upi’ai;

tian in, 1cl le lèitito zasebie inte
rese in prihcu.iato od soorai.

Oc3itna ie torei uuv.inost. da nodi!
mi ornani stoveiiskeua qiban a a vi
demslzi pulcraiini pOlh..l’?tO pi idcmln i)
scolo pomo uciiuicovitost in se i1im

prei pniéne-io sowia oli ac1c00TL

pali/icne smeri in vadstva. 1cl sta

trenut’no ,nìpoI-noma odio/ne K te
ma iskanju ne ie treba tue qte
de va poliiitiite opredeli/ve de

:;avno pri/eqniti vse tiste demolita
tiu7ne sue. 1cl so m’ipravilene POSte

no in tolalvo sodeloc’ati v slcupnu
konisl.

MATAJUR — V prctcklih dneh je
bilo na Matajurju sre0auje, na ka
teu’e je podpredseclnik zaciruge Ma
tajur, ki slu’bi za smtilarske napra
ve. pt’edstavil detovan zadritge,
cilje. ki si jitt je zastavila in viogo,
Li naj bi jo imela pri ustvarjanju
novjh clelovmh mest.

V razpravi. ki je sledila, jc bi]a
poudau’jeuia pozitivna , loga zadru
ge, saj lahko zaposluje od 5 do 7
o,seb Stiri mesece na leto in to je
trenutno edina turistina pobuda, ki
twinala uìekaj koristi donuat.hmm.
Vsi sø soglaSali, da morajo Sicnice
na Matajurju obratocati ves teden
in ne samo 01) sobotah, oedeljab in
ponedeljkih. Treba bi bulo organizi
rati «baie tedne», smcìdarske te0a,je
za otroke in podobne pobude, da bi
bilo zagotovljeno staino Stevilo tu
ristov cia sunuiliiih. Na tali nain
bi se mol’neje razviìa tudi gostin
ska dejavnost.

Koniu bo sluSila razìritev sedanjih

smunarskih naprav. e ohr’atujejo
sedaj liénice samo citi;’i dai teden
sko zaradi nizkega Stevila smuar
jev’? i\iorebitni deficit, ki bi ga tak
na5rt ustvaril. bosta morali limiti
gorska sktipnost in Avtonomna leto
viSarska ustanova, sai slulijo te
Sportne naprave celotai skupnosti.
Se enku’at torej je bil zavrnjen tu
ristinj nanrt za i\Iatajur (PIP). iè
nice, ki i;cdaj delu,jcjo, zadolcrajo,

je bilo re6eno, eprav lii jib bilo
treba izboljiati in razliriti. upolte
vajod sevecla naravao okolje in s
soglalcunjem lastnikov zem1jil. Tre
ba je namreti povedati, da Se ai bi
la poravnana Skoda, ki je bifa sto
rjena pred desetimi leti, ko so pri
I)u’as’ili sedanja srnudil0a. Prebival
ci Matajurja niso na0elno proti La
krlnemukoli turizrnu. Odlodno za
vranajo vse nairte, ki ne upolteva
io okoija in interesov domainov in
se zavzemajo za turizern «Iovek po
meni». -

-

Podatki popisov prebivalstva
OBLINE LETA

, 1951 1961 19fl 1St

Dreka 1.392 1.128 599 339
Grmek 1,737 1.615 929 700
Podbonesac 3.735 3.306 2 237 1.831

Su. Lenart 2.233 2.077 1.375 1.220
Speter Slovcaov 3.03$ 2.312 2.331 2,066
Sovodnje 2.077 1.741 1.226 1.017
Srednje 1.883 1.154 952 710
Bardo 2.228 1.910 “ 1.140 f

‘ 950
Prapotno 2.036 1.536 1.190 .1.0G3
Rezija 3.330 2.810 ‘ 1.605 1.520
Tipana 2.811 2.2.58 1.251 951
Torreano 3.404 2.91$ 2,352 ‘ 2.258

SKUPAJ 30.054 25.745 17.387 14.727

(Podatki ISTAT, obdelava SLORI edad)

Prebivalstvo zavraca

nacrte za Matajur

U) -t\,4-
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REZIJANI
LASTAVICE

IN NJIH GNEZDO
REZIJA
Jutri, v petek, oh IS. un v ie

zanki Kosovelovi knjinici
Mnogi pravzaprav malo vedo o

]judeh in krajih, kjer v tekih
razmerah ie danes iÀve SlovencL
Prav zaradi tega so se v Koso
velovi imjinici odloèili pripravi
ti veder o Reziji in ljudem pri
bli2aU te kraje. V knjiinict) bodo
povabili dr. Milka Matièetovega,
ki e od lel.a 1975 vodi 1ntitut
za slovensko iìarodopisje pri Slo
venski akademiji znanosti in u
metnosti v Ljubljani. Dr Milko
Matinetov je ie v gimnazijskih
letih zael zbirati slovensko ljucl
sko s]ovstvo, mcd tudijem na
padovski univerzi pa se •je e
poglabljal in proueva1 t,ovrstnt)
s)ovstvo. Potem ko •je maja mese
ca leta 1945 v vrstah NOV ori
el v Trst. je preivel nekaj ted
no’ tudi v Seani (s prop. od,e

kcm i. tankovske brigade). Jese
4 ìj 1945 32 nastopil slubo v Etno

gratskcm muzeju t’ Ljubujani,
spomladi 1952 pa v na novo usta
novlenem Intjttitu za stovenko
narodopisie,

Prve Matketo ove znan’tvene
bjave narodopisnega znaaja ‘e
gaio v leto 1940, ko se je ogla

v s]ovenskem in italijanskctn
revialnem tisku. Odtiej se mu je
rabrala dolga vrSta spisov, ki so
izli tako v strolovnih giasilili.
kakor nidi samoatojno v obiiki
brour in knjig. bodisi doina na
ttdi v ìujini. e oJ nekcla, ena
ko spretno plie v itàlfjanskem,
kot v slovenskem e’lku. kar me
je posebno prav priilo ‘rf nred
sat-1anju narodopisriili odkrìtij Is
Th’zije. V italijanini piie ziasti
takrat. I adar eli. da bi bula n32
gova sparcdila dosegljit a v ovvi
vrsti samim Rezijanotn, ki 3im je
knina -1ovenina a1 bolj tu,a.
sesIo\ enskemu kulturnemu oro

storu nmnenjena dela npr Ro
ice (1972) in Zverinice iz Rezije
(197:1) ali razne knjiice za nai
rn1a4e. ki so iz1e predvsem ori
Mlaclinsky knjigi v zbirkai

i t,bica». ali med risankami, pa
so seve7a zasnovane v kniini
St1ifli.

Obave Matièetova. posvcdene
Rezij;, rresegao tsvi1o 60. Vei
na teli bo prikazana na razstavi.

,1d bo un’jena tako. da znanstvene
mo odkritju Rezije (na prelumu
fIB. 19. stoletja), sledi’o najylil
neji prispevkj o Reziji od prve
polovke prejnjega stoletja do
danea.

V zadnjein asu se pojavlajn
tudi soczoloka vpraanja, vjira
ane obnove po potresu orizade
tega gospodarstva, zajezitve iz
eljevanja ltd. Vsaj odsevih bo
fo prikaiaiin na t’a, stavi, ki j
bo pomagal postaviti sain Miìko
Matk’etov po lastnTh zaoiskih in
iz zbirk InStituta za s1oenko
narodopis.e in nieovih sekc’i.
posebei s]ovstveue in narodoois
ne Le-ta e bila v èasu prvega
rasiskova’nega obis1a Rezile s
strani 1nbl,janskih in rimskih na—
rcdopiscev (1962) e samost&en
Gtasben’j narodopisoi intitut. V’-1._

na ,j . v
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n) — Mnogi prviJpra
malo vedo o kraih. kjer V ie?kìh
ra;merah danes jvjjo Sloven
ci. Pi.ie zate se e Kosoveiovi
kniinici e Seani odIoili, da
ptip[aV!i&) veier o Reziji.

\/ Lo pnk o bodo pov;ihi!i dr.
MiIki !iicctovi. Li e od leta
1975 vodi 1ntitut za slovensko
narodopsjc pri Sveimki aka—
dernii ZnIDOStl IO UmCtTklSti ‘1
I juhljani. Pr. i\iìlko v1atietnv
,L• ÌC V eitiiriiirjskih letih zaieI

ìiriti Sli’IVCIl%kO ìjutlsko siov—
sIvo. mcd tudijem hI umverzi v

idoei pa jc tudiral to literatu—
TO. ko je mii .i tela I 935 e
IV. atrnidc pri.eI v Trst. je neka1
icdnov pre?ivel Etidi v Se.ini. Je
cnt we;i leta jC naskipii stuho v
Lt()it1II%ke11) iflti?eti V I jh—
1)1101, Sf)OflIllidI Iit,i 1952 pa e na
flOVi) UStilflOVIJCflCflI In,tijtti Zi’
%Iovenskt) narodopi%je. Li nu.i je
zvcst e danes.

Pri N4itiictoe Oli iOdC)fli%flC
7fl:Ii1’t VCflC iihjavi sC)lJt1 v Telo

I ‘)4t). Li, se je osl i’a ‘ ove ii—
skcni in l.iI insk cm revialnem
tiku. ( )dtiu se inu je nabiala
do1a Vrsta pisi)V. ki ‘o jzli tako
V «lrOkoVilIh glasilih ktit ttidi sa
Oli i 1] Oh V Iii 1.U rah in k i i

una 111V tu1ini. I )r. Mtlko Mati—
L’h.’th)t’ OiI nktiitj cnikii
spretno pi.e V itiiijanskein kot e
‘.kwcriskcm jtìkti. kat inu C
riSio e poschcj i” pii ptc’d

a vi janj ti mi rodi pi sn i li n IL riti
i Rczijc’. V ilali )1111S1’ifli piSe.
idar eÌi, da bi l)lIi flJCl1( IVIi

rti1a dosegl,va v pi-vi vrsti Re—
zijanom, ki jinì knji.na sloven—
iina postaja aI Vse hofj Luja.
Vseslovcnskcrnu kuiturnemu
pnosttiru p11 si) namenjena dclii
kot npr. ìoìicc ( I 972) in Zveri
mcc iz Rezije (1973) ali rame
knjiiet: ni najmlaj%e. ki so izle
ptedvscm pri Mladinski knjigi v
zbirkah (“chelica. Idi mcd tisan
kaini. Io So seveda zasoovane v
knjiM sIovtnini.

Matictovih oh ìav posveenih

Reni e vc kot etdeset. Ve—
cmii tch ho predstavi enih mi rai—
slavi, ki ho m’elena tako, da
7nar1StVdnc.1IJ intkriiju Rezije
I na prchninu 18. in 19. tol.) sle—
djo i itine i prispevki o Re—
‘ziji od prve potovice pre)snjega
stoletta do dimes, vendar ne e
iflSc uVflem zaporedju. te mve e
oitisiiih skupinah: jezik. pripo
vednotvo. pesem. plcs, glashni,

itd. --- V zadnjem asu s
pojavljajo tudi socioloika
vpta1inja, kot npr. obnova
od potresa prizadetega gospo-,
darstva, zajezitev izscljevanja,
itd.

Te ho prikazano tudi na raz
stavi, ki jo ho pomagal pripraviti
dr. Milko Matietc)v po lastnih
Zapiskih in iz zhirk 1ntiiuta za
ilovensko narodopisje in nje,
vih sekcij. poebej slovstvene ifl
iiaroihupisne. 1a e hila mcd
ji rvim raziskr 1 VIII 0101 1)1) isk ) in
Rczije )juhijanskih in rimskih
narodopisicv 1962. leta) se sa
iioqnien Glasheno narodopisni
intitUt. Pod njcgovim okri!jern
jc nastal dVasetminutni studijski
film I)evcta deiela Rezija, ki ga
l’odo na razstavi prikazah po
pteflaVanju di. Mìika Matiftto—
Va.

I .

‘

»Rezijani lastovice III njih gnezdo Rezijacs
V KosoveIoi knjiìnici v Sezani ho drevi ‘eéer, posvecen Reziji
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PRIMOI IN ERNO

O KRIVICAH
SLOVENCEM

Na nedavni seji glavnega od
bora Slovenske kulturno-gospo
darske zveze v Trstu je o poloaju
na Gorikem poroèal Mirko
Primoié, predsednik teritorial
nega odbora za goriko pokrajino.

V oceni sp1onega po1itinega
poIoaja in odnosa oblasti do Slo
vencev v Gorici je Primoi ugo
tovil. da se p0 da1jem obdobju
velike odprtosti spet pojavljajo
znaki zapiranja, zanikanja e
uveljavljenih pravic do uporabe
slovenièine in celo do javnih pos
kusov omejevanja nae gospo
datske prisotnosti na gorikem
obmoéju. Tudi prej zelo razvejano
sodelovanje med obema Gori
cama je bilo v tem obdobju precej
okrnjeno. Primoiè pa je tudi) podértal, da v éasu hude protislo
venske gonje na Trakem, se kaj
takega ni ponovilo v Gotici, kjet
je posebno mladina dokazala, da
ne bo nasedala ve
nacionalistiènim patolam.

Pri sestavi novih odbotov na
pokrajini in obèini je SKGZ poz
dravila prisotnost slovenskih sve
tovalcev, vendar si eli, da bi se ta
prisotnost bolj poznala v odnosu
do slovenske narodnostne skup
nosti. Otvoritev Kultutnega doma
se je e izkazala kot pomembna
ptidobitev za krepitev naih dejav
nosti, obenem pa naj bi dom pos
tal trden povezovaÌni element z
italijanskimi sodtavljani, Pri tem
bo e vedno odloèilnega pomena
pomo prijateljskih politiènih
sttank, ki pa tudi v trenutku
tekega gospodarskega stanja na
Gotikem ne smejo odlagati
uresniéevanja obveznosti in

) monih reitev v kotist Slovencev
na Gorikem.

Viljem Cerno, predsedniko TO
za videmsko poktajino, je nega
tivno ocenil odnos, ki ga imajo
veinski politièni dejavniki do Slo
vencev v Beneiji, Kanalski dolini
in Reziji. saj jim ie vedno ospora
vajo priznanje pojma natodnostne
manjine in zato tudi osnovnih
ptavic. Odrekajo jim namteè
enako ravnanje kot so ga deleni
Slovenci v Ttstu ali Gotici, èe da
gte le za skupino s kulturnimi in
etniènimi posebnostmi. ki ne po
ttebuje zakonske zaèite.

Te, nam nenaklonjene sue, je
dejal Cerno, minimjzitajo obseg
slovenskega vptaanja in poudar
]a]o le raznolikostj krajevnega
znacaja. Da bi ohranili obstojeèe
razmere nasprotujejo uveljav
ljanju novih pogojev, ki bi
omogoili vsestranski drubeno
gospodatskj razvoj naih dolin.

Tako stanje ima svoje nega
tivne posledice tudi na drugih
podtoéjih, na katerih ptihaja do
nacttnega oviranja slovenskih kul
turnih in pedagokih dejavnosti.

LEP IZLET
V BENEKO
SLOVENIJO

Hranilnica in posojilnica na
Opcinah je tudi letos otganizirala
za svoje clane obièajnj izlet, in si
cer toktat v Beneko Slovenijo.
titje avtobusj so preko edada
prepeljali izletnike v Terèmun na
grob pesnika in natodnjaka Ivana
Trinka. Pokopa1ièe v Trinkovj
roJstnj vasi je na grièku ob cetkvi.
Tu je upnik Boo ZuanelJa
pricakal Opence in jih seznanil z
zivljenjem v teh s]ovenskjh vaseh.
Povedal je, kako teviIo vaèanov
upada, mnogi zapuèajo domaée
vasi in odhajajo «s trebuhom za
ktuhom» drugam v Italijo ali pa v

tujino; tudi rojstev je malo. Iz
vseh okolikih vasi je samo 12
oloobveznih otrok, ki jih peljejo z
avtobusom v olo, seveda italijan
sko, v Sovodnje.

Naslednja postaja je bila koéa
pod Matajurjem, 1320 metrov vi
soko, kjer je bil ptipravljen za iz
letnike ptigtizek. Openci so lahko
uivali ob krasnem razgledu: mo
dro morje, vsa furlanska niina,
gote, vasice in zaselki posejani ob
pobojih griékov, vse to se je raz
prostiralo pod njimi.

Nato zopet spust v niino, na
zaj ptoti Cedadu, in sicet na obisk
v slovensko zadruno sirarno v
bliìini petra Slovenov. Vodja te
je izletnikom razkazal obtat,
tazloil potek izdelave sira, nato
pa jim ponudil sir in vino. Mnogi
so tudi kupili kolesa pristnega sita,
da ga ponesejo domov. Konèno je
bilo treba pohiteti na kosilo v trg
San Daniele del friuli, sai je bilo
e pozno. Dobtemu kosilu v veliki
restavraciji je sledil sreèolov z le
pimi zadetki, katerega dobiéek so
namenili beneikim Slovencem. Po
postanku v bliini Vidma so se av
tobusi konéno podali proti
Opinam.

Ves èas vonje od edada do
Matajurja in nazaj sta prof. Pavel
Merku in domaéinka Ziva Gruden
razlagala nekdanje in sedanje
ivljenje naih rojakov, ki jim
drava ni bila in jim ni naklonje
na.

Lep sonen dan in dobra orga
nizacija izleta sta naredila svoje:
izletniki so se vrnili domov pov
sem zadovoljni.
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Skrb za sirjenje
rabe sIovenine

EDAD — V éetrtek. 14. oktobra.
je bila v edadu seja odbora za
olstvo SKGZ videmske pokrajine.
V uvodnem poroiJu so predstaviii
delovanje Zavocla za slovensko iz
obraevanje in drugih zdruzenj, ki
skrbijo za irjenje rabe slovenske
ga jezika. lani odbora so spreeli
predioge zavoda. kj je organiziral
celo Tsto teajev slovenine tako
za otroke kot za odras)e. V tem
okviru je letos priredii v edadu
tudi ciklus I)redavanj o krijieviìo
sii in zgodovini Siovencev ter o slo
&ovenski slovnici. Zavod je bii po
oblaZen za nakup potrebnih di
ciaktinih pripomokov.

Vi prisotrii so obsodili dejstvo,
da je deeIa Ietos odrekla finanna
sredstva za izvedbo teaja za pre
ajalce in t&rnae. Morda ga bo
do nadomestili s teajern sloven
ine za podjetnike. v nasprotnem
:primeru pa ga ho. zascbno priredil
“avod za slovensko izobraevanje v
petru Siovenov. listavili so se tudi
ob vpraanju dijakov. ki obiskujejo
slovenske lole v Gorici in ki so
jim e zagotovi]i ustrezen prevoz in
bivanje v slovenskem dijakem do
rnu. Nato je zavod precistavil se
znarn clelegatov sÌoverskffi ku]tur
nih drutev za ohoni zbor SKGZ.
Sledila je razprava o oblikah fi
nanne pornodi in o pobudali, ki jih
bo treba organizirati za dijake in
studente. ki se zanimajo za tudij
slcvenskega jezika. Odgovornost je
prevzel zavod. ki bo prirejal srea
nja z dijaki. jih usmerjal in jim
poma gai pri izbiri poklica na osnovi
potreb p0 strokovnjakih v Benei
ji. V ta namen bodo v kratkem
sklicah sejo, na katero boclo pova-,
i1i tudi lane odbora za gospodar
stvo SKGZ. Odbor za olstvo se ho
ponovno sestal éez mesee dni in
razpravljal o problemih vrtcev.

kdaj in kako bo uresniena ceiot
na obnova, Nekatere druine e ved
no ivijo v barakah, druge pri sorod
mkih, tretje so se odpravile v tuji
no. «Nekaj smo le dosegli,) nadaiju
je Macorig, «saj imajo tuffi na ob
ini malo veé poslulia za nae pro
bieme. Svetovaici manjine, med
ufimi predvsem doktor Flebus, so
na(e1j to vpraanje na obini in i
ejo stik z nami. Tuffi alpinci ho
ejo prispevati k obnovi. Vse bomo
povabili na zborovanje, ki ga name
ravamo organizfrati v kratkem. Ta
krat bodo gotovo pri1i tuffi parla
mentarci.

Ma2erolci vseskozi poudarjajo
vpraanje «rivalstvas z dolino. Tam
spodaj ivijo Furlani, tukaj Sloven
ci, sai je Torreano ena od vejezi&
nih ob<in videmske poluajine. Ta
ickmovalnost se vlee iz roda v rod
in tisk je gotovo veliko prispeval.
da se je uveljaviia negativna podo
ha o naem znaaju. Res je, da go
vorimo slovensko nareje, da ga
poznajo tuffi otroci, toda je to na
a zaselina stvar, naie bogastvo.

Malerole so se modno spremenile.
Danes tejejo prib1ino 300 prebival
cev, medtem ko je v preteklosti i
velo v zaselkih Ma%erole in Tarnore
ter v• odronih nase1binh preko
1000 ljudi. Tuffi tukaj je izseljevanje
moCno spremeniio’ demografsko sii
ko. V rojstno vas se vraajo le red
Id, veioa e je ocflo.ila za mesta in
vasi v dolini. Izseljenci bi se gotovo

vrnili, & bi bila relena vpralanja
delovnih mest, povezav z domo in
stanovanj. «Niti v industrijski coni
v Torreanu ni delovnih mest, tako
se moramo voziti v Manzano, But
trio ali v edad. Vse te probieme bi
morali upotevati, ko pripravljajo
razvojne nacrte za te vasi, kjer se
je v zadnjih 30 letih razvila samo
emigracija.)

Prebivalci Muierol se dejavno zanimajo
za reiilev odprlih vpraianj svoje vasi

Premalo poslul;a za ustrezneji prevoz dijakov - Zastoji v po
potresni olinovi - Slovenci imajo ohèutek zapostavljenosti

fJDAD — Otroci iz Maero1, ki uka. Otroci, ki 2ivijo v slovenski va
hodijo v nijo srednjo o1o v edad, si, morajo violiti veiiko naporov,

morajo vstajati pred 6. oro, vraa- da doselejo dobre uspebe v oli, v
io pa se ob 14. torej po o.smih urah. kateri pouk poteka v itaIijan1cini.
Veliko asa preliviio na cesti: zio- Po stavki so poslali v Malerole e
traj debelo uro pred zaèetkom po- eno uite1jico, ki ie zadol1ena za
uka, popoldne pa akaiod na avto- popoldanski pouk.
bus. In to kijub temu, da Maierole Poleti so v MaeroIah ljudie pro
niso na koncu svela, sai se od eda tesliraii tudi zaradi ceste, Id ie bila
da oddaljene le 12 kiiometrov, za poììekod podobna pravemu potoku.
kar bi zactostovaio poi ore vonie. Dela so napredovala poasi, podie
loda avtobusno podietie Rosina nu- tie. Id ie za njili zadolleno, jih je
di samo to muinost, ker prevaia de- prckinialo, na obeini se za to ni
iavce v tovarno in zato moraio avto- nibee zmenii in nezadovoljstvo liu
busi odpeliati zgodai. Podjetja ne di ie raslo, dokier ni izbruhnil pro
zanhina, & morajo zaradi takega or- test. Sedai na cesti redno delaio.
nika otroci iz Tamor vsati e ob Lidi0 Macorig pravi. da ie c!asopis
poi estih. Ali ni mogo& ukrépati? La Stampa iz Turina po potresu
Ohina razpolaga s olskim avto- zbral 10 milijonov lir za prebivake
busom, ki vozi otroke v vrtec in ve- 1\iuiaroi. Nibee ne ve. pod katerim
rjetno bi ga Iahko izkoriiali tuffi soncem je ta denar skopnel. Toda
za diake. V Malerolah trdiio, da Muiaroici se ne vdaio: «Organiziraii
so iiudje iz hribovskih predeiov za- bomo zborovanie in raziasnili. &
postavliein: gledajo iih kot c’dni- imamo iste pravice koi ostali Itali
gane», kot csclas» in zato ravnaio iani, ali ne». Opozarja tudi na vi
z niirni kot se iim zljubi. Je to re- sto nedoslednosti v pøpotresni ob
snica? Nekatere c1iyiine so ravna- nov. Ljud niso bili informirani,
teliu in svetu zavoda v Rubignaccu ki so zakon t. 17 dopolnili z novim,
poslale pismo z zalìtevo, da se tuffi Id ie obliubljal pupoino popravilo
o1sIe oblasti zavzemaio za probie- stanovalii. Obeina je najbolj ibke
me teh diiakov. V zaetku o1skega pusti]a biez skrbstva in torej brez
leta se je poiavi]a e ena protest- novih prispevkov, V Muierolah so
na akeija, ker so ioIske oblasti na- mnogo hi e O1)novili. ponekod so
meravale zmanjiati tevilo osebia dela e v teku, maio pa ie bilo sto
v tukajnii osnovni ioij na eno sa- rienega na mestih, kjer so poruiuli
‘no tniiteliico. ki nai bi pou&vala v majaioa se poslopia in ki so pod
vseh petih razredih. eprav obisku- vrlena «podrobnostnemu nartus.
ie oIo samo lO otrok ni mogo& v Nove so infrastruk0ire, ceste. kana
takih pogojih zagotoviti dobrega po- lizacija in podobuo, ui pa e iasIìo,
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»Predavanie o odnesih mcd
spoloma je mi nas dijake napra-
vilo mocan vtis. •Ne le da smo se
zavedii mnogih n6premiljenih
dejanj, ki jih miadi ponemo. ker
smo pa miadi, v njih smo mìli
tudi celo kopico nasvetcw, predv
sein pa rnonosti za razmiljanje,
kakni naj bodo pristni, zdravi in
sproeni odnosi med fanti in de
kleti — tudi v soli oziroma ra—
zredu. Konec koncev tako raz
(iéeni odnosi lahko peljejo le k
vejemu zaupanju in v konni
fazi k hotjemu uspehu. Ceprav
so nekatere teme, kot denimo
tiste, ki se nanuajo na druino.
ottoke, njihovo VZgojo, za mis e
zelc) oddaljene, je povsem prav,
da e sedaj o njih kaj zvemo, saj
pridejo teave se vse prehitro.

[ako so zapisale v pismu (oh
javili smo le njegove povzetke)
tn uèenke 3. razreda ekoflomske
oIe, ki so se udeleile predavanj
na temo »Humanizacija odnosov
med spoloma. Pristavile so e.
da je zanimanje za predavanje
veliko, da so skrhno pripravljena
in da predavateiji odgovorijo na
marsikatero postavljeno vpraa
nje. l’eh pa ni malo.

Do ciklusa sedmih predavanj
(pravni vidiki druinskih c)dno
sov, druina danes in v pnihod
fosti, starevstvo, adolescent in
druina, kako kvalitetni so nai
odnosi, odnos mcd zaljuhlje—
nostjo in Ijuheznijo in mladost
nik in spolnost) je pnilo na po
hudo svetovalnih sluTh v srednjih
elah. Zelja, ki je pobudnike vo
(fila pri tem. je bila, da se tako
imenovafla »predzakonska p0-
svetovanja<, ki so obiéajno skr
èena na nekaj pogovorov — naj
veèkrat povrnih in nemalokrat
opravljenih tudi zgotj lato, ker
jih predpisuje zakon — veliko
holj uinkovita, e so razteg
njena na dalje obdohje.

Se veè. Miadi ljudje so prav
dandananji veliko b’olj zavzeti
zanje, veliko holj se ukvarjajo

sami sehoj , oni si na marsika—
tero vpraanje ne znajo prav od—
govoniti. te pa e »najdcjo< od—
govore, je vpraanje. koliko so
taki odgovori dobri, jih usmer—
jajo fa pravo p()t. Nt alost se
dandananji tudi v OSflc)VflI celici
drtihe —-- druini posveanio
prcinalo tem vpraanjem. ‘I’orej
je v tem primeru druThcna
pomo e kako dohrodola.

Predavanja o humanizac iji

odnosov mcd spolorna potekajo
»izvenolsko<, v okviru svohod-
nih dejavnosti. Predavanja —-

holje re&nc) pogc)vore — vc)dijc)
psiholoii, pedagogi i socialni

delavci, organizira pa jih Center

Negotovosti o usocli dislocira
nega delovncga ohrata Iskre v
Rutu je, kot kae, vendarle
konec. (‘entralni delavski svet
novogorike Iskre Avto elek
trike je namrec prejn i teden
sprejel sklep. da delovna organi—
zacija takoj 7aifle s preureja
njem stavhe rutarske osnovnc
sole v proiivodne prostore

Kot je znano, Iii rn(.)rah ohrat v
Rutu zgradìti takoj po potresu.
lskra je takrat dobila v ta namen
denar i sklada za odpravn po
sledic potresa, vetidar doslej niso
napravili ve kot nacrtc)v. Seveda
je Rutarje. ki so raunaIi na delo
doma. to preccj jezilo, izvrni
svet tolminske ohcine pa je celo
zahteval, da Iskra denar vme.
teprav z zamudo, je odloitev
Iskre venctarle na mestu. V za
etku bo dobilo v obratu zaposh
tev 20 do 30 Rutarjev, kasneje
morda e ve, saj se mnogi, ki so
se odselili, zanimajo za vrnitev
domov. Ureditev obrata ho stala
prihlino 8,5 rnilijona dinarjev,
dela pa bodo predvidoma kon
ana e prihodnje leto.

Po mnogih zapletih pa se tudi

Za SOCilltflC) cielo ohine Nova
Ciorica. Pivi odmcvi nanje so
mcd miadimi ugodni, miadi u
tijo potreho po njih in ko so mi
sporedu, je predavainica vedno
nahito poìna.

kae torej, da je pohuda no—
vogoriSkth pohudnikov padla mi
plodna tia in da kljuh zacetkti ?c
dosega potrehnc) zanirnanjc mcd
mladimi. Kazalo bi nckatere
stvari e cioniisliti, izholjsati.
prcdvscin pa jih raziriti mi im—
iri krog ;nladih. Naj ne hi osta
jale samo na srecin ih oIah, kjcr
SO se zaele, razirila naj bi se
tudi mcd delavsko in kmciko
mladino.

irentai.jern ohcta dclo v ohratu
Iskre v Soci. Nosilec nalohe je
Iskrin iozd V>igaInc tuljave iz
Bovc,i. ki ho gradhena in ohrtni—
ski dela koncal do konca leta.
Prihodnje letc) pa naj hi del proi—
zvodnje prcsclili v Soo. Tu ho v
zaetku delalo IS dclavcev. ka
sneje pa 3t) cm 40,

Omcnimo naj e, da ho izvrìni
svet tolrninske hCie v etntck
ot aviia va I pohudc) skupinc oh—
anov iz Kne?kih Raven, ki precl
hlgajt), da hi v njihovcni kraju
zgradili manjc) ohratovalnico
lesne stroke. Predlog jc podpi
SiI() I t) Ijudi. Veina jih ima iz—
kunje z delom v lesar-;tvu, radi
bi dcl al i doma in mcii ijC), ili lii to
prispevalo k razvoju kraja. Svojo
»ponudho< so naslovih na ve
delovnih organizacij.

Vsekakor imajo na ‘fcilmin—
skem precej izkuenj z dislocira
nimi delovnimi c)hrati. Doslej so
se pokazali za uspeSnc. Z zapo
slovanjem v njih so zavrii odse
Ijevanje s podeelja. pomagalì k
razvoju le—tega,. pa tudi gospo
darski rezultati so spodhuclni.

I)AVORIN KORON

Prve izkunje so uspene

Vecer Rezije v Seani
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EDAD — Znana skupina 3irtièe-
vili ?nladih harmonikarjee iz Bene
je je v pcI ek, 19. no rem.bTa, gusto
vola s cetrceèernim lioncertom v
Sloven-slicin dija1cein domu «Simon
Gregoriò e Gotici. Tolrat jilt e
bilo le 1U in sicer: Massimo Cher,
Rrsa Romania. Alessandro Sigura,
Stefanìa ThIto?a, Ecidi Mauro, Sat’i
no Trinco, lean Dcl Medico. Ani rea
Staram, Lidia Siega, Cristian Mo
ro, Marilena Siega, Alessandra Ruf
fini, Arianna Battoia, Federico So
stero, Margherita Romanin in Ro
mano Faiudgnach.

1\ekateri m-ed temi zelo miuclimi
dra.vljaizi e niso dopotniii osme
pom odi in se jlh e komaj videto
iza instrumenta, Dogodei je liii
toliko pumemhnej.ìi se zato, ker so
najm’::j.i beneiki «nmetnilzi izea
jfL; gtasben’i - kulturni spared svo
fim sovrstnikom. goencern dijaiile
ga domo, med katerimi so tevitni
olarji iz Beneije in se dobro po
znao i5e od domo.

V zac’odu smo srpal.i dcc sitrl
ci - dijakinii iz Benei,e, Sabino
in Gerlindo iz rodbine Tedoldi o
Tipan1ci ob6ini. Gerlindo sino taloj
ob priliodu izbrali za napovedo col
(o nae prireditee. Srujo i’1090 •;e
izvajala brezhibno. Poz’ezu calo ie
spored z naraeno siìroeitostjo, pri
vtaénim nasme.Ukom, z bogota dino-

miko in brez vsalcrinih zapetjajee.
Na repertoarju je bila e glaenem

narocino - zaba.vna gkzsba iz Bene
ije. iv Slovenije in nekaj iz prija
teljske Furloni]e. Na.stopajocini so
bili poslualci zelo heate±ni sa pri
etno rozvedriio tega veera, 1cl
1rn ga je btagohotno podarit mladi

voci iz Bene1:e S’oceni’e. Plosktt
nja je bito z&o m.nago ob vsaki
toSlci. a najbolj je bil «aeditoriji’
nat’dttien, 1o so Birtidevi storeji
cenci (recimo dvannfsttetni) dhje
pn-sii svoje prite po tiukab. Posebej
velja t.inenhi, da je Sabina Trinco
iz Gorenjega Ruònca ucrst ha e spo
red celo lastna slludbico z ime
nam «F1ia mojài’ in je doieela do
ber sprejem.

ametno hoajoce je delovalo na
uuiesa prisolnih orkestratno izeaja
nje :nanih luds?:ih pesmi «No pIa
nincah», «Preuoz1ce so slazice» e
priredbi Antona Birtica, furlanelie
nart,tine O ce biel ciscie! a Uclin»
e priredtbi Pedrettija ter Birliéeve
sl:ladbe «Pomi—di’. Z eiegantno o
lcretflosto je stelcto preci poslu.iatci
25 tock glasbene prireditve, ne da
bi se in-veda li, kdaj je potel:el as.

To tepo kntturno sreane o
in cnilem $lo renske m dija.tkern do
mo «Simon Gregordic» e Gorici je
e srcih izeajalcev in postuialcev
zapustilo giubo1c vtis trdnega brat
stea in-ed pripadniki najm’aj.iega vo
da Slovencev vseh treh pokrajin
nae deìele Furlanije - Julijske kra
fine.

Beneki Stovenc-i smo islireno hca
leni vsem, lii so prisperati svoj
trud va odlif5en uspeh prireditee. Se
posebnu zalivalo izrel:amo opTavi in
celotnemu sluThenemu osebjll domo.

Namlojemu roclu beneihiii br
monil:arjev, letoiinji nepozabni no
vcmbrski koncert i, Ganci, naloga
noeih. d&nosti in prinnia seeih
modi za nadaijnjo udenje tega talio
lepega, no sploiio praktiènega tjud
skega instruin’nta Benedije.

ANTON BIRTIc - MEAXA

/

MLADI HARMONIKARJI
NASTOPILI 1 GORICI
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‘/ Cedadu cikliis

predaviij o slovctiski

zgodoviiil

in kiijDeviiosti

CEDAD — V torek. 10. oktobra,

•je .bilo na sedeu druÉtva Ivan

Trinho v (edadu prvo predava

nje iz ciklusa predavanj o slo

venski odovini in kni;evnosti

ki ga prireja Zavod za slo ensko

i7obra evanje. Za vod ki rgani

zira v 8eneiji in v Cedadu celo

vrsto pobud za uenje slovenske

ga jezika. namerava s strokov

niini relorati nudii yjy4ncjo

sliko o kulturi Slovencev Vsa

predava nja bodo potekala v sh

‘enini ù so tore namenjena

predvsem sIuatel iem nadalieval

nih teéajev slovenine.

V torek je nastopil s ,vofrm re

feratom Milan Pabor. ki le od

govoren za oddelek za ‘godovirìu

in etnografijo pri N;trodni in gtu

diiski kniiniei v Tr.%tu. V okviru

sedmih predavanj bo prikaaI

glavne etape zgodovine sloven

skeca naroda. V prvem je ored

sta vii tisto Gbclobie. k re od pre

sJevanja nardov do krnekiI

ptintov. G-ovor je bil torei o se

litvah slovanskih niemen v vzhod

ni Evropì, o nastanu foven’ke

ga nro]a, o njegntcm p’ehedu

iz plemenskega v f2vdalni sestav

in o knie&ih puntih.

Nastedne predavanie bo ‘posve

&no slovenski kniie’nosti. Covo

rila bo 2iva Gruden ravnate1ica

odaiskeea Zavoda za slovensko

i7obra2evanje. na temo «Od za

éetkov do protesantizma».

/



Veèer Rezije

(gb) — Najveja dvorana Kosove
love knjinice v Seani je bila pre
majhna za domaine in goste in
najmlajie, ki sta jih pnvabila prejinji
petek ravnateljica Luka Cehovin in
»astni Rezijanc, Kraievec dr. Milko
Matietov, na veer, posveen Rezi
i’.

*Dotur od prav iz Slovenske
akademije znanosti in umetnosti, ali
preprosto Milko, znanec vseh Rezi
janov in beroih in na tubi jansko te
levizijo navezanih Siovencev, je do
poinil svoje ve kot itiridcsetletno
raziskovanje najzahodnejiega in
najboij prvinskega predela sloven
skega narodnega prostora s podroh
nim registrom razsetjenih Rezijanov.
Razkropljene rezijanske druine,
svojevrstno intergnrane irom Sto
venije in Evrope in ne povsem asimi
lirane, so bile nekdaj dragocena
opora rczijanskim hrusaem, ki so se

kot lastovice vratale pod Kaninovo
senco (pod Tjanynowo sinco’

Potres 1976 je podrl ndove in
pretresel temelje njihovih domov —

ni fili pa izkoreninil kot prometejev
sko vitalno skupnost. Sodobni orga
nizatorji, kakren je Renato Quagtia,
gospodarstvenik z rozojansko pesni
ko duo, orjejo globoke brazde za
novo rast. Povezanost 5 »svojo zem
ljos nam je posredovala v Seani pes
nica Silvana Paletti iz svoje dvesto
pesmi obsegajoe srène govorice
(»serni romonenj<) — potem ko
smo sledili 1962. leta posnetemu do
kumentarnemu filmu Deveta dee
la — Rezija4c.

Zaeleno je, da bi koprska knji
nica pnbtiala Rezijo ljudem z
Obale, podobno kot je seanska
knjinica povezala Kraevce z Rezi
jani in z njihovo dedièino, s po
mojo razstave publikacij o Reziji.

v $eani
V Kosovelovi knjimci so na prireditvi »Rezijani,
lastovice in njih gnezdo Rezi]afc predstavffl
Rezqo Kraevcem



LEPA POBUDA SEANSKIfl KULIURNIII DELAVCEV

1{azstava o Reziji v Seani
v knjinici Sreko Kosovel

Kot je bilo e sporoeno, je
bila v seanski knjinici v petek
otvoritev razstave z naslovom
«Rezijam, lastovice in njih gne
zdo Rezija. Razstavo je v ce
loti pripravil in pomagal posta-
viti dr. Milko Matietov, pred
stojnik Int{tuta za slovensko et
nografijo. V petih vitrinah je na
ogled najpomembneja objavljena
Uteratura in sicer iz 18. in 19
stoletja, med katero je posebno
zanknivo prvo prievanje o Rezi
ji iz leta 1806. Sledijo najpmem
bneji dokumenti iz Uvajsetega
stoletia, poseben oddelek zavze
majo zapisane pravljice in uglas
bena dela ali «viice».

Razstava je bogato opremljena
tudi s slikovnim gradivom in fo
tografijami krajev kot so Uéeja.
Osojane, Korito, Ravanca... Fo
pestrena je tudi z nekaj starimi
redmeti. Vsekakor je iz celotne
razstave moè razbrati prizadeva
nje, da si obiskovalec ustvari po
dobo o teh, veini ljudem mani
znanih krajev in ljudeh, ki tam
ivijo, pa tudi o bt,gati Kulturi,
ki se prenaa iz roda v rod, da
siravno v tekih pogojih.

Otvoritve razstave se je udefe
filo veliko ljudi, kaT je postalo
e biaj, za vse prireditve, ki
jili prkeja Kosovelova knjinica.

Presenetljivo je bio, da je bil
med mnogimi obiskcvalci z on•
stran meje tudi profesor etno
logije s traike univerze Gian
Paolo Gri, ki •je na razstavo pri
peljal tudi nekaj tudentov.

Prav tako so se veera udele
ffi predstavnfld iz Rezije, med
katerimi naj omenimo avtorja
zadnje knjìge o Reziji Alda Ma
dotta, ki •je prinesel s seboj tudi

I nekaj knjig, ki so jih obiskoval

ci lahko kupili. Posebno topel
sprejem pa je doivela rezijan
ska pesnica Silvana Palleti, ki je
pozdravila prisotne v svojem na
reju in izrazila veilko zadovolj
stvo, da je knjiinica pripravila
razstavo o fieni deleli. Ob koncu
pa je e povedala en svojih naj
novejih pesmi. Zanimanie je
vzbudilo predavanje dr. Milka
Matietovega, Id je pri ras naj
bolji poznavalec Rezije. Zlast!
pa je bil za doiivetje Rezije za
nimiv dokumentarni film, ki ga
je v tudijske namene posnela
pred leti ekipa nain in italijan
skih etnologov v Rezij. Film je
pokazal Jffij Strajnar in obenem
povedal, da je prvi prikazan jav
nosti, ker je bil posnet izk1juno
v tudijske namene.

Film prikazuje haje, ljudi in
njihovo delo ter obiaje in kul
turo. Tako je, kdor je bil na ot
voritvi, resniòno doivel Rezijo in
spoznal deielo, kjer ie stoletja
uve nai Slovenci in se ohranja
slovenski jezik, &prav brez sia
venskffi ol, a z momm narod
nim ponosom.

Razstavo je knjiunica pripravi
la skupai s Krajevno skupnostjo
Seuana, in njen predsednik Dar
ko Coti je ob otvoritvi v po
zdravnem nagovoru izrazil zado
voljstvo nad dejavnostjo Kosove
love knjiunice in tudi v bodoée
obljubil podporo njenemu pomem
bnemu delu.

Razstava bo na ogled do 8. no
vembra.



Cedajski obdnski svet
o jugoslovanskih ukrepih
eIja da bi se maloobmejni promet obranil na dosedanj Ta
viii Poudarek na pomenu dokega sosedstva oh odprti meji

«ponovno vzpostavile redne gospo
darske odnose, Id jih predvidevata
videmski in osimski sporazum, da
bj tudj naia meja, kot e v prete
klosti, ostala najbolj odprta v Evro
pi.» Resolucijo je braz1oi1 nae1-
nik svetovalske skupine KPI odv.
Giovanni Battocletti, ki je omenil
telave, ki so zaradi zadnjih ukre
pov nastale v Trstu in v Gotici
ter poudaril, da so te telave, eprav
v manji meri, zaznavne tudi na
edajskem, kjer so, kot povsod dru

.2

Novo kulturuo dìutvo
v NedNdlt dollnah

PETER — V Nadikìh dolinah o
v preteklih diieh ustanovili novo kul
turno drutvo z imenom «Arengo.
ki spornin’a na zgodovinski «parla
rnenb scsesk teh ddin. Krolek zdiu
ine preteno soDialisticno in social
denikratsko usmerjene domaine.
KaIe, da bo novo drutttvo v kratkeni
navezalo sdke z drugimi slovenski
Mf organizacfan,i, kj le delueo
v videmsld pckrajini in ho torej p•
svoje doprinesla k dinamlinemu raz
voju tiste skupnosti. Predsednik no
ve organizacije je petrski rnMtclj
Giancarlo Venturini, v odboru pa e
tudi podlupan Claudio AdamL

EDAD — Òedajski obinski svet god, zabelelili znaten padec malo
je pretekli petek soglasno izglasoval obrnejnega prometa. Odv. Batticlet
resolucijo v kateri je, «oh upoteva- ti je zato poudaril, da je treba po
nju teikega deviznega in finanne- sei na pristojnih mestih, cia pride
ga mednarodnega stanja, ki je pri- do izjem na obmejnem obmoju, da
vedio do zadnjih ukrepov, izraeno se tako lahko ponovno vzpostavijo
upanje, da lii jugoslovanske oblasU menjave, predvidene po mednarod

nih sporazwnih.
edajski lupan Pascolinì je dejal,

da obeinski odbor osvaja ta st&i
a in je poudaril pomen prostega
prehajanja ez mejo, ki ga dokazu
je le samo dejstuo, da je teh preho
dov letno od 50 do 60 mitijonov. De
jal je, da bo posegel pri deleini u
pravi, da bi po diplomatskih in in
stitucionalnih poteh priilo do ob
novitve stanja, ki je tako zelo kori
stilo odlinim dobrososedsldm od
nosom.»

V razpravo so poseg]i svetovalci
vseh strank. Dernokristjan Galasso
je ob te prilonosti izrekel vrsto kri
tik na gospodarsko stanje v Italiji,
Pasta (PSI) je poudarii, da so bili
jugoslovanskj ukrepi potrebni, gle
de na «vellke zunanje pritiske, na
elnik skupine KD Namor se je ?a
ustavil pri nujnosti, da se ponovno
vzpostavi stanje, kakrino je bilo pred
temi ukrcpi, lacolutti (PSI) je de
jal, da jugoslovanski ukrepi niso i-
mcli namana. da omejijo promet ob
meji, naelnik skupine PSI se je
zaustavil pri negativnffi posledicah
Reaganove ekonomske politke na
svetovno gospodarstvo, Ronca1li
(1W) pa se je kot zadnji ponovno
zavzel za celovito ohranitev ekonom
skega dela videmskega sporazuma.
Ob koncu razprave so, kot reeno,
resolucijo soglasno odobrili.



PITER V petru Slovenov so se pred
nedaunirn sesta!) predstavniki vseh sekcij KPI
i Nadikih clolin. da bi tazptavljali o najak
tualiiesih in p?reih vpraanjih.

Pokrajinski odbornik Paolo Petricig je u
vodoma spregovoni o gospodaì’skih in politi&
citi posledicati strogili omcjevalnih ukrepuv. ki

•Iih je podvzela jugoslovanska viada, e pose

bej v zvvzi s prehodi ez mejo za jugostovaii
ske drìavtjane. tùizvnela se je razprava. ki o
ziiauje zaskrbljenost nac1iiIcih komunistov za

radi neugodnih posledic, ki jih ukrepi utegne
jo imeti na razvoj gospodarskega soclelova
nja na tem obmoju in na nadatjnjih pobudah.

Onwitve zadevajo tudi maloobmejni promet.
Ovirajo predvseni trgovino. kulturne izmenja
ve in stike med obinejiiim prebivalstvom in
ustanovami. Sekcije KPI zato od1ono podpi
rajo vse pobude. ki zahtevajo spremembo stro
gib ornejevalnih ukrepov jugoslovanske via-
de, da bi meja, v duhu osirnskih sporazumov,
resnino postala sredstvo za razvoj iii medse
bojno razumevanje in sòdelovanje.

V ta namen nadiki komunisti predlagajo,
da bi takoj odpravili restrikcije v zvezi z

h prebodi meje vsaj za prebiva]stvo, ki sodi

)

v okvir viclemskih sporazumov. KPI se zato

obvezuie, da bo tu vpiaanje sproila v fave
Ijeiiih skupinah iii na bliinjih sestankih a
Zvczo tolininskih komunistov.

\1 naclaljevanju zasedauja so predstaviiiki
SflCi] ohravnavali gosI)odarski po1oaj, ki ga

je orisal 9an dee1nega odbora KPI Giuseppe
Blasetig. Najbolj prizacleti sta obtnoji eda
cia in \Janxaiia. kjer be1eijo nadvse zaskrb
ljnjti padeC deiovne sue v tovarnah, perspek

tive. alasti za mlacte in iene. pa niso ni kaj
ronate, da se e poraja nevarnost brezposel
costi in emigraeijo. Pe odobritvi zakona o ob
covi in razvoju (546 bis, p0 katerem so nasi
c1aeIi dodelili 3.001) milijard lir, postaja vpraa

nje utrditve gospoc]arstva v Nadikih dolinah )e
bolj aktualno. Pokrajina in chela sta e preti
stavili razne razvojne nairte. Na ktajevni
ravni - razen v oin’inah, k]er krianska de
mokrac’ija cima veine — pa e naprej no
if’jo povedati, kako nameravajo uporabiti do
detjena srectstva. Gorska skupnost e veclno
cima svojega raz’o]nega nairta. vodstvo pa
z raznimi pi’etvezatni e capre] zavraa mo2
nost, da bi se predstavniki opozicije seznanlli
s prediogi in narti. Komunisti so se zato do
govorili, da bodo talco v obinskih svetih kot

v sknpiui gorske skupnosti sproili vrsto
pobud za ur’esniitev razvojnega na&ta, ki naj
temelji: 1. na deielnem razvojnem nartu,
2. na iuvestfcijati. ki jih predvideva zakon 546
bis o obnovj in razvojn gorskih, potresnih in
obmejiiih obnioij, 3. na osimskem sporazumu,
4. cia lenih zakona o gtobalni zaMti Sloven
ccv, ki zadevajo gcispodarska vpraiaoja.

Katere posege je treba najprej uresniiti?
Predstavniki sekeij KPI so sog1aali, da je
treba najpiej spocibuditi zapos]ovanje. Potreb
no ]e pridobiti cova delovna mesta in produk
L[vna POdietJa, tudi v luti dosedanjih uspenih

1)oskusov. KPI obenem ugotavija, da obine
se capre] nimajo predvidenit] podroij in struk
tur za obrtnike in industrijske ustanove. Te
ga se morajo krajevni upravitelji dobro zave
dati. Samo jamstvo delovnega mesta v indu
striji in obrtnitvu utegne spodbuditi vse osta-
le dejavnosti: kmetijstvo. turizem, tzgovinstvo
in druge.

Prezreti ne gre citi stanovanjskega vpra
ana. KPI se ogreva sa resno politiko, ki na]
upotex-a za1ite’e mladih rodov. Razce pobu

de zadruiniikega znaaja povsem ustrezajo
temo na&lu in jih zato KPI podpira. Ena
ko bi jih morala podpirati tudi deeina uprava.
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KPIo gospodarskem po1oaju v Nadikih dÒlinah
Zaskrbtjenost zaradi strogih omejeixitnih ukrepov v Jugostaviji
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O problemih
siovenskih delavcev

Vkijuevanje mladih deiavcev
v organizacije je bila tema nedelj
ske javne razprave v domu Al
berta Sirka v Krrtu. ki io je pnre
dii mladinski odsek kuiturnega
drutva Vesna e poastitev spo
mina prerano umrlega sindikal
nega aktivista Patricija Koute.
Razprava je naeIa rnnoga vpra
anja vkljuevanja slovenskih
delavcev v man$inske organi
zacije, v organlzacije delavcev,
opozorila na nekatere po
manjkljivosti v ohravnavanju

prohiemov Siovencev, ki detajo v
tovarnah.

»Arengot< V Nadikih
dolinah

V Nadikih dolinah SO V prete
kiih dneh ustanovili novo kul
turno drutvo z imenom »Aren
go, ki spominja na zgodovinski
parlament sosesk teh dolin. Kro
zek zdruuje preteno socali
.stino in sodaidemokratsko
usmerjene domaine. Kaie, da
bo drutvo v kratkem navezaio
stikc z drugimi slovenskimi orga
nizacijami, ki e delujejo e vi
demski pokrajini in bo p0 svoje
pripomoglo k dinaminemu ra
zvoju teskupnosti.

S.AA.



POLO%AJ V BENE5IJI
PREDMET POGOVOROV
NA VIDEMSKI UNIVERZI

Itektor prof. Gtismaui pokazal veliko za.
nimanje za probleine Benekfh S1ovenee

VmE\1 — Pred neclavnim se je
&1eraciIa precistavnikov slovenskiH
organizaci; viclemske pokra1ine. ki
io e voclil profesor Viljem ernc
sestala z rektorjeit idemske uni
verze proLesoriem Robertoro Gus
rnanijem V srecÌiéu pozornosti sc
‘uila sociockonom3ka in kulturna
vpraiania Beneéie ter mjnosti,
ki jih imajo Slovenci viciemke pr
Lrainc, cia ohranijo in razvijejc
svojo jczikovno bcgastvo.

Slovenska cielegacija je orisala i»
bude kulturnih drutc in 1oa1ne
tiska, ki skuajo povecati ranima
ne do boaate jezikovre in kultur
nc dedi1ine Beneikih Sioveneev.
Pcudarjlj so tudi, da bo to boiia
stvo brez ustrezne zakotmke zaite
in uéinkovitib posegov na socioeko
ncmskem podroju popoinoma pro
pado. Nato je bil govor o 4irokem

ufi-.kcm gihanju, ki jt privedio d
utanovitve univerze v Vidmu. t’ur
]anka tirdverza nai a, delovala nc
le kot znanstveno sreJie. temve
tudi kol pobuclnik kultornih in znan
stvenih cIeiano.9ti na osnovi znail
no4i in Potrei) teritorla.

Profe5or Gtismani, ki e poka7at
cliko zanimanie in ludi po7nan’

problemo’ Beneke S1oveuje. je
izrazil svc-jo priprae1enost za kon
1retne oblike sodelovanja na znan
steni in operativni avn mcd sio
enko skupflostjo in raznimi od
clelki fatiitete za tuje jezike in
‘knievncsti, fakulteh -gronorniP
in inenirskc fakultcce. Opredeli’i
so tudi podroéja, kler bi iaiiko uni
\erz z ustrernimi pobudami in ne
nadomestljivimi strokovnimi sreci
stv oc1rovaia: preporod kmetij
stva ìn ivinoreje. za.ita okolja,
vpraana pianiranja ii urbanistike,
odprtje izpopolnjevalnih teajev za
c1voiezini pouk in pouk slovenske
ga nareia.

tk*d
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VEM — Na vpraawie, kdo jzmed
vas govori furlanslo, 1e pritrditno odgo
vorfla priblino tretjina otrok neke vi
demske osnovne mie. Na vpra.ianje, ali
dama ode in mali govorita med seLoj 1)
furlan.idini, jilt. je pritrditno odjovorilo
c’drat to&o. Ta prirner je videmski zu
pan Candolini vderaj poeedal komisiii za
istrn’na vpraanja puslanske zlornice, (ci
v Vidrnn preu je razne aspekte jurlanske
jezi1Gvne skup-nosti v zi’ezi s priprarami
na izdelavo okt’irnega zakona a-i za.méito
jczilcovnih skupnosti v Itaiiji, Candotini
je s tent odgovoril na vpraanje. za*aj
50 potlel)na pusebnti zalconska dolodila,
da se prepredi izurnirunje furlanskega je
zi1a in kulture; n.egova izvajanja so iz
popotniti drugi: ta?o je predsednik videm
se pol:rajine Engiaro dejal. da nihde ne
ogT0a furlansi:ega jezflca in kulture, ven
dar je la Icuttura v neearnosti. Nevarnost;
ie vsepovsod, v pomanj(canju konlcretne
rabe jezi’:a, v ponuzn]kanju sredstev 01)-
ve’znja, t’ pomanjkanju prmdevanja i’
o1ah. In tczko se .itevilo Furianot’, (ci
obvlaclajo seojo govorico, iz dueva v dan
ma

Prat’ v a-idizjem dasu se adlodno po
slat’la potreba po ztiiéitnili dotoèilih; za
nimivo je — je véeraj med cttugi7fl de
jai predsednilc deetnega odbora Comel
li — da je ta furlanska zavest zadeta Ta
sti pa dolgih letih zatija prav med ba

rakami na potresnEm podroéju in da tu
ne gre za idcje, ki bi rwiie enotnost de
±ele, (cajlj o Furlanijj - Julijski krajini,
de±eii ob mejì, te raztike te e pondar
jajo njenv pomembno viogo.

Vpra.anje je, kakàna naj bado zaldit
na dolodila, kaj naj vsebujejo. Morda bi
jih tu struili v pet osnovn Ui todlc, (ci SO
se med vderajsnjimi tevflnimi posegi stai-
no preptetiile: vprasanje rabe jezika, o
katerem so mnenja deijena, saj nekateri
z&itevajo popotno dvojeziénosi, drugi pci
celo odioèno nasprotujejo kalcrinilzoii o
bliki dvojeziànostt Vpraanje vtoge de
tele in kra-evnih uprav, lo je pristojno
sti, (ci va) jilr irna detetnj svet in natog, (ci
va) (4 jift imete obdine; npraìanje poUka
o .mot&, od otromkih vrtcev do univerze,
kjer je seveda mitijen pouk jezika, zgo
dcwine in (culture Furtanov; vpratanje
lcrajevnih imen, o katerih je eeéina mnenja, da je treba poleg itaiijans&ega nave
stj tudi furlanskj naziv, ne’:ateri pci so
Se celo zavzeU za izktjudno furlanski va
ziv; vra.ianje srec]stev javnepa obve.ièa
nja, predvsem televizijskih oddaj v fur
tanàini.

‘deraj je poslanska komisija za si-i in-
la predstavnilce cleteive viade, pol-itidnih
skupin v deteinern seetu, krajevnili uprav,
iols(cili sindikatoe, treh ,ilcofij in nekateriti f-urlanskih lcuiturnih organizacij. Iz
razprace je prz.ila na dan sogìasna zahte

va po odobrltvi za,iditnih dofr)éi!. Vendar
pa obstajajo razt-ike pri rpraianju, kalc
va va) boda tu dotodila. Prcdusem gte tu
za osno uno vpraanje, ali vai boclo tu
dol-odita izrecno vezana na 6. élen asta
ce, (col na primer zah(evajo (comunisti
(staiiée KPI je véeraj obrazloiit cle±elni
svetovatec Battello), ali pa va) ta okvir
flj za(con vsebuje le nekatera sptotna va
dela brez izrecnega sk?iceranja no asta
vo. Fa io ni edina rari flca: kdo bo imel
pravico odloèati o teritoriju, na katerem
tivi jezikovna s(cupnost? Bo ta teritorij
doloèen e s te-m zakonom, ali bado to
nalogo prepustilj obéivam na osnovi za
h-teve prebivatstaa, kar zahtevajo demo
kristjani, (ci so tudi cderaj ponoviti, da
«ne gte nilcomur nié vslljevatis. Na ta in
va druga vpra.ianja bo morala oclgocuriti
(comisija in odgovor, kot ka±e, ne bo
lalsel:.

Ob koiicu pa e vpraianie, zakaj )e
gocor o Furlanih in ne o Stovencih. To
vpraàanje si namred marsikdo upravideno
zastav!a. Dejstvo je, da o .itirih zcikon
skih os-nutlcih o zaditi stovenske inanjiine
v Italiji razpravja senatna komisija za
ustaena vpraianja, (ci je prav lnko napO
retl&a priliod o Furto izijo - Julijslco kra
jino za acdicijo o potrebah Stoveneev. V
poslanskj rbornicj a-sto o vpraianju sto
venske manj.iine ni g000ra. Vteraj so
sicer priili va dan nekateri osamteni p0-
skusi, predvsem iz vrst neofoistov, da

(4 $toeence e videmski pokrajini -upote
voli kot nekoj povsem lodenega od osta
lih Siocenceo, vendur so bili ti posi:usi
ocibiti: te sam predsednik videms7ce pokra
jine Engiaro, (ci je zopet spregovorit o
ten, da ha treba pad preuditi, de je je
vii: Naditih dolin cstarostouavski ati neo
slorans(cis, je cIeal, da se ho s tern
uic variai senat. Loditev globatae za,iéite
Sloceiicev od ulcrepov za ruzroj furtctn
skega jezi(ca in kutture sta poztdarila tudi
pred.sednilc deletnega odhora Comeltì in
detelni svetovaec to(ca. i lo Lotitvijo so
glata o (comunisti in socialisti pa tudi dian
posta nske komisije, demokristjan Bressa
vi, je v nedetski .ileviflci videmskego
duecnika napisat, da se z orgavslc-inii do
lcdili za zaidito «slovenslcih manj,-iifls a
kvarja senut. Vprmianje je dokandno pn
jasnit sam predsednik poslaiade kontisije.mb-i Tirolec Riz. ki e vèeraj dejal. da
njegoea kamisija vi pristojna za obravna
1’anv rpratonj Slovencev v vide mski, go
rIiki in trla.ilzi pokrajini. «Z vpraa,ìJeìn
zadite Socenrev se ukvarja senat in r
namen dvozborniènem sistemu vetja asta
leua pralcsa, dci eva zbornica ne more
(JbraciÌa cali vpra.ianja, ki ga te obrauna
va drago. 11i torej o Slovencih ne poro-
ri-mo in mislim, da je botje talco, kajti j
cer 1% se problemi slorenske 7flaitjine
utopili o problematilci eseh jezilcovnih
skup-nosti v Itatiji,» je .ie poudarit Riz.

BOJAN BREZIGAR

Furlani o razvoju svojega jezika in kulture
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KONANA AVDICIJA POSLANSKE KOMISIJE ZA USIAVNA VPRASANJA

Lornemben koruk k priznunju
I jezikovnih pruvic Furlunom

Pouk furlanskega jezika in kulture, dostop do sredstev javnega ob
vesianja in uvedba krajevnih imen v furIanini osnovne zahteve

eijo obcinskega sueta bi &il sklp
clokonèen. S tcm vpraanem je le
sno povezawj vprawije kvatifikaci
je otnikov. Glede pristopa k sred
trom mnoiénega obve5anja e
Mizzau dejaÌ, da bi morali zagoto
vtj i, organi’u ciracve rodiotze
viij.de sIube doloàeno tevilo no
Vi7WTjcV z znanjem fnrlankega je
:iia, glede toPoiioniastike pa pri
;fl7Zje pracice do furlanskih kra
jevnih imen.

Zunmv je bit tudi poseg r.’tor
in cidem-sie unicerze Roberta Gas
invidia, ki je pred’agal usanouilev
posebuega oddctka su furtansl,i je
:fk in kutturo, ki L’i predcsem zbi
rai gradico o tej problemati, skr
bel za objovljanje lega gradiva in
skrbei za usposaL’iane .olskih iq
dror. Zea zavzet je L’il poseg pre1-
stac’ni?za MDLCM Adrkina Ceschie,
Id je clanom komisie izroéit osnu
teh peticije za zadito furlanskega
jezka in ki’ture. ki io je podjd
sato ved kot 40 tisoò Furlanoc; ob
razloil je ta zakonski osnuiek, li
vsebue vrsto zelo ko&sretnih. za
itni!t duloéil in se ie odtoèno za
v:et za za.i&to vseli ezikocnift

i Sklfl)flOStj na OsflOVi 6. dIana usta
ve; prav lo rpra.anie pa je, kot
sino omeiziij véeraj, sporno, saj de
inohristani nasprotueo sidiceva
nju no ustavo, ker menijo, da je
6. dien obrezvod stimo za Nemce,
Francoze in Slovence, torej za na
rodne man i,w, ne pa za jeztkov’
ne slsupnosti.

Kaldne so, è sintesi. zahteve Fur
lanov pa je morda e nnjep.e in
najenoslavneje poredat c ponedeìe
vtctcm.skt nad:of 3attiti.ko j€
nukuzal, no Isaicrih podrodjih e
tre L’a nhrer,atj za zacito duba fur
lvnsega ljudstea: na pocIrocju iot
stati. sred.dev javnega obeesèctiza
n dru±benega .ivjenja S!dOIi. Cer
het’ ie mncna, da L’i sicer pritilo
do «grobe krifte pravice, ie pouda
r1 iId€*msici n»dilcnt. Na n’epoec
L’esede se je cderaj natezzl ‘preI
sednik ko,rdsie Riz, Id je dejat, da
e zi.lditii Jezikornih skupnosti evo

najboij obdatenh t’pra.cnij v drza
Vi in vsekahor med epra.aidi, ht
o nabTie poimocanju seobode n
1-ega naroda, pa tutti posameznega
dr±aa ticino. Iii naj oL’ koncit zabele
iw te etjo. s katero je videinski
it’idiic6f Battisti kandat seoj poseg
n Id neclvomno oclraia etjo vehse
‘eéin’ tistih, Id so sodelocati pri
tej dcodnevni ardiciji: z upa

‘njern. da L’odo zgoraj n’icedeni ra-c
logi uvo.itet’ani $ pracièno skrbo
za razroj in sa zadiLo nabolj
pristnega dvii a furÌcnsega Uiid

f.,..1..... T. .. ..

pj,JQ.l1. -

VIDEM — Korak nciprej k prizna- zakona prislo v Icratkem in da L’o
nju Furianov kot jezikovne skupno- ta zakon usire:at osnocnim zahte
sIi ter sprejetu ulzrepov. Id L’odo o- vam. Id so bile posiavtene v teh
inogoùl razvoj furtanskega jezika dveh dneh videmskega zasedanja.
in icuiture. 1’aIc L’i lalilso oceniti Kb razlikam, Id sereda obsta
avdicijo poskinske ko?isie sa u- jao med posameznimi potitièniini
siavna upraania, Id razpraetja o slcupivcmi, je namred magode goco
okcirnem zakonu za za.iéito jedkov- riti o irokem sogiasu giede nujno
vili shupin a Ita’iji. AvdicHa se ie sii P0 odobritri oicvirvega zahova
kovàala vàeraj, ico so postanci za- sa za’diio cscii jezi&oenih skupno
sIiati .predstavnil.e furtanskega filo- sti v Italiji in glede poirebe, da se
lokega rtdtca, mednarudizega v la ohcir vklidi tutti furtonslca
zdru-ena za zadto ogro±enih jezi- iezPot-na slcupnost. Sa vera]sn]l
lzov in kuttur AIDLCM ter videmslce avdiciji pa so pri.ile do izraza ve
univerze. Pomen avdiciie je oL’roz- Isole re zahteve, Id so nedvomno
loit sam predsednih parlameniarne temeljnega znciòaja in L’odo torej 0
komisie, iruznotiroIs1ci poslanec Riz, t’sei eeretaosti evo izmed vodit ri
Id je de i0j, da mora zalconodajalec obtilcovanju konènega zakonslsega
posiviali potrebe prebc-atstva, pre- besedila.
den sede za mico in pie zakove. Talco je predsedniic fvrianslcega

Sicer pa je Rz poodaril, da je fitoto1cega dridtra, deelni odL’or
koiidsija preudila apra.iane Jur’an nik AtJeo Mizzau nacedei tn osnoc
skega jezika iit kutture iz eseh zor- ve toéhe, Id L’i jih morat vseboeati
viii koiov. O zaktjuékih vi govorit, olseirni zakon: poulc far anskega e
kati w?ctjtzéhe L’o morala sprejeti zika in kuilvre e oIah, t;ristop k
kamisija, potevi ka L’o zastbala sredstcam ml’o±iénega obveéanja
.ie predstavnike dcv pii-i jezHcovniiz in toponomastika. Kar zadeva Vpra
kupitosti (prihodnji teden L’o p0- anie pouka furlanskega jezica je
dobva aediczja va Sardllniji.) in tudi filotoko dru.ltvo prediagaio.
strolcovnjaice, ki se idcvarajo z va L’i do talcega pouka priio «va
rnavjinsko prcblematiko e Ita liii. zahtcro» veposredao zainteresiranih.
Paè pa so posamezni dlani kom.isi- Postopelc L’i nwral predck’eti pred

v sklepnih izjaeah pok-azati pre- bg .loisIcih coljenih organoi’, 1cl ga
cej optimizma, da L’o do odobritee nato potrdi obéinski svet. S potrdit



Sreaiìje PSUI
o nairlu za Matajur

MATAJUR — Pred nekaj dnevi
je krajevni odbor PSDI NadikiIi
dolin priredil v Matajurju sreanje
in razpravo o razvojnem na&tu Ma
tajurja (FTP - Piano insediamento
produttivo). Uvodno besedo je imel
Aldo Mazzola, predsednik krajevne
ga odbora PSDI. Matajur predstav
lja sredie Nadikffi dolin, je re
kel, Vsak razvojni nart zadeva to
rei, celotno skupnost in celotni
skupnosti mora prinesti korist. Toda
ne sme biti vsiljen z vrha, pa pa
mora biti avtentini izraz potreb
in mnenj domaéinov. V svojem po

i segu je Mazzola prediagal za raz
‘voj tega podroéja zaito tipinih
lokalnih pridelkov in ziasti razvoj
kmekega turizma na zadruni o
snovi.

Nato je izvaial svoe poroi1o Giu
seppe Paussa. predsednik Avtonem
ne Tetoviarske in turistiéne usta
flove, ki je prikazal stalia so
cildemokratske stranke glede raz
vojnega na&ta Matajuria. PSDI se
zaveda vanostj nacrta in se zavze
ma za njegovo resniitev, upote
vajoc seveda potrebe donia)inov.
sai je niiliova zaskrblienost popol
noma upraviéena. Socialdemokrat
ska stranka prediaga tudi, da se
naért PIP vk1jui v iri program
razvoia za vse Nadike doline.

Sledila ie razprava v katero so
posegli deìe1ni odbornik Renato Ber
toli, tainik pokraiinske federacie
PSDI Gianfranco Sette, pokrajinski
svetovalec Camillo Paussa in drugi.

Miadinski IYm
«Sreca mi urvicì»

EDAD — V okviru teaiey slo
ven.ine za otroke in miadino, ki
so tudi v 1etonjem olskem letu
stekli po raznih krajih Beneke Sia
venije, se ie te dni prielo predva
ianie slovenskega mladinskega fu
ma «Srea na vrvici». V soboto
popoldne je simpaUna zgodba o
otrocih in psu navduila kakih pet
deset maRkQv v telovadnici na Le
sah, v Reanski dolini. Poleg pred
vajania v edadu so zdai predvi
dena e predvajanja po drugih kra
jih Beneije, tako ziasti v Tipani in
Bardu.

5 filmom, Id ga je posredov ala
Zveza sìovenskih kulturnih drutev,
in z drugimi padobtilmi pobudami

I pli nrnih,’ 7,.......1
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RAZGOVOR $ FURLAN$KIMA P XjKCEMA FORTUNO IN BARA CETTIJEM

Pospeiti razpravo o globaini zasciti Slovellcev
VIDEM — Poslanca Lorisa Fortuna s&e manj.ine. Mi bomo torej e bodoée

(PSI) in Arnalda Baracettija (KPI) smo odlono vocUi boj, da se osa vpraana
ob koncu avdicie poslanske komisije za $oveneev Nadikdz dotin, cseii Sto vencev
ustavna vpraanja v zvezi a valoriza- v videmskt poicrajini. obravnarujo v okvi
cijo furlanskega jezika in kulture, zapro- tu gtobatnega zaitnega zakona. Morda
sui za kratko izjavo v zvezi s postopkom bo ireba upotevati nek.atcre raztPe, reo
za odobritev globainega zaitnega zako- dar je jasiio, da je treba vsem Storencem
na za Slovence v Italiji. v deeti Furaniji - Jniijski 1crafii, torej

demem a ozr :
cdemsicipokrami.zagotovi

skus, da bi vpraanje slovenske manjine ttv Pjs°ortuna zaka a
v viclemski pokrajini vkljuéili V strso ))TO sem ‘mnenu tal- •

j je, p0 V

blemat.iko jezikovnih skupnosti v Italiji. za zaiito 1jeonil’°n°a1il-
Kako gleda komisija na to vprasanje. fosti Furlanov, medtem ko Slovenci e

BARACETTI: Res je, fo vpra.ianje so vedno akamo?
posiavili predvsem misovci, deino pa lodi FORTUNA: Res je, da bi tudi v po
netcaterj demokristjani iz na.ie deete. Mt sianski zùornici iahko zaeti razpravtjati
oclloiizo nasprotujemo tem pòslcusom. Sia- sIcpno z ostatimi manjsinami, indi o pro
t’enci, ki ivijo v videmici poicrajini, so btem Ui Sloi’encev v Ilatijt, Vendar smo to
Sto t’enei, pa eprav so veé kot sto let monpst opustili, kar je ppvsem razum
1o-3eni od matk1ne domovine in ie je ita- ljivo, e upoteramo, da e pri Soveneih
lianskj nacionatizem razbij njiiwve kut- lo za vpraanje globaine zaàile. esar
tiirne, jeziiovne in 1njievne stike z ma- pa ni m.ogoe trditi o jezikovnih skupno
tco e tela 18U6; vsi priznacajo, da so stili, o kuteriiz razpravtja m2.ia koiflisija.

S’oceuci, pa èeprav jfh nekateri posku- Ued eiJoc-nimi siupnostmi in nurodnimi
iujo todevati od jyreostatega dde stoven ?000jsinarnj pa obstajajo uetike ruztike.

V parkintcutu smo si &‘jansko razdelili
deto: mi govori 010 o jezifrovnilt slu.p
nostiit, v senato pa se je e zcueta raz’
prara o gtobalui zaìéiti Sioveucev.

Dejstvo, da sino mi tu pred senatorjì,
je pocsern iwktuéiio. Upoteeati je treba,
da bomo mi zarnuditi veè asa, Icer bomo
morali zasiiiati lodi predstavnilce drugih
;jezikocnih skupnosti in ker mi je znano,
da ho lodi senatna komisija priia ne
aodiejo v noia de±elo, bomo z detom cer
etno 1witati istoéasno. Mislim torej, da
ai mogoée govoriti o zamudi v senatu.

Vpr.: Vendar, ali se vam ne zdi, da
Slovenci e zelo dolgo akajo na zaitni
zakon, medtem ko je pri nekaterih jezi
kovnih skupnostih priila zadeva na dan
iele v zadnjih letih?

FORTUNA: Seceila, jaz sem med prvi
mi vtoit zadornj zaUonsUi osnutcic, ven
dar pa so pri tern obstajaia cetPa poli
tiina nasprotja. Kot veste, je KD iele
Pred kraticim predsfavila sooj osnutelc za
iéitnega zazoiza — brez prideunika gb
ba’ni — .iele letos. Zamude torej rilso
biroUra.tske, ampak potitiéne: komu,zisti
in socitili.sti so- zaeli prred iasom bitko

za gtobaino zaièito. Veduo so zadevo za
ustovtjati demo.:ristjani.

Vpr.: Posi, Fortuna, ali bi morebitna
‘ladna kriza vplivala na delo obeh ko
misij?

F’URTUNA: $eveda, pribo bi do zamu
de, ie zlctsti, ce bi predéasno razpustiti
partamen.i. Zumuda pa je tahko kratka,
mesec ali dcc, sa] sino vpraianje ne poii
tieni ravni spraviij va pravi tir in se ne
ho uec zaustavibo.

Vpr.: Ste torej ol)timist?
FORTUNA: Sem optimist, èe govorim

o levi, da ho paé morato priti do izbire,
li ho priila do izraza z glasovanjem. Pri
,ili bomo do jasnosti, medtern Im je bilo
doslej santo zaviatevaiije, torej pomani
kanje jasnosti. Sedaj, ko je stekel posto
peU, o katerem si ho morda vsaka poli
tina silo pret’zelj seoe odgocornosti, ne
cern, 1ca’ien bo izid gtasot’anja, ali ceto
vita zaiita, lcot io zahtevum jaz, ali bo
zaUvn partamentainih .itez’iil. dal sa izid
nekatere poraze ali deine uspehe. Vendar
pa b’mo priibi do rajiasnitre, iz gtasora
o a ho jf.mo. Tdo je za zaièito in 1do
z - nju zarlauje. - .-

(ì
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EDAD — Véeraj popoldne je
bilo na sedeu kulturnega drutva
lvana Trinka v edadu srea

nje med videmsldm nadkofom
Battistijem in predstavniki sloven
skih organizacij videmske pokra
jine. Uglednega gosta je pozdravil
predsednik teritorialnega odbora
SKGZ prof. Viljem erno, ki je v
svojem govoru orisal sedanji polo
aj Slovencev videmske pokrajine,
poudaril njihovo zahtevo in pra
vico do globaine zaite.

Prof. erno je zak1jui1 svoj po
seg z vabilom cerkvi in njenim
predstavnikom, naj podprejo zah
teve Slovencev videmske pokra
jine, kot so podprli tudi zahteve
Furlanov. Nadkofa Battistija je
prejnji teden poslua1a komisija
za ustavna vpraanja pri poslan
ski zbornici, ki se je mudila v
nai deeli, da bi proui1a vpra
anje furlanske skupnosti.

Ob tej pritonosti sem sproiI
tudi vpraauje Slovencev videm
ske pokrajine, je dejal, sai me
nim, da. Je treba zagotoviti vsaki
jezlkovni In etnftnj manjint os
novne pravice In upravno uredi
tev, neglede na Mevilo njenih la
nove

Nato je nadkof pretaga1, da bi
slovenski duhovniki sestavili listi
no na osnovi enotnih zahtev vseh
Slovencev videmske pokrajine. Li
stino bodo potem pred1ag1i du
hovnikemu in ‘astorainemu sve
tu, in bo tako izraz celotne cer
kvene skupnosti, nato jo bo nad
kof Battisti posredoval tudi go
riikemu in trakemu kofu, tako
da bo celotna cerkvena skupnost
nae dee1e nastopala enotno sia
avdicijah senatne komisije. (jn)

VERAJ NA SEDEÌU DRUfrVA «L TRJNKO

Nadkof msgr. Battisti
med Eenekimi Slovenci
Vsuki manjini le trebu zugotoviti nenie pruvice, ne gle
de nu steillo njenib danov, je rekel videmski nu&kof

Ljjk
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ODLIÉANJE Z ZAÉt1TNIM ZAKONOM NE BO UPOINILD BENEÉHIH SLCVENCEV

Novo pojmovanje kulturne dejavnosti v Beneiji
Kako opisati trenutno ozraje v

Beneiji? Rekli bi, da viada
vseh slovenskih organizacijah za
skrbljenost. Bodo v parlamentu
sprejeli globalni zaitni zakon za
Slovence? Nas bodo loevali od
Slovencev gorike in trake po
krajine? V kakni meri bo Kran
ska demokracija odstopila od na
ih zahtev? Zaskrbljenost se izra

y vrsti setankov, na katerih
se Beneki Slovenci pripravljamo
na avdicije, ki jìh je napovedala
v nai deeli senatna koznisija za
ustavna vpraanja. Vsi nai na
pori gredo v to smer. V tem tre
nutku je zato delovanje na.ih dru

tev potisnjeno nekoliko v ozadje,
nadaljuje se skoraj stihijsko. To-
da neneht dokazovanje o lastni
eksistenci, o lastn.i narodni pri
padnosU, Id se vlee e leta in
leta, n.as ne srne utrujati in na
enjati nalih moti.

Vendar so zatije, upadanje jav
nffi prireditev, obutek nemoi le
navidezni in predstavljajo na vsak
nain le deleek dananje beneke
stvarnosti. V resnici se dogaja
nekaj zelo pomembnega ziasU v
kulturnem ivljenju, kjer se pri
pravljamo na tisti kvalitetni skok,
s katerim ne gre veé odloiti.
Miadi, Id so sproili celo vrsto

vpraanj glede nae kulturne de
javnosti, se namreé zavedajo, da
je dozorel as za novo pojmova
nje kulture tudi v Beneki Slove
niji. Zavedajo se pomembnosti
ohranjanja tradicij in navad. v
et besedi folklore, ljudske kul
ture. Toda vraanje v preteklost,
k kme&emu nainu iv1jenja je
bilo prepogosto nostalgkno, osno
vano na napanem preprianja,
da so tisti bili zlati &si nae
zgodovine.

Miadi Beneani, Id se morajo
sooati s celo vrsto problemov in
protislovij, tipinih za sodobno
stvarnost, kot so na primer vpra
tanje zaposlovanja, stanovanj, ma
mli in podobno, se ne morejo pre
poznati v tej sliki Beneije, ki
jim je v veliki meri tuja. Iejo
povezavo z ohranjanjem starega
in iskanjem novega. Istoasno pa
zahtevajo tutti vijo raven kultur
nega ivljenja. eprav ivimo v
asu, ko je v nai drinvi in tudì
v Beneiji mono prisotna teinja
po zapiranju v zasebnost, se an
gairanost niladih in njihova pri
pravljenost na sodelovanje kate
vsakokrat, ko gre za konkretne
pobude, ki so tudi vsebinskO bo
gate.

V teku so dela za pripravo raz
stave knjige v Benediji in o Be
neiji. Pripravlja jo skupina mia
dih, ki ima e nekaj izkuenj na
tem podroju in kj si je razdelila
delo glede na strokovno podkova
nost posameznikov. Namen raz
stave je podati sistemaUni pre-
gled del umetnikov in raxiskoval
cev, ki so delovali v Nadikih do
linah v zadnjih 60 ietih. V veliki
meri gre za dela, ki so znana le
v ojih krogih in Id bodo ovredno
tena ha podiagi znanstvene meto
dologije. Pobuda hoe biti tudi
obtoinica proti italijansldm obla
stem in javrnm ustanovam, ki so
do sedai zanemarile Beneijo iz
vseh vidikov in staino podcenje
vale njeno kulturno dediino in
dananjo ustvarjalnost. Velja po
udariti, da gre pri tej pobudi sa
sodelovanje s Furlani in za sez
nanjanje iriega kroga ljudi s
kulturo tako furlanske kot bene
anske skupnosti.

Druga izredno zanimiva pobuda,
ki je dntivela velik uspeh, saj se
je lepo Itevilo mladih odzvaio va
bilu Benekega gledalia, je gle
daklki semmar. Id se je pred

kratkim zaIdjuil v Spodnjem
Tarbju. Vodifi so ga mladi rei
seni Boris Kobal, Dario Frandoli
in Sergej Veni. Ni pretirano govo
riti o pravem navduenju, saj se
je seminarja udeleìio priblino 15
mladih, med katenimi so bili tudi
nekateni, Id so se prvi pribliali
Benekemu gtedaliu. Skupina je
delala na Delakovi dramatizaciji
Cankanjeve povesti «Jernejeva
pravica in vsak «igralee» je za
svoji viogo predelal tekst iz slo
venine v nareje. Zanimanje
vseh je pritegnil nov pristop do
gledalike dejavnosti, saj so bile
vkljuene v program seminanja
tudi vaje za sprostitveno tehniko,
spoznavanje dinamike telesnih gi
bov ter seznanjanje z vpraanjem
prostora. Poudarek je bil tudi na
doivljaju in na doivljajskem pro
cesu pri formiranju vioge. Kljub
temu, da je seminar trajai le tn
vikende, je pokazal, kalnine mod
nosti ima vsak igralee, v kaIdno
srner se lahko izpopolnjuje in
hkrati, da je mogo& delovati, se-
veda s pomojo strokovnjakov, na
drugaen nain in se izogniti naj
bolj grobemu diletanUzmu. Semi
nar se je zakljuiI z inljo udele
ieneev in vodij, da bi se delo
nadaljevalo in da bj seminar spet
pniredili. Upajmo. da niso bile
prazne besede, pa pa resna ob
ljuba.

JOLE NAMOR

Qf ‘K
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SRE(ANJE KPI - ZKS O NOVIII
JUGOSLOVAN$KIH UKREPIH
Poudarjena nujnost krepitve medsebojnega sodelovanja

CEDAD — O zaskrbljenosti. cia bi
gospodarski ukrepi, ki jTh je nedav
no spreje)a jugostovanska viada. o
tctkoili gospodarsko sodeiovanje
med Jugosiavijo in Italijo. ki se je
e posebej razvilo P0 podpisu osim
skega sporazuma in da bi se zra
hljaut stiki mcd ljudmi, Li ivijo na
obmejnem pasu, med javnimi osta
novami in jezikovnimi manjinami.

bii prod kratkim govor na
nio med cleiegacijo KPI iz Vicima in
Zvezo kotnunistov Slovetiije iz Tol
mina. Deirgafijo ‘iciemskc Teclera
cije KPI so sestavtjali tajnik Reti
zo Travannt. deeJni svetovalee Eh
gio Simig. pokrajinski svetovalec
Pavel Petrii in svetovalee gorske
skupnoshi Nedikih dohin Giovanni
Baitocletti; v imenu Zveze kornmi
stov pa so se sncanja udeheiii taj
nik tovarne 11K Zvonko Uri. di
rektor Iskre Reiee in drugi gospo
clarstveniki

Viaclo Uri je poudarii. cia ukre
p1 o obmejnem prometu nimajo po
Iiticnega znaaja in nikakor nocejo
zavirati razvoa dnbrih odnosov z
Ilalilo in EGS. so izhdjuno gospo
darski, izrednega in zaiasnega zna
aja in jih narekujejo notranje te
iave driave. Gospodarsko sodelova
nje pa se mora dvigniti na vRjo ra
veii in sloneti ne produktivnosti in
na naprecIncjii telmfilogiji. Ne vsem
ohmejnern pasu si e Sloveniji priza
devajo za tniiiìkovitefe dvostransko
socielovanje. ki bi moraio prispevati
k seznanjanju EGS in itahijanskega
trga z jogoslovansko proizvodnjo in
nasprotno.

Renzo Travanut je predstavil pri
zadevania KPI za i’azvoj gorskih in
obrnejtiih predelov videmske pokra
fine. Iz Lega zornega kota je sodelo
vanje s Siovenijo izrednega pome
na in mora angairati podietnike.
sindikate. •javne oprave. KPI prs-d
laga tudi. da bi ustanovili poseben
skiad za gospoc1arid r’azvoj obmej
nega podro.ja. ki bi ga morali vklju
citi v tlovi drlavni zakon za obuovo
in razvoj. Predstavniki [(PI so tudi
prikazaii posledice. ki bi jih atiko i
mela omejitev prehodov iez mejo
tudi tia potitini ravni.

stovala za Iuitje tevilnih swokov.
ki naa e tradicionaino ckiakajo
skupaj a koncem leta: poviki tarif.
zapadie zavarovaleine, taLse. jiovj
ane cene prehrane o — letos tie
isjemno vciiLo — zviane ceri o
biaiI.

Trgovci tak po]oaj v ob1ai1nem
sektorju opraviéuiejo z visokimt
pr&zvodnimi streiki in na z dei
stvom, da je ftalijo urimorana
skoraj vse teksti1ne ,urniTine uva
ati in fili plaéevati v dclajTh;
dolar pa se •je v zadnj”in letu o
vrednotil za kac 21 odstokov z oz
rorn na hiro. Tocla zdruerje p0-
trcinikov se s tako razlago ne stri
nia: najvedj krivci za ciragmjo -

b1aii so Pe njihovern miìeniu m•av
trgovci. Li elijo pot’onika kar se
da oeti in tako zvaliti nanj vej
del svojih davnih bremen. Kakor
koli te. kdor si bo e zadnjem tre
nutku zaleie] novega pla.éa ali pa
bo stari par kornjev primoran za
meniati z novim. naj ne bo prese
neen, mu tre trinaista plaa
shhapela. ,e preden bo utegnl
dodobra premisliti. kako bi io nai
bo1e obrnil.

fA’



Videmski nadkof mcd Benekimi$Iovcnci
V soboto popoldne je bulo v Cedadu, nasedeu kulturnega dnitva »Ivan Trinkosreanje Benekih Slovencev z videmskimnadkofom msgr. Battistij cm. Predstavniki slovenskih organizacij so to svojo sreanje z nadkofom ocenili za zelo pozitivno.

Uglednega gosta je pozdravil predstavnik benekìh kulturnih organizacij prof.Viljem erno, ki je v svojih pozdravnihbesedah poudaril pravico in zahtevo p0goba1ni zaiti Slovencev na vsem podro&ju nae dee1e.
Svoj poseg pa je zakljui1 z vabilomCerkvi in njenim predstavnikom, da podprejo te elje in zahteve Benekih Slovencev, kot so podprli zahteve furlanov.Nadkof Battisti je namre prejnji tedengovoril pred komisijo za ustavna vpraanja pri poslanski zbornici, ki se je mudilav nai deeli. Povedal je, da je tudi oh tejpriliki opozoril komisijo na vpraanje Slovencev v videmski pokrajini. Zavzel se jeza pravino ureditev slovenske manjine,ne glede na njihovo tevilo.

Nadkof je na sobotnem sreanju tudi

prediagal, da bi slovenski duhovniki sestavili listino na podiagi enotnih zahtevvseh Slovencev, ki ivijo v videmski p0-krajini. Listino bi potem moral odobritiduhovniki in pastoraini svet, tako bi 11-stina postala izraz vse cerkvene skupnosti.videmske nadkofije. Nadkof Battisti bi

/tkJ)*,
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tako lahko posredoval ta dokument tudigorikemu in trakemu kofu. V tem primeru pa bi lahko vsa Cerkev v deeli mistopala enotno in slono glede tega vpraanja pri senatni komisiji za ustavne zadeve, ki bi morala v kratkem obiskati furlanijo - Julijsko krajino.

/
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Bibliografija o
slovenski man$ini

Revija »Quaderni del Lombardo Veneto«, ki
io izdaja kuiturno drultvo »Lombardo Veneto<c
v Padovi, ie izdala pred :kratkim kot svoio 14.
posebno prflogo broluro — datirana ie z maiem
letolnjega leta — in ki ima nasìov »Bibiiografia
sulla minoranza slovena in Italia (1970-1980)<,
tJ. Bibliografija o slovenski manilini v Itallui
(1970-1980). Brolurica ima z ovitkom vred 16
strani. V kratkem dvojeziènem, itali) anskem in
slovenskem uvodnem besedilu, ie redeno: Kot
prilogo lt. 14 reviie Quaderni vam predstaviia
mo kratko bibiiografijo, Id zadeva slovensko
manilino v Italiji. To je le prvi seznam: opravi
duiemo se za napake in vrzeli; zahvaiiuiemo se
Branku MaruMèu iz Nove Gorice in Marianu
Pertottu s Kontovela za niune podatke. Hvaleì
ni bomo nalim bralcem, de nam bodo sporodili
naslove publikaci) za prihodnjo ltevilko.< Pod
pisan je uredntk reviie Nino Agostinetti.

Na prvem mestu seznama naidemo prav Ago
stinetfijevo pubiikacijo iz leta 1977 »L’onorevole
Adamo Zanetti, prete contadino (1859-1946), t.j.
posianec Adamo Zanetti, kmeèki duhovnik (1859-
1946), ki ie bila oNavijena v Vidmu. Siedi ii In
diia istega avtoria »La contea di Gorizia alla
fine delI’800, t.j. Gorilka grofi)a ob koncu 19.
stoleUa<, objavijena leta 1980. Siedi le kaldh
110 naslovov samostojnih publikaci), nanalaio
dih se na slovensko man)lino. Pubhkacije zade
vaio raznovrstne piati iviienia nale maniline,
od etnografije do zgodovine in iezikosiovia, pa
tudi na nien poHtièni in gospodarsko - socialni
poloai. Upoltevane pa so samo publikaciie v
italijanskem ieziku in dvoiezidne. Kot redeno,
gre za samostojne publikaciie, zato revije niso
upoltevane. V poltev bi prilla kot dvoiezidna
seveda samo Lokarjeva reviia »Most«.

Druga drohna publikacija, na katero nai tu
kai opozorimo, ie nova Imiiica mariborske za
loìbe Obzoria v zbirki »Naravni in kulturni spo
meniki Slovenije<, ki ima naslov »Grad Pilece<c.
Avtor kniiice ie Ivan Stopar. Na 24 straneh
nam prikae zgodovino in alostno sedani ost
gradu Pilece na Staierskem. 5e do zadnje voine
ie bil grad popoinoma ohranien in notranjldina
ie bila bogato opremiiena s starinskim, pristoim
pohiltvom. Danes grad propada in oprema je iz
ginila. Le malokai ie ohranieno. Vendar Stopar
niti z besedico ne omeni, kai ie bilo vzrok ta
kega propada gradu v povoinih letih, deprav
bralca seveda to zanima. Nazorno pa prikae
prejln)o zgodovino gradu, Id sega v zgodni sred
nui vek. Kogar zanima stara slovenska zgodovi
na, bo z veseliem prebral to knidico, 1cl mu bo
marsikai povedala in ie tudi lepo flustrirana.

,LGor L4k1 À&A1.À-



Akcjja v Benec;ji
Na svojj zadnji seji je I2vrnjodbor tudi nakazaJ program in rea!izacjjo nekatejj akcij, ki bodostelde v kratkein. Tako bo tudi letos ZSD1 priredilo plavajm teCajv Lipicj za najmlaje, prav takoso se odbornjj domenjli tudj zanekatere akcije, ki naj bi jih vtej sezoni izpeljali v Beneiji terskua1i tuffi tia tem podro(ju Vsajdeino pojvjtj telesnokufturno de;javnost.

Tudi Ietos bo potekalo v organiaciji ZSDl nrgrajevrnje prizadevnjh ter najuspeinejjh portnikov, kf so se v letoinjem letue posebno izkazali ter dosegli visoke uvrstjtve ter blestee rezultate. Letonja manifestaejja bo eposebno sveéanega znaiaja. saiZSDI namerava prav ob tej pri-Iono.stj tudi primei-no proslavitj
lOO-1etnfty Sokola na Trakem ter
95-letnieo na Gorikem. SveanapHreditev ter slavnostna podeL cvnagrad bosta v vei’d dvorani
Kulturnega doma v Trst.

)
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tla.udio Adatui
v po!rajiHsIi koinisiji
za. kuftunio dejavnost

VIDEM
- Claudio Aclami, podupan obine peter S1o’enov, ho

predstavljal slovenska kuìturna cirutva v pokrajnsk komisji za kulturno dejavnost. Izvlih so ga iveino glasov na pokrajinskem se
tu. V komisiji, Id io sestavljaio osebnosti iz kuiturnega podroija.predstavniki krajevnih uprav inzikòvni]ì manjin, so pole Adamija

Ottorino Burelli, f1aia TeceaBerlasso, Bruno Tellia. GilbertoPressaco, Carlo Bress’n, Bruno
Damialli in Aùriano Ceschia.

Na zadnji sefi okraj;nskegasyet? so tudi izglasovali dopolnt
la k deelnernu razvojnemu na&tuza leta 1933-85. 0 dokumentu. kso ga pc posvetovanIu s gorskirniskupnostmi. podjetnki, sndikatitd. spremenilj in dopoinili, so dolgo razpr’avljali in rnestoma tudikrithno. Vse stranke so soglaalc
s tem, da mora pokraiina iidohitinove in specifhne jristunusti. ne
da bi se zruiIa deeIna etotnost.Drugo izredno pere& vprasanje
vpraanje Tinannih -redstev. Znano je, da so no potresù t7 leta1976 ‘ nai deeli doiwsedno «daevale, milijarde in da bomo z novim zakonom 546, ki ga je .enat odobril debili e finannih sredstev.Kako je treba z njirni ravitati za
ursnhtev st; arnega razvoia nanavi osnovi? Obstoji namre ne
vainost. da bi denar sIull samo
z zamasitev lukenj, ra pnmer z
reevanje teav podati ki se vkrizi. e bi se lega drlah bi iz
kljuèili odmaknjena in obmejna no
dro,ja in bi tako zarnutlili prilol
nost za njihov razvoj. Zate elione le politine sue temve tudi
pcdjetniki pojasnila glede novegu
zakona. Na svetu je bil govor tudi
o osimskem sporazumu, td je dele
en ponovnea zanmanja ziasu
po gospodarsklh ukrepib jugoslo
vanske viade.
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V PD Ivan Triiiko
sreaiijé
s sIoenkirni pisatetji

EDAD — Slovenski pisatelji Kri
stina Brenkova, Tone Pavek in Mi
ro4av Kouta so se v cedadu sre
a1i z uite1ji, kulturnimi delavci in
pisatelji. ki delujejo v okviru slo
venske rnanjine v viclemki pokra
jiui. Med njimi naj omenimo Ado
TomaseUg, Ii sbira in zapisuje v
nareju beneke pravljice.

Sreania so se udeleili tudi pred
seclnik TO SKGZ Viljern erno, pred
sednik kulturnega dntva Ivan Trin
ko Crisetig. ravnateljica Zavoda za
slovensko izohraevanje iva Gru
den in Marino Vertovec. Gustje so
se seznantìi s publieistino in lite
ramo dejavnostjo Benekih Sloven
ccv in ponclarili. da bi morali vsi
Slovenci bo1e poznati njihovo kul
turno in jezikovno bogastvo. Zato
bo treba razviti sodekvanje s Slo
venijo tudi ni za1onik ravni.
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smo letos prvié v pcdetnem
u in se tu med vami prav
tno poutimo. Diulba je ve
hrana dobra in vreme nam

sklonjeno. V Goiico se s’ozi
olskim avtobusotn. Prihaja

15 in sino ol)anj kar 4 obin
akega: Starancana, Tr1ia,

in Zagiaja.
io otroni iz slovenskega vrtea,
ji iz Romjana il] Doberdoba
udì dijaki slovnnskih in itali
dh nijih srednjih ol.

jbolje. da se vaixi vsak po
i predsìavi in pove nekaj o

zanimo pri najrnlajih, ki

/ I)oletnen;

rediìu
.v.

sÌoeenskem di;akenì do
v Gorjcj je bit& od soma

zures ivo, celo ivuhnej
kot v mesech redneg.i ol

qa ;‘onìca. Potetnt, s,edj,ce,
Os so ja organizrati z pe

Dc res odiwvara st’o,ernu
enu. a1 bo CiQfleS pri,nt

\\ llttcistja in uàerba ob igri
\\iedrilu konec, IDatl Pn-

se 2 danunjirn

PI iIonost. bo popol
‘kej cloiiiit zolDlJué

oitev in nosti sreclia.

nam bodo zapeli nekaj pesmic.
Se imenujern Ivan Pahor, stanu

1jern ‘ Ronkah, hodiin v vrtec v
Romjan.

Se imenujetn Tanja Tonzar. sta
nujein v Selcab in obiskujem vr
tee v Romjanu.

Seclaj pii uenci osnovne •ole
Romjan iii Dobcrdob: Erika, Mar-
liii. Donatello, Mirjan, Vanja. Ni
kolaj, Luano.

Tereza in Tanja prihajata iz
Zagraja in obiskujeta italijansko
soIo.

Eden od zaselkov v obeini Ron
ke je Roinjan. tevilo prebivalcev
se sue okoli 3800 osel) in so pred
vsem zaposleni v trikih tovar
nah npr. v ladjedelni”i. v pedje
tu Detrojt. Meteor ud. Slednja
ifliit Svoj sedei prav v Romanu.
Nekaj drulin se e bavi Z VflO
gradnitvom

V vasi sta dve cerkvi, ena od
katerih je iz leta 1500. Med va
ane teiemn tudi prnresorja Sil
via Doininiia, ki in napisal vC

knlb o zgoclovini vasi. NekaFere
od teli so napisano ti1j v mire
éju. Profesc)r Domini zelo skrbi
za oi,ranitev kt ilturnc’sa bogastva.
Po zadniem potresu so staro cnr
lcns’ resFavirali in mr dt’lom
odkrili frp’”e j7 leta IIPO

Andrei TomW — ROMJAN

Iinenujern se Vanja. Irnam deset
Ipt. Seiij se rodil v Goiiui in sta-

obiskovala 2. razred osnovne io1e
v Romjioiu. Mola mama je Slo
venka, zato sem la v slovensko
lolo.

Ufla nas je uitelica Sonja Pa
lscr. Z nami so bile tudj tn uèen
ke prvega razreda. Jaz sern zado
vo] jiia, ket sem se dosti naui]a
v s]ovenski o1i.
crazzolo Donalella — TRzI

• _ ..,

tanujem v Selcah. Moja lua
je lepa. Jaz se imenujem Et-ika.
Jaz bom lila v 2. razred osnovne
o1e t’ Romianu.

Erika Arnbrosic — SELCE

Moje ime je Ltaiano. Stanujem
v Selcah v tilici Fornaci 99; Imam
cIeict mt. Hodim v poletni center.
Tu e zelo lepo, knr maio pi0emo.
Hcdim v olo v Dohnrdob. Letos
sern kon-a1 éetrti razred. Imam
dve sestri: Erika obiskuje sloven
sko olo in Loreta slovenski vrtec
v Romjanu.

Lu?auìo Amb’osic — SELCE

Jaz se imenujem Martin Deve
tak. Imam 7 let. Sem obiskoval
drugi razred osnovne oie v Ro
mjanu. Sedai obiskujem sloven
so poletno srecliee v Gorici. Sein
rojen v Gorici, stanujem pa v ta
rancanu- V o1o se vozim z olskim
avfobustirn. Z mano gre tudi brat
in t’si tisti. Id obikujejo sloven

Ali veste, katere livali imamo na
dvorEèu naega poletnega sredi
iia? e ne veste, preberite naslcd
nje:

V poletnem srediu imamo mno
go ìivaii: kitajsko ribico, ki vedno
plava. Kokoko, ki kokodaka. Zne
sia je e dve jajci. Jaz bi rada,
da bi bile vse iivali sptiene. Ko
bilica, ki io je prinesla Laura Hva
li, je umrla. e1vica je zeiena in
vedno plava p0 vodi. Jaz irnam
zelo rada ivali, zato mislim, da
se vse iva1i poèutijo dobro v po
letnem srediéu. e bolje bi bi
lo, ce bi bile proste.

Sabrina Martlnué — Gorica

PURANI
Mi poznamo purana kot domao

Eval. Vendar puran ni bil vedno
domaéa iva1. Divje purane so
lovili e tndijanci v Ameriki. Az
teki so bili pridni lovei puranov.
Lovili so jih ter iii zaprli v p0-
sebne ce]ice, da so se pelagonia
udomaélli. Divji purani so bolj
vitki kakor udomaeni. Nekatcre
vrste poranov tetìtajo do 18 kilo
gramov. Samica znese od 10 do
12 rumenili iaic. ki tehtajo p0 7
gramov. Po 28 dneh se zvalijo pu
rantci. Samica jih varuje. do
kler ne odrastejo in sami skrbijo
za hnano.

Gahnjel Sfiligoj — Pevma

NAE PRI]AThLJICE
Jaz nimam ivali. Stric Silvan

ima vola. Moja babica ima kokoii.
Ptibki pridejo li kokoim in jim
pojejo zrnie. Moj stric in teta i
mata psa Mutua. Muri jc èrne
barve, ie vebk in hud Je zelo do
ber buvaj. Z-1o tad ima meso in
kosti. Vsi ga imamo radi. Strie
Pepe ima kanaréka ki zelo lepo
poie•

Katja fi1igoj — Pevma

PRI DEDU
Moj dedek ima 17 ovac. Vse so

bele. Etia ovca ima dva mladiba.
Eden izmcd kozijbev nani zme’aj
sIedi. Moj dedek ji mora dati bi
beron, ker mama ovca ima pie
malo mleka. Dvakrat na leto iih
ostri±emo Ovce, Id imaio mladibe,
so v posehnem prostoru. Moj ded
ima tudi praiiba, je rdebkastn har
ve, ée ga le iialo popraskai se
mobno razjezi in kroli. Jaz mmm
rada dvali.

Magati Micotti — Beneéija

METULJcKI
Metuljbld so lepi Letaio po trav

iìikih. V Poletnem sredibu sedini
pii misi. ki se inlenuje cPisani
metuljbkb Naia nbiteijica se i-

±ELVA
Doma imam ielvo. Imenuje se

Salatina. Oklep ima brn, zelen in
rjav. Podarila mi io je neka go
spa. Obe je i]apravil za elvo tu
di ogrado. V njej se moja elva
igra, je in pije. Rada bi prinesla
lelvo v poletno srediìbe a io
majhna, zato mora biti doma.

MAKA
Doma imam tudi tnaéka Muea.

On je ves brn. 1\iama ga imenuje
na maéek poleruh. to zato, ker ie
t’edno laben mesa in rib.

Katja Lutman — taiidrei

MO] PES
Doma imamo psa. Irnenuje se

Torni in ie star 3 leta. Spodai
ie svetlo rjav, zgoraj pa brn in
sivkast. Ko tebe, je zelo biter.
Zelo je liubosumen na hréke ker
misli, da iniamo radi saino njih.

Ko se vrnem iz poletnega srecli
uia, ga rnoram l)eljati na dvoriihe.
Pi-ed enim Ìetom nam je uiel. Na
la ga je nona. tnedtem ko sino
ga mi iskali po mesto. Ko smo pri
li domov, se je skiil pod mizo,
ker se ie bal obeta.

Laura Halié — Gorjca

MOJA MUCA
Jaz imam doma muco z ime

notti Moica. Je ljubka, ampak
zelo nagaiiva. Veduo, ko hobeiri
pii mleko. ga iii veb. ker mi
muca vse popije. V prihodnje io
buni lnor’a] naubiti, da mi ne bo
veé pila mleka. Muco imamo radi,
kei nani luci mi’i.

• imrni Entinan — Gotica
Na svetu je veliko mabk. Z ne

katerimi se lahko igraino, toni
pravimo domabe maéke. Poznamo
tudt. divje mabke O tem nani bo
poedal Aleks.

Jaz nimain mabice, ampak jih
mia moja teta. ima tn maéice,
vse tn so sire in Iwle barve.
Jaz wem zelo rad k moji teti. ker
se igiam z mabicami. Skabemo
po travi in se igramo z ±ogico. Vee
tn mabice so maihne. 5 temi ma&
karni -se lahko igramo, ker so do
ma’e. Poleg domaéih mahk pii
imamo te divie, To so risi Risi

v Àfniki in so zelo huc]i.
Z fumi se ne moremo igrati tako
kot z domahirnj ipahkamj. ce ho
bejno nisa vicieti. nam ni treba
iti v Mriko Ler ga lahko vidimo
tiicli v 3italskem vìtu. Ko bomo
Oli na iz]et v Lignano, ga bomo
tani videli

1eks Pintar — Conca

IZLET V ÌIVALSKI VRT

priblino eno uno. Ko sino priMi ‘

Lignano, amo tiaiprei pojedli ma
lico. Potem smo si Mi ogiedat M
valski vrt. Najprej smo videlf
ptibke. Bilo jih je vseh vrst. Vi
deli smo tudi leve, opice, kabe,
medvede, leive, konje in koze.
Bile so tam tudi droge ivali. Me
ni so bili vOeb medvedki. Ko sino
e sideli vse ivaii. sino si kupili
te vsak en spominéek. Nato smo
odili domov. eni je bil izlet zelo
vieb.

Ingrid Pmtar — Gonna

ZAJKI
Doma imam deset maihnih zaih

kov, trije so beh in sech’in ie
rumenih. Moji zajbki so lepi. Nai
raje imam bele. Veékrat jih ria
hranim saina. Mogobe boin prine
sia nekaj zajbkov v poletno sie
diObe.

Miriarn Tonsig — Ronke

RDE rIBICE
Jaz imani r1o1»a 5 rdebih ribie,

ki acm jih dobil v Luna paiku, ko
je bil v Gorici seiem sv Andreja.
bez en mesee mi ie umnla ena
izmed niih. ez en teden i je
umrla te ena. drugi dan pa ie ie
tretja stcobila iz vazice. Ostali sta
mi ie dve, za kateie sem zelo prid
no ski’bel. Oni dan sta mi Oe ti
dve poginili. Zdai niinam nobene
givalice.

l1arko Tornsi — Gonna

PISANI METULJKI
Naie omizie se hnenuje Pisani

metuljbki. NaOa ubiteljica se ime
nuje Vida. Niena pomobnica pii
Damiaria.

Pri inizi sediio otroci rvega
in drugega razreda. Dairns smo
imeli na obisku pisateija Ivana Bi
zja’ra in teto Vido BIaMio.

Sti’ic iran nani ie pripovedoval
pravliicc in n’ankn. Daroval nani
je lepe knjige.

Demis Lisci — Gotica

MOJE ZIVALI
Moj pes je volbje pasme in se

imefl&iie Jac’k. Jaz seni imela dve
mabki, ena se je klicaia Lii. dru
ga pa Muri. Moia nona mia psa,
Id se imenuje Miki. Moi pes io
brn in ie hudobnn. Moia mabka,
ki se im”nuje Liii, je pogipila tudi
mabka Muri e poginiia.

NataOa Bizaj — Gotica

MO] PTICEK BEVCEK
Moj pticek se irnenuie Bevbek.

lmam ga v kletki. Vsak dan mu
mama pripravi kosilo: solato, si’
nie in iaboiko. Ko io vesel. se
kopa in skaèe s palme cia palico.

13.00 elja po glasbi
13.30 IV dnevnik - Danes v pan

lamentu
17.00 Glasba in zanimivosti
17.05 ioni stGry - Risanke
17.50 Strali v New Yorku - 5. in

zaclnja epizada
18.30 Prosd kotibek
19.10 Tarzan
19.45 Almanah jutriOnjega dne
20(10 TV dnevnik
20.40 Tatti - Tam
21.30 La notte dei diavoli - film
23.00 TV clnevnik

DrugÉ kanal
13.00 TV dnevnik ob 13. ori
13.15 Dvojno livlienje Henryja

Phyfa
16.30 sola in vzgoa - Luna park
17.00 Popcldanski program - Med

narodni baietni festival
17.40 TV za otroke

Risanke: arovnica Bia
t$.30 Dneviil!- 2 - I;ort - Iz par

lamenta
18.50 La Duchessa di Dolce Street

Vremenske oapovedi
19.45 Dnevnik 2 - Ponobila
20.40 79. Park Avenue, 2. nadalj.
21.35 Dugodki lii problemi naii

diii
2225 Obisk na domo - TV film
22.50 Bravo 82 - najboljii evrop

ski nogornetui igraiec
23.35 Dnevnik 2 - Zadnje vesti

19.00 Dnevnik 3
19.20 Mystfest 82
1950 Sto itauijanskih mest
20.10 Pogovor v anglebini
20.40 XXV festival dveh svetev
2L30 I)nenik 3
2155 panki glasovi v melodra

mali
22.45 Mavnica: Gino Coppedé’

JUGOSLOVANSKA TV
LubIjano ,

[9.05 Poroila
19.10 Radonci 82
19.30 Obzornik -

1945 Ppt v pnirodnost ;
20.15 Risaaka
2024 TV in radio nueoj
2i).29 Zrno do zrna

-.

20.30 IV dnevnik
21)55 Vreme
21.00 Sirali vlada svetu

Nadalievanka v treh delih

ie nastala po romano Corra-
da Alvara, opisuje pa teror
nctce iinnaginarne totalitari
siibac clrctiLe, ki se obhku
je po «revoluciii v neki ne
imenovani driaii; vanio se
vrabajo povratniki in pnivr
enci nove ureclitve. Med te
mi je hidi hieniIi Roberto

-- Dale, poln zanosa in navdu
Oena. Po sprejemu na e
lezniiki oosteji takoj odide
v svoj proektivni biro in

nobnari

22.05 Ne preznite
22.20 panske eperne zvezde

panska televizija je pred

nrkai leti posncla serio o-
per nOi, giasbcno - clokumen
tarnih odclaj s skupnhn na
siovom ìpanske operne zvc
zde. Nekai teli oddaj sino 2e
nUdi, v poletnih mesecih
pa bomo nadalievali a pred
savitvijo znnmenitih svetov
no znaniìi opernih umetni
kov panije. LjubuteÌje oper

— ne ometnosti bodo gotovo
ptitegnile odclaje v portntro
obhilu, ki so jih posneli v
nazibnih opennih gledalisbih
sveta: v ver’onski areni, v
Operi Dallas civic, Deutsche
opera Berlin, Hambw.gischc
SLraatsoper, Metropolitan,
National Theatre Mannbeim,
Opera’. de Montecarlo, tokii
ski Operi, rimski Operi, mi
lanski Scali, pacionahui Ope
ri v Parizu in drugih zna
nih gledalicibih. Spoznali bo
io Terezo Berganza, Mon

,senrat Caballe, Jaime Ara
,jnte Sardinero, An

•

, Pedro Lavin

-

- Loreugar, Alvredo

- nva oddaia a umet

4, - erezo Berganza nani
dstavlja odlomke iz Bi

ì zelove opere Carmen, Ros
siniieve Pepelke, Ressiniie
vega $evuliskega brivca in
Mozartove opere La Clemen
za di Tito

23.15 Spremljajmo sodeiujnio
23.25 Nobtri kjno: Poslikani blovek

Kot literarna osnova za film
Poshkani bioveli io sluua
zgodba pisatelja znanstveno
fantastibnih dell Brandbu
ryja. F’itrrska zgodba se do-
gaia nekie v Ameniki. Mlad
fant na svojem pctepanju
sreba budnega neznanca, ki
je po telesu ves tetoviran z
razlibnimi prizori in barva
mi. teprav je neznanec pre
cej skrivtiosten, fantu le u
spe razvozljati ozade sa
mega tetoviranja in tudi po
samezni prizori na neznan
bevem telesu zabno dobivati
prave zgodbe. Zanimivost te
ga filma e prav v negovi
sknivnostnosti

Koper
13.30 Odprta meja

Danes bodo v oddaji «Odprta
meja» ttidi naslednje vesti:
TRST — Zasedanje EGS o pre

vozih t -

GORICA — Teiavc Krajevne
zdravstveiie enote

TRST — Razprava o po1itinem
poloFaju na Festivalu komwui
sticnega tiska

TRST — Razstara Lottassi v gaie
riii TK

JORSKI DNEVNIK 4

7”7
Q

isalla druseina olrok, od Benecije do morja

rvié-otroci Lusk.?yu
v

Zivali... zivali... in spet zivali
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Skuphia otrok iz Ronk tia stoveiiskern poletnem srediteu 1982

c

Tretji kanal
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zu zuscilo ziovenske munjsine

PF1TEfl SLOVENOV — Gorska nje slovenskega jezika v edadu

skupnost Nadikih dolin. i zaje- predstavil v gledaliu Ristori ani

ma predvsem obine s s1ovnskim mirani balet Ostrlek. Predstave, ki

prebivalstvom. se aktivno vk1juu- so jo pripravili italijanski in sloven

je v pornembneja dogajanja. ki skj otroci iz Trsta, se je ude]elilo

znaujejo poiitkno livljene na ob- veie tevio osnovnoolcev in sred

m)iiu ob mei. Med diurim njesolcev.

‘.postavila tesne stike z ujravite
lii tolmink-e obine. s katerimi se
doovarja o molnostih za koope
rijo na podroju cestnih infra
truktur in turizma V zadnih me
secih se je to sodeiovanje € okre
pile in le oriakovati. da bodo orav
kmalu izdelali in sprejeli stvarne
proerame za ovredneteftie Mata

luna
Gorska skupnost Nadikih dolin

je zae1a posveati pozornost tudi
vpraanjem slovenske narodnostne
skupnosti. Revija gorske skupnost
je pred kratkim objavila zakenski
osnutek krcanske demokracije za

zaiito nafle manjiine s kementa
rieti poslanea Bressanija. V reso
lucijo oh spreemu proraèuna za

leto 1932 Pa so vk1luili poseben
odstavek. v katerem le iralena

Iella. nai parlament obravnava te

vpl-aianie in nai se pri tem izoIne
strumentnlizacijam in radikalizaci

iam na kraievni ravm. -

Predstavniki KPI so glede tega
odstavka zahtevali ve&lo stopnjo
jasnosti in vejo meno pretakanja
idej. kar ho prispevalo k iskaiju
onimernejidi in sprejemljive lih re
sitsv.

Pnipadniki raznih skupin So zah
tevali naj se gorska skupnost ak
tivneje vkljui v reevanie oroble
mov na njenem obmo.ju in naj po
sebno pozornost posvetì vpraaniu
cestnega cirelja. Socialisti in ne
och’isni so e zahtevali. nai se v
cielo gorske skupnosti v veji me
ci vldfii& tudi opozicila nai nave-
le holiie stike s slovenskimi kul
lurnimi nrganizaciami.

EDAD — Trlaiki dijaki dom
Sreko Kosovel je pred kratkim oh
sodelovanju Intituta aa prouceva

Gorzku skupnozi Nudiildh dolin

Zavzema se tudi za utrditev stikov s tolrninsko obòino in za koordinacijo oh meji

na podrocju turizma in cestat povezav - Vkljuiti opozicijo v de(o skupnosti

Rezijska folkloriia
sIupina v Griji

EDAD — Rezijska folklorna sku
pina je v torek odpotovala na deset

dnevno turnejo v Grijo. Rezijski
folkloristi so v tej drlavi gostovali
le pred petimi leti, ko so zapustili
res odlien tis, tako da jih je
grko ministrstvo za kulturo letos
pouovno povabilo v goste.

Ta turneja sodi v okvir irokega
delovanja omenjene folklorne sku
pine, ki polnivovaino ohranja izvir
ne rezijske plese, glasbo in pesmi.
S svojimi tevilnimi nastopi v Ita
liji in po Evropi giri obenem tudi
poznavanje kulturnih znaiuilnosti in
pcsebnosti Rezije in krajevnega slo
venskega prebivalstva.



Obnovo PG potresu so v Furia
niji izvedli do poiovice. Potreb
nih bo e kaknih pet let, da se
rane, povzroene 1976. leta p0-
vsem zaselijo. Vendar obnova po
meni e veliko ve. Ne pomeni
samo popraviti, kar je potres uni
i1 ali pokodova1, ampak pomeni
napravitj v gospodarskem pogledu
taken skok dalje, da bo Furlani
ja postala, v kolikor to ni in se
daj, v gospodarskem pogledu p0-
giavitna sila v nnij deleli, s tem
pa tudi vodilna politiéna sua.
Potres je torej, èe je to dovolje
no zapisati, priinl kot naroèen.
Povedati pa je potrebno tudi to,
da so iz vsedrinvne solidarnosti
prejetj denar znali dobro obrniti.

To velj na splo.ao. Kaj pa o
brobni kraji? Kako je z obnovo,
denimo v Reziji? Izvedeli smx,
da je tudi v tej dolini obnova
prispela do polovice pcd. Obnovi
li so precej zasebnih hi in uredifi
nekatere komunalne naprave, zia
sti ceste in vodovode. Po zadnjem
tetju je v Reziji kar 61 majhnih

zasebnih zidarskih podjetij s 124
delavci. Podatek pove, da se ta
podjetja sestavijena iz ene, dveh
ali najve treh oseb in da delu

.1,1ml,.

jejo torel na druinski osnovi. V
34 trgovinah je zaposlenih 63 o
seb, nate1i pa so tudi 13 potu
joil tigovcev.

Najveje «podjetje» je obéinska
uprava, ki zaposluje 23 oseb. Iii
so viteti obinsk-i usluzbenci, ka
terih tevi1o se je P0 potresU po
vedalo, vteto ie osebje, zaposleno
v olah, cestarji itd.

upanstvo je e vedno v lese
nih barakan. Vse kain, da bo cb
éinskj sede, vodovode, kanaliza
cijo, lele, torej po veim objekte
javne koristi gradio podjetje
Chiementin iz Rima. Taklen je
bil izid dralbe. Pogoj, ki ga je
dalo spiclno tajniitvo za obnovo
s sedeinm v Vidmu, e bil La, da
prevzame vse objekte. t.j. tiste,
ki prinalajo veéji, in tiste, ki
prinalao manji zasluink. Na ra
éun tega postopka je bio slilati
kako pdpombo. Izveden je bil
na nain, ki je preskoi1 krajevno
avtonomijo in izk1juil obino kot
pogaialca. Morda so bile nekatere
obéine res poasne, toda ali ne
bi bìlo bolje, da bj jih videmska
ustanova spodbujala k delu, kot
pa da jih je preskodiia. V taklnih
razmerah je Rezija rimskemu po
djetju doslej izpiaala okoli poi
mffljarde lir naprejlefne, podjetje
pa ni za ta denar le ni napra
vilo.

Svoj as dokaj razvito druinsko
kmetijstvo je 0 potresu povsem
shiralo. Samo dve kmetiji le ob
stajata v vsej dolini, ena v Oso
janih, druga pa v Mart.injem iazu.
Vsaka ima v hlevu po deset glav
2ivine. In ker nimata dovoij la-
stne zemlje, sta io vzeli v najem.

Turizma skorai ni vredno ome
niati. Pred potresom sta bila da
hoteia, sedai Je ostal samo hotel
na Ravanci s 27 sobami. V niem
v treh poletnih mesecih. ko je
pomo zaseden, zaposlijo p0 tn do
maa dekieta.

Obrtnilka deiavnost, ki so io
skozj stoletja gojii brusanii iz
Stolbice doma, gre i’ zabn. Svoj
as so brusarji oblii poi Evrope
in priil celo do Damaska. Pc
drugi svetovni vojni so se omeiiii
na Severno Italijo, ki so si io raz
delili po conah. Nekateri so se
kasneje motorizfrali in vozijo na
kombijih celo delavnico. Marsikdo
se ie za stalno nasehl, spet drugi
pa so pustaÌi za.stopniki tavarn
za noin v Maniagu. V Reziji vedo
povedati,, d, nekater preti polotnq.,
sezcno nabrusiio vse nole. in p0-:
pravijo san&ilke na italilanskem
delu jadransJe obale. Potujodilj
brusarjev, takinih. ki se iih spo
miniarno iz let mcd vojnama in
kaj p0 njei. pa je vedno mani.

Pcglavitna skrb, ki si o za
stavljajo tisti, ki vidijo nekol&o
bolj daled, se nanala na as. ko
ho obnova po potresu zak-1juena.
e sedai se vozi na delo v okoli
CO eclada. Toimea in v Fuline
v Kanalsko dolino ok&i 5tj delav
cev. Odhajajo ob 6. un zjutraj in
se ‘ralaio ob 20. Nekatenj se
vraajo le isti dan, drugi pa lele
konec tedna. Kai bo s tistimi zi
darji. ko bo obnova dokonana?

ali pa jih tam zaupati sorodm
kom.

Pogostoma ie v pogovorih bese
da Osimo izreena v prazno. V
Reziij ‘Lo ni tako. Osimo tukaj
pomeni dve stvari: ureditev 18
kilometrov dolge ceste do Uiieje,
da bu odprli poL v to dolino le z
druge strani in io tako napravili
v smeni vzhod - zahod prevozno
v obe smeri. Z ureditvijo te ce
ste bi se dolina povezala z Jugo
slavijo, postala bi najkrajla ce
stna povezava med Karnijo in
zgornjo Soiko dolino, kar bu ime
io tudi mednarodne tunistine u
odnosti.

Druga stvar, kj se povezije z
Osimom, se nanala na obrtnilko
dejavnost. Nekdai izrazito kine
tijsko usmeriena je Rezija po PC

tresu dobiia pravico do obrtnike
cone in io ie tudi odpnia na Za
mlinu pri Stolbici.

Dogo.varjajo se tudi o odprtju
manilega industrijskega podjetia,
podobnega podjetiem, kj so na
stala v Benelki Sioveniii; v vsem
bj zaposiffi nekai desetin oseb.
V dolini o teh molnostlli govoniio
z melanimi obutki. Tisti, ki vedo
kai ved o tej pobudi govoriio o
niei z optimizmom; drugi, ki al

Alj e bado po.topcma tudi oni za- - -

paslii v dolini, ali pa bo mgode
zanje ustvariti delovna mesta do-
ma e dosedanie statistike o pa
danju Itevila prebivalstva v Re
ziji P0 drugi SvetOVni vojni so
zaskrbljujo’ie. V letih 1951., 1961.,
1971. in 1981. se je Itevilo sta]no
naseljenega prebivalstva takole
znilalo: 3.330. 2.830, 1.805 in i 500.
OkoU 60 odsh)tkoV obaanov (900 o
seb) ie stanih nad 60 Iet. Nanje
kot na aktivno prehivaIstvo ne
raiiunajo ve& V desetìh letih se
bado njihove vrste stia razredi
le Znalaio se na tistih 200 ak
tivnih v 92 deiavnostih zaposlenih
delavcTh in pa na 156 otrok, ki
iih s lc]skim a VtO))usOm iz vseh
vasi vozijo na Ravanco v otrolki
vrtec (40 otrok), v osnovno lola
(74) in v snednio Iclo (42i.
Vas Ueja, ie v tem pogledu po

glavje zase. Sodi sicer pod Re
ziio, teli pa na Tersko dolino V
tej vasi nimaio Ide, starli pa
morajo na svoie strolke lo]oob
vezne otroke VoZitj v Tarent.

so seznanieni o niei & ne iz dru

ge roke, pripominiaio, da pozna

io dosti pnimerov, ko se ie ve-
I ilko govonilo, pa iz tistega al

bilo ni.

Kdo ve, e pri toliklnih palni
kiii in gozdovib (Reziia ie po po
vrlini etrta naivedja obaina v vi
demski pokrajini) s pomo’io za
druinega gibania ali morda z de
leinim prispevkom nekega lepe
ga time fl bj zrasla tudi kaklna
kmetijska ali gozdarska dejav
nost.

«V Reziji ne moremo samo pie
sati in igrati na citare— ie dejal
predsednik rezijanske foiklorne
skupine Luigi Paletti, kj je tedi
obinski usiulbenec. — Potrebuje
mio tudi gospodarsko deiavnost, da
si bomo zaslulili kruh. e na to
le sedai ne bomo mishli, nam
se bo dolina v nekai leti; izpraz
alla in takrat bodo «releni» vsi
problemi nale narodne pnipatino
sti, nale kuiture in noIe tradici
ie. Takrat bo prepozno in ne ho
imelo ve smisia razglabliati, e
smo Siovenci, Slovani ali neka ne
povsem opredeliena melanica na
rodot-.,

GORAZD VESEL

OBNOVA P0 POTRESU JE PRILA NEKAKO DO POLOVICE

Suino z odpirunjem novili delovnih mesi
se ho Rezija moglu gospodarsko ràzviti

Kar je aktivnega prebivalstva, se bo e nekaj let ukvarjalo z ohnovo

Kaj pa ho po[em? Kar 60 od sto prebivalstva je starega nad 60 let



kot m1a fant je sodeloval e domaem druiarja e Barkovtjah. Fo razpustu naih dru.tev je Pertot sodetoval e itegatni pevski skupini, ki io fe sestavit Rifro Pertot. V itegali ie pet tudi e ti. Narodnem zboru, lci se fe sestaiat v Ulici se.Franiika v Trstit. Fo oseoboditvi se je takoj prikifuit proseetnemu dru.tvu, ki si ie nadelo ime Morii Matjasid-Mitan. Fo letti1948 fe detovat v drutvu Barfrovtfe. e sedai se aktivno udeteufevseh prireditev e domodi vasi.
KAREL SOOL je kot vsestrans fra kutturnopotitina osebnost vetiko pripomcgel k rasti nate skupnosti ob vznoju Brd in e posebnoe Pevmi, kfer se fe e e mladih letih vklfuit e $okot. Takoj p0prei svetovni vojni pa je bit mec! ustaiweitetji drustva Nat praporin aktiven tan domaàega zbora ter dramske druine. V dasu fa.tizma preden so ga aretirati, fe vediò stai vprvi vrsti ob nastopih domaega drui v’nt potein ko se je frot Øartie efrlucde briko-bene4ki odred, fe bit ponovno mec! pobudniki pri oieitvikuuturne defavnos s, svofo dolgotetno izku!njo je !e danes veduo prisoten o iìk(dru.ltveni pobudi:

DRAGO MARA fe bit med ustanovitelfi kurfurnega dvu!tva Bnki grid iz teverjana. Bit fe tudi mec! nafaktivnej.timi tani dramske druine, ki fe e 50. !etih uspeno nastopata e Sloveniji in v okoti.ikih vaseh no Gori.ikem. $ svojim detom fe v vsem povofnemobdobju veUko pnispevat, da fe druteo zaigrato e tem predelu Brdpomembno narodnoobrambno vtogo.
je eden od itaeih bene!kih edarmacev,ki fe vse ietjenje poseetit svojemu ljudstvu. Kot mtad duhoenik jepni.tet e .kobtank, kfer fe tudi e nafhufih. asi1s pnidigat stoeenskoin skrbel za fruttumni dvig tfudi, (zaradi esar fe bit tudi preganfun). V povojnem asu se fe ektjuii v bene!ki kutturni preporod

flJt,t ]C tflD LU $flWCn_v_Us

-

se fe vktfuéil v krafeene demokratWne organizacije, po presetitei vDomjo se fe pridruit pevskemu zboru Fran Venturini. Fo ustanovitvi istoimenskega fruttumnega drutea je bit izvotjen za predsednifra. No istem potocju fe ostal mnogo tet in detat z veliko vztrajnostjo.

Ziati krog za doseke v zadnji sezoni (skupine)
MLADIN$KA DRAM$KA SKUPINA KD «?REEREN (BOLJUNEC) za uspeno postavitev novitete gtedatitke teptjenke Kravos-Vent«$ kak.tno pravico ti reèem dober dan?’, ki je e pretekti sezoni dotivela vzpodbuden uspeh. Nastata fe no tetjo mladih, da usteanifo nekaf novega.
DEKLLKI PEVSKI ZBOR TGO GRUDEN (NABREINA) za izredne dosekej ih fe zbor zabeteU v zadnji sezoni: srebrna ptaketar meta zbooeskem tekmovanju Na!a pesem in prvo mesto v deklf-tkl kategoni)t no tefrmovanfe zbcirov no: RTV Lfubtjana.A3RSICL ODER JAKA TOKA (Z’ROSEK - KONTOVEL) za ersto po iféiamskih iger e ve sèzonahtèr za neprekinfeno amaterskò deiavnost no dramskem podrodju.

KINOATELJE (GORICA). ieprav se fe uradno ustanovil pred kratkim fe Kinoatetfe zaorat tedino e na.tem kutturnem ivtfenju. Razvitfe namreà Iitmsko dejavnost, ki je doslef nLsmo poznati. V teto!nfisezoni se fe uvetfavit prdvsem kot soorganizator pree retrospektiveslovenskega fitma ter kot eden glavnih pobudnikoe, da smo e Gonicipnisosteovali krstni uprizonitvi stovenskega fìtma Deseti brat.BENEKO GLEDALIE za uspe!no detovanfe no podrodfu dramlstoctasno Bene!ko gtedati!e opravlfa norodnobuditelfsko aktivnost in navaja tfudi v 3eneciji k ljubezni dotastuega fezika in kutture.
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Ereils(aii(evz5jrke
Pavia iIrkuja

PETER
— Nekoliko neobidainaa zato tembolj zanimiva ie bila

predstavitev zbirka trakega skla
dateìja Pavieta Merkuja «Ljiidske
pesini S]o encev v Italili», ki •jo ev etrtek, 27. maja, zveer org&
niairal v petru tamkajnji pevski
zbor «Pod lipo». Neobic’ajna zato.ker se je pevovodja Nino Spe
cogna odlodil, da zbirko predstavi
predvsem s pomodjo strokov::e atia
lize dveh peimj in da ,e pri tem
posÌui izva.ianj svojega zbora. Tako
se e predstavitev spremenila
pravcato glasbeno lekcilo, kjer so
prisotni laliko sledili funkcilì posa
meznih glasov in prijemom. ki se
jTh je skladatelj poslulil pri svo
leni delu.

Strokovnost pristopa ni presene
tua le obèinstva. temveè tudi sa
mega skladatcJla, Id se le
laskavinii besedami zahvalit orfla
nizatorjem in tudi sani orial na
ela. kì sc, ga vodila pri utvarja
n.iu na osnovi 1judskih motivov.

PETEi’1 SLOVENOV — Zdrue
nje benèkih umetnikov bo nod p0-
kroviteljstvom ipetrske obine pri
redilo 3. mednarodni slikarski ex
tempore na temo «Podobe Nadi
kIh dolin>.

Prireditve se bodo, kot ze lani,
udeleiili umetniki iz nale cleinle,
Slovenije in Koroke. Najbolj zani
mivini delom, ki jih bo izbrala
ugledna iirija. ki io bodo sestav
ljali slikar.Ii Aldo Colò, Guido Ta
vagnacco in Klavdij PaIi. kri
tik Milko Rener, éasnikarka Pi
nuccia Politi in profesor Paolo Fe

tricig. bodo zrodi]i priznanja in
sìcer trofeje, pokalé. olakete, kolaj
ne.

Avtorjem treh prvouvriéenih u
metnin bod podelili posebne na
grade, ‘sem ostalim udeleencem
pa potrdilo o udelebi.

Posebni oddelek ex-tempore bo-
do namenffi mladim obiskovaleern
vrtcev, csnovnih iii nijib vrednjih
ol. Za njih bodo prireditelii orga
nizirali lodeno razstavo, poskrblje
no pa bo tudi. da vsi dobijo prizna
nja in potrdila o udelebi.

2igosanje platee bo v «Beneki
gaìeriji» v petru Slovenov od 8.
do 12. in 16. do 20 ure v so
boto in nedeljo 12. in 13. ter 19.
in 20. .junija. Slike bo treba izro- I
iti v istih clnevih ob istib urah
oziroma pred 20. uro 20. iuniia
1982.

Nagrajevanje najbotjiih del, ki si
•jili bo mod na kolektivnf razstavi
ogledati do 11. junija. bo v nede

ho 26. junija ob 17. un v «Beneki
galeriji» ob pnisotoosti dee1nih, p0
krajinskih in oboinskih oblasti

QG) L2

‘T. d.cLeiiik

V Spetru 3. mednarodni ex tempore
namenjen «podobam Nadìkih dolin»
Ugledna irja bo ocenila najboljie slike Rok izroòanja del Oddetek za najmlajse umetake

I
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IZ POROILA PREDSEDSTVA ZSKD ZA BENEIJO

«Noia kullura je kct Pep1ko
hvole±na zu vzako droblinico»

-i

- e

4.-,

Poroilo Alda Clodiga, podpredsed
nika ZSKD za Beneijo, je razgr
nila iva Gruden. glasi pa se v
glavnih obrisih takole:

«e hoemo razumeti dananje
kulturne razmere v Beneiji, mora
mo prej navestj teave, ki ji ne do
voljujejo, da bi se tu zae1 tak raz
voi kot bi bil sicer nogo. Prva
teava je pomanjkanje slovenskih
ol. Zaradi tega so nai umetnild
in ljudje, ki se danes ukvarjajo s
slovensko kulturo, zrasli v italijan
ski kulturi in se e1e pozneje zaieli
vkljuevati v slovensko kulturno de
avnost.b

«Druga teava je v pomanjkanju
prostorov. Nimamo dvoran, kjer bi
lahko imeli naie prfreditve, izvzem
i seveda Kulturni dom v Reziji in
telovadnico na Lesah ter prostore
v edadu, ki pa so izven teritorija.
Naa drutva So stlaena P0 takih
sobah. da ni govora o prijetnem in
privlanem vzduju, nai zbori va
dijo v prostorih, ki so jim jih dall
na razpolago fare ali pa zasebnikL»

¶ «Vse nae kulturno delovanje se
razvija na prostovoljni osnovi, sploh
nimamo 1oveka. ki bj se pri nas
pokllcno bavil s kulturo. Razen tega

Jiji

)51i

se amj Benedani e nismo odIoili,
katera naj bi bila naa kulturna
pot, kako naj jo na&tujemo, da bo
mo kaj dc-segll, kako naj 0 njej
stopamo. Pri iskanju kulturne poti
imamo teinve tudi zato, ker naa
duin ni e zrela, da bi v celoti spre
jela slovensko, materinsko, kultu
ro. Nae delo se odvija Fo vedini
v doma&m naredju, to je zelo te-
avno, saj moramo prav vsake stvar
disto santi pripraviti. e bi se pa
od1oi1i za osrednjo slovensko kultu
ro, za slovenski knjini jezik, bi bili
za Bene-Mjo nerazumljivi. Tu je e
problem kadrov: tekati moramo iz
enega drutva v drugo, ker nani
manjkajo strokovnjaki, in paziti, ka
ko naibolje zapoiniti praznine.
« Benediji imamo danes tn slo

venske zbore, toda lahko bi jih ime
li veliko ved, ko bj imeli zborovod
je; da jffi pnipravimo, bodo potreb
na leta in leta — Glasbena matica
je odpnla i,olo v Petjagu pri petru’
pred nekaj leti in upamo, da ho &z
kakih deset let iz nje izlo kaj no
vega.»

Tisti, ki so prvi zaorali v kultur
no ledino v Benediji, so bili zborì
in mislini, da so e danes zbori ti
sU moni temelji, na katere se na
slanja vse kulturno delo. Najbolj
znani zboni so «Redan» z Les, «Nadi
k1 puobi» iz Podbciesca, d’od li
po iz Barnasa in cPlaninka iz
Ukev.»

Kaj Pa drodtva? «Najstareje dru
tvo je ,Ivan Trinko’ v edadu, kl
je v preteklosu bio povezovalec vse
ga kulturnega dela v Beneiji in je
danes e vedno nosilee naih najpo
membnejih prireditev, ki jih pri
pravlja v sodelovanju z druginti dru
tvi. Naj omenim Dan emigranta
v edadu, kulturno sreanje na Ka
menici, veder slovenske kulture v
edadu itd. Drutvo «Redan» je tes
neje navezano na teritorij in dela
vedinoma v obini Grmek, vsako le-
te mia ved prireditev, najbojj zna
ne S Senjam beneike pesmi, praz
nik sv. Jakoba v K1odiu in drugi
vaki prazniki. tudijsld center Ne
dria» iz petra se bavi predvsem
s o1skimj dejavnostmi (natedaj za
spise v benekem naredju ,Moja
vas’, letovanje za otroke ,Mlada
brieza’ in popoldanske dejavnosti za
olske otroke), je pa tudi vsakolet
ni organizator cikla specializiranih
predavanj .Benedanski kulturni dne
vi’. Center za kulturne raziskave
iz Barda v Terski dolini mia prav
taho svaje pniredÌtve, a uredil je
tudi muzej ljudske kulture, edini te
yrste pri nas. Na naem teritoriju
delujejo seveda e droga drutva,
.menim naj saio «Lepi vrh» iz U
ev, «Naie vasi» iz TiFane, HUIn»
z Taxbija in «Studenci» ti petra
So te druga, skromnejia in miada
drutva, katerih delo se te ni do
volj utrdilo.*.

«Imamo pa tedi vije organizirana,
bolj specializirana druitva, ki kni
leio bolj all man3 vso Beneijo. Tu
rnisllm na folidorne skupine: stara
in globoko zakoreninjena je tista iz
Rezije, ki predstavlja ,duico’ vseh
Rezijanov. Neva ie tista iz Nadikih
dolin, miada in poina dobre volje kot
ona iz Ukev. Novo, eprav deluje
e kakih deset let, je Beneiko gle

dalitee: oh pomoi SSG iz Trsta o
pravlja z dobrim uspehoni veliko
delo, ki se tako na odru kot preko
radia Trst A razteza skozi vse leto.

Nazadnje naj omenim te Drutvo
benekih umetnikov, ki vrii pomemb
no kulturn0 poslanstvo tako doma
k& drugod, nenazadnje tudi v SI—
veniji, s imer utrjuje vezi med no
jaki na obeh stnaneh meje in tako
zbliuje beneko in osrednjo sloven
sko kulturo. Beneki umetniki so z
lastnimi momi postavili Beneko ga
lerijo, v kateri razstavljajo skozi vse
Leto, gostujejo pa tudi drugod P0
Beneliui in v matini domovini.

«To je bil kratek pregled kultur
nega dela, ki se navadno razvija v
Benediji. Nisem se hotel sputeati
v posebnosti, ki jih posamezna dru
tva pnipravljajo, anipak seni se
raje omejil na tinto, kar je bolj
staino, kar je pomembnejie tudi a
radi ktinuitete in kar torej mo&
neje vpliva na oblikovanje in razvoj
nate beneke slovenske dute. Pre
den konam, elim te povedati, da
so vsa gori omenjena dnutva po
vsem avtononma v svojem delu, da
so avtonomna tudi glede svojih e
konomskih in finannih problemov.

iva Gruden

Ne bom omenjal sredstev, ki jìli
prejemamo, labko pa redem, da bi
z nirmi ne mogli izpeljati alti etrU
ne pobud, ki se odvijajo pri nas na
kulturnem podroju. V Benedijj je
toliko problemov, ki jih je potreb
no reiiti, da ostane kultura vedno
Pepelka, hvaleina in vesela za vsa
ko drobtinico, ki io dobi. Da pa do
seemotisto, kar je minimaino po
trebno v naih razmerah, da se o
hranim0 pri ivljenju in da ne izgi
nemo, vse te seveda ne more biti
dovolj.»

se ne ho v kratkem reilò
vpraianje nate globaine zaiite, e
ne b0 prilo do posebnlh ukrepcv
v konist naie manjine, potei bo.
io dotiveli, da se ho nate lipa, iti
je v teh zadnjih letih tako lepo za
cvetela, posuila.»

Iz Clodivovega poroila je jasno
izzvenela inlja, naj bi Slovenci, Id
tivijo drugod v defeli in Id vedkrat
pridejo v Benedijo, skuiali bolje ra
zumeti tamkajteio stvarnost, sai da
nes «ne razumejo, zakaj pri nas te

stvari nekako drugae».



DAL FRIULI
lioni previsti per migliora
mento della viabilità, acque
dotto a rete fognaria; 6 mi
liardi e mezzo per la ricostru
zione, settore nel quale lo
stesso sindaco prof. Flora
mo riconosce le difficoltà che
ancora sussistono per <(por
tare avanti il discorso dello
sviluppo persoluzione di pro
blemi di ordine economico,
sociale, culturale-politico e
partecipativo che possa riba
dire il ruolo di San Daniele e
del suo territorio.

La somma preventivata
non coprirà tutte le esigenze
ancora da soddisfare e ciò, in
termini pratici, significa che
per molte famiglie la soluzio
ne dei problemi connessi alla
ricostruzione slitta ulteriorù
mente nel tempo.

Il sindaco, nella sua rela
rione di presentazione del bi

— ancio, ha fatto anche riferi
mento all’ancora insoluta
questione della Pro loco.

A S. Daniele si va manifestan
do un preoccupante assen
teismo politico ed associati
vo che, a lungo andare, po
trebbe rivelarsi la palla al pie
de di quella auspicata ripre
sa produttiva e culturale che
tutti i settori della vita sociale
del paese desiderano. E’ au
spicabile pertanto che il sin
daco prom uova al più presto
quei ventilati incontri dì base

e di vertice che consentano
la sollecita costituzione ed il
rapido insediamento di que

sto organismo così importan
te ai fini dello sviluppo so
ciale e culturale del Paese.

Non ci sentiamo di illustra
re questa solenne cerimonia,
per la consegna della Meda
glia d’Argento al Valor Milita
re alla Città di Cividale del
Friuli, in quanto riteniamo
con questo di formulare una
pubblica protesta al sistema
che gradatamente si istaura
anche sul nostro territorio na
zionale.

Pensavo che, dopo le
drammatiche esperienze
della lotta per la Resistenza
armata, la deportazione nei
campi di sterminio di Dachau
e Buchenwald, di aver colla
borato in qualche modo per
poter un domani vivere tra
uomini liberi. Mi sono sba
gliato.

Invitato a questa cerimonia

con tanto di inviti ufficiali,
cartellini per ingresso con
vettura, e via dicendo, i re
sponsabili mi hanno gentil
mente invitato a passare
presso gli uffici della caser
ma dei Carabinieri per otte
nere, previo registrazione da
ti, il cartellino da appendere
al bavero della giacca. Non
faccio alcun commento. Bia
simo in primo luogo il sinda
co di questa città principale
organizzatore della cerimo
nia, che si è lasciato coinvol
gere nella prassi antiterroristica
dai militari.

Se per recarsi all’esplica
zione della propria professio
ne giornalistica, dopo gli spe
ciali accrediti ed inviti ufficia
li, occorre anche aver attac

cato al bavero il cartellino
personale con tanta di foto,
allora il sottoscritto diserta
simili manifestazioni e biasi
ma quanti, con volontà o con
obbedienza, hanno fatto si
che anche la stampa venga
paragonata alla stregua dei
brigatisti, oppure si associ al
le regole politiche delle citta
dinanze poste nei paesi del
l’Est, dove la libertà è e resterà
soltanto un sogno.

NIMIS
i un calvario

nei secoli
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CONSEGNATA ALLA CITTA’
DI CIVIDALE DEL FRIULI

LA MEDAGLIA D’ARGENTO
ALVALOR MILITARE

Presenti alla solenne cerimonia, l’On. Nilde Jotti - Presidente della
Camera dei Deputati e il sottosegretario alla Difesa On. Martino Scovacncchi

-w -I-

Luigi Paoloni

* *

Deposito:

Bìrra Moretti
Prodotti Recoaro
Acque minerali
Bibite e vini4.

*

33017 TARCENTO (Udine) - Via Udine, 47 - Tel. 0432/784947
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Il suo sorgere è dovuto a
motivazioni di ordine militare.
I valorosi soldati di Forum Ju
lii dovevano essere conser
vati validi, sia nella prepara
zione bellica, sia nel corpo. In
ogni centro militare di rile
vanza, strategica i Romani a
vevano i «Valetudinaria inca
stris)). Veri ospedali militari,
con medici ed infermieri ar
ruolati nell’esercito. Allora i
civili si curavano in casa,
quanto le condizioni econo
miche lo permettevano. Sol
tanto e grandi città avevano
centri di raccolta per malati
derelitti, I militari erano da
considerarsi dei privilegiati
sotto questo aspetto. Forum
Julii ebbe senz’altro il suo
«Valetudinarium», anche se
ai tempi nostri di esso non se
ne è trovata traccia.

Il Cristianesimo, nel predi
care la «charitas» cristiana si
preoccupò dei sofferenti, di
cui si occuparono i confratelli
più ricchi. Dall’attuazione dei
precetti evangelici sorsero i
primi ospedali, chiamati Xe
nodochi. Essi ospitavano chi
aveva bisogno di un ricovero
per trascorrere la notte, chi
necessitaa di un pasto, i po
veri, i malati, ma anche i vian
danti, i predicatori ed i pelle
grini. Una parte dell’antico o
spizio spesso era riservata ai
«languentes» vera e propria
infermeria.

Il succedersi delle domina
zioni barbare impoverì il Friu
li, aumentò la indigenza delle
popolazioni, accentuata dal
le pestilenze.

L’autorità civile passò al
Patriarca e proliferarono gli
ordini religiosi, la maggior
parte dei quali con finalità
anche assistenziali.

Già in tarda epoca romana
presso la località di Leproso,
sei chilometri a sud di Civida
le dovette esistere un leb
brosario, e da qui il toponimo
della località.

Un codice viennese dell’
anno 792 ci fa conoscere che
verso la fine del VII secolo,
dopo le vittorie di re Cuni
Berto sul ribelle Alachis, il
duca Rodoaldo fondò l’ospi
zio xenodochio di 5. Giovanni
in città di Cividale. L’Ospizio
fu anche un nosocomio, più
che un ricovero per pellegri
ni, dato che l’incertezza dei
tempi non consigliava di av
venturarsi in lunghi viaggi.

Intorno al 1200 Cividale è
un grosso centro culturale,
non secondo nè alla languan
te Aquileia, nè al nuovo cen

tro di Udine.
A Cividale trovano sede va

ri ordini religiosi che, nell’as
sistenza agli ammalati ed agli
indigenti, cercano una forma
di benemerenza evangelica.

A quell’epoca in Cividale c’
erano cinque Istituti di rico
vero, di altrettanti ordini re
ligiosi.

Il primo ospedale fu quello
di 5. Martino, attestato da un
lascito di 210 marche di de
nari nel giorno di Ognissanti
del 1245 da parte di Madon
na Begonia di Spegnimber
go.

Nel 1921 è citato l’Ospeda
le dei Leprosi o di 5. Lazzaro
in Borgo di Ponte sul lato
sinistro del Natisone ove tut
tora esiste la chiesa.

Nel 1299 esisteva l’Ospi

zio di 5. Giacomo, nei pressi
della chiesa di S. Martino.

Dei tre ospedali preceden
ti abbiamo documentato la
loro esistenza ma non la loro
costituzione.

C’è invece l’atto di fonda
zione dell’Ospedale di Santo
Spirito, che risale al giorno
dell’Acensione del 1324,
quando ottanta fratelli e ot
tanta sorelle si unirono in
compagnia per fondano in
Borgo 5. Pietro in via dell’
Antica Prepositura di 5. Ste
fano che si chiamò 5. Spirito
dal 1471. La compagnia era
senza luogo d’incontro pro
prio, perciò si riuniva a 5.
Giovanni in xenodochio e as
sistiva gli indigenti nei pub
blici ospedali, come presso le
case dei privati.
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Nel 1347 la Confraternita
dei Fabni di S. Spirito ricevet
te in lascito case e terreni
confinanti con le antiche mu

ra della città percostruirvi un
luogo di cura. Altro lascito
notevole fu quello di Marga
rita di Pinzano per le povere,
ricoverate nell’ospedale del
le donne di S. Spirito. Nel
1260 iniziarono le proces
sioni di un nuovo ordine reli
gioso, quello dei flagellati,
che costellerà di Ospedali il
Veneto orientale e il Friuli.
Dopo una processione di
uomini e donne che si flagel
lavano per le vie di Cividale, il

7 settembre 1290 i devoti si
raccolsero nella chiesa di 5.
Stefano martire e, col consi
glio dei frati minori e predi
catori, costituirono la confra
ternita dei Battuti o Battudi in
presenza del sacerdote Fran
cesco Tergestino, dei signori

Utussio de Portis, GiovannirL .j

Cuccagna, Candidussio oT

Canussio, Bernardo di Con
noledo, Ditrussio di Rubi
gnacco ed Enrico Cervo.

La confraternita dei Battuti
edificò un oracolo intitolato a
5. Maria nei pressi di 5. Mar
tino. Il patriarca Bertrando fa
vorì la società che divenne
ben presto ricca e potente e
stendendo la sua influenza in
altre località del Friuli. Nel
1345 la Confraternita potè a
lienare la confiscata sinago

ga di Porta Brossana. Il Con
siglio cittadino nell 444 con
cesse ai Battuti di ricostruire
‘Ospedale e l’Oratorio in
Borgo di Ponte e il 19 agosto
1457 approvò la costruzione
della nuova Chiesa di 5. Ma
ria dei Battuti. Nel 1565 l’O
spedale di San Giacomo fi

unificato a quello della
potente confraternita, che
riunì in sè tutti i preesistenti
ospizi, dando origine all’O
spedale di Cividale.

Numerosi furono i benefat
tori che, nei secoli, lascia
rono in eredità beni per la cu
ra dei citati «Individui».

Nei secoli successivi, in ac
cordo con le autorità comu
nali i legati furono orientati
per garantire le più importan
ti incombenze di carattere
sanitario, attribuite all’Ospe
dale, in particolare con atto
del 1723.

lI 28 dicembre 1837 un de
creto dell’Imperial Regio Go
verno stabilitva «Nell’Ospe
dale di Cividale hanno diritto
di essere ricoverati, assistiti,
curati, vestiti ed alimentati i

soli individui delle Città e

IsCAMPANEL

Padiglione per ostetricia, ginecologia e pensionanti.

I

Chiesa di S. Maria dei Battuti.
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Sobborghi di ambi sessi che
combinino li seguenti estre
mi:

A- miserabilità ed infermità

B - ldem ed impotenza de
rivata dalle fatiche, dall’età e
da altre circostanze per le
quali taluno sia reso incapa
ce di lavoro sufficiente a pro
cacciarsi la propria sussi
stenza. I posti letto erano 46.

Con decreto reale 26-4-
1 883, venivano ammessi al
ricovero anche malati di na
zionalità italiana o stranieri di

Con deliberazione in corso
di superiore esame la Giunta
municipale di Cividale ha ap
provato il preventivo di spesa
per l’installazione di un adat
to impianto di illuminazione
del famoso oratorio di Santa
Maria in Valle, conosciuto
come tempietto Longobardo.
L’importante monumento
riacquisterà così un volume
di luce il più possibile vicino a
quella originale quando an
che la finestra della parete
occidentale e le due poste a
Nord dell’aula, erano aperte
alla luce solare.

L’impresa che eseguirà tale
impianto è specializzata e la
collocazione dei proiettori ad
effetti speciali sarà studiata
per ottenere una illuminazio
ne quanto più possibile a
quella naturale. La stesura

CAMPANEL
passaggio, I posti letto erano
80.

Nel 1908 lavori di amplia
mento portarono la capacità
ricettiva a 150 letti. Oggi il
nuovo complesso ospedalie
ro conta 400 posti letto sud
divisi in varie specialità che,
secondo le esigenze moder
ne, tramandano alle nuove
generazioni la tradizione se
colare della medicina in que
sto angolo orientale della pe
nisola italiana nell’ambito
dell’Unità Sanitaria Locale
del Cividalese.

delle varie linee elettriche,
quadri comando, interruttori
ecc. verrà eseguita in econo
mia diretta dagli operai spe
cializzati del Comune con
l’assistenza tecnica e l’impo
stazione del lavoro da parte
della prescelta ditta.

Il tempietto longobardo sta
diventando un “passaggio
obbligato” per i sempre più
numerosi turisti in visita alla
Città ed ai suoi preziosi mo
numenti fra cui il Museo Na
zionale che custodisce, fra
l’altro, alcune fra le testimo
nianze più significative dei
longobardi. Trattasi di un tu
rismo prettamente culturale,
di studiosi e tanti studenti di
ogni ordine e grado. In questo
campo, l’antica Forum Julii,
sta riprendendo molta impor
tanza.
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Più luce
al Tempietto Longobardo

orni
STORANW

boschei
TRICESIMO (Udine) - Telefono (0432) 851230 - 851531

Scolari in visita al Museo Nazionale di Cividale.

BETON FRIULI
prefabbricati
realizzazioni di complessi
residenziali ed industriali,
impianti sportivi, scuole

BETON FRIULI s.p.a.
INDUSTRIA CEMENTI ARMATI
PREFABBRICATI
via vittorio alfieri, 5
33010 tavagnaccO (udine)
telefono 681042



Cividale, nel suo piccolo,
ha anche un eliporto che, at
tivato una decina di anni fa in
forma sperimentale, per il la
voro, la passione e i sacrifici
dei responsabili, è oggi uno
dei pochi eliporti civili d’Ita
lia, riconosciuti dal Ministero
dei Trasncrti. Conta dodici
elicotteri di vario tipo per il
lavoro aereo (impieghi in a
gricoltura, spegnimento in
cendi,trasporto materiali pe
santi, soccorso alpino e tra
sporto passeggero). Non soli,
la Società Elifriulia gestore
dell’eliporto, una delle poche
esistenti in Italia, ha istitui
to una scuola per piloti di
elicotteri debitamente au
torizzata). Tempo fa, presen
ti autorità e soci dell’asso
ciazione Arma Aeronautica, è
stata ufficialmente inaugura
ta detta scuola di pilotaggio a
cui partecipano i giovani
Rampogna Bruno di Tarcen
to, Zamò Stefano di 5. Gio
vanni al Natisone, Cossar
Paolo di Codroipo, Venaruz

zo Leonardo di Latisana, Fer
ro Giulio di Udine e Revelant
Paolo di Pontebba. La scuola
è diretta dal comandante
Luigi Coloatto; istruttore teo
rico è l’ing. Giorgio Lardinelli
e istruttore di volo è il coman
dante pilota Giordano Col
lenz. Gli allievi possono con
seguire sia il brevetto privato
sia quello commerciale.
(Nell’occasione si è svolta
una diimostrazione pratica
del nuovo elicottero acquisito
dall’Elifriulia (un Augusta Beh
212) per trasporto persone
(quindici) e contro gli incen
di. Infatti l’elicottero pilotato
dal comandante Stroili in po
chi minuti ha attinto l’acqua
nell’apposito contenitore nel
vicino Natisone e poi l’ha fat
ta «piovere» polverizzata (1 5
ettolitri) davanti al numeroso
pubblico convenuto. Sono
seguiti dei voli gratuiti per i
presenti (diversi viaggi per
720 persone) tra i quali molti
ragazzi entusiasti e, merita
segnalato l’aviere cav. di V.V.

Rossi Enrico, anni 86 - in
gambissima - che tornato a
volare dopo 60 anni - dal pe
riodo cioè della guerra 15-
18). Fra le autorità presenti
abbiamo notato il sindaco d
Cividale Pascolini, con l’as
sessore Sale, il generale di
brigata Ennio Granai, il ten.
col. pilota Ceccato, il ten. col.
Rocchi, l’ass. prov.le Pelizzo,
il col. Vanni Zuliani che ha
fatto gli onori di casa sottoli
neando la presenza delI’ing.

Sergio Stefanutti, famoso
progettista di aerei, del moto
rista Giacomino Longo so
pravissuto ad un gravissimo
incidente di volo a Imola e del
sig. Nello Mattioni figlio di
Antonio, cividalese, percur
sore del volo a reazione, Il
sindaco di Cividale ha porta
to il saluto ed il plauso del
l’amministrazione per l’atti
vità dell’eliporto e per l’istitu
zione della scuola di piloti,
scuola che si affianca alle
numerose attive a Cividale, di
ogni ordine e grado, signifi

DAL FRIUI

Nella foto l’Augusta BelI
212 in azione.

cativa e valida continuità di
un passato molto ricco in
questo campo quando si con
sideri che nel 1353 l’impera
tore Carlo IV, con suo decre
to, riconobbe alla città il dirit
to di istituire una Università.

SAN PIETRO
Soggiorno per figli

di emigrati

Una trentina di ragazzi, figli
di emigrati sloveni delle Valli
del Natisone, del Torre e Re-
sia saranno ospiti della Co
munità Montana e del Comu
ne di S. Pietro al Natisone la
prossima estate. L’Unione E
migranti Sloveni ha ottenuto
infatti dalla Provincia (dele
gata dalla Regione ai sensi
della recente legge 51) l’isti
tuzione di un soggiorno cul
turale per ifigli dei nostri emi
grati. La sede del soggiorno,
S. Pietro al Natisone, è stata
prescelta sia per la dotazione

12 iCAMPAN&

L’ELIPORTO DI CIVIDALE

pr.

RISTORANTE
SELF-SERVICE

VALLE
VERDE

di FORTUNATO SCALA

I

I

4

L
4

Sergio Sandrino’N

1
I

j
SELLA CHIANZUTAN

(VERZEGNIS)



L FRIULI/ di strutture residenziali (la
casa dello studente), sia per
la naturale esigenza pedago
gica di un ambiente culturale
omogeneo alla matrice etni
co-linguistica dei giovani par
tecipanti.

Questi potranno usufruire
anche di animatori locali per
le attività varie e di trasferte
culturali nell’area di prove
nienza, il tutto coordinato
dall’Unione Emigranti Slove
n i.

Clvi DALE
Coo pe rativa

«EMIGRANT»

Su iniziativa dell’Unione E
migranti Sloveni del Friuli-Ve
nezia Giulia è stata costituita
con sede a Cividale la Coope
rativa «Emigrant» con lo sco
“o di svolgere un’attività di

—promozione dello sviluppo
della Comunità slovena della
Provincia di Udine con parti
colare riferimento al reinseri
mento sociale, economico,
culturale ed abitativo dei la
voratori e dei loro familiari.

Tra le finalità specifiche
della Cooperativa Emigrant
troviamo in particolare:

— l’assistenza ai soci che
intendono realizzare attività
e creare posti di lavoro attra
verso la valorizzazione di tut
te le potenzialità umane ed
economiche del territorio;

— l’acquisto di terreni da
mettere a disposizione dei
soci e loro familiari deside
rosi di reinserirsi nel tessuto
comunitario locale;

— il recupero e la valoriz
‘azione delle produzioni tipi

he locali, agricole, artigiana
li ed altre, e la loro commer
cializzazione, protetta da un
apposito marchio depositato.

Le due prime iniziativecon
crete della Cooperativa con
sistono nell’avvio di un centro
di produzione e vendita dei
prodotti di lana e tessuto che
si rifanno alla tradizionale
produzione locale ed alla rea
lizzazione a San Pietro al Na
tisone di un progetto-casa
per emigrati.

Il tentativo che la Coopera
tiva porta avanti è molto in
teressante proprio perchè
fonda la sua azione econo
mica sulla partecipazioneesi
ispira ai valori della solidarie
tà.

E’ un discorso difficile que
sto ma che va tentato soprat
tutto in un’area che poco ha

da aspettarsi da interventi e-
sterni: questa comunità deve
cercare e trovare nel proprio
ambito le risorse economi
che e le capacità umane per il
proprio progresso.

ORIGINI E TRADIZIONI
STORICHE DELLO

OSPEDALE DI
CIVIDALE DEL F.

Secondo la tradizione sa
rebbe stato lo stesso Giulio
Cesare a dare vita a Cividale
del Friuli. Egli vi avrebbe po
sto un «Castrum» sulla riva
destra del Natisone, all’im
bocco della stretta valle che
conduceva alla Rezia e al No
rico, terre abitate da sempre

da nomadi e turbolenti popo
li in lotta fra loro per la so
pravvivenza e alla perenne ri
cerca di terre migliori. Forum
lulii era logisticamente un im
portante luogo di difesa con
tro le incursioni barbare e
quindi centro militare, non
commerciale come la vicina
opulenta Aquilela.

La porta orientale della pe
nisola italiana, allora ancora
chiamata Gallia Cisalpina
era, come lo sarà nei secoli,
accesso facilmente valicabi
le, perciò andava difesa da
milizie esperte e fedeli. Ai
tempi di Cesare, Forum Julii
ospitava i quartieri invernali
della decima legione, leg
gendaria per le sue imprese
contro Galli e Germani, la
prediletta da Cesare e spes
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so portata ad esempio alle
altre milizie romane.

Forum Julii divenne anche
centro abitato in epoca impe
riale, come testimoniano le
numerose vestigie. Fu ri
sparmiato da Attila, ma occu
pata da Alboino che nell’apri
le ‘566 la rese capitale del
primo ducato longobardo in
Italia. Dopo la conquista dell’
Italia settentrionale Forum
Julii prese il nome di Civitas
Austriae e da qui l’odierno
nome di Cividale. Fu residen
za del patriarca di Aquileia
finchè Bertrando ne trasferì
la sede in Udine. Occupata
da Venezia nel 1420, Civida
le segui poi le sorti della Se
renissima, cullandosi nel suo
passato, ma ormai località di
provincia.

cAMpANL;s
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Il Consiglio Direttivo del
Consorzio per lo Sviluppo In
dustriale del Friuli Orientale
convocato per il progetto di
bilancio 1982, ha preso in
esame, su proposta del Pre
sidente lacolutti, il problema
della variante alla Strada Sta
tale n. 356 per il tratto Ga
gliano-Campeglio compreso
l’attraversamento del friume
Natisone.

In proposito è stato appro
vato il seguente ordine del
giorno, che verrà sottoposto
all’Assemblea ed inviato al
Sottosegretario ai Lavori
Pubblici e Presidente del
I’A.N.A.S. on. Giorgio Santuz,
all’Assessore Regionale ai
LL.PP. Biasutti, a quello pro
vinciale Venier e a tutti i Sin
daci dei 14 Comuni consor
ziati;

«VALUTATA l’importanza
che assume l’assetti viario
primario del P.U.R. (Piano
Urbanistico Regionale), che
toglie ai Comuni interessati
del cividalese la secolare e
marginazione dalle grandi di
rettrici del traffico per: l’Au
stria (autostrada di Tarvisio),
la Jugoslavia (valico di Stu
pizza), Porto Nogaro-Bassa
Friulana e l’autostrada Udi
ne-Trieste;

CONSIDERATO il benefi
cio che ne deriva anche a
favore della Xl Zona indu
striale regionale e del territo
rio dei Comuni consorziati in
quanto pone, a servizio delle
industrie insediate, una ne
cessaria quanto urgente in
frastruttura viaria di scorre
volezza del traffico pesante
ad oggi impraticabile per al-

cunitronchi stradali quali l’at
traversamento della città di
Cividale e la «strozzatura» al
l’interno della frazione di To
gliano, venendo a collegare
direttamente importantizone
industriali quali: Rivoli-Osop
po, Z.l.U., Ausa-Corno, Mon
falcone, Zona industriale e
Porto di Trieste, Manzanese
e polo industriale di 5. Pietro
al Natisone;

CONSAPEVOLE di un par
ziale sacrificio di terreno sot
tratto all’agricoltura neces
sario per detto attraversa
mento viario comunque com
pensato non solo dall’inden
nizzo d’esproprio ma dai so
stanziali benefici socio-eco
nomici generali che investo
no tutte le categorie produt
tive e del terziario;

DAL FRIULI

FA VOTI affichè, entro i ter
mini stabiliti, si realizzi la va
riante alla Strada Statale n.
356 (già finanziata) quale 1
lotto dell’intera viabilità suri
chiamata e prevista dalla
pianificazione regionale».

PROTEZIONE
ANTIGRANDINE

Lo scorso 6 aprile è stato
firmato alla Prefettura di Trie
ste l’accordo italo-iugoslavo
per la protezione dalla gran
dine di una vasta fascia di ter
ritorio agricolo a cavallo del
confine. L’intesa è stata si
glata dal ministro per l’am
biente della Repubblica so
cialista di Slovenia, signora
Maia Zupancic-Vicar, e dall’
ambasciatore Carducci co
ordinatore per la attuazioq
degli accordi di Osimo, pr/
senti numerose autorità re-
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La famèe furlane
dell’Argentina

rìngrazìa il Friuli
La Federazione delle Società Friulane d’Argentina ha, giorni

fa, fatto pervenire all’Amministrazione Provinciale di Udine
calorose lettere di ringraziamento per il soggiorno culturale
offerto, in collaborazione con la Provincia di Pordenone, ai 60
giovani argentini nei mesi di gennaio e febbraio. L’iniziativa,
finanziata con la legge 51 della Regione Friuli-Venezia Giulia
ha avuto un vasto eco fra le comunità dei triulani d’Argentina,
come sottolineato anche in altre lettere pervenute all’Asses
sore Provinciale ai Servizi Sociali avv. Giovanni Pelizzo.

Nella lettera firmata dal Presidente della Federazione dei
friulani d’Argentina Daniel Romanini e dal segretario Rodolfo
Cattaruzzi è scritto tra l’altro: »La loro meritevole opera si è
espressa in questo grande evento. Le vostre speranze nella
crescita dei nostri valori ancestrali, nel cuore dei ragazzi
saranno senz’altro retribuite con il lavoro, che già perseguono
con le manifestazioni che esprimono la nostalgia dei giorni
passati assieme, che ricordano l’indimenticabile esperienza
che forse non ripeteranno mai nella vita».

Lafamigliafriulana di Cordoba ha scritto: «I giovani rientrati
in Argentina dopo l’esperienza vissuta oltreoceano avevano
un sorriso più che eloquente e risaltavano la perfetta orga
nizzazione, il cordiale ricevimento, la gioia di aver conosciuto
la terra dei loro padri».

Ampia soddisfazione per l’ottimo risultato del soggiorno si è
avuta in tutte le comunitàfriulane dell’Argentina e la lettera è il
frutto del Consiglio direttivo dellafederazione che si è tenuto a
Colonia Caroja presso la Casa del Friuli il 5 marzo scorso.

L’Amministrazione Provinciale ha espresso il proprio com
piacimento che il soggiorno abbia ottenuto un gradimento
ottimo fra i giovani partecipanti ed i loro genitori, riprometten
dosi di ripetere l’iniziativa nei prossimi anni e possibilmente
anche per un gruppo di anziani emigrati che non hanno mai
potuto far ritorno in Friuli da quando sono partiti in Argentina.

la bomboniera
sorelle pellarini

Vasto assortimento
confetti - bomboniere

articoli da regalo
tutto per nozze - battesimi

comunioni e cresime
visitateci senza impegno

Località Morena
Statale Udine-Tricesimo -Tel. 851 710



G ià da tempo eta scattata la parte orga
nizzativa della manifestazione per la
consegna della M.A. al V.M. alla città

di Cividale e per essa ai Comuni e alle fra
zioni della Zona Libera del Friuli Orientale,
per l’alto contributo dato dalle popolazioni e
dai reparti partigiani ivi operanti dal 1943 al 1945.

‘..tensi e continui erano stati i contatti fra
Ministero della Difesa, Comune di Cividale e
ANPI per fare del 25 aprile 1982 una giornata
in cui si sarebbe onorata non solo l’antica

città, ma tutto il suo ideale mandamento e si
sarebbe aggiunta al Friuli un’altra decorazione
ambita e da più Comuni richiesta, che si af
fiancherà da ora in poi a quella Medaglia d’o
ro di cui è custode Udine, per tutto il Friuli.

Fin dall’inizio i tempi degli schieramenti, del
corteo, delle visite, tutto il protocollo sono

stati rispettati in modo esemplare dagli oltre
dodicimila cittadini e soldati che prima delle

otto del mattino cominciarono a radunarsi in
piazza della Resistenza a Cividale, in attesa
del Presidente della Camera on. Nude Jotti, la
cui presenza era stata auspìcata e richiesta
all’Linanimità dai promotori della celebrazione
e dalla popolazione voluta con profonda sim
pata.
L’invito, nella sua forma protocollare, era sta
to fatto quindi dal Sindaco di Cividale stessa

-

dott. Giuseppe Pascolini.
Il Ministero della Difesa era rappresentato dal
Sottosegretario on. Martino Scovacricchi.

La manifestazione, articolata in vari momenti,

è apparsa fin dal suo primo atto ufficiale, co
me un contributo d’onore devoluto alla Resi
stenza Friulana dalle più alte autorità dello
Stato, della Regione, della Provincia, dalle sue
Forze Armate.
Si sono richiamate alla memoria altre presti
giose presenze in tempi passati: quelle degli
onorevoli Pertini e lngrao ambedue presidenti
della Camera nel momento delle loro visite in
terra friulana ed è ritornato chiaro questo le
game fra Resistenza e Popolo e Esercito fino
da quando nella sala del Consiglio di Cividale
il Sindaco ha accolto l’onorevole Nude Jotti.
Infatti, oltre ai rappresentanti del popoio, in
tale sede, anche quelli della Resistenza: l’an.
Mario Lizzero Andrea M.A. al V.M., il prof.
Gino Lizzero « Ettore M.A. al V.M. coman
dante di una Brigata della Divisione d’Assalto
Garibaldi Natisone , il prof. Giuseppe Jaco
lutti, il signor Giorgio Zardi presidente del
l’A.P.O., il presidente regionale dell’ANPI Fe
derico Vincenti anche per il Comitato Nazio
nale dell’Associazione.
E per le Forze Armate significativa la rappre
sentanza più elevata, la presenza del Coman

dante del 5° Corpo d’Armata gen. Ennio San

taniello nonché quella del gen. Raffaele Simo
ne, Comandante della Divisione Mantova e
del Presidio Militare di Udine.
Nella serata precedente, a Udine, l’on. Jotti,

aveva sentito il polso di questa complessa
realtà friulana, attraverso ‘l’incontro con le

Vengono resi gli onori, si depongono le co
rone, cento colombi volano sulla piazza, lan
ciati dal partigiano Elio Ceschia.

Nella piazza oltre cinquanta i gonfaloni dei
Comuni, oltre settanta le bandiere e i meda
glieri di Associazioni combattentistiche, dei
giovani sloveni della Benecia, degli artigiani,
di scuole. di Società operaie, striscioni della
F.L.M., della FILLEA, di Sezioni lontane e vi
cine dell’ANPI friulana e carnica e le grandi
bandiere rosse delle Federazioni provinciali
dei partiti Comunista, Socialista, le bianche
bandiere della D.C.

Fra gli ospiti d’onore il Console Generale del
la R.S.F.J. a Trieste Stefan Cigoj e la delega
zione della Z.Z.B. di Tolmin con Rot, Sterling
e Bizijak, il Presidente del Consiglio Comunale
di Tolmin Marjan Kozman, il sen. Lepre, il
cav. Flaibani Presidente della Confederazione
fra le Associazioni Combattentistiche, Cave
doni, Balbusso, Marzotto e altri per la Fede
razione Sindacale, il dr. Vitale Vice Presiden
te dell’Ente Friuli nel Mondo, il Comandante
della Divisione Garibaldi Natisone Mario

Fantini Sasso , il Vice Presidente del Con
siglio Regionale Del Gobbo, il Sindaco di Udi
ne Candolini, Pelizzo per il Consiglio Provin
ciale, il dott. Spaziante Prefetto di Udine.
Apre lo sfilamento la fanfara della Brigata

Julia «, quindi i gonfalon comunali e quelli
della Regione e della Provincia; il servizio
d’ordine dei Carabinieri, della Polizia di Stato,
del Comune di Cividale e dell’ANPI coordinati
dal col. Sorge e da Adelchi Gobbo Segretario
Provinciale dell’ANPI, scortano e dirigono, se
condo le norme protocollari convenute, rap.
presentanze, cittadini e partigiani verso il
viale della stazione dove avverrà la cerimonia
della consegna della M.A. al V.M.
Sul ponte del Diavolo • un attimo di sosta:
la Presidente Jotti si affaccia alla spalletta
a salutare questo antichissimo Natisone.
La città è splendida, si sente che sta vincen
do anche l’ultima battaglia, quella contro •il
terremoto; ‘il clima è meraviglioso e il corteo
si snoda nel sole, ‘con i vivi colori dei fazzo
letti dei partigiani, mescolati gli uni agli altri,
rossi, verdi e tricolori.

LUIGI RAIMONDI
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Onore della Repubblica
àl Friuli Orientale
La Medaglia d’Argento al Valor Militare è stata appuntata
sul Gonfalone del Comune di Cividale in riconoscimento
del contributo dato dalle popolazioni e dalle unità partigiane
dei Comuni e delle frazioni della gloriosa Zona Libera

donne della Resistenza, con la qualificata de
legazione degli Sloveni della provincia di Udi
ne: era stata informata e posta di fronte ai
problemi del Friuli che l’aveva accolta con
affetto e stima e che essa visitava per la pri
ma volta.
Ed ora eccola, questa donna austera e affa
bile, richiamare su di sé ancora una volta gli
applausi nella grande piazza della Resistenza
al suo arrivo, dopo il ricevimento in Comune,
a Cividale. Sono le 9. Rende gli onori mi- Cividale del Friuli: il corteo attraversa il ponte sul

fiume Natisone. Sotto, sempre a Cividale, l’cn. Jotti,
litari il 7 Gruppo Lancieri di Milano

“ il Sindaco Pascolini, il Sottosegretario Scovacricchi e

I gonfaloni della Provincia, delle città decorate il Gen. C.A. Santaniello passano in rivista la nume

di MO. Udine, Osoppo, Gorizia, Trieste e rosa rappresentanza militare.

quello della città decoranda fanno ala al pas
saggio delle autorità.

(continua a pag. 14)



La Nuova Banda musicale di Orzano suona con
vivace continuità.

In piazza Dante si stacca la testa del corteo;
le autorità più elevate vanno a deporre una co
rona al cippo nella caserma Francescatto, che
ricorda i patrioti fucilati delle Fosse del Nati
sone. Fra i presenti I prof. Giuseppe Jacolutti
del Comitato Provinciale dell’A.N.P.l. che per
anni ha condotto studi e ‘ricerche sulle vitti
me senza nome trucidate dai nazisti occupa-
tori all’interno della caserma.

In viale della Stazione il corteo si scioglie e
i cittadini, i partigiani, gli ospiti trovano col
locazione dietro Io schieramento delle truppe
fl ,‘, ,4 -,‘r,r,f ,I I

schierati, fra ‘le quali tre della Divisione Man
tova che presero parte alla guerra di libera
zione nel C.I.L. contro i nazifascisti.
Alle 11.15 gli onori al Presidente della Camera
dei Deputati; l’on. Jotti con il Sindaco, l’on.
Scovacricchi, il gen. Santaniello, gli on. Fortu
na, Baracetti, Colomba, Bressani, Santuz, Cuf
faro, il Presidente della Giunta Regionale avv.
Comelli, il Presidente del Consiglio Regionale
Colli, risponde agli onori con il saluto alle
bandiere dei reparti militari.

La cerimonia entra nel suo momento più inti
mo e commovente: il Sindaco avv. Giuseppe
Pascoiini prende la parola a nome della città
e dei comuni della Zona Libera. Ringrazia il
Presidente della Camera per aver accettato
di presiedere ‘la cerimonia della consegna, ri
cordando i momenti salienti della guerra di li
berazione, fin dall’inizio del settembre 1943,
quando si formarono i primi gruppi di parti
giani con il contributo di tutta la popolazione.
Un excursus non privo di dati precisi che si
riassumono •nei 207 partigiani combattenti, nei
134 patrioti, nei 68 caduti, di cui 48 partigiani,
7 militari internati, 12 civili, 116 deportati e fra
i decorati 1 MO. al V.M., 5 M.A. al V.M., 1 Cro
ce ‘di Guerra al V.M.
Delle donne: 8 partigiane combattenti, 11 pa
triote, 7 deportate di cui 2 cadute ad Ausch
witz; a queste vanno accomunate le donne dì

bera.
Proseguendo nel suo dire il Sindaco Pascolini
ricorda le innumerevoli sofferenze che la cit
tà e la zona dovettero sopportare.

Per questi fatti, dice il Sindaco Pascolini ri

oo
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ci ha conferito la M.A. al V.M.
— nel prosieguo di questa stul
nia militare — Ella vorrà appunt
lone di Cividale ».

E più oltre si rivolge ai giovani
tino sui valori della Resistenza,
ti protagonisti del futuro del P
mentichino che libertà, beness€
istruzione che oggi essi possor
senza discriminazione, sono cosi
sacrificio; che abbiano, quindi,
fortati da questa consapevolezz
L’ultimo e più vivo saluto è qc
giani ai quali desidera udire che
fiera di loro, sarà loro sempre r
vuole assieme a loro constatare
no invano profuso sacrifici e so
portato il dolore, per gli amici e
duti, poiché, al di là della solk
tutti sentiamo di contribuire a
nostro Paese, ognuno secondo
responsabilità, il nostro Paese è
bero per il fondamentale contrib
hanno dapprima patito l’esilio
poi dato vita alla Resistenza att
hanno lottato perché l’Italia si c
Nazioni democratiche e riscuota
quanti come noi amano libertà e
A chiusura del suo vibrante disc
CO Si impegna a custodire il Go
me della Comunità e nel ricord
certo che coloro che verranno .

troveranno forza ed impegno dall
seguita per operare, con l’aiuto
bene della nostra popolazione .

Brevissima stringata, militare, l’a
gen. Comandante il Presidio Mii
dale del Friuli e la Brigata Mecca
zo Ennio Granai, Il suo dire s
37° anniversario del 25 aprile 19
portato agli italiani, dopo anni di
ranze, la libertà, anche per meri
ze Armate, della Divisione Acqu
a Cefalonia, dei soldati di Mor
Monte Marrone, di quelli della
che presero parte alle operazioni
tro l’occupatore. Di questa pres
no fede, sulle Otto bandiere di gc
nei reparti schierati, ben tre app
Divisione Mantova, del Corpo I’
berazione.
La odierna cerimonia, oltre a ric
sta dei combattenti, è occasione
za fra forze a’tmate e cittadini ii
di altissimo valore.

Vengono quindi dati l’ Attenti
tat’arm ». Sono le 11.36. Le bandi
faloni sono alzati; il silenzio e
ne invadono i presenti: si legge
ne della concessione della MA.
ne suonato l’inno nazionale.
Alcuni elicotteri lanciano fiori E

Alle 11.40 al Gonfalone della Citt
scortato dai Vigili Urbani e dal S
lini, viene appuntata la MA. ai
sidente della Camera on. Nilde J
CO e il Presidente baciano il Gor
gno di profondo rispetto.

Per il discorso ufficiale prende
il Presidente della Camera con
zione del 25 aprile quale mome
decisivo nella storia dell’italia im
gandolo alla storia recente del Fi
struzioni della ja guerra rnondiak
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A Udine, incontro del Presidente della Camera con
le donne.

Cividale: un momento della grande manifestazione.

(continua da pag. 13) Faedis, Attimis, Nimis, Torlano, Sedilis e di
altri paesi distrutti che diedero una superba
prova di dignità e di grande coraggio quando
inermi dovettero assistere dalle alture su cui
si erano rifugiate alla distruzione delle loro
case e dei loro focolari, pressate dalle insi
die del rastrellamento e tutte dedite a soccor
rere gli uomini feriti «.

i partigiani trassero forza dal comportamento
delle loro donne e non furono scoraggiati nep
pure dalla preponderanza numerica e di mezzi
che la Wermacht scagliò contro la Zona Li-
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I problemi
della
“terza età”
in Italia
e nel mondo

I

l 90% degli anziani intervistati in un
recente sondaggio ha dichiarato di pre
ferire senz’altro la morte all’entrata in

una casa di riposo: dato embiematico
quest’ultimo, delle condizioni di vita dei
vecchi negli ospizi del nostro Paese, che
si trova all’ultimo posto in Europa per
quanto concerne il numero di questi istitu
ti (sono circa 2400), ma anche, purtroppo,
per le loro condizioni igieniche e ambientali
che risultano spesso carenti, e soprattutto
tendono ‘a farne, il più delle volte, veri e
propri ghetti, completamente avulsi dalla
realtà circostante. Metà delle case di ripo
so, peraltro, accoglie solo ospiti pienamen
te autosufficienti; così come estremamente
limitata, in realtà, è la percentuale dei ma
lati cronici non autosufficienti fra gli anzia
ni che vivono stabilmente in ospedali o ca
se di cura private. Il ricorso sistematico
all’ospedalizzazione o al ricovero in istituti,
dunque, spesso non risponde affatto a rea
li esigenze terapeutiche delle persone an
ziane, fungendo invece da semplice rimedio
a situazioni di povertà, solitudine o disgre
gazione familiare.
Per rispondere in modo più efficace alle
necessità di assistenza, riabilitazione e rein
serimento sociale di questa categoria di cit
tadini, tuttavia, è necessario soffermarsi
anzitutto sulle scelte fondamentali com
piute in questo campo negli altri Paesi in
dustrializzati. Termine di paragone obbli
gato, naturalmente, sono in primo luogo i
Paesi scandinavi, e in particolare la Svezia,
che negli anni sessanta sembrò imporsi al
l’attenzione di tutto il mondo come vero e
proprio cc paradiso della terza età ».

Ciò era dovuto, in realtà, soprattutto al
l’estrema perfezione delle celebri « città
per anziani », enormi centri residenziali
forniti di tutte le comodità (ristoranti, sa
le di soggiorno e ricreazione, servizi este
tici, ecc...) e di efficientissime strutture di
assistenza sanitaria. Negli ultimi anni, tut
tavia, anche la Svezia ha cambiato rotta,
accogliendo pienamente il principio che
l’anziano non deve vivere isolato, sia pur
in « ghetti dorati »: e ogni Comune ha
creato una rete di centri d’aggregazione
sociale, organizzando inoltre efficaci servi
zi d’assistenza domiciliare, completamente
gratuiti. Analogo discorso va fatto in par
te per gli Stati Uniti, dove le scelte di
creare « comunità modello » di anziani,
omogenee per età e condizioni socio-cultu
rali, si sono rivelate valide, nell’ultimo ven
tennio, solo quando ciò ha riguardato un
numero ristretto di persone, e in condizio

ni di vicinanza a insediamenti abitativi

normali. Attualmente, invece, stanno diffon
dendosi sempre più le case-pensione e le
case-albergo, e soprattutto — nonostante
le note misure di riduzione della spesa sa
nitaria adottate dall’amministrazione Rea
gan — i « day-hospitals », intesi come cen
tri d’assistenza medica ambulatoriale o di
assistenza sociale per anziani parzialmente
inabili, o anche in buona salute. Paese tra
dizionalmente all’avanguardia in questo
campo è il Regno Unito, dove da lungo
tempo si sta attuando l’integrazione fra
«day-hospitals », che forniscono un’assi
stenza sanitaria di tipo per lo più riabili
tativo e « day-centers ». Questi ultimi, sorti
sia all’interno che all’esterno degli ospedali,
svolgono al tempo stesso funzioni di me
dicina preventiva, di strutture-filtro nei
confronti dei presidi sanitari di livello su
periore e di disassuefazione per i soggetti
psicologicamente dipendenti dal ricovero
ospedaliero, avvalendosi dell’operato di ope
ratori sanitari e sociali. Negli ultimi anni
sono sorti anche molti « clubs » sovvenzio
nati in parte dallo Stato, che fungono da
luoghi di ritrovo e socializzazione. La Fran

cia, infine, ha conseguito da diverso tempo
ottimi risultati nel campo dei servizi d’as
sistenza domiciliare. Nei Paesi dell’est, in
vece, prevalgono ancora, complessivamen
te, criteri di vecchio tipo, e agli anziani si
continuano ad offrire in prevalenza ricoveri
in case di riposo e soggiorni di vacanza.

In Italia, il primo Piano Sanitario Nazio
nale indica nella crescita dei presìdi di me
dicina preventiva di base e nella graduale
integrazione tecnico-amministrativa fra ser
vizi sanitari e socio-assistenziali le direttri
ci fondamentali della politica per la terza
età nei prossimi anni, secondo i criteri
precisati già nel 1978 dall’OMS nella con
ferenza di Alma-Ata. Varie Regioni — co
me la Lombardia, l’Emilia-Romagna, la To
scana, il Lazio e ultimamente anche la Ca
labria e la Puglia (basti ricordare per que
st’ultima il grande esperimento-pilota del
« Centro aperto per anziani » di Calimera,
descritto nell’ultimo numero di « Patria »)
— stanno già perseguendo questo tipo di
soluzioni, mediante apposite disposizioni
legislative e considerevoli stanziamenti di
bilancio. Nel Lazio, ad esempio, la Giunta
regionale ha varato nel 1980, allegato al pia

no triennale di sviluppo dei servizi socio-
sanitari, uno specifico progetto-obiettivo

per la creazione di una rete territoriale di
strutture d’assistenza, riabilitazione e rein

serimento sociale degli anziani, che preve

de inoltre la loro partecipazione a coope-
rative agricole e artigiane e a varie atti- ‘“

vità di rilievo pubblico. L’impegno dei Co
muni e delle USL, inoltre, dovrà rivolgersi
sempre più nei prossimi anni all’organiz
zazione di efficienti servizi d’assistenza do
miciliare (medica, paramedica e di sempli
ce collaborazione domestica), che in diver
se città, infatti, sono già in funzione, gestiti
direttamente dall’ente ‘locale oppure (come
a Roma e a Bologna) da cooperative con
venzionate.
In tutte le società industriali, capitaliste e
collettiviste, comunque, la vecchiaia conti
nua ad essere regolarmente caratterizzata
da un’oggettiva condizione di «marginalità»
sociale, economica e familiare, ‘da una per
dita complessiva di ruolo e d’identità. Gli
aspetti più immediati della problematica
della terza età restano ancora, purtroppo,
il bisogno sanitario e il bisogno economico.
E per quanto riguarda quest’ultimo, se
consideriamo la povertà come stato non di
disuguaglianza sociale ma proprio d’insuf
ficienza economica, di squilibrio fra risorse
e bisogni, dobbiamo sinceramente include
re nella popolazione povera almeno tre
quarti dei pensionati italiani. La lunga
marcia della nostra politica previdenziale
e assistenziale, dunque, ben lungi dall’es
sersi conclusa col raggiungimento del fa
moso « standard sociale garantito », nell’at
tuale congiuntura economica se ne allonta
na in realtà sempre più, malgrado l’istitu
zione della pensione sociale e i ripetuti
aumenti dei minimi pensionistici. Ch do
vesse vivere esclusivamente dell’importo di
tali pensioni, infatti, si troverebbe spesso
in una condizione non di povertà relativa,
ma addirittura assoluta, cioè nella reale
impossibilità di soddisfare compiutamente
gli stessi bisogni primari.
Emerge chiaramente da tutto ciò l’assolu
ta necessità, per ‘i prossimi anni, di un
impegno continuo e approfondito della
pubblica amministrazione, sia statale che
degli enti locali, a favore di questa cate
goria di cittadini. Sono indispensabili anzi
tutto l’istituzione di una precisa anagrafe
pensionistica e una riforma generale del
sistema ispirata a criteri di maggior equità
e capace d’assicurare un più stretto e ade
guato raccordo fra pensioni e scala mobile.
Occorrerà potenziare anche gli altri inter
venti di assistenza economica, intesi come
corresponsione da parte degli enti locali —

analogamente a quanto disposto dalla leg
ge 18 del 1980 per i cittadini handicappati
— di assegni o indennità d’accompagna-
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Komuflisini deJni
svetovalci obiskali
Speer Sloveiiov .
PETER SLOVENOV - De-

Iegacija kornunistinih deeinìh
svetovalqev, kj so jo sestavljali
nae1tnk komunistkne skupine
Pascolat ter svetovalca Miani
in Sirnsig, se je predrerajnjim
v ptru Slouenov sstaia s
krajeviinni upravitelji. upan
]V[aring in odborniki so pred
stavili delovanje novega odbo
ra, kj je odraz levicarskih in
Ianinih stiank ter neodvisnih.
Pii tem so e posebno pozor-
‘nost posveliii duse-enirn uspe-
hom in problemorn, ki so pove
zam z olinovo po potresu. Obe
nem so izazili potrebo, cia bi
jim pristojui organi ornogoili,
da bi clokonali ze zaeta de]a.

Na srnianju so spregovorili tu-
di o elogi sovenske narodnostne
skuposti na tern podrboju in o
potrcbi 0 uveljav1anjn njene
ga kulturnega bogastva.
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Prejeli smo novo tevilko mesenika »Dom«,
ki ga izdajajo slcvenski duhovniki v Slovenski
Beneij i.

Ne uvodnem mestu prinaa v ita1ijanlini ne
piscn dlanck o o1i v Nadikjh doEnah. Avtor
M. Q. opozarja, da ponckod v tamkajnjili krajih
zapirajo o1e, iter ne dosegajo zakonitega, t.j. mi
nimalnega teviia uencev. Vzrok je v izseljeva
nju iz dolin ui v manjanju rodnosti. (1anek se
zakljuuje z 2alostno ugotovitvi.jo: »Naj nam bo
dovoljena e zadnja pripomba, ki ji ni potremo
mnogo raz1age. Tako grozljivo manjanje tevfla
ctrck bo imelo za predvidljivo posledico izumrtje

Ioveka v tistili dolinali. Te doli’ne bodo postale
spcntano teren divjili ivali. Cez melo let bodo
hcdiii cd dntgod ne safari — lovske pogone — v
nae kraje, potem ko bomo mi izginili in bodo
drugi poTtali lastniki naih zemlji in naMh goz
dcv. In tako se bo ne cmkan in miren nain re
i1 problem glcbalne zaliuite Slovencev v vi’dem
ki pokrajini. Nikoli ve ne bo nobene pritobe
n ncbenega glasu ugovarjanja<.

Na prvi strani je natisnjen tudi lanek istega
rjtcrja pcd naslcvcm »Osmo stoietje rojstva sve
tcga franikac. Stren pa krasi lepa fotografija
strrclavnega ml’inskega kolesa iz Slovenske B&
neije.

Ne prvi strani se tudi zaenja dalji Iariek,
napisan v ita1ijanini »A upravieno se nekaj
gibljm, ki govori o kciji starev in obin proti
ukjanju ol. Ta èlanek zavzema tudi veino
druge strani. Na tretji strani pa naj demo 24. ne
daljevanje razprave o krajevnih imenih v nadi
kili dolinah. Tam je objavljeno tudi nadaljevanje
ponatisa Obalovega 1anke iz preteklega stoletja.
Nc’kaj o Beneanskili Slavjanili.

Ne etrti strani je objavljeno nadaljevanje
razprave o slovenskih napisih v Nadikih dolinah,
pa tudi lanek o »obmskrh sodnikihc.

Ne peti strani nam vzbudita pozornost Ianek
o maju, mesecu, ki je posveen Mariji, napisan
v ncrcju. Zadnje tn strani so prihranjene za
druge pnispevke, ki jih spremlja nekaj zanimivili
fotografij.

Kako bo reen problem
., . .,. . I Iglobaine zascite v Benecqi



$klepiit priprave
tia(eaja «Moja vas»
EDAD Kljub tevi1nim in

terpetacijam in vpraanjem v
pariamentu je ministrstvo za
izobrazbo in o1stvo poslalo tu
dijsketnct centru Nedia iz pe
tra Slovenov sporoilo, s kate
cim mu tudi to leto ne dovo
Ijuje, da bi se slovenskj nareé
ni nateaj «Moja vas» odvijai
med cednim poukom.

Letos bodo priredili e deve
ti ta natecaj. ki je namenjen
utrokum Beneke Shn eziije, le
ije in Kanalske doline. podob
no kot lo dela, prav tako izven
solskih prostotov. za furlanci
no F?urlansko fi1oIoko drutvo.
Center Nedia skua z «Mojo
vasjo» vzbuditi mcd olskimi o
troci in miadino zanimanje za
nareno izraanje.

Sktepna prireditev nateaja
«Moja vas>’ ho Z nagrajevanjem
najboijsih izdelkov. Prireditev.
kj ho namenjeiia vsem otrokom,
ho zadnjo nedeljo v juniju v
Spetru Slovenov. Medtem se na
daljuje zahtevno delo prebira
nja, oc-enjevanja in urejanja
prispevkov, tako pismenih kot
likovnih. ki po1notevi1no pri
hajajo P0 poti in neposredno
iz o1. Zastopani so vsi kraji
Beneke Slovenije, prispevki pa
prihajajo tudi iz teviliiih mest
Italije in celo iz Betgije, Nem
ije in -ice, iz krajev, kjer
ivijo slovenski izseljenci.



DELOVNI
PROGRAM SKGZ
ZA BENEKO
SLOVENIJO

2ivahna in razvejana dejavnost
Slovencev v videmski pokrajini in
ziasti v Beneki Sloveniji zahteva
vse veè naporov za uèinkovito
vsklajevanje pobud obstojeéih or
ganizacij in struktur. Vpraanja,
ki so s tern povezana, posebej s
podroèij obveèanja in tiska,
izobraevanja in gospodarstva, so
na svoji zadnji seji v edadu pog
lobili èlani izvrnega odbora Slo
venske kulturno-gospodarske zve
ze.

V vsakodnevni borbi za uvelja
vitev enakopravnosti in pospee
nega drubenogospodarskega ter
kulturnega razvoja Slovencev v vi
dernski pokrajini je vioga sredstev
javnega obve,éanja, ki odraajo
interese krajevnega prebivalstva
tudi razliéne idejne pripadnosti,
zelo poinernbna. Vse veèjo pozor
nost zahtevajo tudi pobude na
podroéju izobraevanja, éeprav so
nekatere organizacije e opravile
doslej v tej srneri veliko dragoce
nega dela. Nujnost ustanovitve
slovenskih ol postaja iz dneva v
dan veéja, kar poveéuje odgovor
nost tistih sil, ki reevanje tega
ivljenjsko vanega vpraanja e
vedno osporavajo.

Izvrni odbor SKGZ je raz
pravljal tudi o dosedanjih naporih
zveze za skladen in uèinkovit pris
top k vpraanjern gospodarskega
razvoja Beneèije, ki je do1gorone
narave. Potrjene so bile dosedanje
usrneritve in izbire organov zveze
in njenih èlanic in poudarjena
vanost usklajevanja gospodar
skih pobud ‘na celotnem ozemlju.
Iani izvrnega odbora so
podértali pornen zadrunih in po
vezovalnili oblik, za katere je opa
ziti vedno veè zanimanja na
razliénih gospodarskih sektorjih.

;;qs eiVO
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V(ERAJ V VIDMU

V dvorani tehninega zavoda Ma
lignani v Vidmu je kulturno dru
tvo Rosojanska dolina v sodelova
nju z urnverzo v Vidmu sinodi pri
redilo predavanje univerzitetnega
profesorja Alessandra Ivanova, ki
pouuje na fakulteti za jezike v
Vidmu, predavanje o vedno aktuai
ni rezijanski temi, ki SO i dali
naslov «Slovensko zakulisje rezijan
skega vpraan]a. Za to prilonost
so se v dvorani zbrali tevilni Re
zijani, ki ivijo v furlaniji in tudi
v svoji dolini. Prili so lupan An-
torno Barbarino, Aldo MadotU, pe
snica Silvana Paletti, iz Ljubljane
pa proodevalec Rezije Milko Mati
etov. Prisoten je bil tudi univerzi
tetrii prof. v Vidmu Frau, velik
prijatelj Rezijanov. Sestanek je od-
pri predsedni: drnitva Sergio Bar
barino, takoj za njim pa je prof.
Ivanov v svojem kratkem toda zgo
enem govoru bolj nakazai staiia
kot pa da bi se do njih opredehl.
Povedal je, da Rezijani pripadajo
slovenskemu deblu, potem pa je p0-
drobno govoril o zgodovini Sloven
cev od naselitve do danes, kar
bi lahko bio razumeti tudi kot zgo
dovino Rezijanov. Svoje izvajanje je
sklenil z ugotovitvijo, da je tako v
Benediji kot tudi v Reziji zelo ob
utiti vpliv italijanske kulture. O
menil je prizadevanja Slovenije in
e ziasti Milka Matbetovega, da
bi mula, kar se s kulturnega vidi
ka v tem kraju muti da. Navedel
je odlodno Cronijevo staUe, da so
Slovencj na Videmskem bolj otok
slovenskega jezikovnega prostora,
in dodal, da zaradi b1iine meje
vprnianje Rezije povzro& provoka.
che. Prof. Ivanov je nadalje dejal,
da ima trditev o ruskem izvoru Re
zijanòv svoje korenine v letu 1799,
k0 so Kozald z Avstrijci P0 porazu
Napoleosia prilj v Rezijo. In ker
so jih kot Ukrajinci Rezìjane do
bro razumeli, so rekli: «To so na
is. Od tistih asov dalje se je v
ljudeh ohranilo preprianje, da so
potomci Rusov.

V diskusiji, h kateri ga je pova
bil prof. Ivanov, je Matietov re
kel, da. se razprave o rezijanskem
vprnianju razvijajo brez poznava
nja bogate bibliografije in dokumen
tacìje, zaradi esar se dajejo psev
doznaristvene izjave. Zavroil je
Ivanovo trditev, da bi imeli ob na
i meji slovensko - hrvnik0 in srb
sko narodje, in dejal, da gre za
slovenska narodja, kj so se obliko
vala v specifinih geografskib po
gojih.

Prof. Frau je izzval poleniiko in
jezo pri nekaterih, ko je brez ovin
karjenja poudaril, da so zdaj Rezija
ni dei slovenskega naroda in da bi
rezijanino morali pisatf s sloven
skhni, ne pa z italijanskimj pismen.
kamL. Taknoje pa .mnenje jeziko
slovcev, je dejal. Pisati rezijani
no v italijaniini bi za profesorja p0-
menflo delati nepotrebne akrobacije.

Zelo odlodno se je za resnini interes Rezije zavzel miadj Di Le
nardo, Id je dejal, da se v tem

PREDAVANJE PROF. IVANOVA
O REZIJANSKEM VPRAANJU
Vecer e pokuzul, du po!itiku skuÉu izpodriuati znunost

vpraianju modno uU vpliv politike.
Toliko je res, da jih hitro progla
sijo za «Utine», brl ko se izjav
ljajo za pripadnike slovenskega na
moda. Za pisanje s slovenskimi Pi
smenkami se je zavzela tudi pe
snica Silvana Paletti. Oitno je bi
lo, da je nacin pisanja e vedno od
prto in pekode vprnianje.
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I «Mislirn, da bi na sreèanju morali
zelo stvarno, neakadernsko razprav
ljati o podobnostih in razlikati v slo
venski in furlanski kulturi, predvsem
pa bi morali sprejeti zelo konkret
ne skiepe. Takf konkretni sklepi bi
po mojern mnenju lahko bili tue:
ustanoviti meinno kornisijo, ki naj
koordiniia razIi(ne zbhievalne po
bude na obeh straneh rneje in naj
ustanovi neko dvojeziino informativ
no sredstvo za pospeevanje preto
ka idej ter kulturnih dobrin.» Lu
ciano Morandini, furlanski pisatelj,
ki od nekdaj zagovarja tezo odpi
ranja furlanske kulture in sooanja
ziasti z najblijimi sosedi, ocenju
je zelo pozitivno pol)udO oglejske in
piranske obine ter Krake gorske
skupnosti o sreanju Slovencev in
f’urlanov. «Prvi stiki mcd furlan
skimi in slovenskimi intektua1ci,sicer nà osebni ravni, sodijo v zaetek iestdesetih let — pravi in pritem mu ocj ponosno arijO — invesel sem, da mo od tedanjih zia-

ib prvih korakov prili na razlino,
kvalitetno novo raven, veliko irin
ga. rekel bi skoiaj mnoinega razgovarjanja in sooéanja.»

Morandini, ki je 2e vekrat sode
loval z naiim zaloinitvom in ki bo
imel skupaj $ pesnikorn Ciiilom ZIob
cern uvodno porodio na jutriSnjem
sreéanju v Ogleju, rari se2e s spo
minom nazaj v zaetek instdesetih
let. «V tistern asu —. pripovedtije
— ko se je zaeIo nekaj premikati
v italijanskem kulturnem in politi&
nem ivljenju, smo s skuphio prua
teljev zautili potrebo, da se pobli
e seznanimo s slovensko in na spio
ino z jugoslovarisko stvarnostjo.

Spominjam se — nadaljuje Morandini — da smo prav estcìcsetegaleta organizirali obisk LeonardaSciascie v Kopru. Sciascia je takojin navduieno pristal na na predbg. Mislim da nas je v tem odpiranju in iskanju dialoga z neko novo
stvarnostjo druziltudi oboutek e

1.

marginiranosti. .,in dela v provinci.Naj dodam turi, da sino v Slovenijinaleteli takoj na zelo odprta vrata.
Z obiskom Sciascie pa so se zae1ituØi prvi stiki mcd jugoslovanskimiin italijanskirni literarnimi ustvarjalcL>

Medtem ko tako pripoveduje, miMorandini s ponosom kae nekaj tevi& revije rPolitica e cu1tur», ki
je izhajala pribliino dve leti in kije nato «urnrla» zaradi pomanjkanjasrcdstev. e danes, dvajset let poobjavi, so nekaterj 1anki in nekatera razrniljanja zelo aktualna, ezlasti poglabljanja o pretakanju Inmedsebojnem oplajanju dveh kultur,o viogi deele kot mostu mcd zabodom in vzhodom, o iskanju dialogas katolkani.» BilI sino, in sino e —pojasnjuje Morandini — globoko navezani na svoj furlanski jezik in nasvojo kulturo, prepricani pa smo bili, kot sino e danes, da odpiranjesosedorn, vetu in najbolj goàrn

problemoin, b vrednòtenju last

nih znailnosti, nudi vsaki kulturinovih ivljenjskih sokov in moi.»
Toda vrnimo se k oglejskemu sreanju. Mislirn — zak1juuje Morandini svojò misel — da ima to sreanje veiko in odgovorno nalogo, saimora spodbudfti razpi-avo in reevanje zelo vanih problemov. Vendan razprava in reievanje naj bostastvarna, korikretna, tiikakor ne na

ravni, sicer zanimiee, vendar nekonstrukUyne akaclemske debate. Kotsem e poudarjal na zmietku, mislirn, da se pobuda ne sme ustavitipri tem oglejskem sreanju, pa% pase mora nadaljevati in mora irnetineko periodirnost. Obenem se mi zdipotrebua ustanovitev nekega koordinacij’kega telesa, ki tiaj usklajuje pobude v tem smislu, predvsempa se mi zdi nujna ustanovitev nekega sredstva za informiranje. Obzone se lahko nato raziri: ie zia
sU ob danainji rnednarodui napetosti Evropa potrebuje takih kTajev,takih obmoij sodelovanja, dialoga,so2itja in ruiru, obmodij, ki naj bodo prepovedane kakrinim koli strumentalizacijam. 2eUm turi, da bi tudi na ravoi kulturnega sodelovanjain pretoka mcd sosednim deieJamadosegli tako visoko stopnjo sodebovanja kot na poIitinem in gospodarskem podrodju. Sai je ravno kultura tista, ki lahko pomete s predodki in resmrno poglobi prijatelj

VOJMIR TAVCAR

POGOVOR S FURLANSKIM PISATEUEM LUCIANOM MORANDINUEM

Potrebne so konkretnepobude zu (Im veijè
zblifunje slo venske in fÙrknske kulture

Jutri in e nedctjo bo v Ogleju dvodnerno sredunc va temo «Fuilani in Stovenci - dva naroda,rive kuliuri». Sreòanje, 1cl ga prirejajo poùrateniogtejska in piranska obiiza ter Ktaka gorska skupnust, predvideva vrsto prireditev va visoki kutturnitei’ urnetniilci ravni, oZ)enem predstaelja pa preivaÈneji korak na poti rnno2iénega zblievanja meddverna iiarodtirna, ki ze ver let ivita drug ob drugeni. Manifestacija se bo zodela jutri dopotdne naoglejslcern upanstvu z okrogto mizo, p0 kuteri jedobita ime, zceàer pa bo e bazitiki Popone kon
cert priznanega polifonskega zbora iz Rude in or-

tcestra Slovenske filharnwnije. V nedetjo se hoìnunifestacija nadatecala z okrogto mizo va ,partvo tematilco, na sporedu bo nadatje vrsta .iportnih,sre5anj, popoldne pa se bodo stovenske, furlanske in italijanske gledati.ike skupine predstavlleno Trgu Capitolo. Manifestaeija se ho komiala s fotktornivi nastìpom in ljttdsko veselico.
Razpravn o Sto rencih in Furlanih, ki ho trajala’jutrj skoraj ves dan, bosta uvedia sIorenski pesoikCiril Zlobec in furlanslci pisatetj Luciano Morandivi, s katerim je na sodetacea Voinrir Tavcarimel daliii pogocor.

ske vezi)

) )



na Debelem rtiiu
Na sreanju, ki ga je Rdei kri

Slovenije organiziral 16. maja na
Debelem rtiéu pri Kopru, so raz
pravljali in se dimeni1i o oblikah

in datumih poletnih poitnic v tem
istrskem srediu, ki veljajo za vse
skupnosti v republiki. Na sreanju,

ki so se ga udeIeiIi predstavniki
itudijskega centra Nedi2a iz pe

tra Slovenov in Slovenske kulturno -

gospodarske zveze, so potrdili pri

pravljenost Rdeéega kria Slovenije,

da tudi v 1etonjem poletju zagotovi
in omogoi Ietovanje ob morju pri
blino sto otrokom iz Beneke Slo
venije. V potev bi prIilu obd3bje
od 26. avusta do 3. septembra, po
tradicionalnih poitnicah v hribih,

ki jih priredj Miada brieza. Pri po

sarneznih krokih v Nadikih doli

nah so e sedaj na razpoiago p0-
sebni obrazci za rezervacile. Na
vsak nain je treba “ ob vpisu p0-
ravniti del strokov. Za mnj ore
;‘‘ pa so predvidene posebne o
1ajave.

SOLNIKI IZ KRSKEGA
NA OBISKU V EDADU

Pred dnevi je prie1 v edad drutva Beneije na obisk tijihove

ite1jski zbor nije srednje sole o1e in njihove doline.

rko. Bio je okoli petdeset o1m-

ov, katere sta vodila prof. Mrjan T •

1emendi in ravnatel] Niko 2ibert. illul ietos otroel
Na sedeu drutva Ivan Trinkc so

jih sprejeli predstavnikj kulturnih

drutev Beneije prof. Vi] cm Òer
no, Pavel Pctricig, Ferruccio Cia

voTa, Lucia Costaperaria in Izidor

Predan. Najprej jItÌ le Dozdrai’

Izidor Predan. ki jim je obraziol

sedanji pohtidni, gospodarki. so
cialni in narodnostni poloa neo
kih Slovencev, njihovo zgodovinsk

preteklost in sedanjost, njihov b
za narodnostne in 1oveanske pr
vice. «Vana etapa naega boia z
priznanje vseh pravic je bila n

davna konferenca o manjtnah,

io je priredila videmska pokrai
ska uprava» le zakljuil Preda

katereea izvajanja sta e Izoopò
nila erno in Petricig. o1niki i

Krkega so se zahvalihi za pris
en sprejem in povabili kulturn

t’

ì c.
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08 TEVILKI 200
NOVEGA MATAJURJA

V edadu je 30. aprila izla
200. tevllka «Novega Matajurja»,
glasila benekih Slovencev, ki se
vztrajno bojuje za njihove pravice.
List je objavil vrsto èestitk sloven
skih organizacij v zamejstvu za
naporno delo od prvih tevilk pa
do danes. Pravzaprav so list usta
novili, sicer pod imenom «Mata
Jur» e v gozdovih, ko so se Slo
venci bojevali za svobodo z
orojern.

Kakor ugotavlja njegov sedanji
urednik Izidor Predan, je Matajur
izhajal nad 20 let v tekih raz

rnerah. ‘‘ zaèetku januarja 1974
pa j izla prva tevilka «Novega
Matajurja». Jole Mamor je zapi
sala, da je «Novi Matajur» oprav
ljal svojo nalogo na podroéju in
forrniranj a in zdruevanja bene
kih Slovencev, bil je iv1jenjsko
pornetnbno sredstvo za zbujanje
in razvoj narodne zavesti. V
dolo&nern srnislu je e danes or
ganizacijski center v boju, ki ga
Slovenci vodijo za priznanje svo
jih pravic.



NOVI LIST
13. maja 1982

Jubilej Novega Matajurja
Ob izidu 200. tevilke Novega Matajurja, glasila benekih Slovencev, je bilo v nedeljo, 9. tm., v dvorani hoteia Roma v Cedadu sreanje z bralci. Kljub izredno slabemu vremenu se je oh tej prilonosti zbralo lepo tevilo Bei eanov in

,1

À,S, ta?—

SZDL iz obmejnih obin v Sioveniji, jugosiovanski generaini konzui v Trstu tefan Cigoj in predstavniki slovenskih organizacij iz zamejstva.
Fo pozdravnem nagovoru glavnega inodgovornega urednika lista Izidorja Predana sta nastopila pevski zbor iz Topolovega in pevski zbor »Pod lipoc, emu•rje sledil slavnostni govor upana iz Grmeka in. Fabia Boninija. Ta je po darlipomen tiskane besede in 1asti petnajstdnevnika Novi Matajur za Beneane, iciso doma ali delajo na tujem. Pozdrave inestitke je posredoval predsednik Siovenske kulturno - gospodarske zveze BorisRace, nato pa je sledil kulturni spored znastopi kar 20 mladih benekìh liarmonikarjev iz ole Antona Birtida, z recitacijami benekih dijakov, ki so gojenci Dijakega doma v Gorici, in z zaildjunimnastopom ansambia Beneki fantje< Antona Birtia, ki letos praznuje 301etnicodeiovanja.



Meseònik »Doms, Id ga izdajajo slovenski
duhovniki za Slovensko Beneòijo, prinaa v
zadnji tevilki na uvodnem mestu v itafljan
òini napisan uvodnik o zakonskem osnutku
Kranske demokracije za zaéito slovenske
man$ine. Na prvi strani pa objavlja tuffi v
nareèju napisan òlanek o Veliki noài. Stran
krasi lepa fotografija z znaòilnim motivom
krcla iz tamkajnjih krajev. Sploh je list ze
lo lepo ilustriran s fotografijami.

Na drugi strani najdemo razne kra$e òlan

13S22

zuje òudno usodo neke benekos1ovenske dru
ine, 1cl io je svojas zaneslo v Rusijo.

Sesta in sedma stran prinaata samo v ita
lljanòiffl napisane spise, ki pa se ukvarjaio z
zadevami Slovenskih Beneòanov in braniio ni
hove jezikovne in narodnostne pravice. Na os
mi in deveti strani najdemo spet kraie se
stavke, 1cl govorijo med druglm o tem, kako se
moramo kot kristjani truditi za nov svet; o

ke o aktualnih zadevah, med drugim o reso
luciji sveta srednie ole »A. Angehs v tenti
o ustanovitvi teòaiev za furlansM in sloven
sld jezik za dijake te ole. Teòai s1ovenòine bo
obsegal stiri ure na teden, razdeljene v dva
dela p0 dve un, za nisie in visie razrede.

Na tretji strani nadaljuje BZ. svo.jo v ita
1iianòini pisano razpravo o imenili krajev v
Nadiskih dolinah. Zanimivo in hvalevredno ie,
da se ie znal avtor izogniti skuniavi, da bi
npr. raziagal ime zaselka »Kobilcas iz besede
kobila, namreò v pomenu te ivali, ampak ga
isòe veliko bolj stvarno v izrazu za opomike
mostu v tistem kraju. Velika veòina drugih,
slovenskih etirnologov bi se nedvomno takoj
odloòila za raziago 0 kobilci, 2ivali, kot se
ne pomisliajo razlagati npr. pniimka Kos p0
ptiu Kosu ali pa priimka Zajc p0 zaicu. Si
iaino podkovanega se pokae avtor tuffi pri
razlagi dniglh kraievnih imen, npr. pri raziagi
imena Podgùora in ga naide v izrazu »goricas,
Id ie pomend oziroma pomeni »zaprt prostor,
obdan od his, t.j. vaki trg.

Zgodovinsko zelo zanlmiv ie tuffi spis Ivana
Obala »Nekaj o beneanskih Slavianovs, ki ie
prvotno miei leta 1849 v liubijanskem asni
ku »SlovenUas. Ivan Obala ie Ml duhovnik in
sodobfflk Petra Podreka. V svo.jem omenienem
spisu opisuie Benike Slovence in njihove kra
ie. Na isti, to je òetrti strani, se nadaliuie iz
prejnjih tevilk razprava »Slovenski napisi v
NadiMdh dolinahs.

Na peti strani najdemo v italijanòino
prevedeno razpravico o Cankarievi povesti
»Hlapec Jernej in ni egova pravica in nada
lievanie razprave »Beneòani p0 svetw. Mislje
ni so seveda slovenski Beneòani. Spis prika

.

Kai pise »DOM

,t% ,S.tSt



72. maja 1982

BEIIFJKI [

EDAD — V trenutku, ko posta- Kutturne izmenjave rned Benekojajo kulturne izmenjave in drugo so- Siovenijo in Istro trajajo e daijdelovanje med obmejnimi obmoji asa. Dovolj je, da pornisliino navse pomembneje, daje svoj aktiv- dejavnost koprske radiotelevizije, nani doprinos tudi Zdrucnje umetui- pobude kot so «Piimorska poje» inkov 3eneke Sloeenije. Do sedaj smo na letovanja otrok «Bar@ca moja».e poroaIi o tevilnih razstavah Tako sodeiovanje je prisio do izrazdruenja v raznih krajih Siovenije la tcidi v izgradnji Veptasa, prvein o pravih kulturnih prireditvah, ga primera gospodarskega sodelovakot je bila v Thrski Bistrici, kjer je nja v okviru smernic osirnskeganastopil enttenartski pevski zbor. sporazuma. Ob tem ne bo odvedZadnja tovrstna razstava zdrue- omeniti tudi napore medobinskihnja je bila v piranski obini, kjer organov Pirana, Izole in Kopra vso v vei portorokega Avditorija korist italijanskega jezika in kulturazstavljalj likovna dela benekìli re na tem obmoéjtt.umetnikov in lesene kipe Paola Man- V ta nadvse zanrniiv okvir spadazinija. Na otvoritveni sveanosti, ki tucli sedanja razstava benekib uso se je udele2ili obinski predstav- metnikov, ki je rezultat osebnih nanild, so nastopili krajevni zenski porov in pobud posameznikov kotpevski zbor, Tezijanska pesuica Sii- predsednika zciruenja Vogriga, kivana Paletti, Marta Trinko, ki je so v celoti razurneli viogo in pomenprebrala pesmi Andreine Trausgnach umetnosti, sai so tovrstne pobudeI in beneki harmonika Liso Jussa. naietele na medel odziv deeie Far-
flflhIfltIIIIIIIIIIIIflhIuIflhtflh.flhlIIIItIIu!juIuhpluIuhIIIuIflIoHhIIPHflhIII

J2

Vportorokem A vditoriju ruistuvc
delumetnikov li Beneike Slovenije

Pobuda spada v okvir kulturnega sodelovanja med Sloveaìjo in Beneko Stovenijo
ianije-Julijske krajine in vidcmske
pokrajine.

- .

Poieg novih gostovanj po Slove
nijj bodo beneki umetniki, katerim
so se pridruili tudi tevilrui Furia-
in, pripraviii prihodnjeg 12. junija
ex telnpore «Prizori iz Nadikih
dolo».



11. mala 1982

V ÙDADU PROSLA VA 08 200. 3TEVILkI NO VEGA MA TAJURJA.

Glasnik volle 5enekih Slovencev
za uveljavitev narodnostnih pravic I

Novi Mutufur moro se nudalje pozorno spremljoti vsa dogfunjo in
zastoputi stahiÉiu vseh benekih Slovencev - Bogat kulturni spared

EDAD — Proslava dvestote te- tiranja polithno stanje spremenilo

vilke Novega Matajurja je v nede- in da obstaja sedaj formalito pri

ijo izzvenela kot potrditev hotenja stajanje na upravièene zahteve be

bene.kih Siovencev 0 obstoju in po nekih Slovencev, kar pa v resnici

razvoju v sklopu celovite slovenske ne daje konkretnih rezultatov. «Ta

narodnostne skupnosti v Italiji, brez ko je danes stanje e tclje kot vèe

diskriminacij glede na pokrajino. la raj. Pred odkritimi in deklarirani

misei je bila vekrat poudarjena na mi priUski vsakdo. tko posamez

nedeljski proslavi tega sicer skrom- nik kot skupnost, jasno reagira. lo

nega, a pomembnega jubileja. Si- pa se ne zgodi, ko gre za farizej

cer pa Noti Matajur ne izhaja sa- sko obnaanje. Taka je nova stvar

mo deset Iet. e dolgo pred njiln, nost, v kateri dela Novi ?vlatajur.>

leta 1943, je bil v ilegali tiskan prvi je dejal Bonini, kj se je nato vpra

Matajnr, v povojnih letib pa je al, kakna naj bo politina opre

dvajset Iet izhaja] Matajur. preden delitev tega lista in poudaril, da

se je preimenoval v Novi Matajur. mora Novi Matajur estati sredstvo

Glavni urednik Novega Matajurja vseh slovenskih politinih kompo

Izidor Predan je na nedeijski sve- nent v Beneiji, kajti nespametno

anosti povezal te tu liste v eno bj bilo, da bi pri1o do delitve le

saino nit. nit boja benekih Slo- itak skromnih sii.
vencev za lastne narodnostne pra- V imenu Slovenske kulturno - go

vice. spodarske zveze je nato prinesel po

O pomenu tega jubileja je spre- zdrav in estitke ob 700. tevUld

govoril grrniki lupan ml. Fabio predsednik Boria Race, ki je pou

Bonini, ki se je zaustavil pri se- daril, da je Novi Maajur viclen in
danjem stanju v Benelici Sloveniji otipljiv dokaz prisotnosti in priprav

in dejai, da se je 0 desetietjih za- ljenosti beneldh Siovencev, da se

UI

spoprimejo s tistimi silami, ki ho
ejo prizuati. da so del slovenske
ga naroda v ni manji meri kot
katerikoli diugi njegov del. «Smo
v prelomnj dobi, kar zade-va ce
lotno naio manjino v Fnrlaniji -

Julijski krajini, je dejal Race in
nadaljeval: Ni e premagano trma
sto vztrajanje tistih, ki bi nam ho-
teli vsiliti omejeno zaito, vas pa
potisniti na zadnjo stopnjo narod
nostnih pravic. akajo nas e hudi
boji, zato da bomo dobili. kar je
neobhodno potrebno, da se kot sia
venska manjiina ohranimo in da
bomo vai Slovenci v dcle]i ulivali
enake pravice. Zato je tudi Novi Ma
tajur v tem obdobju preti velikimi
na,logami, za katere lelimo, da bi
jih dobro opravil. Oh koncu je Ra-
ce estita1 kolektivu Novega Mata
jurja ob 200. itevilld, glavnemu u
redniku Izidorju Predanu pa ob nje
govi 50-letnici.

Novemu Matajurju in Izidorju
Predanu je nato estital gtavni u
rednik Primo’skega dnevnika Jole
Koren, ki je bil med ustvarjalci Ma
tajurja, ciklostiliranega listia iz le
ta 1943. Dejal je, da je bil le tisti
listi glasnik novih asov in seda
nji Novi Matajur je giasnik istilt te
lenj in istih tiotenj, odraz volje be
neikih Slovencev, da postanejo res
enakopravni Slovenci na tem koiéku
zemle pod Matajurjem. V spomin
na 2iO. itevilko je uredniitvu No-
vega Ivlatajurja pokloml mapo Fai
li(eve serije Ikarus.

V bogatem kulturitem sporedu sta
najprej nastopila Uva pevska zbo
ra, zbor iz Tono’&vega, ki je bil
prav pred kratkim ustanovljen, in
zbor Pod lipo iz Goreniega Barnasa.
Sk-dile so recitaeije, ki so jih po
clala tn clckleta iz Fojde. ki so go
jenke dijakega dama v Gorici. na
to pa so nastopili gojenci glasbe
ne iole Antona Birtia iz Meane.
Dvajset mÌadih harmotiikarjev je pa
kazalo. kaj sn se naucili v kratkem
obdobju, kolikor se pa uijo har
monike. In rei io treba, da je re
zultat rea zavid1jiv. Oh koncu je
nastopil e ansambel Benelki fantje
pod vodtvom Atttona Birtfta, ki je
tedi po koncu uradnega dela sloves
fosti skrbel za res prijetno vzduije.

Odgc



NeI 1974 usciva
per la prima volta
il periodico «Novi

Matajur»
200 NUMERI

PER GLI SLOVENI
DELLA SIAVIA

FRIULANA
CIVIDALE, 7 — Il «No

vi Matajur», quindicinale —

degli sloveni della Slavia

friulana, celebrerà dome

nica 9 maggio l’uscita del

suo duecentesimo numero.

E’ una ricorrenza impor

tante per il periodico u

scito per la prima volta —

nel 1974 per continuare

l’opera dì tre precursori:

il bollettino ciclostilato

.‘Matajur». curato dai pa:

tigiani nell’estate e au

tunno del ‘43 del bollet

tino ciclostilato intitolato

sempre «Matajur, edito

in versione bilingue co

me ‘Settimanale del Ve-’

neto sioveno» e uscito

per tutto il 1944. infine

del settimanale —Mata

jur edito dal 1950 in poi

da un consorzio di slove

ni detia Slavia. Questo

foqlio, uscito per ‘-‘ar

ni e di cui il .‘Novi Ma

tajur continua l’opera

ha avuto un molo impor

tantissimo nella rinasci

ta sociale della Slavia

friulana e ha dato un’

grosso contributo alla ri

scoperta delle radici etni

che e sociali della comu

it slovena.
Alla manifestazione di

domenica che sj svolgerà

alle ore 17 all’albergo Ro

ma di Cividale. partecipe

ranno un comolesso di gio

vdnj fisarmonicisti. COri

della Benecia e il com

plesso musicaTe «neki

fant1e. 11 ruolo del gior

nale sarà ilbistrato dni

sindaco Hj (Irima”-’ ing

Fabio Bonini. S.L.



Nastop tretje skupine zborov na
revijj «Primc,rska poje je bil v
Irstu v Kulturnem dcrnu, ker je
nastopilo devet zborov in en ok
tet: meani zbor <Pod lipo iz
Barnasa, oktet «BorL iz Pivke,
mokj zbor «Vesna» iz Kriza,
Zgornjevipayskj meinni zbor iz
Podnanosa, moikj zbor iz Postoj
ne, dekli1d zbor Igo Gruden iz
Nabreine, meinnj zbor iz Diva
e, mokj zbor «TaboD) z Opin,
nieinnj zbor «Soda» iz Kana]a in
Traki partizanski pevski zbor
Pinko Tcniain».

ce bi bile vse revije na tnko
zadovoljivi povprodnj ravni. ka
krna je bila v Trstu, bi laliko
rekli, da se v primorskern in za
mejskem petju dogaja nekaj raz
veseljivega. nekaj, kar odraa ‘2i-
va stremljenja p0 Cim lepinm iet
ju, trud in del0 ter hotenja po
dobriii pesrnih ne glede na liii
hove zahtevnosti, saveda gleda
no z vidika ljubitelstva in danili
zinogljivosti. Saj je bilo nekaj pre
senetJivih uspehov zborovske re
produkcije in ved dobrih pesmi te”
priredb mcd sporedi te revijc.
bodisi jzbranjh rned najboljinn iz
starej.ega ohdobja, bodisi iz pci
preteklostj ali e iveéili avtcrjev
oziroma prireva1cc’.- ljiids!dli
pesmi. Tabo sino posiniali iz za
puin s!ovenskfli sk1ad&e!ev
Uailusa. 11. Ipavea, tejauia,
Mirka, Simonitija, A.rnja. Lavri
na, E. Adamja in iz opusa U
balda Vrabca, narodne pa v pri
redbah P. Merkula. N. pehei “
J. Pavia, J. Jea in U. Vra[

Ta revia je nokazala kakovcst
ni nal)redek nekateiih zborov, se—
veda v medsebojnen &lodenem

sorazmerju, vendar pri tistih zbo
cih, od katerih bi, v primariavi
z drugimi, redncstno ze potrje
ciimi, ne priiakova1i posebnili pie
seneenj. In vendar nas e prav
prijetno presenetil Zgornevipav
,ki meinni zbor iz Podnanoa;
zapustil je najmoinejM vtis: osve
en z lephnj miaclimi gIaovi, ki
pcjo disto; doseeivi je po.rebna
iicmogenst v skupinah in dckaj
zadovoljiva elotna zvodna urav
tìoteenost. Zbcr obe1ezue poseb
na barvftost, iemir enovita ;je
sopranska skupina, ki dcbro ob
lada tudi visoke tone, kakor e
dolgo nismo slisali kaj pcdobne
ga — pa pa le pripombe. da
ai ve pravih sopranov pri nas.
Xiislim, da je to posebno peglav
je, ki zadeva vprasanja vokalne
tzcbrazbe; ta vedkrat ubira pcta
k povrinega znanja in zinedeno
st.i, ki vodio marsikdaj k slab
[jenju tudi e po naravi lepih gla
sov, namesto k dobremu obliko
ianjti le-teh. lnterpretacije toga
dobro pripravljetiega zbora so od
rainie poglob1.eno dojetost pesmi,
iii so jih pevci neposredno doiv
ijali in so se prav tako neposred
no odaivale pri posluaicih, saj so
iakoj zaslutili njihov izrazni inr.

5 svojirni iT’cdno miadimi pevci
in pevkami se je zelo uspeino
predstavil tudi zbor iz Bainasa.

okviru svojih trenutnii pevsldli
;nonosti si je izbral primeren
spored, ki pa ga je izoblikovai z
vso pevsko prepriljivostjo. la
ibor, ki razpolaga z lepimj gla
sovi, se tttegne razviti v ie boli
oikovostno pev’iko skuphio. ki bi
lasti v sveji o1ii domoni lali
,o pornembno vplivala na raivoj
pevske zborovske tunetnosti. Zbor
iveni preeej ubrano, le v vejih
dinamlinih razponih, kakor v vi
iinah, bo treba posvetiti pri na
daljnjem delu razvijajodirn se gla
ovom pozornost in tenjo k zii
tosti. Sicer pa so intcrpretacije
odsevale iskreno doivljanje mia-
diii pevcev.

Oktet iz Pivke ie pci iisto in u
brano. dcluje clisciplinirano, inter
tretacije so bile muzikalno titeme
jene — brez okrasja z \Ttov ne
21’istne izrazne pretiranosti. Sere-
da jc bil tudi glasovro zelo do
bro priprav]jen. ziit in enoten i’

rtelovanju. le malce je izstopat
drugi tenorist v ff. Lep napredek!

TRINAJSTA PEVSKA REVIJA PRIMORSKA POJE - 3. NASTOP -

1I 7..ies razveseijiva poprecna raven
desetih zborov v Kukurnern don
Nekateri zhori so odliéno napredovali - Zbori pa ki so bili pred ason; o
1ini, niso pokazali nadaljnj.ega napredka - Kako so se izkazali posarnezui zbori

;- 3VZ.-

in TPPZ Tomab, kl je veer tudi zakIjui1



JUBILEJ NOVEGA MATAJURJA

Oh izidu 200. .tevilke Novega Matajur
ju ho v nedeljo, 9. t.m., oh 17. Un, v ho
tetu Roma v Cedadu srecanje bratcev.
Stavnostni govornik ho grmiski upam in.

Fabio BoninL V kntturnem programu ho-
do sodetovati Bene.ki harmonikarji, bene
.ki pevski zboni, recitatorji in ansambel
»Bene.ki fontjec Antona Birtica.

k1



V Fojdi zretianje o prchiomdliki
ziovenzke in furianzkemunjiine
O probleniili manjiii so spregovorili pokrajinska svetovaka Sbuelz (PSI), Peirkk
(KPI), predstavnik fttrtai.skega gibaiija Ce-schia bi predsediiik kroka Studeiici Ruttar
FOJDA — Sekcija KPI iz fojde je bo1jem meclsebojnem jnformiranju slovenskih orgaiwacij. V raz

v nedeljo pripravila pr o sreanje z in izrazili e1jo po skupnih pobudah. prati je spregovoril tudi Giarnpaolo
naslovorn Aktualni problemi sloven- e posebej pa je prilo do jzraza. Goriup. ki io poudaril, da mo[a z3-
ske in furlanske manjine. Krajevni da je treba slediti razvoju zahtev po konska zaita vsebovati tudi torme
tajnik komunisticne partije De Luca zaiti v parlamentu (o teh vpraa- za varstvo drubenogospodarskih
je v uvodu povedal. da je namen te njih razpravljata komisiji za ustav- znailnosti slovenske manjine. Fo
pobude, kj se bo nadaljevala z okro- na vpraanja v poslanski zbornici dobno mnenje je iarazil tudi Ado
glirni mizarni o razlinih vpraanjih, in senatu’), istoasno pa morata Cont, ki pa se je posebej zaustavil
razjasniti tevilne prob]eme. ki zade- manjini e naprej razvijati svoje pri potrebnih normah, ki bodo orno
vajo prebivalstvo tega obmoja. Na delovanje in krepiti naroduo zavest. golc benekirn Slovencem oivitev
nedeljsko sreanje so potabili socia- Riccardo Ruttar je pojasnil, da jezìkovnega bogastva.
listinega pokrajinskega svetovalca Slovenci zalitevarno globaini zaitni
Giampietra Sbuelza, profesorja A- zakon, ki bi moral veljati za vso
driana Ceschio, ki je predstavljal manjino in obravnavati ves spek- ffluillStJeffl senaoriiFurlausko gibanje, predsednika ka- ter njenega delovanja. Iz teli pred
tolikega kulturnega krogk Studen- postavk je kritiziral zakonski osnu- b Vk

ci Riccarda Ruttarja in komunisti& tek kranske demokracije in podprl
nega pokrajinskega svetovalca Pav- stalia Petriia in Sbuelza.
la ,Petriia. Ceschia pa je le enkrat svetoval

V prvern krogu posegov so vsi u- Slovencem, naj zdruijo svoj bòj z
deleinnci sre’)anja predstavili poseb- ostalirni jezikovnirni manjlfnami v
nost obeh narodnostnih skupnosti, Italiji in le posebej s Furlani. Pri
obenem pa so poudarili potrebo po tern pa ni upolteval razlinih stalil

ululi i,I*IiiuuI,lliIIliuIiiiIiIiiIiiiiiuIiiiliiluiIuiiIIliliiiIiiiillliluillullll —
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iiareju <4tloja vas
RIM — Komunistiéni senatorii

Gerboeva, Bacicchi in Conterno de
gli Abati so v1oili interpelacijo
prosvetnernu ministro glede nateca
ja €Moja vas». Kcrnunistiérn sena
tori so poudarili, cia tudijsKi cen
ter Nediin in devt lei useno
organi2fra ta nateaj v nareju, ki
je namenjen slovenskirn lolarjem
iz videmske pokra.jine. Podoben na
teaj za furlanske lolarje le pri
pravilo tucli furlansko filololko dru
ltvo. o1ske oblast) so kljub Itevil
nim ugodnim ocenam raznih dru
beflOl)Olitlihlih organizacij iz Furia
nije - Julijske krajine prepovedale,
da bi lolorji pisali v narenem je
ziku za omenjena nateaja .med
lolskimi urami.

Gerboeva, Bacicchi in Conterno
degli Abati so zalitevali od orosvet
nega ministra, nai ,jim odovori.
e namerava dovoliti. da bosta oba
nateiaja potekala med inlskimi u
rami, da bi se tako omogoilo lo
]arem in uéiteljem sode!ovanje na
nateéaju «Moja vas» in futlanske
ga filololkega druitva.



200.
Beneki ZLt «Novi Mataur je z izdajo, ki nasi

datum 1. maja 1982, dosegel svojo dvestoto gte

vilko. Za petnajstdnevnik je to tep in pomemben

jubilej, pomemben totiko bolj, ker gre za list

naih bene.kih rojakov v Nadiilcfh in Terskih do

tinah ter v zdomstvu, v emiqraciji. Pod tem na

stovom je zacel izhajati v zaèetku januarja 1974

kot naslednik dveh, ozirolna treh svojih predhod

nikov: «Matajurja, ki so ga zaeli izdajati par

tizanski propaandisti na ciklostil v eseni leta

1943 i, odronih benekih vaseh; drugega parti

zanskega «Matajurja, ki je zaet izhajati poieti

1944 in je izhajal do pozne jeseni istega leta

ne veé kot glasilo partizanskih enot, pa pa kot

dvojezièni tednik (e vedno ne eiklostil) najprej

s podnasiovom «Beneilci tednik - Settimanale della

Carnia*’ in nato s podnaslovom «Beneiki tednik -

Settimanale del Veneto slr)venol’; in konc’no tretje

ga «Matajurja, ki je zaéel izhajati leta 1950,

ko so zavedoi in napredni beneki $tovenci usta

noviZi konzorcij za njegovo izhajanje in ki je

potem v dvajsetih tetih svojega izhajanja v tekih

razmerah in okoZi9inah — kot piie Izidor ?re

dan, sedanji urednik «Novega Matajurja, v uvod

nem dlanku jubitejne teviike, ki izide danes —

codigrai vano vlogo prebuianja naega 2ivtja za

svobodo in demolcracijo, za kulturni, gospodarski

in sociatni razcoj $tovencev videmske pokraiine”.

In ie pie Izidor Predan v istem uvodniku:

<Novi Matajur je torej podedovat zgodovinsko vto

go prvega in drugega Matajurja, razliril in utrdil

poslanstvo, za katero je zael izhajati v gozdo

vih. Tega se ne smemo sramavati, nasprotno,

ponosni moramo biLi zaradi uspehcv, li smo jih

dosegli v imenu teh idealov. e je prillo v Itatiji

do poitivnih premikov, tudi kar zadeva nato na

rodno kupnost, je to zastuga sii, li se sklicu

jejo na te ideate. Tega ne smemo nikdar pozabiti!

V tém pogledu smo poiitidni asopis, ki se zavze

ma za napredne relitve vseh problemov élovelke

drulbe. Sino glasnik slovenske skupnosti videm

ske pokrajine, ker branimo in zagovarjamo ne

rodnostne interese. Se borimo za kutturni, gospo

cirski in potitidni razvoj nale skupnosti’.

Miada sodelavka «Novega Mata3urja, ]ole No

mar, pa v tej jubilejni iteviUci, izhajajod iz ena

kih ali podobnih ugotovitev kot odgovorni urednik

Izidor ?redan, zre tudi v prihodnost &sopisa in

praci: .Okrepitev nalega tisica je le neodlolliivo

vpraanje. V najkrajlem asu se bomo morali

z vso resnostjo spoprijeti s tehnlc!nimi, orgafliza

cijskimi in kadrovskimi problemi, ki tarejo Noci

Matainr. Soma talco bomo lahko zagotovili, da

bo &sopis tudi i, bodoe opraeljai svojo viogo

pospelevalca kulturne, drulbene in poiiticne rasf i

Slovencev v Besie3iji. Soma t&co bomo dosegli

vejo razlirjenost c’asopisa in mis zagotoviti po

membno in nenadoinestijivo viogo no informa

cijskem podroìjio.

Ko pa se dotika vpralanja jezika kot orodja

in orolja nalega boja, Jole Namor pravi: «V

tem smislu opravtja .Novi Matajur» sicer telko,

a izredno pamembno nalogo, saj veina beneikih

$iovencev najde svoj prvi in vekrat tudi edini

stik s slovenskim jezikov prav v nalem taso

pisju. Ob upoltevanju dolskei’ funkcije, ki io &s

sopis opravlja, ie potrebno pozorno spremIjati je

zik, ki ga éasopis posreduje bralcem. Dialekt

je bogasivo, je humus, iz icaterega iezik pogosto

&pa svoje livijenjske sokove, zato ie prav, da

dialekt ohranj v &isopisu mesto, ki ga le ma.

Toda diatekt ie tudi jezik podreienih drulbenih

stojeri in gotovo iii najprìmernejle sredstvo za

posredovanje kutture. Zato je P0 mojem mnenu

potrebno okrepiti napore za krekej.li razvoj izra

lanja v stovenskem ieziku in to kljub naporu in

detu, ki ga zahteva.

Namenoina sino hoteii z besedami predstavni

kov stareile in miajle generaciie ustvarjalcev No-

vega Matajurja samih, z besedami tistega, ki

je nosit in le nasi breme pioniria in z besedami

liste, ki se lele vkiiv.6uje ne iasno zaiisano poi,

oznuditi pomen in vlogo «Novega Matajurja», ker

so njune besede najboli pristne, ker so avtentiàen

odraz gtedanja benelkih rojakav samih ne vlogo

tiskane slovensice besede med njimi, ker so ob

enem vez izrodit tradicije prek danalniosti $ pri

hodnastjo.

In kako ne bi mcgti in morali z njima sog!a

lati Lodi mi pri ?rimorskem dnevniku, ki mis ne

«Noci Maleiur ne vele samo stanovsko levaTi

ltvo, marvec1 tudi liroka potitidna platJorme skup

nega boia za pravice Slovencev e Italiji povsod

tam, kjer livimo kot avtohtona narodna skupnost?

Xako se ne bi mogti iz srca vesetiti njegovega po

membnega iubileia, ki je od njegovih prednikov

datje, pa le prei, od benelkih edermacev in

prvoborcev za svobodo, zgovorno pridevanje trdo

live narodnostne ktice, ki pod ledeno ssorjo pri

sue nikoli ni prenehala liveti in ki je, ko’ ie la

ledene skorja s silo neunidtjive zavesti in boia

bile prebita ati otajana, zudela poganjati bujno

rast, ki sino ii v teh zadnjih desetletfih prica7

Zato ob vseh ltevilnih estitkah, Id jih ie pre

iel ob iubiteju, tudj nela estitka in z njo votoilo

bratskemu cNovemu Mataiuriu,, ne moreta bili

drugac!na: odlrn!no in pogumno naprej po iasni in

&zstni poti za izboievanie narodnostnih in sociat

nih pravic benelkih roiakov, za niih enaico obrav

navanie in upoltevanje e giobatnem zalitnem

zakonu za vse Slovence e ltatiji, za nfihov narod

nostni, kUttuTni, gospodarsici in sociatni napre

dek, za ustvarianje vzdulia medsebojnega spo

ltovanja in priiatetiskega solitia, za novo, leple,

pravinejle livlienje pod Malejuriein.

JOE KOREN



OB PRISOTNOSTI PREDSEDNICE ZBORNICE JOTTIJEVE

Cedadu srebrna kolajna
Nihe od govornikov se iii spornnil na beneke Slovence

EDAD — «Beneki Slovenci za svobedo in gb
balno zaito! — Gli Sloveni della Benecia per la
libertà e la tutela globale!». «Gradbeni delavci iz
Beneije — Gli edili sloveni della provincia di
Udine». «2ene za mir in enakopravnost — Le doo
ne per la pace e l’uguaglianza!» 5 temi tremi
transpare:ìti so beneki Slcvencj v nedeljo v
dadu pozdravili predsednico poslanske zbos’nice Nil
de Jotti in vs druge predstavnike osrednjii in
krajevnih uprav ter vojske. Beneéani so transpa
rente dvignili prav pred glavno tribuno, na kateri
so bili zbrani vsi predstavniki oblasti. In vendar se
ni nibee nanje v govorih spomnil.

Na veliko sveìanost v edadu so prihiteli ljudje
iz vseh krajev nase deele. Prili so zastopniki
obein Furlaiilje s svojimi praporji, prili so za
stopnik-ì partizanskih zdruìenj z bojnirni zastavami,
prislo je veliko bivTh garibaldinskih ter ozopovskih
borcev, priili so tudi slovenski partizanski borci ti
Bene?lije, Goriike ter Traske. priila je tudi sku
paia bivsih partizanov iz Slovenije.

Oddelkj italijanske vojske in upanstev ter bor
evskih organizacij so se najprej zbrali tam kjer
je postavljen velik spomenik odpernikernu giba
nju. Tja je dospela prectsednica poslanske zbornice
Jotti v spremstvu edadskega upana Pascolinija,
podnredsednika poslanske zbornice Fortune. pod
tajnika v obrambnem rninistrstvu Scovacricchuja.
vojakih povelinikov. Poboila je venec pred spo
menik, ki spcminja na ved sto prebivalcev edada
in blinjih krajev, ki SO padii v asu borbe proti
faiiznrn in nacizmu.

Zatem je dolg sprevod el ez Iluditlav most
skozi star&lamo mesti) do Ulice Libertà, skoro
pred kobodvorom, kjer so bili postrojeni razni od
debiti vojske in kjer So bile postavÌjene tribune za
goste ter kjer je precei prostora za veUsogIavo
mnodico, ki se je bila tam zbrala.

o1aQ,

Predsednik republike je poastll s srebrno ko
lajno za hrabrost v borbi proti nacifaMzmu mesto
edad. Io ker je bit edad skupno z okoliklini be
nelkimi obeinami e od vsega zaetka borbe proti
nacifaizmu, skujno s Karni,jo, eden izmed prvih
krajev v Italiji, kjer se je razplamtela oboroena
vstaja in kjer je pi’odo sredi beta 1944 do ustano
vitve svobodnih podrcdij. Predsednica Jotti je v
svojem govoru povedala, da se je e teli krajih
ustvarjala demokratlina italijanska drava, da je
partizanska civilna oblast, ki so io garantfrali obo
roieni garibaldinski in osopovski oddelki, ustvar
jala zakoee, ki jih je potein osvoiila ita]ijanska re
pubiika. V edadu in okolici ie bio ve sto padilli
v parlizanskffi vrstah, talcev, v taboriìlih. Zaradi
tega je srebrna kolajna namenjena tudi okolikim
obéi’ am.

V svojem govoru se je Jotti dotaknila tudi da
naniili vpraanj od socialnih do politinih, od te
rorizma do kandalov, in dejala, da je povojna re
publikanska in demokratina Italija uresnklila mar
sikaj Ustega, za kar so se med vojno ljudje bo
rili v gorah in gozclovih, veliko stvari pa je àe
vedno treba uresniciiti in zato potrebuiemo mir in
nujna je volja, da se te ideie odpornitva uresniiio.

Na sveanosti sta spregovorila tudi edadsld u
pan Pascolini in vojaki poveljnik generai Granai.
Po mimohodu bojnih voiaikih zastav in praporov
mest nae deele, ki so naerajene z zlato kolajno,
je predsednica poslanske zbornice pripela srebrno
kolajno na prapor edadske obcine in ga zatem
poljubila.

àe pred s’eanostjo se je predsecinica zbor
nice na upanstvu seàla z zastopniki obeinske upra
ve in upani benetkih obein ter se poklonila spo
minu ustreljenil’ v edadu pred spomenikom v neki
vojanici

MARKO WALTRITSCR -



TRST, nedelja, 25. aprila 1982
)d 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tfskarnl .Doberdob
je edini tiskanì partizanski DNEVNIK v zasunjenì EvropL

SINOI V VIDMU

iOTTIIEVA SPREJELA
BENESKE StO VENCÉ

Zagotovila jim je, da sì bo prizadevala za p0-
speitev postopka za sprejeni zaitnega zakona
VIDEM — Predsednica poslanske zbornice Nude Jotti, kI se oh

prllonosti podelitve srebrne nagrade obèini edad zà zasiuge v od
poruiikem gibanju mudi na dvodnevnem obisku v Furlaniji - Julljskl
krajini, je slnoI v videmskem hotelu Astoria sprejela delegacijo be
nelkih Slovencev. Delegacijo so sestavljali predsednik teritorlainega
odbora SKGZ-za videmsko pokrajtno Vi]jem erno, pokra.nski sv&o
valec Pavel Petriiè, predsednik mladinskega odbora SKGZ za videm
sko pokrajino Maurizio Namor,
predsedmk drutva Lepi vrh iz I vanje zahtev in potreb Slovencev

Kanalske doline Salvatore Teno- I v Italiji s strani uradnih oblasti

si, predsednik kulturnega drutva Do nedavnega tevi1ne politiène
Ivan Trhiko fz eda Beppino sue sploh niso botele priznati be
Crlsetig, urednik Novega Mata- I nekih Slovencev za sestavni del
jurja Izldor Predan, predstavnica slovenske manjine in so praktino
Zveze benek1h inn Marina Cer- I zanikale obstoj teh vpraanj. V
netig, podiupan obéine Tipana E- I zadnjih letih so se razmere na tem
ho Berra, predstavnik SLORI podrojii postopoma izboljale,
edada Riccardo Ruttar in preti- i vendar Slovencem v videmski p0-

stavnica drultva Ivan Trinko L- i krajini e vedno ni priznan sta-
cia Trunjak. Na pogovorih tus manjine. Zato si beneki Sio
predsednico poslanske zbornice je venci obetaio in zahtevajo, da bo
bil prisoten tudi komunistiéni ,o- italijanski parlament irnprej spre
slanec Arnaldo Baraccetti. jel zakonsko zaito za slovensko

Najprej je spregovoril Vihjem I manjino v Italiji, ki pa ne sme

erno, ki je orisal poloinj sloven- lodevati Slovencev na podiagi te

ske manjine v videmski pokraji- ritorialne razdelitve 0 pokraji

ju. Pri tem je e posebej odlo&
no pod&tal dosedanje neupodte

nah.
Za film je spregovoril profesor

Pavel Petrii, ki je svoj poseg o
mejil na parlamentarni iter za
sprejem globainega zakona za za
ito manjine. Pri tem je pouda
ril, da se vpraanje varstva slo
venske manjine razlikuje od za
ite drugih manjin in ga je tre
ba zato obravnavati lodeno.

Predsednik mladinskega odbora
za videmsko pokrajino Maurizio
Namor je spregovoril o vlogi
manjine kot zveze med drinvami
in narodi in kot skupnosti, ki la
hko veliko prispeva k demokra
tinemu razvoju druibe, v kate
rem tivi.

Nude Jotti je z velikim zani
manjem poslua1a predstavnike
slovenske delegacije in zagotovila,
da bo napravila vse. kar je v
njeni modi, da bo pospei1a po
stopek za sprejem takega zakona,
ki bo ustrezal zahtevam sloven
ske narodnostne skupnosti v vseh
treh pokrajinah. Obenem je ome
nila tudi nevarnost parlamentar
ne krize in predasnih volitev, kar
bi za veè asa zavrlo sprejem za
itnega zakona.



IM PC VABIL O BENESK1H SLOVENCEV

Tomieva in $inigoj
i • i n

na OD1$KU v eneciji
V edudu sta se sestuk s predstuvniki 510 ven

skTh ku!turnih drus tev iz videmske pokrufiie

a EDAD — lanica predsedstva Med terni pogovori so e posebno

r SR Slovenije in predsednica druine- pozornost posvetìli viogi in pomenu

nega sveta za inednarodne odnose prosvetnega in kulturnega delova

Vida Tom ter podpredsednik iz- nja pri ohranjevanju in utrjcvanju

vrnega sveta skupéine Slovenije narodne zavesti.

Duan inigoj sta se veraj mucii- Iz Lkev sta gosta iz Slovenije od-

la na obisku v Beneki Sloveniji. potovala v Tersko dolino. kjer sta

-‘ Sa pogovorih s predstavniki Sloven- se ustavila v Bardu. Tu sta si ogle

cev v vidernski pokrajini sta bila dala etnografski muzej in naselje

prisotna tudi predsednik Slovenske novih biL ki so jih zgradili po po

1 kulturno - gospodarske zveze Boris tresu s pomojo Jugoslavije. Na ob

- Race in jugoslovanski gencralni inodju petra Stovenov sta nato o

konzul v Trstu tefan Cigoj., bi.skala tovarni BENECO in Veplas,

Vida Totnieva in Du.an sinigoj. ki sodelujeta z begunjsldrn Elanorn

• ki sta dopotovala v Beneako Slove- in rnirenskirn Cicibanom, ozfroma s

nijo e zgodaj dopoldne pieko nlej- koprskim Iplasorn.

i nega prehoda Rateiie, sta se najprej Popoldiìe sta se Vida Tomi in

sestala v Ukvah in abnicah z Ma- Duan inigoj v Uvorani Ivan Trin

riorn Gariuporn in Salvatorejem Ve- ko v edadu sestala a predstavniki

nosijern. ki sta ju seznanila a po- benekih kulturniii drutev, ki so ju

loinjern Slovencev na tern obmodju. podrobno seznanili z razinerarni, v

katerib ivi slovenska rnanjina na

ten obn ju in z ovjianij, s kateri—

mi se sretijejo drutva pri svojem

cielo. Posebna pozornost je veljala

zahtevam. naj italijanski parlarnent

@mprej sprejme potrebno zakonsko

zaito za Slovence v It.aliji in naj

pri tem ne dela razlik glede na te

?
ritorialno razdeljenost manjine.

Vida Tomi je v svojem posegu

I poudarila zaninrnnje Slovenije za

poloinj slovenske rnanjine v Italiji

in se je zaustavila pri viogi mani

L f Q fr
in v razvoju odnosov mcd drin

oJì1. H yJ Z) vamiinpriternjeeposebejo

/
pozorila na odnose med veinskirn

in manjinskim narodorn.

Obstoj in poloinj rnanjine sta

namre v inarskem odvisna prav od

teh faktorjev.
Gosta la Slovenije sta se v edad

sesta]a tudi a predstavniki krajev

nih oblasti in sicr na uradnern ko

silu na edadskem gradu. Kosila so

se mcd drugim udeleBli vidern

ski pokrajinski svetovalec Petricig,

predsednik gorske skupnosti Terskilz

dolin Sinicco, narnestnjk edadske

ga uana Fantino, inpan obine

Grmek Bonini, inpan iz Rezije Bar

barino, monsignor Birti, podrupan

iz petra Slovenov Adarni, predsed

nik teritorialnega odbora SKGZ za

videmsko pokrajino Viljem erno in

drugi.
KARLO DEVETAK
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EDAD — Videms!d pokrajmski
svet je e tretjk zaporedoma raz
pravlia] o gospodarskih razmerah
v Reziji ter Nadikih in TersLi do
lini. Razprava se je zaela na te
melju ocen nekaterih manj pomem
bnih pohud pokrajinskega odljoi’a ‘

korist tnlekarn, zadrug, zac1ruinih
hlevov in za vzdrevanje podee1-
skih cest na hrih,vitem obmo&ju
pokrajine. Poleg drugih je ponovuo

spregovoril tudi Petricig, ki •je s

podatki doka,al, da pokrajinski od
bor ne upoiteva potieb &neije.
Na o1imoju kjer ivijo Slovenci je
pokrajina podprla Le rezijsko za
drugo «To roina dolina>, in tiri
manjie mlekarne v Nadiidh do
linah,

Stevilni pokrajinski svetov alci so
kritizirali tucli uresnievanje naérta
o gi’aclnji cest pokrajinskega p0-
mcna. Ceste v Hlodiu, Zamiru in
SovodnaIi. ki so bile precej pcko
ciovane mcd gradnjo novega vodo
voda, ostejajo ie naprej le na se
zriamu neuresnienih e1.ia.

Nezadovoljstvo prebivaistva Na
diikih dolin z delovanjem pokraji
ne na nihovem obrnoju je priila
do izraza tudi na srecanju pred
sednika . idemske pokrajine Engia-

. upani Nadikih dolin in voci
stvom gorske skupnosti za te kra
je, ki ga e vodil predsednik Chiudi.
upani in Chiudi so Engiaru po
drobno orisali probleme in teave v
omenjenih obinah in zahtevali ve
je angairanje pokrajine za nlihovo

razreitev. Predsednik pokraline je
sicer odgovorii na vsa vpÌ’aanja,
vendar se je obvezal sarno lede
gradnje mostov v Thani in Mli.

N& sreanju so nato pregledali

e monosti za ohranitev otroikega
vrtca v Si’ednju in mesto uite1ja
v FI1odij ter raziiritev finanénih
pcclpor rnanjiirn kmetom in ivino
rejcem.

Scja VZPI-ANPI
iz Nit1iId1i dollii

(EDAD — V nedeljo, 18. aprila,
so se sestali na dniitvu «Ivan Trin
ko» v dedadu bivi parUzanì, vpisa
nj v sekcijo ANPI Nadiikih dolin.
Sestankti je prisostvoval ttidi pred
sednik pokrajinskega in delekiega
odbora ASPI Federico Vmcenti. Na
sestamu je bil najve gcvor o oja
enju organìzacije. raziritvi 1an-
stva, o vejem sodelovanju z obmej
nimi orgatiizacijami ZB Slovenije.
ter o pomemb,ilh manifestacijah v
videmski pokrajini v tekoem letu.

Predsednik Vincenti pa je napra
vil v svojem posegu rjdrobno anali
zo o politinem pololaju doma in v
svetu ter staliicia ASPI do do]oe
ciii orobiemov.

8ENEKI DNEVNIK:

Videmsku pokrujinu ne upoteva
problernov in zuhtev Benecunav
Premalo pozornosti gradnji in vzdrievanju cest ter krajevnemu
gospodarstvu - Sreanje predsediiika pokrajine Engiara z

upani Nadikih dolin in vodstvom gorske skupnosti

. ot?%)



Amateqi Slovenske
Beneèije
v Portorozu

Veraj so v portorokem Avdi
tc)ri]u odprli razstao amaterjev
Slovenske Beneije. V kulturnem
programu so nastopili meiani
oktet Svoboda iz lzole, glasbena
skupina Aliansa iz Pirana in pred
staniki iz Beneije. Razstaio so
prirediti v poastitev kongresa
slovenskih in jugoslovanskih ko
munistov.

•
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Zakljueek revìje »Primorska poje(
V nedeljo, 18. aprila, se je v obéinski

teiovadnici na Lesah v Beneki Sloveniji
zakljufla letoinja revija »Primorska po
je. V enem mesecu in poi so v dvanajstih
krajih, na tej in na drugi strani meje, na
stopfli skoraj vsi primorski pevski zbori.
Ta mnoinost pa se ne odraa samo v te
vflu pevskih zborov, ki so ietos peli, in
v tevilu pevcev, ampak tudi v zanimanju,
ki ga vsakoletna pevska revija vzbuja pri
obéinstvu.

Steviio novih ali obnovlj enih pevskih
zborov, teviIni miadi pevci, 1cl iz leta v
leto z vedno veèjim veseljem pomlajujejo
pevske vrste, in drugi znaki kaejo, da za
nimanj e za to obliko udej stvovanj a staino
raste. Zborovsko petje doivija svoj pre
porod. Zbori se predvsem tevi1èno krepi
io in to je prvi pogoi, da se ho pri petju
izboljala tudi umetnika raven. Prav ta
ke mnoiéne pevske revije, kot ie Primor
ska poie, lcaejo resniòno stanje vsakoietne
pevs’ke, kultarne in glasbene rasti. Ce upo
tevamo nairazlineje okolnosti, •ki lahko
vplivajo na kvaliteto izvajania pri posa
meznih zborih, lahlco re&imo, da se stanje
poasi, a vztrajno bolja. Bo1ja v smislu,

Novemu Metejurju, zashflnemu
glasilu hene.kih Slovencev iskreno
estitamo re pomembni jubilej. Pre
pri&zni smo, da ho tudi o prihodnosti
z enako odloénostjo branil koristi ne
ega ljudstva v Beneèiji, tolmaéil nje
gove elje in prièakovanja ter e da
lje prispeval svoj nepogre.ljivi dele
ti prizadevanjih re vsesfransko ostie
anje naih rojakov ti videmski p0-
krajini.

Novi list

vati, ker jih pa stvar zanima. Prav zara
di tega, ker ie sedai petje spet zadobilo
viogo vodilnega kuiturnega udej stvovanj a
mcd naim ljudstvom, je nuino, da organi
zatorii zaneio misliti na neko obiiko, ki
ho pevske zbore in tudi poslualce e na
prei spodbuala, da bodo sledili in se ude
leevah te dejavnosti. Dobiti pHrnerno re
itev seveda ni lahko, ie pa nuino, kajti
pogoii za to so in vsi moramo izkoristiti
as in prilike, da se zborovsko petje v na
ih krajih spet razviie v kulturno medna
wdno reprezentativno dejavnost,

(

SZ1c (?fl_

da vsi stremUo za im boflo izvedbo, ta
volja pa ho zbore, oh marljivem delu, va
jah, primerni izbiri zborovske hterature,
glasovni izobrazbi, smiseinemu muzicira
niu itd., privedla do vedno popo1nejega,
1epega petja.

Organizacia tako mnoiéne pobude, ki
je tudi zemljepisno razvejana po vsem pri
morskem ozemliu, ie zahtevno in nelahlco
izvedliivo delo. Kae pa, da so ljudje za
zborovske reviie pripravljeni velilco frtvo



EDADSKI OBINSKI SVETPODPRL ZASCITO MANJSINV resoluciji je poudarjena zahteva p0 hitrem sprejemu gtobalne zaite za Iovensko manjinoEDAD — ecladski obèinski svet prejel te predioge in zagotovil, da
je z veliko ve&no glasov sprejel jih bo obinska uprava upoeva1a.
resoIucio, s katero se je senanilz zaietkom parlamentarne razprave o zakonskih osnutkili za zaitoslovenske narodnostne skupnosti ino okvirnem zakonu za jezikovnemanjine v Italiji. V resoluciji, kijo ie predstavil naèelnik kornunistiènih svetovalcev odvetnik Giovanni Battocletti, se e èedadskìobinski svet zavzel za hiter sprejem potrebnih zakonov.
Komunistkni svetovalec le vpredstavitvi na&ta resolucije pou-

71
daril vestoletno solitje na obmoju (c-dada mcd pripadniki furlanske in slovenske skupnost. Kul-

Qturne, etnine in jezikone ralike
p) ‘J.

so lahko povezane z razlino stopnjo narodne zavesti. kar pa kljubtemu obvezuje itali jansko dravo,cia s potrebno zaito uresniéi navodilo iz ustax’e.
V iroki in poglobljenj razpraviso uato spregovorili naelnik soeialistine skupine Alessandro Pasta. ki je omenil zakonski osnutek.ki ga je v parlamento predstavilposlanec Fortuna, in predstavnikakransk demokracije Specogna inNamor. Kljub razlikam med posameznimi zakonskimi osnutki in v tehpredstavljenimj reitvami so udeìeenci razprave potrdili prisotnosttea problema. Razpravo sta zakljui1a upan Giuseppe Pascolini

Lì
in odvetnik Giovanni Battoclettj, kista se sporazumela za dopolnitevresoÌucije. Le-ta sedaj vsebuje stalia iz razliénih zakonskih predlogov in zahtevo naj se to vpraanje konéno le rei.
Obinskj svet le obenem odlonozavrnil predlog resolucije neofaistine stranke, ki ga le predstavilsvetovalee MSI grof D’Attimis ManÌwo, V katerem je bila zanikanaprlsotnost sloyenske manjine nao1)moju ceclada.

-

Tudi v razpravi o proraéunu zaleto 1982 s komunistinj in socia1istjnj svetovaici paudarili po&eboir.e akcije za raziritev gospodarskega dela osimskih sporazumov na obmoéje cledada. upan le
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Delegacija benekih Slovencev gost
gorske skupnosti za Iersko dolino

Profesor Viljem ierno podrohno orisul zuhteve Slovencev iz videmske

pokrujine p0 globuini zoidti - Podporo predsednikq gorske skupnosti Sinicw

EDAD — tet’i1na delcgacija slo- anikati. da Miroa, miada sov

venskih kulturnih organizacij iz vi- etsha papiga, ni dovolj zgovoren.

demske pokrajine Se je v sredo, 7. Pametna iva1ca je e ziasti ljubi

prila, v (enti sestala z upravnirn teljica poezij in sovjetskc ljudske

svetom gorske skupnosti za Tersko glashe, ne trpi pa jazza in pop
dolino. Prisotni so bili predsednik 1asho. Ko ju slli na ves glas za

goiske skupnost.i Sergio Sinicco, krii: «Dov1j s takino gtasbo, po

entki upan Giancarlo Crucler. ZU vzroa mi g]avobol».
pan iz Pavoletta Angelo Compa

________

gnon, upan iz Alitena Enzo 1)egano

in geometer Carlo Poneliia ter taj
nik skupnostl l’co I)egregorio.

V imenu slovenske delegacije je

spregovoril profesor Viljem Eerno,
ki .ie opozoril na soodvisnost var
stva narave z olu’anjevanjem etni&

nih in kulturnih znailnosti doloe

nega obmoja. Pc,drobno je nato na
nizal etniéne in jezikovne pravice

benekih Slovencev, ki obvezueo
c1ravo, da imprej sprejme zascit

ni zakon za slovensko narodnostno

skupnost. a katerirn bo izpo]nila tu-

di obvezo iz Sestega tena italijan

s1e ustave. Pri apTelemu tega zako
na ho treba upoitexati gospocÌar

ske in socialne znailnosti oh
mnija videmske pokrajine, na ka

ierem ivijo Skvenci in odpraviti

dcsedanje pomanjkljivosti, ki so za

irale gospodarski razvoj teli kra

jv. Zato ho trebo e naprej vztra

jti. da ho parlament sprejel tak

?4iitni zakon. ki ho ustrezal za

htevarn tudj benekih Slovencev. j

V razpravl ‘o sodelovali e Mao- A 1-
- Q hCJ

rizio Namor, Riccardo Rutar, Fa

bio Bonini, don Boo Zuanella.

Ciampaolo Goriup in don Paskal

Gujon, kj so potrdili to kar je p0-

vedal profesor eimo in so se zavze

li, naj parlament zagotovi enake

pravice vsem Slo’cencem v Furia

nji - Julijski krajini. Obenem naj

zagotovi tudi potrebne drubeno -

gospodarske pogoje za ponovno o

ivite’ slovenske kulturne identitete

in naj ustanovj dvojezine oie.

Predsednik gorske skupnostj Ser

gio Sinicco je v odgovoru dejal, da

se ho zavzemal za popoino ovredno

tenie kulturnii in gospodarskih zna

ilnosti Terske doline. Podpri bo

tudi kulturno sniite, ld prispeva k

demokratizaeiji in humanizaciji

druThe.



V Cedadu odkrffi
spominsko plosco
«oetu» slovitega
Teatro dei Piccoli

Sa proelju hie, ki je bila ne
ko last druzine Podrecca v Òe
dadu, so pred nedavnim odkrili
spominsko ploiéo enemu najbolj
znamh meanov, Vittoriu Po
dreccì, ustvarjalcu najIepih lutk
na svetu.
Vittorio Podrecca je bil sin Car

1 Podrecce, edadskeg odei-
ka, ki je bil po poreklu Slovenee
iz petra. Carlo Podrecca pa se
iii ukvarjal le z odvetnitvom. pa
pa je bil tudi anikar. zgcdovi
nar in pisatelj, bil •je tudi avtor
dela «Slavia italiana. Njegov
brat Guido pa je bil direktor sa
tirinega lista «L’asino).

Vittorio Podrecca, ki je bil tu
‘di sani odvetnik se je e leta
1914 odpovedal svojemu odvetni
kemu poklicu in se pcsvetil lut
karstvu. Bil je idejni vodja. rei
ser in pobudnik znanega «Teatro
dei Piccoli». s katerim je obiel
poi sveta. sai je z njim gostoval
tako v Ameriki. kot tudi v So
vjetski zvezi in na Daljnjem
vzhodu.
Podreccov «Teatro dei Pjcco!j»

je s svojo pravijino privla(nostjo
ter s svojo izbrano glasbeno
spremljavo pritegnil pozornost
vsega in vsakega ohinstva, celo
velika gledalia, da ne govori
mo o velikib umetnikih, kot na
primer slovito odrsko umetnico
Duse ali Charlia Chaplina. pa tu-
di samega velikega dirigenta To
scaninija. O nem so pisali veli
ki èasopisi in to se v asu, ko je
1,11 pobudnik in vodja tega gleda
1ia Vittorio Pcdrecca e iv, pa
tudi no njegovi smrti, torej po le-
tu l9i9.

O 4Qo



«TRINKOVEMU
KOLEDARJU»
NAGRADA
‘ERNETO VEGA
SKLADA

V Peterlinovi dvorani na sedeu
DSI je bila v ponedeljek prisrèna
slovesnost ob podelitvi najrade iz
sklada Duana erneta. Casnikar
Saa Martelanc se je v uvodnih
besedah spomnil pred sedmimi leti
umrlega prijatelja, javnega de
Iavca in demokrata: spomin nanj
je bil pobuda za ustanovitev
sklada, iz katerega vsako leto, to
krat e sedmiè p0 vrsti, podelju
jejo denarne nagrade ljudem ali
organizacijam, ki v zamejstvu
skrbe za rast slovenstva, krèan
stva in demokracije. Nagrade so
doslej dobili list Dom, ki izhaja v
Beneèiji, nato traka revija Zaliv,
Gorika Mohorjeva druba, pev
ski zbor Planinka iz Ukev, Sloven
ska zamejska skavtska organiza
cija in Zveza cerkvenih pevskih
zborov.

Letonji nagrajenec je Trinkov
koledar, ki letos praznuje svoj ju
bilej ob 30-letnici izhajanja, na
grada pa je bila podeljena Joku
Kraglju, upniku v Podkraju pri
Colu, ki je dua in gibalo tega ko
ledarja. Kratko, a v svoji navi
dezni neznatnosti bogato zgodo
vino Trinkovega koledarja, ki je
kot osamela prièa iv1jenja v
deeIici, ki ji ni bio dano izraziti
svoje iv1jenjskosti drugaée, je v
odsotnosti pisca prof. Pavieta
Merkuja prebral Danilo Pertot.

Kot je bio reèeno v utemeljitvi na
grade, je Trinkov koledar v èasu
svojega izhajanja na domaé in pri
kupen naèin obravnaval zgodo
vino, zemljepis, ljudi in obièaje
3eneke Slovenije in v manjem
obsegu tudi Rezije. S posebno
vnemo je bil prikazan Ivan
Trinko, duhovnik, profesor, mislec
in simbol Beneke Slovenije. Kole
dar je epnega formata, namenjen
pa je predvsem izseljencem v za
hodnih evropskih dravah.
Zupnik Joko Kragelj se je ob
prejemu nagrade zahvalil za priz
nanje ter opisal teavno pot Trin
kovega koledarja, ki je zagledal
Iué sveta ob 90-letnici Ivana
Trinka in so ga vse do danes pes
tue tako hude teave, da bi kljub
portvova1nemu in neplaèanemu
trudu sodelavcev kmalu prenehal
izhajati.

q
5Lit. t’



Za pogosteja sreòanja in te

sneje sodelovanje so se dogovori.

li zastopniki Nàrodnega sveta ko

rokih Slovencev in Slovenske

skupnosti iz Trsta in Gorice na
skupnem sestanku prejnjo soboto
v Ukvah v Kanalski dolini. Namen

sestanka je bil medsebojno infor

miranje o poloaju in problemih

slovenske narodne skupnosti tako
v Avstriji kot v ltaliji. Sestanka sta
se udeleila tudi upnik Mario Ga
riup in prof. Slavatore Venosi, ki
se oba zelo prizadevata za ohrani

tev in poivitev narodnega in kul

turnega ±ivljenja Slovencev v Ka
nalski dolini.

Zastopniki so ugotovili, da so
vpraanja, s katerimi se imajo ba
viti Slovencì tu in tam, zelo podob

na in da bi bila koristna moòneja

povezava med NSKS in SSk tudi

glede idejnih izhodiò.

Po pozdravnih besedah predsed

nika Slovenske skupnosti A. Bratu

±a so deelni tajnik dr. Drago to

ka in pokrajinski tajniki ter drugi

òlani delegacije SSk informirali

predstavnike Narodnega sveta

predvsem o najnovejih dogodkih

v zvezi s prizadevanji za globalno

(celovito) zaòito Slovencev v Itali

ji, o vstopu SSk v deelno veino

in da se pripravlja SSk na obòin

ske volitve 6. junija 1982.

O okoliòinah vstopa SSk v de

±elno veòino (koalicija estih

strank) na ravni deelnega sveta

deele Furlanija-Julijska Beneòija

je Na tednik obirno poroal v

obliki intervjuja z dr. Stoko e 18.

februarja 1982 — na sestanku v

Ukvah je toka potrdil pravilnost

koraka SSk in poudaril vanost, da

je prevzel kot zastopnik SSk pred

sedniko mesto v sedmi komisiji

deelnega sveta, pristojni za vpra

anja prometa, turizma in prista

n i
Predsednik Narodnega sveta ko

rokih Slovencev dr. M. Grilc (v de

legaciji NSKS so bili e podpred

sednik mag. Filip Warasch, poslo

vodeòi tajnik Franc Wedenig ter

tajnik Nuej Tolmajer in odbornik

Herbert Seher od Kròanske kul

turne zveze) je podal sliko o situa

ciii na Korokem, ki da je e leta

nespremenjena, in to v negativnem

smislu. Kljub obljubam namreò e

ni prilo do razgovorov z vlado o

reitvi konkretnih vpraanj. Situa

cija se je medtem celo zaostrila z

diskriminatoriònem zadranjem

oblasti predvsem na olskem p0-

droòju. Predstavniki NSKS in KKZ

so opozorili na potrebo P0 tesnej

em sodelovanju na podlagi skup

nega koncepta.

Sreòanje NSKS in SSk v Ukvah

/1kJ ,0L\,J.i-11c&2



1.

me,ji.
V resoluciji, ki so jo pred1oi1ivetova1ci Pet.riic (KPI), Melissa(PSDI) in Sbuelz (PSI) ter katerosta kasneje. po uvedbi popravkov,

ijodpisala e Berlasso (KD) in Bureffi tPRfl, je izrainna e1ja, dabì ministrstvo za o1stvo uooteva1odejstvo. da so pogoji Nadiikih doun, glede na dru2bene in kulturneznai1nosti ter v priakovanju p0-sebnih do1oi1 za zaito manjin,izredni ter da bi zato spremenilosvoje sklepe v skladn z zahtevamizainteresiranih krajevnih uprav, o1-skih svetov in starev otrdk obeh o1.
V razpravi, kateri je sledil tudiziipan obine Srcdnje Crisetig. jesvetovaec PetrhM opozoril predsednika pokrajine Englara, da je epreci asom sprejela obveznosti doprebivalstva Nadikih dolin ter da

3
Oca.

r4

Pokrajinski svet podprl

stare iz Grineka in fflodia
Resolucifo i’ zvezì i vrtcem v Grmekuin ìolo v Hlodku so sprejeli sogtusno

WDEM — Oli koncu dolge in po- mora te obveznosti spoitovati oziroglobljene razprave o ustanovitvi no- ma izpolniti. Oh tej priloinosti jevili vijffi srednjih o1 je videmski Petrii tudi kritiziral pokrajinskipokrajinski svet soglasno sprejel odbor, ker je skoraj povsem izk1juiItudi resolucijo z zahtevo, da se o- Nadiike doline iz .seznama upravihrani otroki vrtec v Srednjem in encev za posebne prispevke za radrugo mesto uite1ja v osnovni oll zvoj kmetilstva. .

_________

v Hlodku. Istoasno so tudi zahte-
-

-vaii, da se ohrani osnovna gola vSaurisu, na italijansko - avstrijski

V EeiieÉiji se ha
e vediio lresejo

TRST
— Naprave geotizikalnegaobservatorjja v Trstu so veraj oli13.51 ‘abc1eile potres 4. jakostnestopnje po Mercallijevj lestvici (2.7Richter). Hipoeenter potresa je bilI pod hribom Ivanee oli jugoslovansko - italijanskj meji, severozahodno od Matajurja,



Na nedavnem obénem zboru

Kmeèke zveze je Renato Quaglia,

i predsednik kmetijske zadruge cela

roina dolina» v Reziji in podpred

sednik deelne zveze kmetijskih

zadrug, povedal nekaj odloénili

besed o globaini zaéiti Slovencev

in o stanju v kmetijstvu.

Ob vpraanju zakonske zaèite

slovenskega naroda, ki ivi v Ita

liji (izraz manjina mi ni veé, je

pripomnil), je pod&tal dejstvo, da

smo prisiljeni razpravljati o zaiti

e danes, p0 37 letih ustave in

demokratine republike. e naj

demokracijo presojamo p0 nje

nem odnosu do splone zaèite

vsega prebivalstva v dravi,

moramo al ugotoviti, da smo

imeli v teli letih opraviti le z neko

formaino demokracijo, ne pa s

vsebinsko demokracijo.
Glede razlaèanja slovenske

zemlje je opozoril na to, kar se do-

gaia v videmski pokrajini. V

Beneèiji, v lerskih dolinah, v Ka

nalski dolini in v Reziji se ne

razlaèa samo zemlja, ampak kar

je e bolj hudo, eerazlaéali» so

vedno tudi mogane oz. zavest

ljudi. Teave pri izraanju lastne

istovetnosti izhajajo prav iz tega.

Na naem ozemlju, je dejal

Quaglia, je vpraanje kmetijstva

tesno povezano z vpraanjem

narodnostne zavesti: zato je prav,

da se odlono postavimo v

obrambo naega ozemlja in

naiega gospodarskega razvoja,

kajti s tem branimo Iastno identi

teto. Nazadovanje svetovnega

gospodarstva in posebej kmetij

skega sektorja je naravnano v

funkciji velikega kapitala, ki zasle

duje svoje specifine interese. V

okviru nove mednarodne delitve

dela pa bo gotovo najbolj

oikodovano prav kmetijstvo, ki je

najibkeje podroèje gospodarskih

dejavnosti. O tem priéa podatek,

da se je reami dohodek kmetijskih

delavcev v lanskem letu znial za

celih 8%, bruto proizvodnja pa le

za 2%.
Pri vsem tem pa je pristojna ob

last odsotna, ukrepov v korist

kmetijstva ne izvajajo, ali jih ni,

ali pa so neuèinkoviti. Kmetijski

strokovnjaki in tehniki so postali

birokrati v raznih sluThah javnih

organov namesto, da bi opravljali

potrebno viogo resniènih delavcev

v korist kmetijskega sektorja. Ne

varno je, je zakljuèil Quaglia, da

zaradi posledic take usmeritve, e

éez nekaj let izginejo s trièa vsa

manja kmetijska podjetja, ki

bodo obsojena na omejeno kmetij

sko proizvodnjo za lastno

potronjo.

?

Kmetìjstvo in narodna zavest
v Beneki Slovenìjì



Nevarnost okrnitve pouka
v obcinah Srednje in Grmek

Odiocen pro test vseh prizudetih
EDAD — Odloitev olskega V teh ìogojih so ustrezne social I

skrbniIa, da s prihodnjim olskim ne slube neobhodno potrebne. Te
letom ukine edini otroki xrrtec v fave so namr& e sedai tolikne,
obini Srednje in da tijdne eno de- da bi njihovo poveéanje onemogo
lovno mesto unega osebja v osnov- éilo reden pouk, potevao tudi
ni oli v Hlocìiéu •je izzvaia vai pri- dejstvo, da govoi’i veina otrok slo
testov po vsej Beneiki Sloveniji. vensko nareje. kar povzroca seve
Ze dall casa namreé prebivalstvo da doclatno obremenitev v pouku.
teli krajev poudarja nosebne pogo Poleg tega je treba poudariti da so
le, v katerih morajo delati gole. e ierazrednice e sedai veik pro
ziasti zaradi majhnega tevila o- blem za opravlanje vzgojne funkci
tro!. ker le mnogo otrok, sinov iz- io. ki io mora imeti gola. V obini
sellencev, paé v tujini. Proti temu Srednje vaI bi po takem prediogu
nenaduiemu sklepu, spreletemu po imeli le no uno moé za vseh pet
vsej verjetnoti na osnovi bfrokrat- razredov; èeprav teje iola le deset
skega pojmovanja neke ministrske otrok je to premalo za reclen p0-
okronice so nastopili obe obùiski iik. V Hlodiàu. kjèr •je ola s ce
upravi. izvoljeni olski organi in lodevnim poukom. pa bi bio zmatij
zdruiena starev. anje tevila ucite1jev celo proti lo

V odlonem in ostrem giki eksperimentalne gole. Ob tem
ga •j’. vsem pristojnim predst.vni- ie opozoriti. da e prislo v pre
kom ublasti naslovil okroni Solski teklih letih rio zdruzitev vec mani

sib sol v obcim Grmek, seveda z
namenom. da bo v novi zdrueni
o1i pet uènih moli in da je bil to
pogoj, pori katerim so stari in tudi
krajevne oblasti sprejeli predlog za
zdruitev teli ol. Danes se oJska
uprava ne me izogniti izpolnjeva
nju sprejetih obveznosti, kajti sicer
bodo stari in olski izvoljeni or
gani zahtcvali, da se ponovno od
prejo vse zaprte gole.

In konro e vpraane otrokega
vrtca v Srednjem. Zaprtje tega vrt
va bi prisiffio deset otrok, da osta
nejo donia. Gre namreè za edini
otroki vrtec v obèini. v katerega
se nekateri otroci vozijo celo iz 3r
kilometrov oddaljenih kra.jev. Ni
mogode misliti, da bi se ta razda
la povea1a. upoitevajoé. da gre
za otrGke od 3. do 5. leta qtaro
sti. Nasprotno, predstavniki oIske
ga sveta opozari&o. Lia le takr
cdloditev v nasnrtju z rleelnimi
doloili, ki predviclevajo, da je tre
ba vsem otrokom oniogoliti zha
janje v otroke vrtce Zato ored
stavniki okroneia sveta od1”tw
nrotestirajo proti takim staliem
in so celo zaorozfji z oristononi. c
ob]asti ne spremenilo sklepa.

Ni mani odloni nista ‘-talii
obeh zamteresiranjh uorav. ki v
pismih olskemu skrbniku potruje
la. da so oJske oblasti v ‘zvezi s -

tem vpraaniern spreiele konkt-etne 1
obveze in da jib erhj ne mnrejr
5t’oeo]no snrmfnjati

svet iz nt Lenarta le meri drugim
reeno, da je vse ozemlje zaradi
gospodarskega in drulbenega pro
padanja zelo prizadeto ter da mo
rajo teviini star. zaradi pomanj
kanja delovrjlt mest v Beneiki Slo
veniji. v slulbo vsak dan tucli v
70 do 100 kilometrov odclaljene kra
ie. Geografska lega posameznih va
si. tisoko v bribih. vse to e ote
koa. turli zaradi pogostoma nepri
mernih cestnih povezav.

gv



Sreaiìje o osnuikti zakona
o jezikovnih skupnostih

Sodelovafi soposlunci Fortunu (PSI),
Burucetti (KPI) in Bressuni (KB)

VEM — V preteklili dneh se je
zae1a razprava o okvirnem zalco
nu za •jezikovne manjine in emi
ne skupnosti v Italiji, ki ga sedai
preocuje komisija za ustavna vpra
anja v poslanski zbornici. Razne
zakonske osnutke so razdelili na
ve skupin in so nredvsem od raz
prave ]oili osnutke zakonov za za
ito sloenske manjine. O teh
osnutkih namre razpravljao ‘ se
natu, tudi na izredno zalitevo pred
stavnikov manjin samih. Palco te
Ca je 1)1k 1oitev razprave jotreh
na tudi ato. kr gre za drt!ana
vpraianja, sai predstavlja zacita
Sloveneev tudi izpolnitev nekaterTh
mednaroclnih ob eznosti.

V puslanski zbornici sami pa so
nate loi1i osnutke ustavnih zako
nov od estalih osnutkov. k’aiti o
stopek je razlièen Sedai so irne
navali ojo skupino in tej kupini
poverili na1oo, da pripravi enot

C2
t

no besedilo. Id bo mccl drugim za
devalo tudi Furlane.

To je, v skopih besedah, vsebina
posegov furlansldh poslancev For
tune (PSI), Baracettija (KPI) in,
Bressanija (1(D) na razpravi, ki io
•je organiziral Corriere del Frìull
v Lvorani videmskega obèinskega
sveta. Trije parlamentarci so ob
jasnìli tudi vpraania s katerimi
se ha morala komisija v kratkem
spoprieti: ugotovev, za katere
nianjine gre oziroma katere mani

je treba vkljuiti v okv’rni za
kot. do1oitev postopka za uvedbn
doIoM1, ‘pranje. éc na) oo ftr
lani,ira. v iolah obvezni jezik ah
ne. Komonistiéni in sacialistini pa
slanci so mnenja. da bi !m,rala
biti furlanina ohvezni jetik, e
bi tako sklenili jristojni obtn’ci
svcti. veridar tega vl)raania ne po
stavtjajo strogo prejudieialno. tucli
wlt, kei se zavedajo, da bi s tern
iozreili precei teav. Bressani ie
bil nekohko druganega mnenja,
cendar oa le paudaril pomen za
etka razprave o takem okvirnem
zakonu. Bressani e tudi sprego
vani e, vi)rmianiih Slovencev in oh
raziolil, zaka.i •je preprkan. da le
treba za slovensko manjinc’ izgla
sovati posebno beseclilo. Po Bres
sant!evem mnenju gre namre za
nar’vln’, manjino, ki )e ni mngoe
noeiìostavljeno vkljue’ati v spio
ni normativ jezikovnih skunr.osti.
ki so raztresene po vsei Italiii.

V tazpravo je me’d drugimi nose
gel tudi pokrajinski svetovalee Pe
tniic. ki ie cle)al. da bi m)rala
biti krianska demokt’acija doaleci
na z iiae1i, ki liii ie na tem sre
anju zagovarial Bressani in da bi
moraìa tore) opustiti stalie de
Iitve Slovencev v tn katc-onije.
ket tudi noben zakcnski osnttek ne
pre;Ilaea. da bi delili Furlane na

I kntegonije. Kar pa zadeva okvirni
zakon •je Petriic. ki je soglaial s
sta1iem. da je treba Slovence lo
ìeno obravnavati. mnenja. da je
treba sicer v zak’jnu navesti riosa
mezne nianiine, vendar da Th tre
ba predrideti menost. da kas•
nele po.same7ne deeJe od1oalo o
dodatnih zaitnih ukrepih.
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Z V(’ERAJNJE SEJE DEELNEGA SVETA

Nu openski Ìoli «Franco Le vk»
kmalu vseljiva nova ucilnica
Kako je z nate&jem «Moja vasi v petru Slovenov - V ospredju
problemi tovarne Sem-Detroit in niinskih predelov furlanije

Na verajnji seji dee1ne skup
ine je odbcrnik za o]stvo in kul
turo Barnaba odgovoril na mter
pelarico ‘wetovalca SSk toke o sti
ski z unimi prostori na openski
osnovni oli «France Bevk». O’I
bornik e v tei zvezi dejal. da je
na openski oli sedem uiIni.. in
o,em razredov, zaradi esar o v
zaetku olskega Ieta res nastale
resne teiave. Tr’aka obina je
prevzela nalogo. da preuredi v u
ilnico prostor. kje so bile noiwcj
prhe in ustrezna dela bodo zakliu
ena cez nekaj dni. Mcci tern éa
coni se osmi razred olc ‘france
Bci posluuje uilnice. ki in le
dala zaiasno na razpolago itallian

sola.
Oclbornik Barnaba je odgovoril

md’ na vpraanje komunistiénih
svetovalcev Simsig in Bratire v
avezi z natecajem a naslovom «Mo
ja vas», ki ga vsako leto OTcìfli

zira kroek «Nedia» v petru Slo
venov. Ministrstvo za javno vzgo
io — je v tel zvezi dejal Barnaba
— ie tudi ‘oh uo.tevanju mnenia
pradsedstva ministrskega sveta od
redilo, da «naLe.l v slovenskem
nareju ne more potekatz mcd red
nimi unimi urami. temvec le v
okviru poo1skih ci.eiavnosti, in si
cer tako. da se eahorati izroijo
ustanovam, ki pobudo orga niziTajo».

De1ni svet je obravoaval tiidi
pereé prohlem obrata Sem Detroit
v Triu in v tcj zvezi le odbor
nik za industrijo De Carli dejal. da
se 1)0 o&topu industrijca Dal Ve
re pojavljajo v zadnjem iasu za
orevzam obrata nekateri clrai in
dustrijci. Deela ho dala wm no
vim morebitnim operaterjern vsoto
9 miiijard lir, ki io ie namenila

za to, da rei tovarno in zagotovi
nadaljnjo zaposlitev 400 deiavcem.

Nato le skupina zaela raz
pravo o posegih, ki naj bi liii p0
na&tu, ki ga ie izdelala KPI pre
vzeli declni organi za gospodarsld
;azvoj zaostalih obrnoii niinskih
predelov Furlanije. Ba”.prava e
ho nadaleva1a in zakljuila na da
nanji seji skupine.



Nozkupitini iiudijìkegu centro «Nediio»
zùhtevo po dejunski zdtfti vie monjilne
Kritina ocena zakonskega osnutka KD - Arh. Valentino Simonitti o zgodovini Sloven-cev videmske pokrajine in o njihovih zahtevah - Bogata razprava - Brzojavka v Rim

cEDAD — cVse kae, da je Kranska
demokracija no svoje priredila 6. èlen osta-
ve in besedilu. k-i se glasi: Republika s po
s’bnirni doleéili iti jezikovne rnanjine,
dodala: (e izrazijc) volj0 0 zaiti, in e:
ce posarnezni predstavniki rnanjin to zahte
vajo. Tako ,je arh. Valentino Simonitti na
skupjni tudijskega centra Nedia ocenil
zakcnski osnutck Kranske demokracije za
zakito s]ovenske manjine. Simonitti je v
sojem raziniljanju ngotovii. da ustava eno
stavno dolada, da ima rcpublìka nalogo in
doBnost, cia izdela dolodila za zaito mani
ine, krìanska demokracija pa je mnenja,
da je ta dobnost edvisna od posameznih pri
merov in da ne ‘elja za vse enako. Poleg
tega KD zaliteva od Sloveneev vidomske no
krajinp, da se izradejo. potem ko so jih
desetietia fizino, psi1ioloko in gospodarsko
zatirali.

Upornost in vztrajnost slovenske manji
ne proti tein zatiratnim silam sta bili vsa ta
dolga leta res izredni in sta omogoéili Be
neiji, da je ohratìila skoraj nedotaknjeno
svojo s]oensko kiilturno osnovo. Gre za ve
liko potrditev volje no obstoju, no ohranitvi.
no avestobi svoji idenUteti in svoji pie
teklostì.

V- preteklosti je bila namrad Benecija ve
znì len metl dvema svetovoma, kj sta si
bila zelo daie, med dvema nadvse raz1i
nima stvarnostima in zaradi te vioge il le
beneka republika prizna]a posebne prauice.
Ti kraji So dolga stoletja preclstavtjall no
meniben primer slovenske kulture znotraj me
•ja beneke repuhlike. Italija ai priznala teli
7nailnosti in je pokazaia celo sovratva do
slovenske, kot sicer tudi do drugih jezf

kovnih skupnosti. Znani dogodki so titisilili
Italijo.’ da je uvedia zaiitna cloloila za
rnanjirìe v Dolini Aosta in na Junem Ti
rolskem. In sedai znpet rnednarodno do]o
(io -- osiniski sporazum — terja Italilu. naj
i/pomi ssoje obveznosti do slovenske manjine.

Pridobitve jzikonib manjin bado vseka
kor narai(ale: minilo je obdohje v katerein
so evetele nacionaine teThje. Odpira se doba
krajevnih skupnosti in Stevilne velike in mai
I)fle dr’ave so e nakazale not. ki ji mora
mo slediti. Te ctrave o razumele problern
bogastva, ki ga prectstavljajo etni(ne skup
nosh, in so v nekaterih primerih. kot v SZ
ohnovile jezike, traclicije in literaturo, ki bi
siecr krenili v pozabo. Sama Sioveoija. ki je
s tega viclika «e1ikas de’eJa v ma]cm, pri
znava v celoti rive narocinosti. madarsko in
italijanskc, ter lima pripisule volUto viogo.

Simonittijevemu poradilu je sleclila tolga
in bogata razprava, v kateri je bile poudarje
na nuinost enotnih prizadevanj vsch napred
oih sii Nadikih dolo do zmage v bitki za
ost.varitev novih odnosov slovenske skupnosti
v Fnr]aniji z italijansko dravo, «na viski
ravni. Giuseppe Rlasetig je zakonski osnutek
KD oceni] kot pred1og za za(ito tistih. ki
nasprotujejo zai(iti sk)venske manjiine». De
ial je, da je pri tem bistveria nega Sioven
ccv samih, kajti lCD ho(e ii.koristiti ihkost
manjiine. Odgoxor mora biti tore okrepitev
manline saine in poziv prebivalstvu naj So
deiuje pri vseh pobudali za dosego ustrezne
ga zai,itnega zakona. Mino Ciccone je prav
tako kr’itiziral zakonski osnutek KD, zausta
vii pa se le tudi na nekaterib pojavih nego
toosti v furianski levici, kar pomeni, da je

pout’bno lroko slovensiw poiìti(no gibanje,
ki bi opustilo birokratski strankarski zna(aj,
tako, da bi slovensko prebivalstvo imelo res
enotno zastopstvo v hoju za svoje pravice.

Beppino Crisebg, Gra’zieila Dogna in Va
lentina Petricig so govorili predvsem o vpra
sanju slovenskega iolstva, Renato Quahzza,stareji odboriiik petrske ob(ine pa je pa
udarii dvojno viogo Bene(ije, kar poineni,
da je treba v teli krajib enako razvijati obe
Lulturi in torcj omogaditi vseni. da v dra’
nih inrtitucijah. to je v oh, spoznajo tudi
CIrurp), slovensko koituro.

Pavel Petri(i(, odgox’orni za ta vpraianja
pii tuclijskem centru Nedia. pa se ie za
ustavi] pri razpravi o raznih zakonskih osnut
Liii za zai(ito manjine, ki se je za(e]a v
senato. Dejal le, da je treba pri(akovati od
strank preclvsem pozitivnih prediogov in no
hti(nHi dejanj, pri (emer so se doslej stali
(a Jevi(arskih stiank bistveno razlikovaia od
staIi(a [CD Prediogi, Li jiii demokristjani po
stavljajo sedai, so neprimerni, kar jasno i-i.
haja e iz nekaterih osnovnih ocen. Dovoi
le cia. pomisiimo na gospodarski sektor ali
na o1stvo kjer ni predvideno ni( ve( od ti
stega kar bi morale biti e seclaj v veljavi
ori osncrvj obstoc’(iÌi zakonov. 5 teiri se ie
kri(anska detnokracija izognila oclgovoru na
osnovno zahtevo, to le zahtevo po oh s slo
venskim unim iezikom, ki bi bila avtooom
cia in funkeionalna.

Ob koncu skupi(ine, ki sta se jc udeiei
la tudi upan Marinig in podiupan Adami. so
sprejeli tudi besedilo brzojavke, ki so jo na
siovili p;’edsedstvu senatne komisije za ustav
na vpraanja z zahtevo, da se nacIaljue raz
piave o osnctkih zakona za za(ito manjine.

BENkI &NÉVNIK
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Nujvei slosenske manjSinc v
deieh Furlaniji—Jui ski k tijlni
ÌJtI traSki, goriSki in vidernski
pokarji rn. Vcliko se piSe o tr.e
kii: in goriSk:h Slo enuih. nialo
pa o Swencih v videmske pokra—

• jim. /dktJ? Sivenci ‘ Trsiu in
Ge ricI se zelo dejavni mi k ulttir—
ilefli in poiiiiencin pOdroe)U. V

• (;ri so skivenske Selle.
tr’aSki in goriki Skenci pa
iinaje tudi nckatcre pravice. ki
)ill ShVeeiiCi V I3enciti ‘.C flP.()
tle,hili. ltehi lii hIlt) Lisl.Ìnec Iii
sioveiiskc Sole tudi s Ledern-ki
pokrajcni in tako /agQtositi tam—

— L. snii in Slove ncem Lulturni i a—
,s oj. I uda kljuh Stcvilni rn iahte—
vam Si iii1ilali ‘los cnslc Sole, da
l,i ust,cneesili slenenske Sole v vi—
deinski pokrzijinì. se lo ìal ni
ìe.enlilo. ker Solske ohl.isti s
Riinti noccjo ue.iodi o 1iho 101

,alclcvam.

k I mli vsen’ te/asam pa so lo—
s nei v videmski peck rii!i ni ceda—
I mc l i de lVfli in IaIlkeI tCiCTflO,

ui io5talo k iilt Utile) iivljenje
slos enske manjSine vieti kra!T li v
i.eulnjih lctìh izredno ?ivahno. ‘.‘

( ededii delujc slos enske k ul
tui io drustvo e lvìn Frinko. ki
pripravi ssuku clii literariti nitc—
ui domjucm hencSkciii ne
recju ia vsc ueence in dijikc
e)siiflVflih in srednjih Sul. ki so
slos euske nai’odnìsti. ()ttoci, i
se tI]i15lJ1) na la !iateaj i n:ìslo—
s om » Mojii vas’. ni.epiSejeJ mi—
logei o roJsIni vasi in o mie :eh
njeiuh prehivalcev. Peileg tega
natcaJa je v vasi Lese vsako leto
festival beneSke pesmi. na kate
rem nastopajo BeneSki Slovenci
5 svojimi peslflimi v hcneSkern
TEI rej u.

Polei.t teh dveh ()Stednjill lutti
i urnih ptireililev se e Kamenici
pod Matajurjem vsakc, polctje
srecajo prcbivalei treh dde?:
BeneSki Slovenei 7 ltalijanì in
[tirldni 1cr .‘\e tti e Na 1cm sre—

I 1IJ LI il ct 011cl 10 LII )i111 (I I O d r ugi
ibori. telkli,tn. skupinc in tice—
iiieee tiai eino gied.iIisee. \ [te
necijl dclii e tudi dccc cnski me—
Serii ibor. tOIki()Ifli sktipin.i in
eiiite.ceke glediIiSki skupina.
\sc Io e eliko lfl-’ a k SirJcnJel
si cc eiiske hescde nicil [tutte
sknni Sleeeiìc_i in e’tlaIc. leccI
Iii! 1i1I e njilioe ci narccclno l.i\ est.
‘e ( edadu izliaja tiedi 511)5 ensk i

ise)[)i% \Jctc ui. ki Pt1fliiI
prede cern ilccViut i/ ItencecJu in

drugi li lu ra je v vide me ki pok r.c
iini, k1cr /1db Slovcnui f )ht.ce
navi neSlctc prc)t)lc inc llCfldiijC.
mcd IC uil [1I1 )e nijhcil I pcCCe i?

SCiJe5.tflJC e lieti no. Veli k do
ni i mcv, )e 15 Cdl III uil idi I itdje
odhaja po ziisltiick v Iteigijo.
Svicu in dtuge evroiiske drz.ivc.
Ti ml:idi in se sicer ritti e miii s
doinaci I t Il. i cdi I le n cù ja e
tCS uIl. iii uil todItti iii /110 tUe)—
ra o lui oh nl tu ,c.

Vuclemske pcikra liii pi iii O/I—

5101cl Od kuìlurneiii. teiteeC
i lidi 011 ecispodarckcrn podrocju
I :inskcc so jueoclovanskc un
tali anske ohl,esii skupno polo—
ilc •temeljni k i cccii ,i grieci tc%

dveh tovarn, k i hosi i /eri /

ugt.)SlLlVliiSktifl in ililij.ieiski
kajcIilcirii. \‘n1ililece.lcclikcci:l
sto doinceins

Peileg BeneSkilc Sleis encev ?ivi
v cidernski ekrejini iruc; Slo’
VCI1CCV tiiiii e k ii)llSki ci iliiii. ki
jc lilitti ae etti jske meje. Najvee
SIocncev )ivi v vicseh Ukvc,
Zahnice, t )s Cl 515 iii lIeta iw
I udi Sloe eTiul il ic doline sec se
,aeli p1 ed leti sudelovali kul—
i urnem iii fliliodfle)Stfleiii ?ivlje—
njti. Potrtc e)vllninla decinaeino—
ma. ?upniku iz I. kev vIariii (ilir—

jupu in prot . Venosi u .Salt ,eloi e
ju. se je po de ilgoi rljnciri hoju
pie’ recito ustatlc)viti r ddinski
tcc.ej sIosenSeiiie. I)omaci Solski
in politiCni dcjavniki so na vse
mogocc i1Icine o’ tali usi eiiot i -

tev lega teeaja. li cdii vztrdjliost in
poirpe?ìjivost narodnostno. za
vcdnih dornai n LIV jC premagala
fldsfltotc)VIlnJc konscrvativnih
taiijankih sii. Dve leti uspesno

delu)e tcaj slovcnskcga jezika,
ki ga c)hisku]c vec kot 2t) eetrok.
Ti se delu je ci i tidi pri lolk lt)ri in
igrajo kratke igrice. Sloeenski
ezik se tako Siri in o?ivlji. ‘e’
Ukvah deluje i tidi tneSani the r
ePLinikac, lui USI)eSi)e) naslcepd ne
sarno p0 (tOflhildlii krajih, :I!e)J)iuk
i udu na pevskih revij.ilt v ( ioridl

in 1 retti. Ta kulturni pie rc] 5 ,—
senceV v vitleisku pc kra uil nas

navda]a 7 VsClje il) in / UpaiIjcni.
da sluvenska liescda e teli k rcjih
ne ho Se tamrl,i. cet)rils Slovenci
ide] Tiuin.ijo ,‘ieeti ?elijcc v
sloei iii n’ciru i ecHiskini nato—

doni. i,ihteva cc pa sposILle cnjc,

ssl)h()dn() (lCIc)5 ulile iii olirdnJ;l—

nje traduci svoji h ptedn k iic

tI’eRK() PAI tIN

KULTURNO IN NARODNO JVUENJE St.OVENCEV
V VIDEMSKI POKRA]INI

le ..aø*Slovenska ieSUd LIVI
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tOtCLL



ki .jih bornozdajobravnavali, mi- konf v interpetiranju manì
so slabi zbori. nasproino, dobri prepriljiv. Pr-Qahisci Puei’i
zbori so to in imajo za seboj Hebreorum je mQUJ nehomogen
krajo ali claljo pozitivno tradi- prvi soptan, ki ga je i;ovzioa1
cijo. V tej so zreli in doseili intouanno tiepreuizeii iii.jo barvi
vsak svojo doloeno kakovòstuo izstopajo glas tucli ve ali mani
rayon, tako v samem petjLl in pri ostalih clveh pesmih. Lavri—
njcgovi lepoU, kakor glede izraz- ,va Ieloh je bila prehftra in iz

no obilkovalne prodornosti. Veii- vcn2la jc neprizadeto: p0 vsebi
dar so se pojavile razne okolno- iii besedila in po inuzikalni dano
sU, bodisi pri dirigentih bodisi pri ti ni dcsegla prepri1jive osmi
zborili samih, ki so vplivale ve- ljenosti. Pieprkala nas tudi ni
ji del na vpraanje oblikovanja. preprosta narodna v zelo dobri

Moki zbor iz Postume je imeL Jeievi priredbi Ena pttuka prile
nekam zamo]kel zvok; za kar sta tela, ker je v izkazanju nekih po
lahko dva razioga: preiUajenot sebnih izraznii uinkov preskodi
ali pa namerno zadrievanje ved- la okvfr enostavnosti, ijudske to
le osvetljenosti iz bojni, da ne pline in prisminosti, kj dihata iz
bi p1’iio d0 razprienosd e ne bsedila in glasbe. Zbor je gla
dovolj •vrsQ gtasøvno itrjeiiii sovno, z naedeno izjemo. zvenel
mladib pevcev, ki osve±t’ce do- v celoti dobro, le ve prave p0-
po]njujeio zbor. Ta je bil dru- ustvarlalne zbranosti sino po
gae skrbno pripravljen. ni - pa gleaii.
v delovanju e dovolj s1jrogcen, Meani zbor iz Divae lima to
v iemer tudj dfrigentka ni uspela Uko dobrega pevskega materia-
in tu prav zaradi osredoto&nja la, da bj bilo koda ne izkoristi
v osnovne potrebe zbora, ki je Si ti ga kar najbolje, to je utrditi
cer •kar solidno pel, ni pa dose- ga v vokalni izobrazbi, hn bolj
gel veje interpictativne nazor- je niogode in ga nauiti tudi bolj
nosti; ziasti zahtevna Mirkova izgovarjave, ki je zlasti v ma
Katrica iii e odraiala prave IflU kem delu epava. Ne moremo
zikalno vs’:binske struienosti. ranikati uspebov prej pri mea

Dekliki zbor iz NabreEne io, nem, letos pri niukem. Potreb
nasprotno kot na nastopu pred no pa Je usporediti tèhnièno iii o
dobritn mesecem dni v Kopru, kjer mentiko zahtevno literaturo. Ta
io pravzaprav izvajal zahtevneje dela ast zboru, ki si io osvaja,
Iogojeve pesmi z moènim uin- s sposobnostmi zbora, da le-to kar

aajedinkoviteje poustvari. Zaradi

izpopolnjcvalaih

potreb za pju.i--
dobrih izvajanj na eni in o*itne
ga pevskega veselja ter zdi’avili
hotenj P0 novein in osveinjodetn
prograrnu na drugi strani ne bi
bilo odved, e bi se zbor in nje
govo vodstvo odlodilo za bolj
sistematien pristop k voaalni yz
obrazbi. Kajti ob taki pevsk-i sa
gretosti, kakrino e nekaj let
spremljamo pri tem zboru, bi bili
doseki gotovo vedji umetm3ko
zrelejii in za razvoj primorske
pevske kulture pomembneji. Po
poji za tako rast so torej ocjtni!

Meani ZbOT iz Kanala sta za
buijso sonomost in vedji volo
men ukwffla prehlad i spored,
kj zahteva od zbora ecje zvo&
ne gmote, kakmine pa porci v ta

kem stanlu niso zinogli. - Zaradi
toga je e po tej plati bilo one
mogodeno veje dinamino razli
kovanje. Koi posledica tega se tu-

di izvajanie in moglo sprostiti v

loble obeutenO poustvariahiO
snovanje, k-er je pevce in dirigent

ko odividno stiskala skrb, da lii

oliranili osnòvne pogoje in zah

teve ubranega petja. skoda. da

tbor ni mogel •ponoviti lanskega

uspeha, toda to se bo lahko p0-

novilo v kratkern, 1o se bo cas

nekoliko odmaknil in se - bodo ‘v

nadaUfliem pesmi bolj dojeto vp’

le v pevsko izvajalsko zavest.

Triniki partizanski pevski zbor

\7 svoiem posebnern poslanstvU

zbfra v svoje sporede pesmi in u

vria mcd nje recstaciie, ki izvl

raio iz duha svobodoljubne zgo

dc;vinske ali polpretekle barbe

nosti in sodobnega odpormstvater

jitì posreduie v svcjstvem pvski

zanesenosti, tu pa se buij pOdPI

ra instrumentalni blesk. kot tak

ne sodi v olvir oren zborov a

càpella. Njegova izva3afl]a so o

inkovito zaIdjuila tretjo pevsko

c’eijo. — flAN SI

Mniki zboriz lriin ima dobre
pevce i’eclk0 tako po naravi ble
steic’ barre. Seeda io tu tudi
rezultat pevske vzgojé oziroina
vsaj dosetone dolocene stopnje
glasovne izobrazbe. Zaradi tega
je lahko spored, ki jc liii razpet
i- precej veik dinamlieo lok, Li
vedel y kar zadovoljivi homoge
nosti sestavnfli glasovnih skupin
kakor v celotni zvodni ubrano- i

sti. Pa tudi interpretativno je pre
prtual, posebno a pristno obeute
no Kcjanievo skladbo 0-
blinku».

Korak dale glede ziltosti in pev
ske disciplitie io pokazal mniki
zbor «Tabor z Opin. Odstcpanja
so bila le v basili. ko SO se v
ff prepustii giasovni odprtcsti in
le zaradi toga skupina prua v
razpmienost. Kai pa zadeva ob
ljkoyanje in gradnj&, je le-ta bila
preeej bolj nazorna kakor pri en
skem zboru.

Do tu zbori. ki so napredovali.
Drugae s Ustinìi, ki so se e
prej potrdili v pogojih kultivira
nega petja, modi in odmevnosti
interpretacij, kar so doaegli in v
pumembni merì. Od teh arno pri
cakovali vod ozfrorna vsaj Usto,
kar je bilo in doseienega v vseh
ozirih estetsko pogojenega, muzi
kalno utemeljenega obilkovanja.
Moram pa takoj mi, da zbori.



MOSTRA
ITINERANTE

IN SLOVENIA
DEGLI ARTISTI

DELLA BENECIA
Diciassette artisti del

le arti figurative della
Benecia esporranno le lo
ro opere in ur Mo6tra
itinerante In Slovenia
che abbraccer le se
guenti località: 4 marzo
Postumia; 19 marzo Ilir
ska Bistrica. Una prima
esposizione, che ha de
stato il- massimo inte
resse, è avvenuta il 19
di questo mese a Dutto
gliano (Dutovlje’.

Sono ben note le qua
lità di questi artisti per
l’immediatezza cromati
ca e la spontaneità in
terpretativa che eviden
ziano le caratteristiche
e le peculiarità della
gente delléVal1i del No
tIsane con la loro sto
ria, le loro tradizioni, il
loro folclore inimtablll.
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PUBLIL&CIJA MILKA MAT1(ETOYEGA

V Vidmu fe izla bro.frana izda
fa bibtiografije o RezLji za razdobje
1927 - 1979, ki fo je pripracit po
znavalec te doline Milko Matietoe.
V tern zvezku fe zabele±enih 238 ,ta
slouot’ pubtikacij, ki so jih v tem
razdobju e razth5nih jezikih objavili
nafrazlknej.ii pisci, poznae&ci in
tudi nepoznavatci Rezije in njenega
tjudstva ter njegoeih naead. Gre
za nadrse koristno zbirko, brez ka
tere si skoraj ni wigoée ve za
misliti pracilnega pristopa k spo
znavanfu in obravnavanju tega
kraja.

Prave czroke za objaz’o te biLlio
grafije, ki pa e ni dokorniia in
popolna, acior sarn n.zvaja e uvo
du, in to prav na njegovem za
cetku, ko pravi, da so se okoti Re
zi,e p0 njenem odkrit.tu pred 150
leti (zn’jnstveno io fe priel ta
kr odkrivatj Jan Potocki) sp1ete
najrazlid,tej.ie legende in janlazije.
porojene na mentaini lenoli, oporu
nizmu, ustvenosti in politiki .?Va
tak.ni osnovi se pod&f5uje porsern
neznansiveno .ipekutiranje o&oli za
gonetnosli izvora Rezijanoc.

Uilko MaIie1ov se e nad&jeva
nfu svojega uvoda dolika avtorfev,
ki so pomagali usteariti nefrnkno!
svojcrrsl’o narodno &ido alcoli Re-,
zijanoe, ki so jim prisojati hrva5ko -

srbsko, rusko in staroslovansko p0-
reklc. To fe trajalo vse dotlej, do
kler ni zadevi naredil k-onec profe
sor Arturo Crtrnia z univerze v Fa
dovi, ko fe zapisai, da fe Rezija
qreprosto santo sto venski jezikov
iii polotok».

Zbirka csega, kar fe o Reziji bilo
napisanega in vatisufenega v raz
dobu 1927 - 1979 bo vsokogar, Ici
ho hotel karkoli e napiseti o Re
ziji. privedia do tega, da se ne bo
mogei sklicevati na nelce neprever
iene vire, da se ne ho izgovarjal,
cdako so mi povedati’, ali pa «nisem
eedeis, za demer so se ponaVafli
skricati slabi nameni, ampalc ho
moral .vsakdo, ki ho o Reziji
kaf napisal, nujno izhafai i iz
znanstvenih raziskav, iz spoznanfa,
kaj Rezija dejansko je, in da se
ho k teinu vpraanfu pribtial res
lahko santo tisti, ki ima kaj pove
dati in kj ho2e pomagati k nadalf
njemu razci1e-vanju rezijanskega
vpra.ianfa.

Bibliografifa Rezij
za razdobje 1927- 1979
Zbranfh je 23$ naslovov olijavljeuih del o tej doPni

Xakor zaktjuuje Mitico Math5etov,
ho ta bibtiograftja nadvse koristna
zlastj za mlaje generacije, od ica
terih on sam in tudi est, ki jim j
Rezija pri srcu, veliko pri&ilcue.
?odobno kot io prioakuje tisti pisec
e Trinkovem lcoiedarfu ki je 1955.
leta zapisal, da «bodo nove gene
racije s svojo ustvarjahwstjo re
ile rezijansko iculturo». (gv)
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TRST, sobota, 20. n;arca 1982
rknim, razmnoen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarrii .Doberdob
tjer je iz1a zadnja tevllka. 811 jo edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasun)enì Evropi

£RED$1BNIKSK1ZBOMSMC1 O ÉTUBIJIEM ZASZDANJU ISGRE V GORICI

Globaino zaito zahtevamo tudi zato
ker ni bulo viti obljubljene postopnosti

Predsednika Slovenske kulturno
gospodarske zveze Borisa Raceta
smo vpralali za ocen sobotneea
ltucjjskega dneva, ki ga je ob udn
]&bi pokrajine inltitut ISGRE pri
redil v Goricj z namenom, da bi
osvetlil vpralanje zalite manjiine.

ODC.: .tudiski dan je Di! karl
sten ker e omoqoil razpravo o
nalih vpralanjih. Pozitjvno je bilo
tudi to, da le profesor Mar, 1cl ni
iz teh krajec, zastopai bolj odprto
stt!’e kot pa predstauuilc I$GR3
ali nekateri druij rapraijalci.
Narn je ta dan dai pritolnost, da
smo v bistru ponociti. kalco qieda
1710 va valo zaléito. in ttid: pare
dcii, Icof le spreemHivo in kaj ne.
Z organizacijskega vidilca je bila
pomanjkljft’ost v tern. da ai bilo
med poroèevalci nobenega Sloven
ca, kar odrala doiaen odnos do
manllive. Sicer pa so le poprei
znana sa!il.a pril!a ponovno do
izraza. Slabost tega shoda ie bita
tudi v teìn, aa se ie on7e3evai zgolj
va robo jezika in va lotstvo. kot
da bi se manjlinsko vpralanle re

sami s tema dveia zadet’a
ma, kot da bi se obsto in razvoi
wan&iine zoqotovi I zgolj soma z re
litvo teli dcek vpralanj. Zanimivo
pri vsem tem je tudi to, da se 1cr-
..éansIca demokracia v svojem za
konskem osnutku Torna po tem na

celu, se provi, da se omejuje sa
ma va ti dve podroèji.

VPR.: Delelni tajnik lCD dr. Pao
lo Braida •je v svojem posegu na
tem shodu zatrieval, da je nala
zabteva po gkba1ni zaliti oteiko
a1a nastanek ugodne klime ii da
je s tem tudi prepredevah mol
noet priìietka razprave o zakonskili
prediogili. -

ODG.: To izjavo le mogoe Ta
zumeti talco, da bi nekatere prati
ce le ulivali. òe. bi manj zahte
vati. l’ri tern bi rad spornnit va
to, da le lCD pred IO teti zastopa
la stalile o postopnosti relevanja
manllinskega vpralanja. Mi smo
seveda bili proti in smo zagovar
jaii, in le danes zapovarjamo pio
baino zalcito, kar iomeni reliter
placnih vpralanj, 1cl zodevalo volo
manjlino, z calai sarnim zakonrnn.
Takuina vale stalle vi izkijue
vatt, da bi se v tem obdobju tali
ko sjmejemati doloéeni ukrepi noia
v lcorist. Mf se ta]clnim ulcrepom
a nobenem primeru ne bi upiraU
ali jils odbiìi. Svoje statilée p0
glihalni zalòiti smo utemeljevali z
veliko zamudo italijamske drlare
pri izpolnievanju njenih obveznosti
do na,s. In danes, po IO letih le
noIa zahtera le botj utemeljena in
z&ite ramo ptobainost, tdi zato, ker
ni bflo postopnosti. Zaradi vsepa
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tega P0 mojem mnenju ni osnovc
re oYitelc, da smo s svojirni zahte
rami zamudii razne pritolnosti.

VPR.: Sergio Coloni je na prosla
vi 25-letmce SKGZ v Gorici oblju
bil sprejetje zalitnega zakoua v
leta 1981. Paolo Braida je v sobo
to v Ganci obljubil sprejem zako
na v letu 1982. SKGZ e sahtevo
postavila le pred 12 leti, ustavne
obveznosti pa so le neprimerno sta-.

Viada pripravlja
osnutek zakona
za zaito Slovencev

RIM — Iz dobro obveléenffi
virov je prodria vest, da pri
pravlja predsedstvo viade svoj
osnutek zakoua o zaliiLf sio
venske man$ine v Itallji.
Osnovno hesedilo osnutka je e
izdelano in se sedaj viada p0-
svetuje o njem s predstavniki
pol1tinih strank vladne veine.

Za sedaj ni mogode reM, kdaj
ho viada prediolfla svoj osnu
tek v senatu, kjer se je v sre
do zaéela v komisiji za ustav
na vpralanja razprava o os
nutkih, kl so jih predlollle
KPI, PSI, SSk In KD. Vseka
kor pa ho od tega v veIIki me-
il odvisen nadaijnji potek Taz

prave, kajti v skiadu s parla
mentarnim posiovnikom ho po
stai vladni zakonski osnntek
osnova za izdelavo dokonne
ga besedila osnutka, kl ho pre
dlolen v razpravo in odobritev
flajprej senatu in ILato poslan
ski zbornici.
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V NEDELJO NA SEDEU GLA$BENE MATICE

Zanim;vo predavanje
o «violini v Reziji»

Predava prof. Pavie Merkù, sodelujejo rezijanski citira vci

Luiiì Rotighi, najpomemoneli ita
Hjanslci strokovnjaic za ba roéno vio
liv pa ho jahko odlodilno pripo
mgel, da reztjanslci naéin ipranja
prozrao tudi $ tepa -zoniega kota.
K imbo1l popotni osvetlitvi tepa
problema basta s svojiin. strokovntm
zr.a1zem qotovo propomogia tudi
Lui’,’i Paletti - Bertvl, vodja rezijan
skil citiravc-ev ter - vtctemslci glas
benilc Bruno Rossi.

Baràno violino iahko vidimo a
rnuzeu. Kaj pa barolnega violini
sta? Iz obdobla baroka imamo to
liko zapisov o igran1t, da tahko
hrez telav obnorimo t’se znaéilna
ti takratnega igrania, (‘èprav le
bila tradicija prekinjena. Veiidar
lahko prav piede viotine odlcrijemo
le zelo zanimive steari: o bhlnji
Rezijj imamo viatiniste, ki se api
rajo i:ktjnlno va tradicije — nliho
vo igranje pa isole i)ed
baroéneqa igranja. Pojov citirav
cee (kot imenujejo v Rczijl violi
niste) le edinstven, zato so ga stro
kovn&:i le veòlcrat prou&vali,
vendar bo va nedetjskem predava
7h11 najbrl prvi, da rez-ijanslto igra
nje va vi&ino primerjamo z baroè
nm. O violini v Reziji nani ba qo
vari’ l’ode Merlcù, citirarci Silvia
Buttolo - Falò, Elio Micelii - TCIit in
Antonio Battoto - PaZà pa bodo z
izeaaniem liv glasbe nyeaaremu
predavanju dcli le poseben pomen.



reje. Zakaj zavlaevanle in kajlahko e vpliva na podaljevanjesprejetja zakona?
ODG.: Coloni je tokrat obl±ubone&’omno dai v dobri veri. Za naspci je e skrajni èas, cia se cpraane rei e v tem letu, celo dopoletja. Ne moremo sprejeti zqovorov,

- da zaradj tra,kilL voItevne bi bilo umestno govoriti o pi-aeicah Stouencev.
VPR.: Tajnik Braida je govorilo maksimalizmih. Oitno •je pri teminislil na tvoa izvajanja in na stalla Slovencev na sp1ouo. Saio eponudil zelo malo: ureditev olstva,

da se zaustavi asimilacija. in tu,da mora vsak posameznik zalitevati zaito zase. Kaj sodi o telistaiih?
ODG.: Oèitelc o tna’.sii’zalizmu vi

va mestu. e bi cta!janska drinva
desetletia sern sproti reevala va
a vpra-ania, kot sem poprei re
kel. bi clanes zahferaii sdmo tisto,
cesar e niinamo, da ‘ostanemo
enak-opravni. da naa skupnost po
stano enakovravna v odnosu do re
cinsleoa naroda. 34-tetvo akane
no pravice ne more odvezati tist1i,
ki danes nam oditajo maksirnait
zeri. 0i1Leeranie zaic’Mo zpoH vi
o1steo in va rabo jezika sIot va
zastarelem pojinovanju o pravic&Z
monih in vredstavla oviro, da bi
se manj.iiva razviiala no vseh vo
droih, va gas poda.rskern, icuttur
nem in podobno. Brez tega se menj
iina ne more obdrinti. Predlog, vai
se tsak poameznik izreée o svoi
prpudizosti, l&zlco primerjamo s
.itetjem 0 ntirocinosti. ce smo bili
proti prc.teianju, potern moramo
biti tudi pìoti tak,ini oljlilci izjav
tjanja P0 arodnosti. Tafrien pi-ed
bg zahtecs vzduje, lci je zelo a
goc1io sci inanjino. esar Pa flÌ ne
i, videm.ski pokraiini pa tudi dru
gje ne. Zato 5e e vedno najbolj
sprejem7jivo objektivno stanie, to
rei iain dotoéanja obmot1ij, kjef
manj.iina ivi.

VPR.: Predstavnik stranke tela
ti s’ne veine e nadalje eovori’ o
rnostovih in o mcnostili dopolne
vanja njihovega zvkonskega osnu
ka. Oitnn s z”-eda, da so v njem
pomanjkljivosti.

ODG.: Meni se zdi pripravlevost
za dopoinitev njihovega nredtoga
vmeslva pi-av zaradi lega. ler g
njihov predbog tako zelo omeeri
1ev, Prizfioti 7iwram. da sino pri
akovaii- veo octprtot Ki) i, ne
nein zakonskem osnutku. Ol ta1-
nern predbogu se 1ovecit vsil.iu’e
misei. tia so ga zato tako sesavili.
da bi no osnovi omeitvevepa
hodi.ica v parbo.rnentu popu.ia!i in
toko pokazali dobro voljo.

VPR.: Glavna bika se bue okoli
priznanja pravic Slovenceni na Vi
demskem. Kje so najvecji o&’out,
kakneva znasa.ia so in kakne ci
ho zasledujejo?

ODG.: Sredinske stravk’e naseiOpriznoti, da so Slovevei v videm
ski pokrafinì dei na.ie mani.iive.

so vzrold, da fo odrekoio, ie
tko ngotarif i. Nabo!i veretnos1onifo va tiremisi. da so ti S?ouen
ci e sl:oraj I2fh Iet pod Italo in
da e osimi!acisJ-i proces pri n+1z
doseqe! e risolco stopnio. Iz demo
kraticnega in humaneqa eidi]ca vi-
ma toko odkonitno stali.ée iwbenetctem e7iitre. ?rvemu asini ilaci ise
mu nasilu sedai !edi drvo. Tiobst&’z v tesi’.. da iih karokterizirajo kot posebno scupnost. To di-a-ao nasiiie ie mani aqresivno. zasledre 0 isti c7i kot un’o: asirnì?acìjo. Z’nis nrintavll

GflRi%fl x’.c



primorske novice

Pòhodv Ben&!ijo
Spomini Edija Kodrìéa iz Nove Gonce

Te dni mineva 37 Iet, od kar se
je zaela splona ofenziva borcev
IX. korpusa mi ohmoju Bene
Ske Sloenije. Edo kodri iz
Nove Gorice je napisal spomine
o skrbnih pripravah na te zak
ljune hoje. V Beneko Slove
nijò se je v zaetku jantrrja
1945 odpravil z nalogo, da s po
mojo tovariev in tamkajnjih
prebivalcev proui razmere in
ugotovi razsenost sovranih de
javnosti. Pot v beneke kraje ni
bila lahka, bila je poina presene
enj, preprek. ObveevaIne
skupine IX. korpusa so se morale
vekrat spopasti z monimi so
vranikovimi enotami. V bitkah
je ve tovariev izgubiio ivIje
nje. Spominsko obeleje na p0-
kopaiiu v Cenehoii, ki so ga p0-
stavili septembra lani, pria.. o
bitksh pogumnih. partizanov.
Zaradi pomanjkanja prostora
smo kodriev zapis o poti v Be
neijo skrajati.

Nekaj dni pred iztekom teta
1944 sva se z Joetom tarkijern
vrnila iz Metiike, kjer sva se ude
leiia izrodnega ohveesainega
teiaja prrgJavnem tahu NOV in
P05. V obveevainern centrti 9.
korpusa v Ganiku pri Voskem
so nama zaupah, nove, zahtevne
naloge. Milan Osredkar iz ob
ve,èevaInega centra je prebrai
dopis. ki sva ga prinesla v zapea

s. teni kuverti. iz Metlike. Dejai je:
Ti. Edi si do1oen za Siovenko
[3eneijo. ti, Joko pa gre na
J.oroko \‘toram rei, da me je
sporoiio precneti1o. Ziso sem
e e spominjal napornè hoje iz
Bele krajine v Tmovski gozd in
e sem se moral v inislih osredo
teiti na nov pohod — tokrat e
drugi v Beneijo. Prvi sem bil
tam z borci hriade Sreka Ko
sovela, sredi najhuje zime. Ttidi
tokrat me je iakaia teka pot v
‘.trupenem mrazu.
. januarja smo s kurirjem in

pomonikom (Miha Kosma
in-Boris iz Breginjskega kota)
krenili na pot. V ?adlazu nad
iatotminom smo dobiteli 3. ba
taijon Bazo’ike hrigaie, ki se je
prav tako odpravija[ v I3cneijo.
V hudem mrazu smo pri Gabrjah

t prebredii Soo. S kornandantom
Vojkom sva imela e tonezgodo,
da sva ornahnila s konja Liska v
ledeno mrzio vodo

— i vso prt
ijago vred. Pot smo nadaieaI
preko kolovrata, SOVC)dcfl’,
Gornjega in Spodnjega Marsina
v dolino reke Nadie. Nad vasico
Stupico smo se morali umkniti
na arno, kcr so na giavni cesi
Cedad—Kobarid opaziii tiri so
rainikove tovornjake. konno
smo prispeli v togje, kjer so nani
kosmainovi postregii s polento
in iulekom. \aslednjo no smo
prespali na sarnem v Rohidiu.
Yatem srno v treh nadaljevali pot
pteko Stola v Rezijo. V Sv. Lo
vrencu sem ivedel, da se obve
evaIni center, ki ima tudi radi jskn nnr, .-.. /.

ramere v tem kraju. Pripovedo
vai je o naih partizanih

— Ua
karju, Slovenku, Marici, Francu,
Sandiju in drugih, ki delujejo v
Ceneboli. Prebivalci v tem kraju
so dobri, zaupijivi. Nestrpno sem
priakovaI sreianje z njimi,

Egidij, moj spremljevalec se
je pred vasjo ustavil in dejal:
Vidi, tovari, v prvi hii smo pa
mi dòma. Po prihodu v Cenebolo
sem se predstavil tovariem in e
smo se pogovarjati o razmerah
na osvobojenem ozemlju...

Takoj smo nadaljevali z ob
veiievalno dejavnostjo.. Zbirali
smo informacije o sovraniku,
partizana Slovenka VeIuek in
Stane Gimepel pa sta jih posre
dovala vecikrat dnevno tabu 9.
kdrpusa. Ugotovili smo, da so
sovrani kove enote hudno pazile
na vsakrno sumljivo aktivnost
prebivalcev teh krajev. Zato smo
se e posebej zavarovali, prebi

valci pa so mis nenehno obveaIi
o sovranikovih sdorih iz hii±njih
postojank ‘ fojdi, Cedadu Ati
misu. Na obeeaini center e
ni mogei ugotoviti, e Nemci kaj
vedo o nai navzonosti. Do 15.
marca je bilo dokaj mirno. Tega
dne pa je na straar usta il ne
kega rnoakarja, ki je povedal,
da nameravajo sovraThikove
enote, sestavijene ohkoliti Ce
nebolo. Takoj smo ukrepaii in s
pomojo pripadnikov brigade
Garibaldi izseiili vas. Dopoidne
smo opazili sovranikovo patro
Io, ki se je hiiaIa vasi. Opazili so
nas in iztreliii proti nam nekaj ra
falov iz brzostrelke. Na sovra
nikove rafale sem ttidi jaz »od
govorik z ognjem. kaj kmalu so
se umakniii v vas. Ugotovili smo
da so sovranikovi vojaki iskali
prav mis.

PoIoaj je bii vedno sIab,i. Z
vseh strani so v Beneijo priha

zana Andrea Licera, ki mi je
vneto pnpovedoval o razmerah
in ljudeh v Beneiji, ki so zelo
nakionjeni partizanskemu giba
niu.

Sovranikove enote so se za
éele premikati iz niine proti hri

‘bovitih krajih v vedno vejem
teviIu. 2t). marca so e zaeIe
obkoljevati beneke vasi. Nad
Cenebolo so Nemci zaèeli stre
ljati na pripadnike Garibaldijeve
brigade in nastala je splona
zmeda. Mi smo se v temi skuaIi
umakniti v dolino. Vso no smo
se prebijali skozi gozd in ko se je
pnéelo svitati, so udarili p0 nas.
Tovaria Staneta je krogta zadeta
v stegno. S Sandijem in Bra
daikjo smo krenili proti vasi
Klap. Sam pa sem se odloii in jo
mahnil v dolino, kjer se mi je
zdela boij varna pot. Za menoj je.
ei tudi Bradakja. Sreno sva se
prebita iz obroa, kljuh toi svin

enk, ki so udarjaie vsevprek. v
drevesa, zemtjo... Prispela sva v
Fojdo in naprej v Kolorado, kjer
so nama-terenci poskrheli najno
vejie informacije.

Naslednji dan smo v vasi .Po
droza zvedeli, da so se sovrani
koi vojaki umaknili iz Cenebo
le. Iskali smo ostale tovarie. Zal
smo zvedeli, da sta v borbi izgu
bita ivijenieStane in Slrnenko.
Ve dni smo iskaii pogreaneia
Sandija. Vaani so kasneje naii’
njegovo truplo med skalamì, kjer
se je branil do zadnjega diha.
Ugotovili smo, da si je vzeIiv- -

ljenje sam, s strelom v glavo. Ak
tivisti iz Fojde so povedali, da se
je Sandi dolgo hianil in povzroil
med sovra?nikovi vojaki pravo
zmedo. Tudi Slovenko in Stane
sta bila pogumna, z eiio samo
bombo sta ubila ,tiri sovrane
vojake, nazadnje pa sta ;i vzela
ivIienie ThLr,

‘I
‘I
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i
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Z leve proti desni frane Faganel, 14arija uligoj. Jancz Ucakar in EdoKodrié
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Nova, februarska tevilka meseènika »Dom<c,

ki ga izdajajo duhovniki Slovenske Beneèije, oh

javlja na uvodnem mestu élanek v italijanèini

pod naslovom »Odprtj e Krèanske demokracij e

za vpraanje Slovencew. List pozitivno komenti

ra dej stvo, da se je tudi Kranska demokracija

odloèila predloiti parlamentu osnutek zakona o

zaèiti Slovencev. S tem je manjinsko vpraanje

postalo tudi del kultumo-politiène dedidine Kr

òanske demokracije.

Na pni strani najderno indi èlanek o novem

katekizmu za odrasle, Id so ga januarja predsta

vili in Mrili 0 vsej videmski kofiji. Na drugi

strani prinaa Iist nekaj poroèil in krajih 1w-

mentarjev, mcd drugim o smrti Karla Sikovia

in o obisiru argentinskega mladinskega zbora v

nafli deeli, sestavljenega p0 veini iz otroic iz

seljencev iz nae de±ele.

Tretja stran je posveèena v celoti zgodovini.

Nadaljuje se italijansko pisana razprava »Topo

nomastika Nadiinih dolin«, polovico strani pa

zavzema slovensko pisana razprava Cedajski

trg in Beneki Slovencic. Obe razpravi sta zelo!

zanimivi in koda je, da sta avtorja podpisana

samo z zaèetnicama. Razprava o imenih v Na

dikih dolinah je priMa e od 22. nadaljevanja in

bi tako napolnfla e celo knjigo. Avtor razprave

o toponomastiki Nadigkih dolin B. Z. je podpisan

tudi pod razpravo, napisano v italijanskem jezi

ku, o »glagolitski liturgiji v NadiMh doiinah<.

Avtor skua razloiti, odkod izvira glagolitska li

turgija v tistih krajih, in meni, da izvira e iz

dasa svetih Cirfla in Metoda oziroma njunih u

encev. Razprava je izredno zanimiva in pomem- I

bna za najstare$o slovensko zgodovino, a bo ver

jetno Ma brez odmeva mimo slovens’kega urad

nega zgodovinopisja, ki zagrizeno vztraja tudi pri

sto let starih tezah in sploh ne vzame na znanje

nobenega novega zgodovinarskega odkritja, èe ne

pride od uradnih zgodovinarjev in njihovih pu

blikacij. »Dom< pa je seveda preskromen list,

zato ni verjefto, da bi njegov glas segel do iz

dai ateljev kakih osrednj ih zgodovinarskih pu

blikacij.

V listu najdemo e nekaj drugih prispevkov,

ki so zgodovinsko zanimivi, npr. o Petru Podreki.

Dolg italijansko napisan èlanek obravnava

vpraanje, kako na] bi se pou&vala slovenèina

v obveznih olah v Slovenski Beneèiji. Clanek je

posebno zanimiv in aktualen e zaradi lega, ker

ga je napisal domaèin, pozanvalec razmer doma,

ki se je podpisal samo z zaòetnicama R. R. V ita

li’janèini je napisan indi élanek o »pozabljeni

nosivki zgodovine naizh dolin«, to je o slovenski

eni v Slovensld Benediji. Òanek je napisala

enska, ki se je tudi podpisala samo z zaèetnica

ma svojega imema; napisala ga je v zvezi z en

skim praznikom 8. marca. DaljM èlanek prikazu

je manjMne na podroèju vzhodnih Alp. Naj ome

nimo e razpravo o Reziji, njenemu naredju, go
vorici zemlje in kniha. »Dom pa vsebuje indi

nekaj religioznih in razvedrilnih dlankov 1cr

krajMh poroèil in komentarjev. Tako pomeni res

zanimivo branje za vsakogar, od izobraenca do

najbolj preprostega éloveka. Lahko se celo reèe,

da se list vsebinsko dviga od tevHke do Mevilke.

/Les JL3az

»DOM o glagolitski liturgiji
. ‘Il...

v Slovcnski Bcnccqi
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Renato Quaglia
Predsednjk zadruge
la roìna doljna
podpredsedfljk deeIne
zveze kmetjjskjh zadrug

Renat0 Quaglia je ob(nemu zboru p1’iflese POZdI’aV S]ovencev izRezjje in pa Zveze zadrug, ki jena zadnjefl) deeJnem kongresu vstdepnem Politic’nem dckumentupodtrtaIa vaflost vpraana manjin sodelovanja z Jugos1ajjo Vsvojem poZdraem nagoy seje zaustavil ob dveji vpraanjTh;najprej je spregovojj o vpraanjuglobaine zaite sloveflskega naroda(besecia manjizja mj ne ugaja, jedejaJ) v Italijj Dejstvo ob katerem Se moramo zainisliti in sprejeLi ustrezne zak-1juIe je to: p 37Ietil Utatre in deniokratjneblike smo e vedno tukaj, ko govorimo o zajtj To pomeni da ce sedemokracjja Preposna.a fl mciiOdn do PlOne, g1obaIn zai
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Mednarodni praznlk ensk so. kot smo vèeraj obsirneje porotaIi, pro
slavili tudi v Beneki Sloveniji. V nedeljo so se v organizacijl Zveze
benekih en zbraje v petru i’ obèlusk) drorani (gornja slika). V
kulturnem sporedu sta nastopila tudi rezijanska pesuica Silvana Pa
letti in Canzoniere di Alello (spodnja slika). (Foto G. Pecchia)

gtLJ’J’(,

,ìa. tWZ

-
k

? j



IO SKCZ O SPOREDIH RAI
Il V1DEMSKI POKRAJINI
Poman/kan/e odduj o slovenski stvarnosti v Benedii

C’EDAD — Teritorialni odbor SKGZ
za videmsko pokrajino ie na svoji
zadnji seji preuèi] ttidì vpraanje
televizijskili in radijskih sporedov
RAI v slovenskem •jeziku. V zvezi
s tern vpraianjem so ob koncu seje
izdali dokument. v Latcrem tento
riaini odbor obsoja pomanjkanje
ustreznih oddaj, ki bi zadevale oh
moje in dejavnost Slovence, ki
iìvijo v videmski pokrajini z iz
jemo redkffi oddaj kulturnega zna
aja. TO obenem ugotavlja, da je
v nekaterih obmo.jih pokrajine
sprelemanje oddaj slovenskega Ta-
dia Trst A e vedno zelo moteno
ali celo sploh nemogoe. V doku
mentu nadalje TO SKGZ zavraéa
vladne naérte, ki ne predvidevajo
nobenih konkretnih ukrepov ozfro
ma celo omejujejo nadalinji razvoj
radioteleviziskih sporeduv v s]o
venskem jeziku sanio na trinko in
gorikc pokraiino.

V dokumentu se teritoriaini od
bor SKGZ obvezuje, da bo sprce1
vse potrebne pobude, da se okrepi
jaiost sporedov v slovenskem je

ziku na t’so obmodje, kler ivijo
Slovenci v videmski pokrajini in
da bi to obmodje oe bilo veé zapo
stavljeno pri sprejemanju novih
razvojnit nartov za radiotebvizil
ski spored v slovenskem jeziku.
TO SKGZ zaliteva nadalie okrepi
te oddaj v slovenskem jeziku, ki
zadevaio vse poglede gospodarsk’
ga. kulturnega, po1jtinega in dru
benecaivljena Slovencev iz vi
demske pokraiine.

V Cedadu nstanotili
zadrugo «Euiigratit»

CEDAD — Na pobudo Zveze sto
vcnsldh emigrantov iz Furlamje -

Juiijske krajine le bila v edadu
ustanovijena zadruga Emigrant.
Poglavitai ciii zadruge je pospee
vanje razvojà slovenske skupnosti
v videmski pokrajini ziasti kar za
deva ponovnega vkljuevanja zdom
cev in ajihovih druin v druThe
no, gospodarsko in kulturno stvar
nost rodnega kraa. Meu nalogami
te ustanove ho tudi pomo 1anom.
ki nameravajo z izkori.enjem kra
ievnih srecistev sproliti razne de
•javncsti in zagotoviti nova delov
na mesta. Zadruga bo tudi kupo
vala zem1jia, ki bodo na razpo—
lago élanom-povratnikom iz tujine
in njihovim druiinam, ki se name
ravajo ponovno ‘k]juiiti v tkivo
krajevne skupnosti. Velik pomen pa
ho jmelo tudi ovrednotenje in ko
mercializacija (z uvedbo lastnega
zaitnega znaka) tipidnih krajeu
nili kmetijskih, obrtniikih in dru-
gih izdelkov.

Prvi konkretni pobudi zadruge 3 1.sta ustancvitev proizvodnega in pro
ciajnega Lredia volnenìh in dru
gffi tekstilnih izdelkov ter gradnja
stanovanj za zdomce v petru. Go
spodarska dejavnost zadruge terne
lji na sodelovanju in solidarnostL
lanov.

4.- ..
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Trideset tet
Trinkovega koledarja

Letonji slovenski kulturni
praznik so v Cedadu poe.’ali s
praznovanjem tridesetletnicc
ihajanja Trinkovega koledarja,
pomembne puhlikacije. ki
spremlja heneSke Slovence e
skoraj vsa jx)vojna leta. Na. P°
slavi tega ,a Bcneijo pomcmh
nega dogodka — bila je pred ted
nom dni v prostorih drtitva I’.an
Trinko v Cedadu — in ki se se je
udejeijj tevilni hencìki Slovcnci
in gostjc. so poudarili elik
odmev. ki ga ma Trinkov kole
dat. in njegovo vlogo zlasti med
benekimi rojaki p0 svetu. Odprli
so tudi razstavo o samcm kole
darju in o ptihlicistinih delih
Ivana Thnka. s proslave pa so po
slali tudi telegrame pristojnim
osehnostim, od katerih zahtcvajo
na) zakon o globa)ni zaiti ne di
skriminira Slcnencev v videmski
pokrajini.



»Osnutek meèe
temno sencoff
Strinkin osnutek o zaiti manjine je natetet

na oster odmev med Slovenci v Italiji

OD NAEGA DOPISNIKA

TRST, 7. marca — Osnutek kransko-demokratske stranke o zasciti

slovenske narodnostne skupnosti v Furbniji-Jnlìjski krajini, ki je bil

objavljen sredi prejnjega tedna, je naletel mcd pohticnimi in kultur

nimi organizacijami Slovencev na izredno kriticen sprejem. V teh

dneh naravnost deujejo telegrami v senatno komisijo za ustavna

vpraanja z zabtevami, da je treba sprejeti globaini zaitni zakon, ki

ne bo diskriminiral Slovencev v razlicnih pokrajinah.

partije, socialistine stranke in

slovenske skupnosti s stalii kr

anske dcmokracije, ki so si da

le narazen. Upati je, da bodo

Slovencem naklonjene sue v

obeh domovih parlamenta in

Slovenci sami tet njihovc organi

zacije, uspeli prepriati kran

sko demokracijo, da odstopi od

svojih stali, »ki ji prav gotovo

ne delajo tasti in meejo temno

sencona njen deokratini zna

Z vscbino osnutka zaùtnega za

kona kranskc dcmokracije se

danes sooa tudi slovenska skup

nost. Potem, ko je njen deelni

odbor te dni dokaj kritino sprc

govoril o njem, je priredila dancs

v trstu poseben seminar, na ka

terem njeni aktivisti razpravljajo

tako o vsebini osnutka, kot tudi o

splonem gospodarskem in. so

cialnem poloaju Slovencev, s

posehnim ozirom na razlaanje

zemlje za javne potrebe.
I OIZE KANTE

Predsednik slovenske kulturno
gospodarske zveze Boris Race je

v dananji tevilki Primorskega

dnevnika strnil kritina gledanja

pripadnikov slovenske nato

dnostne skupnosti na osnutek za

kona krtanske demokracije v

poseben komentar. V njem ugo
tavlja, da »se loveku e oh
prvem branju njcgove vsebine

najeijo lasje, kajti osnutck se

ne ravna p0 ustavnem na&lu, da

»mora drava zatiti narodne

skupnosti, marve daje le mo

fosti, da »se z velikansko organi

zacijskimi napori in posebnim

pogumom pripadnikov slovenskc

skupnosti pribotijo le nekatere

TC/Qc

narodnostne pravice<.

Po Racetovern mnenju se poj

rnovanje zaite, kc)t si io zami

lja kranska demokracija pre

vraa v svoje nasprotje, ki mcji

na grotesko. Na ta nain se

ohveznost. da drava iti jzi

kovnc manjine. spremeni v p0-

trebo, da se drava oziroma itali

janski narod brani pred njimi.

«Kaj pomeni taka politika. do

bro vemoc, pravi Horis Race,

»namesto, da bi zavarovala pri

padnikc manjine pred asimilaci

jo, jih peha vanjo.«
Ob teh ugotovitvah, poudarja

Boris Race, ho razprava o zaQiti

Slovencev v parlamentarnih tele

sih ivahna in trda, kcr se bodo

sooala stalia komunistine



Udine
LA POESIA

RESIANA
VISTA DA

MILKO
MATCETOV

UDINE — Il direttore

dell’Istituto sloveno di
etnologia presso l’Univer

sità di Lubiana e maggior
conoscitore della lingua e
della cultura resiane, Mii

ko Matietov, ha tenuto,

presso l’Accademia di

scienze e lettere darti dl
Udine, una conferenza sul
tema: «Il passaggio della

poesia dì tradizione orale
alla poesia d’autore in
Val Resia.

Nonostante il continuo
calo demografico — ha
rilevato Matiéetov — la
comunità resiana si carat
terizza per il suo persi
stente rigoglio culturale:
suo ultimo frutto, un
greppetto di poeti con i
quali forme e temi carat
teristici della lunga tradi
‘ionc della poesia popo
lare resiana vengono per
la prima volta decisamen
te separati. Tra i nomi
segnalati: Rino Chinese,
‘‘nat’) Quaglia, Silvana
Thaletti.

Di Chinese — che canta
le sue poesie accompagna
to dalla chitarra — sono
state sottelineate alcune
continuità tematiche con
la poesia tradizionale;
Quaglia invece si caratte
rizza per il Suo autobio
grafismo e per la polemi
ca socialp. mentre i com
ponimenti della Paletti
ono maegiorrnente rivol
ti al versante idillico. L’a
nalisi linouistica condotta
sui testi dei tre poeti ri
vela peri”, ha detto Mati
etov, alcune incertezze
“rammaticalì: le esperien
ze diverse di quelle de:
padri e la vita lontano
‘luI paese, se da una parte
1,anno avuto un peso de
isivo per la nascita deI

ti nuova poesia d’autore,
ilia1tra portano quasI i
rivitab;1mentc ad annac
1uare alcune p”1tità
della lingua resia’-

%iOCLtI
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BRZOJAVKE
VRIM
Senatorjema A. Murmuri
in V. Vernaschijll
Beneko gIedalie, dramsko

drustvo iz Beneske Slovenije
(Vldem), zahtevi, naj se im
prej sprejme zaéitni zakon za
Slovence v Itallji hrez diskri
rninlranja Slovencev v videm
ski pokrajini.

o.



fo je temeljni zak1juck. do
katerega so prili v&raj v neka
terih organizacijah in drutvih ta
koj, ko so se seznanili z njegovo
vsebino.

Ze sinoi sta se sestala na
skupnem zasedanju komisija za
jezikovno izobraevanje pri teri
torialncrn odboru Slovenske kul
turno-gospodarske zveze in vod
stVo zavoda za slovensko izobra
evanje. Na sestanku so ugotovi
li, da bi prcdstavljeni osnutek kr
anske demokracije — e bi bil
sprejet v parlamentu — ne lajal
njihovih naporov za jezikovno
izohraevanje in kulturni napre
dck Benekih Slovencev. pa pa
bi oviral njihovo nadaljnje deio.

Zato so ob telegramu, ki so ga
naslovili na predscdnika senata
in senatne ustavne komiije z za
htevo, da je trcha vsc Slovence v
Furlaniji-Julijski krajini enako
zaàtiti, sprejeli tudi sklep, da se
pridruujejo odloitvi, po kateri
bod osnovali posebno delegaci

io iz predstavniko kulturnih
‘drutev in naprcdnih obinskih
uprav, da bo obiskala najodgo
vorncje ljudi v parlamentu 1cr
jih seznanila z dejanskim poloa
jem v Beneki Sloveniji.

Izrazili so zaudcnje, kako e
mogla stranka, ki je mocno nave
zana na volilno bazo v Beneki
Sloveniji, sprejeti tako omejeva
len zakonski osnutek za fieno
prebivalstvo.

Svojevrsten odgovor sestav
ljalcem zakonskega osnutka, ki
menijo, da prebivalcev Beneke
Slovenije ni mogoe opredelje
vati za pripadnike slovcnske fa
rodnc skupnosti, pa je bila sino
nja manifestacija na sedeu kul
rurnega drutva Ivan Frinko ob
trideseti obletnici izhajanja
» frinkovega koledarja.

Prireditev, ki se je odvijala
pod nazivom Dan slovenskc kul
ture, je skupaj z veliko razstavo

Irinkovih dI in prievanj o nje
govi èloveki in umetniki oseb
nosti, predvsem pokazala, da se
ie najveji moi Beneke Sloveni
je daljnovidno zavzemal v vsem
svojem delovanju za prijateljstvo
mcd sosednima narodoma. Ne le,
da je pisal v lepi knjiThi sloven
ini, marve je med drugim tudi
prevedel v italijanino Preer
nov Sonctni venec in napisal za
Italijane dokaj obseTho zgodovi
no Jugoslavije.

Kar dobrih 3700 strani Trin
kovih koledarjev, ki so izli v
treh desetletjih, predstavlja p0-
seben dokument, ne le o slovcn
ski pripadnosti Benekih Sloven
ccv, marve tudi o njihovem
kontinuiranem povezovanju s
slovenskim narodom, ki ga je na
si!no prekinil faizem.

rudi z manifestacijc v poasti
1ev tridesete ohletnice izdajanja
frinkovih koledarjev so poslali
telegram predsedniku senatne
ustavne komisije z zahtevo po
enaki za.èiti vseh Slovencev v
Furlaniji-Julijski krajini.

LOJZE KANFE

Q&D

Osnutek nesprejemljìv
Beneki Slovenci bodo osnovali posebno delegacijo, ki bo odgovorne dejav
nike v zvezi s pripravo zaitnega zakona seznanila z dejanskimi razmerami
OD NAEGA DOPISNIKA

(EDAD, 5. marca — Zakonski osnutek krcanske demokradje o
»zasciti in vrednotenju slovenske jezikovne skupine v Furlaniji
Julijski krajinic ne zadovoljuje Beneldh Slovencev.



Kljnb odsotnosti predseduika. Murmure in obolelosti poroevaka Veriiaschija

V senatni komisiji zacetek razprave
I I IVIo glòbalrn zasciti slovenske manjsme

PoroiIo Je1k Gerbec - Iz raprave v poslanski zhonìiei izJoÉi1i osnutke, ki
zadevajo Sloveiice - lavrfljen poskus Gruber Reucove, da se razprava prekiue

RTM — S poasnimi koraki, skoraj v zatiiju in celo malce sra
meIjivo se je vìeraj v kornisi,ji za ustavna praania v senatu kon&
no zaeJa razpraa o predloenih zakoiiskih osnutklh za zafto slo
venske man$ine v Italiji to je o zakonskih osnutkih za globahio za
ito KPI, PSI in SSk ter o osnutku zaitnega zakona, ki so ga se
daj predJoili tudi dernokristjani. RekIi smo poasi, tiho in sramel
ljivo, kajti zasedanje komisije je
bilo nepopolno, saj je poleg poroe
‘ralca Vernaschija (KD), ki je zbo
lei, manjkal tudi predsednik komi
iije Murmura, prav tako demokri
stjan. Podpredsednik kornisije, ko
munist Flamigni, pa je kljnb temu
oduri razpravo in dal besedo sena
torki Jelki Gerbec, ki je dejala, da
io priMo do velike zamude pri ures
nievanju ustave, kar zadeva pravi
ce Slovencev, ki ivirno v Italiji. kaj
ti ie pred asom so bi]a sprejeta
doloila, ki zadevajo zaito franco
ske in nemke manjiine ter da edi
no Slovenci in ne uivajo primerne
zaiite. Odlaianja je bilo dovolj, je
poudarila Gerbéeva. in sedai, ko je
tudi lCD pred1oi1a svoj zakonski o-

snutek, res ni ved izgovorov, da bi
z razpravo odlainli. Jelka Gerbec
je nato prediagala dvoje: prviè,
naj prideta imprej do poredila v
komisiji in drugi, naj takoj, 2e ve
i’aj. sestavijo oji odbor, ki naj bi
pripravil nart avdicij; nobenega
dvnma namre ne more biti, da mo

i ra komisija ob razpravi o tako vai
nem vprainnju sliiati tudi mnenje
direktno ìainteresiranih. to je pri
padnikov manjiine same.

V razpravo je nato posegel de
mokristjan Mancine, ki je dejal, da
soglain s predlogom o menovanju
oega odbora, vendar mora do te
a imenovanja nriis inie p0 piro
éilu; socialist Barsacchi pa je de-

t1,31tqc7.

ial. da soglain s predlogom Gerb
éeve in da le treba torej odbor se
saviti takoj. Na seii komisije so
tako ob koncu razprave sporazu
nmo sklenili, da se odbor sicer ne
imenuje takoj, vendar so se dogo
vorili, da bodo predstaenild vseh
strank do prihodnje seje komisije
in zbrali predioge za 1ane oi3ega
odbora in bi torej ta odbor lahko
zae1 z delom takoj po poroilu.
Sejo so nato odkzffli na prihodnji
teden v upanju, da poslanec Ver
naschi, ki io v bolnilnici, medtem
okreval.

V zvezi z vinra,jinjo razpravo v
senatu le treba tudi poudariti, da
se je veraj v komisiji za ustavna
vpraianja poslanske zbornice na
daleva1a razprava o zakonskil os
nutkih za zainito o6talih manjMn
v Italiji. Pretekli teden je bila ta
razprava prekinjcna prav zaradi
telnje, da bi vanjo vktjuffl tudi
problematiko slovenske manjMne.
Vèeraj io prilo na seji ponovno do
poskusa, da bi vprainnje Sloven
ccv czamrznili. Tokrat g je treba
pripisati predstavnici Liste za Trst
Gruber Bencovi, ki le prediagala,
naj se razprava o vseh zakonskffi
osnutkih, torej tudi o Ustii, ki za
devajo Slovence, prekine in naj ko
misija prediaga viadi, da na.j urej
izdela okvirno zakonsko besedio,
ki nal bi veljalo za vse manjine
v Italiji in se inie nato zane z
obravnavaniom posameznffi prime
rov. Ta predlog le bil zavrnjen in
sprejeto bio staliie, ki so ga
zastopali med drugimi socialist For
tuna, komunist BaracetU in demo
kristian Bressani, po kat.erem so
vprain&e zainite slovenske mani
Mne loéffi od ostaiih zakonskih os
nutkov in bod, odslej nadaljevali
z razpravn o aUfti ostalih mani
un v Italiii. Komisiia le imenova
la edii odbor, katrrernu so zauoa
l1qn. da se p0svetie z zain
teresiranimi deiniami in kulturimi
t’r,anizacimi ter nato pripravì
sktano besedilo zakonskega os
m’tka.



Zakonski osnutek KD
ne upoteva naih zahtev

Deeino tajniitvo Kranske de
mokracije je veraj objavilo bese
duo zakonskega osnutka z naslo
‘von «aiita in ovrednotepje slo
venske jezikovne skupine v Furia

niji - Julijski krajinli’. Zakonski
piedlog, Id so ga v senatu podpisa

li Di Giuseppe, Mancino. Beorchia,
Gust Tonutti in Toros, v poslanski
zbc.rnici pa sarn vscdravni taik
M) Piccoli, poleg njcga pa e Bian
co, Bressani, Maria Piccoli. Ver
ncìa, Ciannamea in Gitti, scstavlja
trtnast lenov ter dalji, devet gS
sto Upkanili strani obsegajodi uvod,

v katerem utemeljujc potrebo po

zaiìiti slovenske manjiine, pred
‘.‘em pa nujnost neke diferensirane
zaite, ei da je treba upoitevati
razUaosti, ki chstajajo v sarni

rnanjiini. Na osnovi trditve, da je
pripadnost manjiini stvar «volje,
ne pa neke danosti, priznava osnu

tek doloteno stopnjo razlfke samo

tistim, ki to zaito zahtevajo.

Osnutku sta tudil prioieni dve ta

beh, od katerhi prva nateva ob

ine, kjer irnajo pripadnild manji

ne pravico do uporabe materinega

jezika v odnosu a javnirni oblastmi

— uradi in sodiia — se to pa le

preko prevajalcev in to]niaev, ne

pa z namestitvijo oseb a znanjem

sloveniine v javne slube. to pa

So vse obchne trlaike pokraine, v

goriki pokrajini pa sama GoTica,

Doberdob, Krmin, teverjan in So

ic-dnje. Druga tabela pa nniteva ob

éine ali dele obin, kjer naj bi bila

s’ex’eoiina dovoljer. tudi t’ izvo

ljenili telesTh in kjer naj lii uvedil

tudi dvojezhno toponornastiko. V

tej tabeli. z razliko od prve, ni Mi]j,

pO(lrOje Trsta pa je otnejeno le na

obmoCJi obeh krakih i’ajonskih sve

tov. Za obeino Krrnin precivideva

ta tabela le okroje Pieiivo. za

obcino Gorica pa Pevmo - Oslavje,

tandre in Podgoro. V celoti spa

da» v to tabelo obcine Doberdob,

teverjan in Soodnje.

Osnuzek torej sploh ne upoiteva

‘SCiI 35 obein, v katerih ive Slo

venci, pa pa je predvidena me

,‘iost, da bi v omenjeni tabeli vklju

ffi ie nekatere druge obline, toda

s tako monirni omeitvami in take

zapleLenbn postopkom, (zahtevo v

tem smislu naj bi na prirner pcd

pisalo najmanj 25 odstotkoV vPi

sanffi v volihie seznarne, ustrezen

postopek bi morai voditi vladni ko

misar za deelo Furianijo - Julij

sko krajino po predhodnem nrnenju

ohiinskega in de1elnega sveta, vso

stvar bi prevzelo predsedstvo viade,

ustrezni dekret pa bi moral podpi

sati predsednik republike). tako da

bi bila sprememba obmodij, v ka

terih se zaicita izvaja, prakUno

skoraj nemogoca.
Osnutek obravnava nadalje samo

nezuaten del zahtev slovenske na

rodnostne skupnosti, sai sploh ne

omenja na primer probtemov teri

torija, sociogospodarskih vpraanj

ter vpraianja razvoja kulturne in

zalonlike dejavnosti. Prvi leni go

vorijo o uporabi jezika, dobrien del

osnutka je posveen ioistvu, siedi

jo p. nekatere obrobne doloibe. kot

na primer one o povi’atku popace

nih irnen in priimkov v izvirno o

bliko.

vanja slovenskega jezika v osnovnih
iolah pa osnutek predvideva le —

seveda prav tako na zahtevo star
— cv okviru organskega pro

grama didaktinega eksperimentira
nja». Na nijih srednjih inlah bo

mona uvedba teiajev s slovenskirn
unim jezikorn le pet let po uvedbr
e omenjenega .eksperimentahiega
programa» in le za uence, ki so
obiskovali osnovne oie s tem pro
gramom.

Skratka demokriatjanski zakooski
osnutek niti v najrnt1’MV1”i-i
poiteva zahtev siovenske narodnost

ne skupnosti. K osnutlw se bomo
vsekakor ie povrnili z bolj raie

fieno analiza in njegovo celotno ob
javo.

Toda tudi glede iolstva je zakon
ski predlog KD omejevalen, saj se
spioli ne govoi’i o avtonorniji slo
aenske iole arnpak v tej zvc-zi pred
‘videva samo urnestitev dveh vice
proveditorjev v Trstu io Gorici.

Kako pa s slovenskimi olami v
Beneiki Sloveniji. ki predstavljajo
eno gÌavnih zahtev nain skunosti?
Giede vrtcev osnutek predvideva le
monost, da bi — ra zabtevo star
ev — vkijuih v vzgojr prograrn
tudi vpraanja obhajev in tradicij
ter kulture «krajevnih sknnnoti,,
kar naj bi pouevaIi v «krajevni
•lovenski govorici». Mo7nost poue



c
TECAJ SLOVENCINE
IN FURLANCINE
ZA CENTSKE SREDNJEOLCE

V teh dneh nas je zelo razveseiila vest,
da je zavodskì svet dravne nije srednje
o1e v Centi sprejel pornemben sklep, da
za zaito in ovrednotenje jezikovno-kul
tuirnega bogastva slovenske in furlanske
skupnosti uvedeta teaja slovenirie in
fur1anine na oli. Namenjena sta vsem
dijakom, ki so vpisani na srednjo olo
»Angeli<. Teaja se bosta zaela z mar-
cern in bosta traj ala do konca olskega le
ta. Dijaki, ki se bodo vpisali v teaj slo
venine, bodo pos1uali 104 ure pouka
slovenskega j ezilca. Sklep zavodskega sve
ta je gotovo velikega pomena, saj se ho-
do lahko slovenski dijaki, doma iz Terske
doline, nauili knjine slovenine in se
seznanili s slovensio kulturo in zgodovi
no. Da ho delo v tem smislu lahko lepe
steklo, se ie ola e pozanimala za potreb
no bibliografsko gradivo, ki ho na razpo
lago dijakom.

Pobuda entske nije srednje ole pa
ho gotovo imela tudi iri odmev v deeii.
Odloitev zavodskega sveta ie pokazala,
kako more in mora ta izvoljena ustanova
skrbeti za kulturno obogatitev dijakov tu-
di zunai rednega ois;kega pouka. Teaja
slovenine in furlanine sta tudi s tega
vidika lep uspeli.

-o-

V nedelfo, 21. februarfa, fe cerkveni
pevski zbor z Opin pri Trstu pci pri ma.i
v Bardu v Terski dolini v Bene.ki Slove
nifi. Bordo, ki fe bile skupaf z ostalimi
terskimi vasmi hudo poru.ena ob nedav
nem potresu, obhaja e vedno siovo od
svofccv, ki v tem asu ponovno odhajajo
ne deto v tujino. Zato se priporocajo bo
femu in Marifinemu varstvu, njencmu ma
terinemu srcu. Ob iepem vremenu imafo
celo procesijo po vasi. Tokrat pa je od
podio, kifub sonnemu vremenu, zato ker
fe bii pritismii mraz.

Tu pa tam stojijo .e lesene barake, a
v giavnem so si ifudje postaviti prav tepe
hLe. Sosednfe Siovenifo fim fe pri tem
zares materinsico pomogaia. Tudi drugod
se vidi ta ljubezen maticne domovine.
Cerkvico so fim postavili s pomocjo ver
nikov iz Barifa. Zupnik je miad, zavzet
furianski duhovnik. Pri soma.evanju —

potekalo fe v italifan.ini — fe pci, kakor
e omenfeno, Openski zbor, in sicer v sio
venini. Zborovo petje fe navzoe, tudi
slovenskega duhovnika iz sosednfe upni
fe, gioboko gonilo. Hvalenost, ki so fo iz
raaii, pa nas fe skoref spravila v zadrego.

Skromiìi medupnijski iist, ki ga izda
fafo, fe vidni izraz nezzstavifivega vrenja
svobode in obenem kiic ne pomo. Somo
stran, ki fo fe v itaiijanini napisal sto
venski duhovnik o svoji materi, more po
kriti s sramoto stehernega, ki fih je ioka
vo oropoi najdrajega, kar tovek nosi v
sebi, to fe dostofanstva svobode; nas pa
do dna presune. Mcd drugim pLe: »... mo
fa moti fe (umirafoa) ... zmotita kesanfe
v jurlanini: tako se qa je bile morale
nauiti kot otrok. ... Toda fez sem jokai
tudi zato, ker sem giedal v njej ves svoj
narod in njeqovo mueni.tvo Svoj ne
rod, nad katerim so se vsi &itili poobta

ene, da se nad njin divfe zna.afo ter
nas smatrafo za poskusne zajce, kakor ki
rurgi ‘in corpore viti’c<.

Zato naf se nadaifufe povezanost z ne
imi bene.kimi Stovenci ne vseh ravneh.
Pri tem ne smemo zamolcati zahvaie vsem
hrez izfeme, ki se e od nekdaf in ne to
iiko nacinov revzemafo ze te na.e sestre
in brate.

Tudi cerlcvene pcvske zbore, mogoe v
mejhnih sesteveh, priéakujejo s previm
hrepenenfcm. Taki obiski se dejo zdru
iti, posebno v topiih asih, s pripravo te
tesnega okrepcita kar ne prostem in v se
mopreskrhi. Venec gorskih ocakov nudi
vsem naraven doma poutek.

Udeleenec

Ganljiv praznik v Bardu



JUTR1, 25. febriiarja oh19.30 ho v er’adskr.ii hultur.nem kroku «Ivan Triuko»

I Dan slovenske kulture
in 30. oble(jijca «T&iitkyg koledarja». Veera se bocjo udeleilli Marjaii Brecelj, Joko Kragelj in profesor Marinq Vrtovec. Socjejovaj ho t)evki zbor«Redan» iz Lese v obIi Grmek. Prirecifli bod tedi rastavo cIokumenjoi Vahljeiij
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NA OSNOVI RAZISKAVE V SEDMIH NADIKIH OBiINAII

Siovenzki ruzizkovuini inifilul o nujnosli
patuFevunjii ziovenitine v BeneikiSiaveniji

Najbolj sprejernljiva pobuda bi bila ustanovitev dvojeziéue

gole, kjer lii bili italijanina in sloveni.na enakovredni

ÒEDAD — olsko vpraianie je
nedvomno temet t’sega izobrae
vainega in vzgoj’nega sistema. V
vsebicsko in sti’mnt’itivno bogati
oti (lzer niso preuranjeno pretr

gali popkovine, ki ee2e ètoveka
okotem, kjer sola bogati loeeka

v negrn’i celoti) so t’iudje dobro
vkljuéeni v drubo, zreti in se lah
ko postuujejo svobodnih. izbir, ki
so koristne talco za njilt kot za
drnbo. gola bi manila torej p0-

niagati posamezniku pri negovi ra
sti, pri pridobieanju gotovosti in
sanwpresoii. Brkone so za marsi
Icoga to le nevresnidljivi ideali.
Vse pa postave skraJno dramatié

ko sola ve izpoiniue samo svo
. poslanstva, lemceé qa celo

ovra.
Talco protislove prfhoja do izra

za prav ob potrebi nudenja kuUure
najbotj pctrebnim, sai se sprevra
da o nifi Uzko prikrit kulturni ko
tonia7jze,n, ki nima vobene ceze s
pedapoikimi citji. To se dogaja s
Slocenci v videmslci pokrajini, kjer
vi us-pelo enostoletni itatijanizaciji
zaduciti domade kuiture, ne je ca
menjat z italiar.slco lcntturti, ie
?nanj pa uvesti take dvo3eziénosti,
ki bi odpravila znadilnosti avtoh

I tonega ezilca.

(edajslzj seded Skwenskega razi
slcoualnega in.itituta. je iz teh dru
benili izhodi.Sd izvedet razislcavo o
monosti nstanavl4anja stovenskih
tol, ali t’ katerih bi poudevati
tedi stovendino va obmodju Bene
.lce Stovenlje. V raziskavj so bili
sovdeleeni sta r.ii soloobveznift o
trolc in otrokih vricev sedmih ob
diii Nadikih dolin.

Iz odgovorov v vpraiatnikih je
razvidno, da se 50 odstotkov de
tavcev vsalc dan vozi va delo iz
svofih dcliv. da je zelo vi$oka 1ev-
ska brezposelnost in da ‘je vedina
delaeceo zaposlenih v gradbeni
tvo.

Glecie izktjuéno .otslcih vpraanj

V detrtek, 25. februarja, oh
19.30 ho v edadskein kultur
nell kroku «Ivan Trinko»

Dan s!oveuske kulture
in 30. obletuica «Trinkovega ko
Iedarja,. Vedera se bodo udele
iIi Marjan Brecelj, Joko Kra
geli in profesor Marino Vrto
vec. Sodeloval ho pevski zbor
«Redani iz Lese v obdini Gr
mek. Priredilj bodo tudi raz
stavo dokumentov. Vabljenì.

pa izhaja zelo visok odstotek po
navtjavcev v obvezni loli (v niji
sredni .oli v petru Slw,enov ie
bit v .iolskem letu 1978-80 odstotelc
zavrnjenih 27,5 odstotka, teto kas
neje pci kar 28 odstotkov, medtem
ko so bilI odstotki v vsedravnem
merilu 7,2 in 7,9), Solske pomani
ktjivosti pa so spreete v popoinem

• ne400iman)u in neznanii, za vse
se krivi nezanimanje diakov, nih
de pci si ne upa kritiéno oceniti
oùsoiede stndcture. Etnidno-kuitur
ni izvor uéencec in dijakm, ;e de
sto sniatran kt’t ovira pri pridobi
vavin italijanske kelture, kar p0-
vzroéa obdutek ne modi in peha tju
di, da se vdajajo v usodo. Nekda
vii martjivi kosec lflhko danes upa,
da bo le polten zidar.
Jezlkovna problematika

85 odsotkov spralevani7z sma
tra, da Lii intattI kako korLst. de lii
se v lottI skupaj z italiian.ièino
uditi tedi slovenski knjilni jezik.

90 odstotkov starlev )e o svojih
odgovorffz navedio, da se postuluje
slovenldine v usakodne-rnern obèe
vaniu. Odstotek pade sia 50 v od
nosih z otrolci. Ko otrok obiskuie
otrolki vrtec, marsilcdatI preizeha
odgocarjati v stovenldini, klub te
mu da razume stovevlino.

34 odstotkov navaja, da so se
vihovi otroci udeistvovali o p-obu
dah kot sta bili «Moja vasi in
«Miada brieza,.’.

Skoraj t’si pozitivno oce’n)ujejo
prisotnost slovevskih strektur v Na
dilkih dolinah pri ohranevanju sto
vensicega lculturnega boastva in
bogatenju krajevnega jezika in kul
ture. Na atost je poznaeanje teli
struktur pomanjkljivo, le manjìa
pa je edelelba pri vjihevih p0-
bvdah.
Vpraanje sole. Kakne slovenske

o1e?
OLi tem le treba pasebel povda

riti, da je precejlnja raztika pri
spralevanlu mnenja o mogoéih
predlogik kot pri konkretnik po
b-udah.

91 odstotkoi spra.evaricev e pri
trdltno odgòvorllo na vpralanji:
«Smatrate, da se jezik izgubi, de
sii prisoten o lottI ali dama? Mis-
lite, da Lii pri nas potrebouati loto
za slovenldino?

Pri tesa le treba ooi;dariti, da
se e 59 odstotkov zauzelo za za
saLine lola, 16 odstotTcov je Lilla
jroti, ostali pa se viso razjasnili.
Razni prediogi:

Otro5ki t’nec. v katerem Lii ezgo
jitelj z otroci rabul talco slocen
Idino kot italijanléino. 34 odstotlcoe
storIe e se ogreva za talco relitev,

o med druolm predcidevajo
tudi ministrski programi.

Zasebna ali javna osnovva
podohna slovenskim loiom v Trsta
in Gorici. Predlog ye naietet va
maleiikostno podporo (4,5 odstotlca)
in va linde kritilce.

Celodnevna dvojezidna lola, e ka.
teri Lii imela oba tIezilca enako via
go. Zanjo se le pozitieno izrekla
polovica starlev, obenem je indi

izrazila pripravllenosi, da Li v tolto
lolo poslala scoe otroke.

Kntturno-relcreacijske polmde, ki
Lii vknéecale tudi izten.iulski ponk
slovenldine sprejema kot alternati
vo prejinjim predlogom 31,8 od
stufka.

Popoldanski tedaji siovenslcega
ezica in kulture. Za njih se acre

va 20 odstoikoc, Ic pobudi Pa p14
stapa 14 odstotkoe

Ugotovitve razisicave odra±ao to
rei staliléa, ki •ih ne smenw ne
gativno sprejemaii zaraai naktjed
nili predlogov in oLi upoltevanj
skrano obcntlliee tematike.

Celoclnevnj dcoje:iénj pouk izha
la i.z ltudije kot odgovor va real
ne krajevne potrebe, prav zata st
motivacije za io izbiro jzredno za
nirnice. Starli, vekateri ved drug

se zavedajo, da e lolska pci

u&vanie slovenldine poI rebno.
Skupni imenovatec izbire dvoje

ziéne cetodnevne lote je uotociLet
koristnostj slednje pri ohranievant
slovenslcega jezilca in k-ulture, m
da Lii izbira povzroéikz travmatii
nili zapletov, lii Lii biLi prisotni ol
izbiri popoinoma slovenske lol€
saj e va tem ozemtju itatijanldin
le vedno edini lolski jezik, kra
jevna kultura in jezi?c va sta I
vedno v razliénih obtikaÌi sinonim
barbarstva.

Klub vsemu pa odrada 45-odstoi
va podpora raznim «popotdansku
teèaie m» in «kulturno-relcreatiunii
pobudam,.’ nesigurnost do va nel
nadin istitucionalizirane struktun

Glede ‘ciristi, li Lii liti iineli otn
ci zarodi znanja 3lovenldine, p
je treba poudariti. da niso sturi
pri tem navedli kovkretnih in 7nd
te’niatnih lioristi, temved so to oc
nievali kot ponovno pridobitev Icu
tprniti in etniénih vrednot, kot srec
sino sa preprederanje izgube las
ne identitete (62 odstotkov nava)
samo koristi, 16 odstotkoc pa tem
nasprotuje).

Ovire pri uresnldevanlu teli p
bnd so za cedino (57 odstotkov)
«tjudeh», kar dajc precei jusno si
ko, kako so se v dolgili tetili vki
reninile grolnje. Na ,noniko
zretih acea in trezuosti o resnià
razselnosti tega vpralavja.
Zavest o pripadiiosti zemljepisno

pomembnemu obmodju
84 odstotkov vpralaniii je pr

pridan o koristnost snania siove
Idine za scoja otroke oLi upoltee
nu ‘.ceclno bOIj tesnili stikov
llInjo .Jngoslavilo» odstotkot’

x4-()k’
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vsem v fJos!oclarstvu — mcd obe
ma repubti1ama. Vseeno va voto
vica cpraanih izro±a upanje v no
daÌjeranje 0 dosedanih izk-v.n al
(Beneco - Veptos) in v uresniée
vanie doloiL osmsiega SPOTO-Euma

Redki so p,imeri sredobeni1t si
iii e ti so bot odra.z drubenii
napetosti, kot rezuttot zict;enjske
ga stanclarda.
Pooaj

Po statistk;iih podatkih ISTAT
leta 1971 le bito v Bene5k’t Sl&re
niii le 0,53 oseb z &cade7nscu izo
brazbo (v polcrajini 1,15 odsiotla
in 4,31 oclstotlca vije,oisco izo
brazbu (v poirajivi 5,5 odtotka)
Povsern razumtjiro le •tevito izo
bìaencev, ki so po rodu ir Bo
ne,?ce Siovenije, ci5je. a va bbs
ivio druge.

Nezaninzanc za .obo, lu1turn
oùubo±en ambient (zaradi nezani
mania in celo odvora do notian
dinaintònc krajcrne kutture) vo
vzroicta., da so vsc drn±beno-kut
turno crednote jz uvoza. isar pa
vzroa ctnzLno atienacijo posain
zI1iia in slcupine.

(osocars’,o slanie BeneIe Sl
vcnile o t!o’a le v 7fla1i? mer
opraci’,anje TcvaÌificiranih poicl.icsv
to pa spct :arodi oc!solnosti spo
sbnih kadrov e botj obuboba kut
turni ambient.

iz toga siedi zuizuna odvisn’isi
sa rse dcttùene in gospodarsi
vtrukture ai pa sa take. lt balzk
izrcia;o nelce crste o’otasti. Tist
driienopotitiie strnitu1 e, ki s
e poudarite svoj <‘prote?trrats n
same, cia ne duvotujejo ni’ih mb
nosti noi raniini silam, li se izo
btiJueo, te7l1vc zavirajo nihovc
utret’anie, izkoriaioi1 predsod
in podzaveslen strah mcd rreln
vatstrom. naporeduoé tcmane va
iclepe in nedoloèene strumentali
soci io.

Toda... zarest o einicni pTi?30d-
nosti vi ocisolia: sti:ah biti Stare
nec postoporna vreinlguielo vai
ir5i kroqi. zanmane sa k-ulturno.
c1rubeno in gvspodarslw obnvo
Toste z rastjo politine zrebosti.
Vse to e enkrat dokazwje sboven
stvo toga obmoéja, kor va le vaj
pomcmbneje. da izraza vrihacz vo
treba po istitueio,zati:iranem von
evaniu slovenskeqa ezika, serecla
to tega va je treba prW “cvv.
granu satis. RICCARDO RUTTAR



BENESKI DNEVNIK

ZAGOTOVITI SREDSTVA
ZA SLOVENSKA DRUTVA

Stovenski kutturni deta cci k vide:nske p0-

krujine rahtevajo ot’rednotenje srojega deta

ÒEDAD — Kulturna drutva iz
Beneke Slovenije so izdelala pro
grame za 1etonjo sezono, ki jih ho-
do predstavila viclemski pokrajinski
upravi. Le-ta je bila pooblaiena
od delele, da skrbi za finansiranje
krajvnili kulturnih drutev v okvi
ru dee1nega zakona iz leta 1968.

Slovenska kulturna drutva so
predstavila celo paleto delovanja, ki
gre od teajev za slovenski jezik in
likovnih nateajev vse do fotograf
skega, literarnega, knjinega in
glasbenega ustvarjanja ter znan
stvenega raziskovanja socialnih in
gospodarskih razrner na obmodju,
na katerem ivijo Slovenci. Poleg
toga je v Baidu tudi etnografski
muzej, ki je poleg Benekega gle
dalia epa pomembnejih kulturnih
ustanov v Beneiki Sloveniji.

Vendr pooblastilo pokrajinf na
tem podrodju lani ni izboljialo p0-
ioaja slovenskih kulturnih drutev
kot bi se dalo sicer sklepati iz za
Hjukov deeIne konference o kul
turni dejavnosti iz leta 1981. Zdru
itev zakona o krajevnih govoricah

i z zakonom o kulturnih dejavnostih
je namre! imelo za posledico, da so
bila vsa slovenska kulturna druitva
Prikrajiana pomoi, ki jih predvi
deva drugì zakon.

Nobenemu kulturnemu drutvu iz
Beneke Slovenije niso priznali sta
tusa kulturnega druitva dee1nega
pornena, kar bi jim omogodilo. da
bi lahko neposredno crpa1a sredstva
iz dee1nih fondov. Zato so sloven
ska drutva lani dobila premalo
srecÌstev in kulturnj delavci ocenju

I jejo, da s tako pomodjo ne bodo
uspeli uresniiti zastavljenih ciljev
na podrodju ovrednotenja jezikovne
ga bogastva slovenske manjine v
videmski pokrajini in tudi splonega
kulturnega delovanja.

I,.

gov prijatelj 16-letni Domiziano On
garetto bil hudo ranjen. Kae, da
sta se m1adenia peljala z motornim
kolesom po cesti, ki pelje ob leta
1iu, ko je iz vhoda v 1etaliie pri
vozil aineriki uojak Jackie Eley,
kj se je zaletel v motorno kolo.

y& 2
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V SObOtO So v Sportu Slove

noe v Slovenski f3cneiji konali

Ietc)snj’ e 9. po vrsti fleneanSki

kulturni dnevi. ki sta jih tako kot

sa leta dosiej organizitala Bene

,ki tudijki center Nedia« i!

Spetta in SIoenski rariskoaIfli

intitUt (SL()R1) li f’rsta. So -

boina okrogld mita le pomeflila

lep zakljuek —- tema jc bila

Prediogi za zaito sIoenske na

rodnostne skupflostl in drugih

manjifl v Italiji — lega ve kot

meseC dni t?a1ajoce znanstVenO

kultutfle pnreditvc. katere

osno’fla mise1 je bili’ posveCfla

rii/ptd’ 3m C) po1oalu narnd—

mistnih sktLpnoStI in manjSin na

I
alsko_)adtai}5k. ot’fl’ jU.

\‘e samih tomah pred-i’ inj in o

- okrogli miti boino pisidi v ml

tdnjiIVtCVi1k naega éasopl
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Pogovori o sodeiovunfu
Lovem7e s furlam7o
Delegacija videmskega tajnìstva komunistine par
tue se je sestala z vodstvom slovenskih komunistov

VIDEM — Delegacija viclemske- di gIediéa o teviinih mednarodnih
ga tainitva komunistine partije, probiemih in razrnerah v svetovnem
ki so io sestavljali tajnik Toschi, delavskem gibanju.
namestnik tajnika Travanut, Lizze
ro, Puntin, ogleiski upan in Pe
tricig, se ie pred dnevi sestala v
Liubl]arii, prédtaviiki ef1ie:
gakomlteia Zveze komunistov Slo
veniie. Pogovarjali so se o razvoju
sodelovanja med Slovenijo in Fur
lai’ijo, v okviru katerega bodo ver
ietno ‘e kone 1etonje porniadi pri
pravili v Ogleju na pobudo obèin
ske uprave rnanifestaciio, na kate
ri bodo sodelovala razna zdruenja
iz Èurlanije in Slovenije.

Delegaciio videmskih kornunistov
sta nato sprejela predsednik komi
sije za mednarodne odnose Joe
Smole in precìsednik mestnega cen
traÌnga komiteja ZKS Marijan O
roen. Predstavnjkj videmskih ko
rnunistov so se pogovarjali tucli z
Vido Tomi in Antonorn Vratuo.

Na sreanjih so se pogovariali o
navezavi stikov med Ljubljano in
Vidmom in to e posebej glede na
dosedanje stike mcd ljubliansko in
videmsko univerzo. Izmenjali so tu

EDÀD — Fo pismu tudijskega
centra Nedia iz petra Slovenov
prosvetnemu ministrstvu so se te
vilne osebnosti zavzele za nemoten
potek nateaja Moia vas. Svetoval
ca Furlanskega gibanja d’Agostini
in Puppini sta zahtevala poiasnil
od dee1nega odbora, skupina ko
muristinih deelnifì svetovalcev se
ie prav tako pozanirnala za vzroke
oviranje nateaja Moia vas.

Pj’i prosvetnem ministrstvu so po
sredova]i komunistkni poslanci Giu
lio Colomba, Baraccetti, Migliorini,
Cuffaro in Ferri ter poslanka Liste
za Trst Amelia Gruber Benco. Pred
sednik Evi’opskega centra za izobra
eranje, profesor Aldo Visalberghi
Pa ie sporodil. da ie pozval namest
nika sekrctaria pri prosvetnem mi
nistrstuu poslanca Zita, nai cimprej
ukr’ne vse potrebno za odobritev
pronie. Podoben ukrep ie spreielo
tudi tajnitvo demokrs(anskega po
slanca Santuza.

tudijski center Ncdia je mcd
tem e zae1 z nateaiem in raéu
na, kot ie sicer e napravil prej
nja leta, na obut1jivost starev in
u&iteljev.

tevi1na posredoviìja
a iiateaj Moja vas

Sreaiìje koniunisiov

iz NadiSkili dolin.
(PETER SLOVENOV — Predstav

niki sekcij komunisthine partije v
Nadhkih dolinali se strifliaiO s kri
tikami na raun izrednega stania
na Poliskem, kier poskuajo gene
rali s silo reiti probleme milijonov
delavcev, ki so ustanovili neodvisni
sindikat Solidarnost. Sindikat s p0-
modio katerega so delavci namera
vali reevati nakophiene teave. E
noino so obenem obsodlii vse oblike
nasilja v svetu (Turiia, Salvador,
Afganistan).

Enotno stalie so izrazili tudi
glecle kritike driav «realnega socia
lizma», kjer vladam e ni uspelo
ustvpriti pogoje za svobodo, biago
stanje, demokracijO in samouprav
ljanje.

Na podlagi teh ugotovitev se je
razvila razprava o polithinih, teo
rethinih in moralnih sreclstvih za
uresriiitev socializma, torei o ta
ko imenovani tretii poti.

V okviru 9. Beneanskih kul
turnih dnevov ho drevi oh 20.30
v sejni dvorani petrske obei
ne veèer, namenjen slovenski
manjiiii v Itatiji. Govorila bu
sta predseduik SEGZ Boris Ra-
ce in predsednik mladiuskega
odbora iz edada Maurizio Na
mor.

V soboto 01) 16.30 pa bo prav
tako v Spetru okrogla iniza o
temi «Predlogi za zaéilo slo
vcnske man$ine in drtigih
matiiin v Italiji», pri kateri
1)0(10 sodelov ali poslanei Arnal
do Baracetti (KPI), Loris For
tuna (PSI) in Martino Scova
c’ricchi PSDl). Posegla bosta
tudi pruf. dr. Alessandro Piz

)tltSSO in in ot. dr. Ernest Pe
tri.



08 KONCU POKRAMNSKEGA MONGRESA POTRJENO POROILO TAJNIKA BERTOLIJA

fldemska KB vzirojopri dcliivi
.v.slovcnzke monjsinc nokuiegorije

ivahna razprava o odnosu demokristjanov s komunisti in socialisti - Furlani hoòeio
veàjo viogo v dezek Furlaniji Julijski krajkii - Poziv kulturnega krozka Studenci

VIDEM — Pokrajinski kongres mokracija alternativna politild ko
Krlanske demokracije se je koa- inunistine partije in da je torej
dal, kot priéakovano, z odohritvijo zadnji dogodki, le ziasti spor med
poroila pokrajinskega tajnika Da- italijanskimi in sovjetskimi kornu
nila Bertolija, ki je bil z veliko ve- nisti, pravzaprav ne zadevajo.
ino glasov potrjen za tajnika. V Kljub temu pa je previadovalo mne
zelo dolgi razpravi. ki je traiala nje, da gre za poinembno evoluci
ves nedeljski dopoldan in se kona- io v italijanski politiki, ki ji je paà
la sredi pepoldneva, je prillo nai- treba slediti z veliko pozornostjo.
boli do izraza vpralanje vloge, ki Mnogo konkretneila ie bila raz
io mora imeti KD v sedanjem p0- prava o odnosu s socialisti. Oh p0-
litinem trehutku v dravi. Pri tem trievanju pond’ sodaz.Jè fldn
je bila razprava o slotranjih odno- in deelne vedine je namre mno
sih v stranki tesno povezana z raz- go delegatov poudarilo potrebo P0
aravo o odnosih, ki nJ jih ima kr- razèilènju Miiosov s socialisti in
lanska demokraciia z obema le- izreklo kritike nad politiko PSI in
vkarskima strankama, to je s ko- sekretaria Craxija ter nad dvojni
munisti in s socialisti. mi zavezniltvi socialistiéne stran

Pravzaprav je bilo komunistalno ke, ponekod z demokristjani. dru
vpralanje precej odmaknieno. sai god pa s komunisti.
se je veéina delegatox’ strinjala z Mimo teh vsesplolnih politinih
ugotovitviio, da je Krl&nska de- vpralanj razprava ni zajela dejan
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neupravienim getizacijaii bj mo
rale biti lole dvojezine. etrti
bi moral zakon zajamitj razvoj
vseh kulturnih, ciruibenili in znan
stvenffi pobud, ki so neodpovedljivo
sredstvo za skladen in c&ovit raz
voi skupnostf. Peti pa bi moral
ustvariti politine in administr& v
ne pogoie, s katerimi bj slovenska
skupnost lahko neposredno nad7cro-
t’ala nalinom in rokom uresniftve
zalitnega zakoaa.

skih problemov deìele Furlaniie -

Julijske krajine. Tako ni bil govor
o obnovi potresnega podralia, le
predsednik deeine vlade Comelli je
mimogrede omenil, da ie treba mi
sliti na tistih 30 ali 40 tisoò lindi.
ki le vedno ive v montanih lii
lah. Paé pa ie bil govor o viogi
Furlaniie v deieli F—JK in ve
krat je bilo, pa eprav «med vrsti
cami reèeno, da bi moz’ala bili ta
vloga vedja.

Oh razvejani razpravl o splolnih
pp4tiénih vpralanjih problematika
slovenske narodnostne skupnosti
pravzaprav ni prilla do izraza. Na
vedli amo ìe stalilée, ki ga ie o
kraiinski tajnik Bertoli navedel v
svoiem sobotnem poroèilu na kon
gresu: KD ne more biti odsotna pri
razpravi o slovenski manilini in mo
ra torej predloiti svo zakon. P’i
tem pa ho upoltevala, da je del
Slovencev (na Tri,alkem in na Go
rilkem) narodna manjlina in dcl
Slovencev (v Videmski pokraiini)
le etniéna skupnost, ki se od veèin
skega naroda lodi le p0 jeziku in
ne po zgodovini. To pa pomeni, cIa
stopnia zaléite ne bo povsod enaka
ampak bo odvisna predvsem od pii
stopa posameznikòv in raznih skup
nosti, ki delujeio na kraievni ravnf.
Glede na dejstvo, da drugih altec
nativnih stalilé al bilo slilati v
razpravì in da je bio Bertoliieo
porodilo odobreno, bi lahko sklepali,
da so to smernice, na katerih ho
osnovan osnutek zakona za zallito
manjline, ki ga bo predstavila KD
v parlamentu. Jasno je, da manjli
na takega staliléa ne spreiema, sai
ie do nie diskriminatorsko in delu
Slovencev celo zanika pripadnost
matinemu narodu.

Prav v zvezi s tem vpralanjem
je treba omeniti stalile, ki ga je
pred dnevi obiavil kulturni kroek
Studenci, Id zdruuie slovenske ka
tolic’ane iz Benelke Slo.veniie. Kul
turni kroiek Studenci poziva KD
naj se v skladu z lanskim dokumen
tom deielnega vodstva, odloénee
in brez nadaljnjffi odlalanj zavza
me za skladnejo reditev vpraa
nia globaine zalite Slovencev.
Pokrajinski odbor lCD naj bi ob
vezal svoie parlamentarce naj im
prej predloiiio v parlamentu za
koski osnutek za zàldito slovenske
man$ine v vseh svojih aspekUh in
v okviru c’mokratinih struktur dr
lave. V tem okvitu nai bi posebno
pozornost narnenfli zahtevam SI
vencev v videmski pokrajini. V
zvezi z nihovimi specifinirni po
trebarni prediaga kulturni krodek
nresniitev naslednjih petili todk
Prvi bi moral zakon ustvariti dru
ibenogospodarske razmere za za
jezitev pojava zdomstva in posta
viti temelje za razvoj pokrajine, zIa
sti b upoltevanju njenega geo
grafskega pololaja. Drugi je po
trebno zajarniti svobodo iiralanjz
svoie lastne kulturne identitete z
uresniclitvijo e obstoieéih norm na
iolskem podrodju. V dokumentu je
rodeno, da je vzpostavitev splalne
uporabe slòvenskega narodia v lo
lah Pujno sredstvo za eelotno kul
turno rast. Tretik’ bo moral zalion
ustvariti takine lolske strukture,
ki bodo omogodale vsem, ki si to
lelijo, da se seznanijo s slovenskim

I kniinim i7kim fl bi ,nnili
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RAV._NCA — V Kntttirski hisi,),
kakor Rezanj pravijo kulfurnernu
doinu, v objekttt, &i so a skupno
D nkaj SianoVanJSkflti hiarni $
solidarnostvin skiadont iz Slovenije
po potresu zgraduti v tej osrednjt
cusi o Rezii. sta predsinoénim do
jnada fotkiorna sl,ipina in Zrczo
sto c-nsiilz kuttuTn ih drutc e prire
citi vede-r sodobne rezijansle pue
sije in ilasbe, globoko obiJnteno pri
reditee, prav potoro p-rvo te vrstc
e Rezìji, prireditee. ki )c zaradi
n’-owsti godainega nrkeslra 117V
t..tiliiiana in yredsltn’nil.rjv storen
sTe znallst-L’ene misti, t-istih. ki se
e cìoigo &isa nspeSìio nìceaijojo z
Rezijo, vjenirn bogatim pr ipovect
itim, pesnikiru, glastenhn -in ptes

m iZrt)ilom - prirectitev. kì je
ob prazniku sio-reits-ke kpltn-re sim
bolWno pot’ea!a Siovenijo 5 cnn
najocidqi eueiih, torta Se uefino sto
renskih. krctje.v. ReDiJo, to pretepo
in e totikih pogiedih sanim-ivo doti
no, ki je, talco kot furlans?ci kraji
in soma Beedija, P0 pottc’su od-

fcriia e seb skrite sii-e in poka:aiù
poso1.niost, cia zie odp-racj santo
gmot,7e .Skode, anipak da poiSde v
sebi tudi inod :a duboeni nap-ieclek.

-upan Antonio Barbarino je do
maditie in goste, -mcd katerimi ,iaj
omenino vicekon:vlv Nevnlo Ko
radici in diana TO SKGZ Parla Pe
t-I’tdidCi poztlravit 110 razttjansLem
rederits. Z1_ lei je dobrodo5l’ico
tscm, ki so priSlì v ItiSo naSo io
l:tctt-ursko-. in poaclaril. da kultura
nima nzea. cia se un od toni. lcjer
fl(e V?hOO, do to, 1je-r zahaja.
Zadoctdjen je l)it, ker SO O Matide
turem in Merku)u, ki se zanimata
sa Re2iio. sedai indi sarni Rezijani
postati ustvarja lei knl-ture in da ita
t(4JaJo na tem reéeru.

Predsednilc Jolklorne skupfcie Ltd
gi P&eUi je e predstc,ritvi monife
taeije dejal, cia gre sa prvi ialc5etz
qog’;cieic in ndnievn1, da mii bado
sieduli Se dregi, ker savio tako se
rezi-ctnska lcuitura in beseda ve bo
ta i2gltbiii. •y -

Sledit je nadcsc pester -cer,’’

atere-m so sicer hizeii giavno be
ed irije doviadi narecini um.etniki,
vendar ie iud-i arkester RTV Ljnb
!jana o svoj prog-raiìt s*7udut re-
cija-nske «tie». Orlcester, ki ga je
t’odii dirigent Anton Nannt, je s
-S’tranarjevo Resiansko adoro po
et aptavz Se preden o e odigrai

Potevi sta recitraTa Sitvana Fa
tetti in Re-nato Qnaglic, sioje pc
mi pa je zapet kantavtor Ritta Citi-
,tese. Vsaleo cielo so pre-veciti v sto
enSèino in itaìianSéino.

Sjyregooril je Se pre,tèceatee Re-
zije Milko Yatic3e’tov. Dea1 je, da
e skuraj ne-ee-rjetno, kako se 1500
seb, koiilcor ih sedaj Se Sivi v Re
rii. i1avo poteattie za Ìastno ne
okrnjev0 jezilcovsto in èiove5ko p0-
dobo. Opisa! e :animanje sa Si-ro

un et-ni5ko besec1o e pretc7dih dasib
e rezfastSdrzi doc’at, da seda-nJi

napori dokazujeo, 4cak-o la rusoia-n
ska basida na’nima uojo Scie u,nrit».
- Pasl-tt5anje pg77ii in petja treh
wrnetnikov iz Rede je iit s’voje
lrgten uSitek. Utrdit je spoznanje o

njlltovi veliki pripoeedni modi, o
bagatosti njihovega jezika, o globo-
-‘cern énstvovanjtt in o njihovi neto&
ijivi navezanosti na deelo poci Ka
ninom, dasiraeno esi irije irijo e
-Ftinianiji.

V drvgern dclv ie orkester RTV
E,tbi’ana zaigrat Stiri slctadbe Ja-
nija Gobba in Sto eenslo rapsodujo
Pavia 1l-Ierkuja: obe vseb-ujeta indi
rezianske motive. (gv)

Prikaz sodobne poezijein glasbe
vKuiturnein doinu naRavanei vRezifi -
Pozdravne besede zupana Antonia Barbarina - ilava navezanost Rezijanov na svojo besedo



Madarj in SlovcI
Madan v Sloveniji in Sto

venci na Madarskem je bila
tema &trtega sreanja benean
skih kulturnih dnevov« v petru
Slovenov. O poIoaju dveh na
rodnostnih skupnostj je govoni
dr. Ferenc Flajos, predsednjk
komisije za narodnosti pri p0-
murskj konferencj SZDL

.

Zaradi nenadne smrti dr. Kar
la ikoviia, danes ne ho na
iavljenega predavanja v obin
skj dvorani v petru.

Oh isti un se bomo poklonilì
njegovemu spominu.

0ti I
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08 PRAZNOVANJU DNEVA SLOVENSKE kULTURE

V nedeljo v Uvorani Kulturnega doma
osrednja proslava, posveena Reziji

le drevi pa ho v baiii KD oh 20.30 pomembna mani
festacila z naslovom «Okrogle od Prelermi do Sifreria-»

Domala vsa naa drutva, gole
in ustanove se pnipravljajo na p0-

astitev dneva slovenske kulture.
ki le obenem tudì Preernova pro
slava. Zato se skua v tem asu
izoblikovati razne programe. da bi
bile proslave im bolj ive aktual
ne in vabljive. Uvod v nraznova
nje ho prazaprav e drevi, ko ori
reja Zveza slovenskih kulturnih dru
tev svojevrstno manifestacijc. v
baru trakega Kulturnega dama.

<Okrogle od Preerna do ifre
rja» je na naslov prireditve, s ka
tero organizatorji skua vzbuditi
pozornost predvsem pri mla5em
obainstvu. Kale, da ho onireditev
zares svela in «novas. zato pa via-
da zanjo veliko zanimanie. Kako
bi bilo tudi drugace, sai le spored
pester liv in raznolik. potekal pa
ho nekako takole: uvodoma ho za
igrala glasbena skupina iz MiIj
«TOZD Lopovi», ki ho ùosredova
la nekaj svojTh skiadb in oopevke
s!ovenskih kantavtoriev. ‘nato ho

Mani uk spregovonil nekaj pri-

Iolnostih besed. za tem pa bodu
nastopili miadi trlaki knjilevniki,
ki bodo v kratkem izboru predsta
vili svole delo. Posebno mikaven
bo tudi nastop g1eda1ikih igralcev
Stojana Colje in Silvia Kobala. ki
basta recitirala nekatere «erotine»
in okrogle Preernove, Jenkove in
mitove poezije, .spored pa ho skle
nil znanì in pritjubljem slovenski
kantavtor AndreI ifrer. Drevinle
ga gosta najbrl ni treba aosebe.j
predstavljati, sa.i ga predvsem
miaje obéinstvo prav dobro no
zna, lahko pa kljub temu orioie
mo. da so njegovo ploe in ka
sete v Ljubljani in Slaveniji sploh
razprodane. Skratka. veer. ki se
bo zaeI ob 20.30, se obeta dokaj
razgiban in pester, organizatorii
pa. so tudi poskrbeli, da gnia ne
bodo suha;

V nedel]o pa ho v Kulturnem do
mu ob 17. un osrednja Preennova
proslava Zveze slovenskih kultur
nih drutev.. .Toknat .je . spored v
popoinosti posve&n rezflanski u

stvar,jalnosti. Obàinstvu se bado
predstavili rezijanski pesniki, sim
foninj orkester RTV Ljubljana pa
bo izvajal rezijansko glasbo. Spo
red ho povezoval Milko Matitov.
slavnostni govornik pa ho doloiet
no predsednik ZSKD slikan Klav
dij Pa1ié Naj opozorimo. da bado
v nedeljo pred zaetkom oroslave
(ob 16. un) odprli veliko antoloku
razstavo Avrelija Lukeliéa,

Ob velikem naporu. ki so ga or
ganizatonii violili v postavitev obeh
manifestacij le priiakovati tudi
masoven obisk ohoinstva. sai gre
za pomembne novosti v naem kul
turnem livljenju.

a e.



REZIJA OR KULTURNEM FRAZNIKU

O èrkurski pruvdi in e o em drugem
Te dai inineva poldrtigo leto od

istcga obetavnega acgusti.z 1980, lco
se je no Ravanci, srediéni vasi
Rezije, zaciet triclneeni shod o prak
tknj pisavi rezijaiiine. shod, ki
je Pa svoji vsebini, dasiravno slcrom
nej.ii po razsenosti, v aekaterih
pcpiedih spominjaÌ va drkarslco
pravdo, va lisli k’nlturno - potiti&ni
spopad v nai narodai zgodavini,
k sino se ga nèiti v oti.

Primati moram. da ie po zasflovi,
po cseùini in tudi po lalcratnili va
rnenih shod va Ravanci vetiko obe
bl. Skorajcia je predstavljat pre
lomnico a nrodvo - potitiénem iiv
tj’nju v tej dolini pod Kaninom,
peiom za tjudi, ki so zaradi svo
evrstnega slovenslcega iiaretja od
nekdaj milcali znanstveni1ce. v zad
n;em èasu pa pritegovali tndi za
nimanje politikoa.

Prelom.nico bi la shod utegnil
predstavtjati tudi rata, 1cer se je
e poiitiànem popiedu izuril po
tnlad napovedujodi preobrat. V te3
dolini so si namrec porLvovaini in
odprti a1ctivisti znati pridobiti sim
patije prebi vaistt’a in odpreti noeo
stran v dogajanjit v lei dotini:
st,ro,f li so zavestni proces narodve
identifikacije Rei ijanov. Najbotj 0-
sveéeni so se zaradi svoje dru
bene zavzetostj sreevaii z dru
gimi pripadniki nae slupnosti. V
sti1cu z njimi so primerjali svoj 20-
loaj in ugotociti, cia niso dislcrimi
,iirani samo v octnosu do vseh Sto
rencev v Itali}j, ampak celo v od
nosu do samih benelcih Siuraìtcer.
1cl so giede iticanja pravic va no]-
sia be in,

tz teli stikov se je v srcih pote
vih damadinoe porodii odpor prati
pravl]icam, 1cl jih drugi kujejo. des
cia so potoinci Rusov. da so m.esa
vica latinskega (Jurlans1cega), ger
mansimega in siovanskega sveta. ce
lo niso bui pred daenimi casi, pa
so za.rudi zgodovinskih rammer, ki
so obilkovale ‘njihovo ivlje7tje, lo
zaqolovo danes. Da so. skratlca,
lahko vie, savio sestar’ni del sto
eenskega varoduega in kuitnrne
pa prostora ne smejo biti ali p0-
stati.

lii prac no lem epraawiu kot va
osnocnem vpra5an+tt opredeljevanja
istoretuosti Rezijanov so se no tn
dnernem poscetu avgnsta 1960. leta
no Ravanci o praklidni pisavi re
ziianSéine priéela mmiii kopja mec!
zaaorornjki razikinih reitev. 10ml
li laeno, demokratitino in zarzeto

Kako pisoij rezijavsko iiuredje. io
ie portaio epraianie. Ali qa pisati
z ilaliionskjmj pismenkami, kot pa
piìte Giovanni Clemente, va hall
j nsko lciill urna izrodilo nave rovi
dmaél itéifet;i. oli pa ga pisati i

s’oi’enskimi simb?i ma pisavo. ka
Icrine (i malevkostnn oboqalitvio
abecede) prediapa domadin Aldo
Madotto, uaokoeni ina1ar. Vasprn
ti sia si delansico stata dea, vso1c
e svoj kull.tirni svet ra—rio dio
relca. rsuk i svojim dzistrova
vjem in vsak i svojim zatedjem.
(Poavij se ie e predloa amen
.keqa znanstrevilca Hempci. izit7net-
idden, od ivljenla odma1cniem io
od tsels. celo i posrnehoc’avjem za
era len predlog.)

Kako tore pisati, so se SpT0C
t’ali in oslcua1i utemei]it tu in oni
predtog. Prvepa kot koncesiio ita-

-

ditise moramo. cia bomo oditra
vili ‘tei’i1ne tuke, 1cl so se crini-
le v iiao gouorico .3iene so vo
vojni e .ioii lcaznoi’aii, Icer sera
pavoni a rezijuu,iéini. Dontadine
Stolbici pci so zaradi utili nano
pov qnati v zapor.»

Tako :je gouorit avgusta 1980 le
tu Renato Quaglia, potevi pa so,
kot p0 pretisiavi, .spustili zastur in
pci imeii .spuSeneqa vie do vreri
nekaj dnevi, spviéenega navzÌic
pi’iqocorom élanov odbora, 1ml so se.
Icol Luigi Paletti. zavzemoli ma
nadaijeronie dela. mdi so snuide
neqa vse da dnet’a, ko seni se od
peljat va prizoriide dogaun]a. na
Roijanco. in zastor prav narahlo
ora:dg,tit. cia bi imaedei, de so
kalcino. in Icalero obtjubo so ures
niditi. Jzved&. seni, cia sedem ma
gneofoitski1i zapisov. vsalm po 90
minuti, viso prepisali, da se
spioh vi ned .sestai, kai se, tia ti
se sestat nelca] meseceh vo ,shodu
1cot sa io uno napoveciali.

Giovanni Rotta, mlacti in dinami
èni pobudnik shocla (1cl pci ]e spret
no vodil, io jyni.mnan]e mii daiqu
jem), e na obt]nbe pocsem pozahit.

«Popis prebivalstva sino imeti in
icot malidar imam obitico ctela .‘e
P0 njem. Posiedice potresa so na
vsakdan]ik. Sknbi nas neverjeten
padec .iteuiia ro]stev. V c’acm tetti

sino imeti suino 6 rojstev va 30
smrti. Mar to viso prednostna vpra
anja? Kar zadeva shod o pisavi.
dakam va odgovor profesoria Lené
ka li Amenike,» mi je odgovarjat
Rotta.

Medtem je doniadi iipnik Aifon
io Burrazutti e ±upnijskem tistu
z cit’oje:dniin nastovom, ki se e
rezijan.idini glasi «Pod Tjaninowo
.sinco, lcntatu p0 sk’lenitvi shoda
imalegoridno in brez monosti priziva
odreciil, da ho tiporabtjat obe pi
san. To je sporodil z autoniteto ti
stida, 1cl a nalmiadi 1.500 izvodov
obtikuje javno mnenje e dotini.

«Stonilì iuta eetiko napako — je
nuda!jeeat Rotta — ker sino se pre
ved zagrizti v vpracianje, preved
sino ga spotitiziruti. Morali bi se
ga totiti i pohievneje piati. Ne bi
smelì nastopati kat znavstveniki.
ken to visivo,» se je opraviéevat
Rotta in me hotel ±e]nega petjati
dez cotto.

lianskj 1ctttturi, ki sebolwti po do
litri. drugega va kot nekaj narav
area, Icar jezi]cu ne bi detalo sile.
Totta tisto naravua ]e e odeh za
italijansko reitev pinaue zapretili I
zacocornikov, pa tudi v itati]an
s1cih nacionalistidnili lcrop iii pred
stavi juta provokacijo, va Icatero so
rea pirati s temiie besedami: Ka
ko vai se mi, Renijani, osianamo
ira sloven,ìdi,ia, tare] no tu] iezilc.
ko pa ivimo i, ltalijf.»

Toda, va] ponovim in nadat]ujern,
demolcnàtizacija odnosov je vdrta
e to dotino in pninesla kandelc sico

Toda odnosi se k’tjub teinu in vse
mu ostotentu postoporna in nezadr
Uio spremin]ajo. Ta doii,ta vi veé
suet zase. Ni ced ma gode prekiicati
1978. tela v Rim odposiavo plinio
obdinskega odbora no Ravanci. da
Remijani pripadaio sto venski iarod
ai skupnosti. da te) skupitosli pri
paciajo lctjnb Cossigovi kot kuniozi
telo poctani izjavi ob njegocem bi
vanju e na.ii deleti, dct ese je sre
dal z Rinsi».

1/ Rim poslano piifllO, pomemben
zgodoainski dokument, ki je dava
ittji dai a Reziji zaznanwvat za
preiomni dai, zavezuje domuiine;
zavezuje pa lodi via naio s1cnpitost
v Iialiji, in tudi rei siovenski no
rod, da mania stvar Rezijanov ved
no pri iccu. kot io zagotovo tudi
intanto — vieni razdatjam navktjub.

Talco naj ho no praznik ktilture,
ki ga bodo jutri prostaviti v «Kut
turski hi,ii» va Raeanci; tako va]

ho tudi v priliodnje. Ico ho praznik
vino in navi ho ostato cielo, trde
delo za narodno osveida,ii’ Slovev
Ce” tutti v tem octroénen sto pa

lepem predelu vicieniske b,rj,crajine
GORAZD VESEL

S iQ L—
)

Jutri. v sabato, ob 16.30 bo v
Kulturnern domu na Ravanei

VEER SODOENE
REZIJANSKE POEZIJE

Nastopajo pesnica Silvana Pa

letti, pesnik Renato Quaglia in
kantavtor Ritto Chinese. Uvodìie
besede Milko Matidetov. Sode
luje orkester RTV Ljubljana.

‘O



Tflnkov koledar za leto 7382’
Oh novem lati je izei tradicionaini Trinkov

koledar, Id je daij dma izhajal v zaioThi sloven

ski’h delaveev v Beigiji, nato v sarnozaioThi, le

tos pa je kot za1onik podpisano Kuiturno dni

ltvo »Ivan Trinkoc< v Cedadu. Koledar je 5 to

tevHko stopil v XXX. letnik, dosiej pa so ga

urej ali Josip Rustja, Rado Bednarik in od leta

1975 dalje Jo±ko Kragelj. Ceprav v ±epni obli’ld

in skromen p0 obsegu, se e od vsega zaèetka

uveljavija Icot nekalclen ietni zbornik Beneke

Slovenije, saj vedno objavlja spise, pomembne

za pretekIost te najzahodneje slovenske deeIe,

le posebej pomembni pa so tisti dlanki, li se

dotikajo ivljenja in dela msgr. Ivana Trinka.

Koiedar redno belei tudi sedanje dogodke, p0-

memne za narodni razvoj benelkih Siovencev.

Valno je indi Mustrirano gradivo, zlasfi kuitur

nozgodovinskih spomenikov delele in vaznej lih

dogodkov ter prireditev.

Tudi letolnji koledar je zvest obidajni zasno

vi: Uvodnemu kalendarijskemu delu siedi ved

priio±nosinih sestavkov oh njegovi 30 letnici, ki

nam nazomo pribliajo teavno vzdulje oh na

stanku, govorijo pa indi o vsebinski usmeritvi.

Zdravko Reven, nekdanji izseijenski duhovnik v

Beigi’ji, Id je tu izdajai giasilo za benelke Slo

venee in MI v prvih letih sozalonik Trinkovega

lcoledarja, obuja spomine na das, Ico je vznikniia

zarnisei o koledarju. Isti avtor v posebnem dian
ira spregovori tudi o listidu za benelke Siovence

v Beigiji. Toma Povlid je prispavai topio napi

san dlanek oh 30-letnici koledarja, v katerem na

niza nekaj misti o pomenu koledarja, ob tem pa
neprisiljeno dodaja vzpodbudne besede, Id naj

bivzdramIie narodn& zavest in samozavest be
nelkosiovenskega ljudstva. Avtor, ki se je podpi

sai s kraticama A. B., je podai strokovno poglob

ijen pregied vsebine in temeljne usmeriWe vseh

30 zvezkov koledarja.

Letolnji Trinkov koledar objavlja pismo iz le

ta 1951, ki sta ga msgr. Trinku posiala v Lljub

ljani liveda benelka Slovenca dr. Marjan Zdrav

ijiv in prof. Avgust Cernetiè, pridrulil pa se ji

ma je podpolkovnik Frane Crnugelj-Zorko, Id je

mcd zadnjo vojno kot partizan delovai tudi v Ba

nelki Sloveniji. Pismo je nastalo v dasu, ko je v
itahjanskem dasopisju potelcala buda gonja pro-

ti slovenskim duhovnikom in tistim benelkim

ijudem, ki so sodelovali s pattinati. Evelina Pa

lior obavlja nekaj osebnih spominov na msgr.

Trinka, Marlin Jevnikar pa je napisai dianek o

Ivanu Trinku in Andreju Budaiu v Vidmu; kot

je znano, je prof. Budal od leta 1923 do 1946 i

vai in poudeval v Vidmu, tu je dolga leta prebi

vai tudi Ivnn Trinko, talco da je furlanska pre

stolnica za daljlo dobo gostfla dva pomembna

slovenslca izobralenca, ki sta tu ustvariia vehk

dei svojega literarnega in znanstvenega opusa.

Mariian Breceij je objavil pet pisem Mance Na

dlilek-Bartlove Ivanu Trinlni in leta 1896, opre

mi.j enih s komentarjem in opombami. Pnispevek

pomeni dopoinulo tistemu v ianskem koledarju,

ko fr Brecelj objavil dve Trinlcovi pianti Manici

Nadlilek-Bartoiovi; eelotna objavljena dokumen

tacija nam pribliia dve osebnosti iz nale kultur

ne pretelciosti ne samo p0 literarno-zgodovinski,

ampak tudi p0 diovelki piati.

Siedi cibi ava govora dr. Emila Candida na Ka

menici 1981, deset Iet zborovani na tei planoti

v hliuini Stare gore se spominja Izidor Predan.

Liubka Sonli je napisala pesem »Stara gora v

Benelki Sloveniii<. Mani Maver je obiavil vhse

iz popotne belelnice leta 1975, ko je skupaj z

umetnostnima zgodovinanj ema Emuli anom Ccv-

tu ie dr. Cevc, Id ie nekatere stare gorske cerk

vice prviO obiskal, pnilei do pnesenetliivih ugo

tovitev o delovaniu siovenskih mojstrov v tej de

inlici. V naslednjem razdelku so obiavljene na

redne pesmi domadinke iz Rezije Silvane Paletti

in Benedanlce Valentina Petridid. Mariian Bre

celi ie pnispeval krajli spominski zapis na nedov

no umrlega Edvarda Kocbeka, s katerim sta pred

dasom obiskala Trinkov grob, kamor je veliki

slovensld pesnik postavil lopek rot Tonca Pone

dildak, znani benellci ljudski pevec in pnipove

dovalec, je obiavil v domadem naredju svoie spo

mine na pre Luigija Ciinjona (1859 - 1942). Se p0-

sebei nazveseliivi so sastavki otro:k, napisani v

benelkem ali neziianskem narediu, in pnidaio, da

slovenska govorica v teh krajih le zdaled ni mr

tva. Zanimivo ie indi prebiranje lcronike dogod

kov v Benelki Siovenkii, 1cl so dokaz ivahnega

kultunnega in politidnega deiovania mcd nalimi

roi aki.
Posebej velja omeniti indi likovno opremo ko

ledani a; ovitek j e cui ralen s foto grafij ami ovitkov

Trinkovih koledaniev preilniih let, mcd besedilo

pa so vkliudena alcinalne fotografiie oseb in do

godkov, pomemhnih za Benelko Sioveniio. Latol

nii koledar ie sicrbno unedil Jo±ko Krageli, kot

vedno pa ga ia lidno natisnila tiskarna Budin v

Gorici. M.V.
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Intervju Lojze Kante

Boris Race-2arko:

KAJ POMENI BITI
$LOVENEC V ITALIJI

Na sobesednik je Boris Race
arko, predsednik Slovenske kul
turno gospodarske zveze v Trstu,
ki kot nadstrankarska organizacija
zdruuje tevi1na slovenska kut
turna, gospodarska, sportna in
druga drutva ter organizacije.
Znotraj stovenske narodne skup
fosti razvija predvsem duh naro
dnostnega osveanja, v odnosih z
veinskim narodom pa se bojuje
za uzakonitev enakopravnosti Sto
vencev z Italijani. Boris Race
arko se je rodil v neposrednem
zaledju Trsta — Herpeljah. oIal se
je v Gorici in Ljubljani, po parti
zanskih letih na Primorskem pa se
je naselil v Trstu in se s tem zapisai
boju za narodnostne pravice Slo
vencev. Po osemletnem aktivist
tinem detu je stopil v gradheno
podjetje, ki ga scdaj zapua. 5
krajim vmesnim presledkom vodi

p
roblemi narodnih skupnosti imajo povsod svoje
specifinosti in mimo njih ne morejo v nobeni
veènacionalni dravi. Slovenci v Italiji, ki ivijo

strnjeno ob meji, od Miljskih griev pa do Kanalske
doline, e od konca vojne zahtevajo, naj jim drava
zakonsko prizna narodnostne pravice. V svojem
boju za pravice so vseskozi v dialogu z vsemi demo
kratinimi silami v druThi, slabo pa je to,da se gte
vilna agotovila odgovornih, ki bi morali poskrbeti
za zaèitni zakon, vleejo v nedogled, eprav se je
italijanska viada med drugim tudi v osimski pogodbi
obvezala, da bo slovenski narodni skupnosti zagoto

vila najvejo mono mero zaite.

imam tudi Uve neakinji. Morda je
res nekaj skupnega med gradbe
nitvom in politiéno mobilizacij
skim delom, hkrati pa so med te
ma dejavnostima izredno vetike
razlike. Ko se dovek sooa s poli
tiènimi vpraanji, mora izprei iz
osnovnega poklica. To pa ne gre
zlahka.

1ml je vasa usoda. Kako gle
date nanj in kako presojate
ivijenje v dezeli z njegovih
perspekflv?

Trst je zame mesto, ki pripada
tudi nai skupnosti in mesto, kjer
sem doma. Zelim mu vse dobro.
Prav zaradi tega sem v skrbeh za
radi ljudi, ki se prav zaklinjajo, da
hoejo mestu samo dobro, a ga
pehajo v osamo in propadanje.
Trst bi bit tahko razgledna to&a
za mnoga vpraanja, e bi ohranil
sloves in pomen mednarodnega

Slovensko kulturno gospodarsko
zvezo e dve desetletji, uveijavil
pa se je tudi kot pisec poglobtjenih
del in kot predavatelj o man$inski
problematiki.

Rekel bì, da ste Racetovi pravi
gradbeniki ne le v poklicnem,
marve Indi v prenesenem p0-
menu, èe pojmujemo gradbe

nitvo kot mobiizacijo, zdru
evanje sii in ustvarjanje no-
vega?

Res je, da so se v mojem rodu
generacije zapisale gradbenitvu.
Oée je bit zidarski mojster, jaz
sem gradbeni tehnik, od mojih si
nov je eden arhitekt in drugi grad
beni inenir. Med gradbeniki



AKTUALNO

SOCIALNA VARNOST NI MILOiINA
•Gre za to, da posta vimo jasne meje med zdravo, se pravi potrebno

socialno politiko, in med §kod]jivo so]idarnostjo, ki prizadene
pridne de]avce in daje potuho tistim, ki jim ni do dela

Danes je redno zaposlenih e ve kot 40 odstotkov vseh Slovencev. Ta podatk je e toliko
bolj spodbuden, èe vemo, da je v nai republiki vsega aktivnega prebivalstva, torej za delo sposobnih ljudi,
le nekaj odstotkov ve.

V zadnjih petnajstih letih je predvsem na kadrovskem podroèju izredno napredovalo tudi
slovensko zdravstvo in z njim zdravstveno varstvo. Tako smo imeli leta 1980v nai republiki veè kot 20 tisoé
zdravstvenih delavcev, od katerih je bilo 3.358 zdravnikov; tako da smo se s tevi1om prebivalstva na enega
zdravnika pribIiali najbolj razvitim dravam.

Lani je bilo v nai republiki e ve kot 600 tisoè stanovanj. V zadnjih desetih letih se je

poveala tudi povprena stanovanjska povrina od 15,8 na 18,5 kvadratnih metrov.

Podobnih podatkov bi lahko e nateli. Lahko bi povedali, da v skoraj 700 vrtcih vsak dan dobi

varstvo ve kot 60 tiso otrok, da je na visoki ravnì tudi opremljenost slovenskih gospodinjstev s tako

imenovanimi trajnimi potronimi dobrinami, da ima e veè kot polovica gospodinjstev osebni avto in

podobno.
Kljub vsem omenjenim in tevilnim drugim dosekom, ki nedvomno priòajo o precej visoki

stopnji razvòja in s tem tudi socialne varnosti v nai druThi in kljub vsem sistemskim monostim

(samoupravno odloanje, delegatski sistem), da to kar imamo kar najbolje izkoristimo, pa so se v zadnjih

Ietih, ko se spopadamo s teavnimi gospodarskimi razmerami, zae1e pojavljati v socialni varnosti precej

njega dela Slovencev nevarne razpoke. Razpoke, ki bi, ée bi se v prihodnje poveevale, lahko resno ogrozile

doseeno ivljenjsko raven.

Prav zato so se slovenski sindikati odloèili pripraviti konferenco, ki ho kritièno ocenila

doseene rezultate in zdajnji po1oaj v nai soclaini politiki, hkrati pa ho celovito obravnavala uveljavljanje

delavcev kot nosilcev socialne politike in socialne varnosti.

Oitno je, da sindikati ne nameravajo na blinji konferenci — ta ho konec tedna, 5. in 6.

februarja — zasnovati neke svoje socialne politike Niti ne bo njihov namen, da bi zaradi zaostrernh

gospodarskih razmer, zaradi inflacije in ogroenega tandarda apriori terjali za delavce dodatne socialne

pravice in korektive. Gre le za to, da bi postavili jasne meje med zdravo, se pravi potrebno socialno politiko, f -

in mcd kodljivo solidarnostjo ki prizadene pridne delavce in daje potuho tistim, ki jim m do dela To se

pravi, da gre za oblikovanje take socialne politike, ki ho zagotavljala, da si bodo delavci sami, z Iastnim %.

delom lahko zagotavljali tudi socialno varnost.

Io pa samo p0 sebi e ni dovolj. Z nekaterimi irimi, sistemskimi ukrepi se mora v to

aktivnost uspeneje kot do zdaj vkljuiti tudi vsa druThena skupnost. imprej je namreè treba odpraviti vse

negativne pojave pri zaposlovanju, ki zdaj e ogroajo ugodno zaposlenost Slovencev; manj mora biti

nadurnega in dopolnilnega dela, zaposlovanja upokojencev in tudentov. Prav tako je potrebno pri

izobraevanju mcd drugim zavreti preusmerjanje iz proizvodnih v neproizvodne poklice. Pri sprejemanju

programov zdravstvenega varstva je e mogoe varèevati. Na raèun ekonomistine miseinosti ne smejo

splahneti veletna prizadevanja za varstvo pri delu. Ve pozornosti moramo nameniti prepreevanju

delovne invalidnosti. Zagotoviti je potrebno enotno socialno evidenco, da ne ho ve zlorab. In konno: na

podiagi znanstvenih dokazov se moramo spopasti s preslabo izkorièenim delovnim èasom in iskati monosti

za produktivneje defo.

Le e bodo dovolj vrsto zasidrani ti temelji socialne politike, bomo v prihodnjih letih lahko s

pridom uporabili vse doseke, ki smo jih na socialnem podroju e dosegli. In le na teli temeljih si bodo

delavci z lastnim delom gradui socialno varno in udobno ivljenje. Gregor Pucelj
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